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Tallinna Prantsuse Lütseumi 8. klassi kunstiajaloo kursuse ainekava väljatöötamine ja 
valitud teemade juurde praktiliste ülesannete loomine Moodle’i keskkonnas 
Praktiline töö 

Anni Ruth Aavik, 12. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

 
Juhendaja: Liis Reier (Tallinna Prantsuse Lütseum) 

 
Gümnaasiumi praktilise töö „Tallinna Prantsuse Lütseumi 8. klassi kunstiajaloo kursuse ainekava 
väljatöötamine ja valitud teemade juurde praktiliste ülesannete loomine Moodle’i keskkonnas“ 
autori eesmärk oli koostada uus kunstiajaloo ainekava Tallinna Prantsuse Lütseumi 
põhikooliosale ning luua valitud teemade juurde kunstiajaloo õppematerjalid 8. klassile 
Moodle’i keskkonnas. Eesmärkidest lähtusid uurimisküsimused: 1) kuidas toetab Lauri Leesi 
õpik „Kunstilugu koolidele“ põhikooli riiklikku õppekava sotsiaal- ja kunstiainete ainekavades 
seatud eesmärkide saavutamisel; 2) milles seisneb nii ainekava kui ka praktiliste ülesannete 
koostamine ja kuidas neid teha. 

Tööprotsess algas allikatega tutvumisega, et konkreetse võrdlusena näidata Lauri Leesi õpiku 
„Kunstilugu koolidele“ seotust Eesti Vabariigi põhikooli ainekavaga ja selle õpiku õigustatust. 
Töö autor luges Eesti Vabariigi seaduseid (Eesti Vabariigi põhiseadus, haridusseadus, põhikooli- 
ja gümnaasiumiseadus) ja Tallinna Prantsuse Lütseumi baasdokumente, mis sätestavad kooli 
ainekavade koostamise. Lisaks tutvus autor teemakohase kirjandusega, et põhjendada oma 
valikut, kujundades Tallinna Prantsuse Lütseumi 8. klassi kunstiajaloo ainekava. Kõige 
olulisemad allikad kunstiajaloo ainekava koostamisel olid Eesti Vabariigi seadused. 

Allikate põhjal valmis töö teoreetiline osa, mis kirjeldab üldiselt Eesti hariduse raamdokumente 
ja põhialustalasid. Lisaks antakse täpsem ülevaade Lauri Leesi õpikust „Kunstilugu koolidele“. 

Teine osa tööst kirjeldab Tallinna Prantsuse Lütseumi 8. klassi kunstiajaloo ainekava 
valmimisprotsessi. Seda illustreerivad tabelid „Õppesisu ja lõiming“, kus on esitatud Lauri Leesi 
õpiku „Kunstilugu koolidele“ seotus Eesti Vabariigi Valitsuse sotsiaal- ja kunstiainete põhikooli 
riikliku õppekavaga ning kunsti ja tööõpetuse ainekavaga 8. klassile. 

Praktilise töö tulemusena valmis juhendaja kaasabil Tallinna Prantsuse Lütseumi 8. klassi 
kunstiajaloo kursuse ainekava ja valitud teemade juurde nii klassikalised töölehed kui ka 
Moodle’i keskkonnas praktilised ülesanded. Hiljem on võimalik Moodle’i keskkonda ülesandeid 
lisada või olemasolevaid täiendada. 
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Ülevaade Raasiku vallas kasvavatest orhideedest ja nende kasvukohtadest 
Uurimistöö 

Anne-Mai Adamberg, 12. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Helina Reino (Gustav Adolfi Gümnaasium) 

Arne Kivistik 
Signe Adamberg (Tallinna Tehnikaülikool) 

Kaarel Adamberg (Tallinna Tehnikaülikool) 
 
Autor valis selle teema, sest on huvitatud loodusest ja soovib kaasa aidata looduslike 
kasvukohtade ja liikide säilimisele. Samuti võis avaliku informatsiooni põhjal järeldada, et 
Raasiku vallas pole orhideid seni piisavalt uuritud. 

Töö eesmärk oli saada ülevaade Raasiku valla seitsmes piirkonnas kasvavatest orhideedest, 
kaardistada kasvukohad ja analüüsida potentsiaalseid kasvukohti keskkonnatingimuste alusel.  

Autor püstitas hüpoteesid: 

• orhideid leidub kõige tõenäolisemalt piirkondades, kus on varem üksikuid isendeid 
leitud; 

• ilmselt on suures osas tegu kolmanda kategooria liikidega; 
• potentsiaalseid kasvukohti on hävinud inimtegevuse tagajärjel. 

Uurimistöö teoreetilises osas tutvustatakse Raasiku vallas kasvavaid orhideeliike, nende 
iseloomulikke tunnuseid ja kasvukohti.  

Praktilises osas anti ülevaade 2021. aasta suvel tehtud vaatlustest, mille käigus märgiti üles 
orhidee liik, asukoht, varte arv vaatluskohas ja võimalusel ka näidistaime kõrgus ning õite arv 
õisikus. Valikuliselt võeti proove orhideede kasvukoha mulla pH mõõtmiseks.  

Vaatluse tulemusena selgus, et Raasiku vallas leiti kasvamas rohkem orhideid, kui avalike 
andmebaaside põhjal teada oli. Teadaolevad kasvupiirkonnad olid laiemad ja leiti ka uusi 
kasvukohti. Analüüsimisel keskenduti viiele piirkonnale, mis ei asu kaitsealadel ja kus tehti 
üheksa või rohkem vaatlust. Nendes viies piirkonnas kaardistati kaheksa liiki orhideid, millest 
üks oli II kaitsekategoorias (kaunis kuldking, Cypripedium calceolus). 

Raasiku vallas ei ole säilinud märgatavalt looduslikke või pärandniite ning ka metsa osakaal pole 
eriti suur. Orhideid leiti valdavalt metsadest, millest suur osa olid soised. Laienevate asulate 
tõttu ohustab igat väiksemat metsatukka raie ning selle tõttu on mitmes piirkonnas 
potentsiaalseid kasvukohti hävinud ning ümberkaudsete metsatukkade pärast tasub muret 
tunda. Kuni kaitsealuseid liike pole kaardistatud, on ametnikel vabad käed raielubade andmisel, 
seega tuleks looduse mitmekesisuse kaitseks orhideede kaardistamist Raasiku vallas jätkata.   
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Vaibla Linnujaama külastajad ja ajalugu 
Uurimistöö 

Saskia Adojaan, 9. klass 
Tartu Erakool 

 
Juhendaja: Art Villem Adojaan (Tartu Ülikool) 

Andre Pettai (Tartu Erakool) 
 
Töö eesmärk on tutvustada Vaibla Linnujaama tegevust läbi aastate, sellega seotud 
vabatahtlike rõngastajate ja teiste linnuhuviliste suhet linnujaamaga ning taolise ettevõtmise 
tähtsust loodushariduse edendamisel. Töös on kirjeldatud lindude rände uurimist ja 
rõngastusjaama peamisi tegevusi, rõngastamist ja lindude püüdmist. Vaibla Linnujaama 
mineviku ja praegusaja kirjeldused põhinevad lisaks kirjandusele kahe põlvkonna 
rõngastajatega tehtud intervjuudel. Linnujaama külastajate iseloomustamiseks viidi 2022. aasta 
rõngastushooajal läbi kirjalik küsitlus. Intervjuude ja küsitluste tulemused näitasid, et huvi 
lindude vastu võib olla väga erineva taustaga inimestel, nii lastel kui täiskasvanutel, seda 
soodustas ka koroonaaeg. Linnujaamas on lisaks rände uurimisele suur tähtsus ka seltskondlikul 
tegevusel ja võimalusel koos olla sarnaste huvidega inimestega. Rõngastajad näevad laiema 
missioonina loodushuvi populariseerimist, selleks ollakse aktiivsed ka sotsiaalmeedias ja 
meedias.  

Vaibla Linnujaama taolised vabatahtlike eestvedamisel tegelevad ja noori kaasavad kohad 
aitavad kaasa paremale arusaamisele looduses toimuvast. Töö linnujaamas õpetab vastutust, 
hoolimist, tähelepanelikkust looduse vastu ja meeskonnatööd. Mida rohkem inimesi hoolib 
loodusest ja oskab märgata seal toimuvat, seda lihtsam on loodust hoida ja kaitsta. 
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Alaealiste seaduskäitumine Tabasalu Gümnaasiumi õpilaste näitel 
Uurimistöö 

Elit-Marlene Agu, 12. klass 
Tabasalu Gümnaasium 

 
Juhendajad: Dagmar Agu-Kruusmaa (Transpordiamet) 

Jüri Käosaar (Tabasalu Gümnaasium) 
 

Käesoleva uurimistöö teema on „Alaealiste seaduskäitumine Tabasalu Gümnaasiumi õpilaste 
näitel“. Seadused on kriitilise tähtsusega ning nende järgimine on toimiva ühiskonna üks 
peamisi eeldusi. Õigusnormide eesmärk on säilitada kord ja rahu. Seejuures on oluline roll uutel 
põlvkondadel distsiplineerituse jätkamisel ning kriminaalse tegevuse pärssimisel, millest 
nähtub ka töö uurimisprobleem: miks rikuvad alaealised seadusi?  

Töö eesmärk on selgitada välja peamised Tabasalu Gümnaasiumi noori kriminaalsele 
käitumisele kallutavad tegurid ning õpilaste teadlikkus alaealisi puudutavatest 
karistusõiguslikest normidest.  

Töö aktuaalsus seisneb Eesti siseturvalisuse arengukavas 2020–2030, milles on esitatud 
ennetava ja turvalise elukeskkonna kujundamise põhiprobleemina see, et elanike teadmised, 
hoiakud ja oskused ning neist tingitud käitumine ei aita piisavalt ära hoida ohtu elule, tervisele 
ja varale. Probleemi ühe tahuna on nimetatud noorte kuritegelikule teele sattumine. Lisaks 
aktuaalsusele ajendas autorit seda teemat valima huvi karistusõiguse vastu. 

Töö algab teoreetilise osaga, milles on kasutatud teaduskirjandust ning statistilisi andmeid nii 
välismaalt kui Eestist. Uuritud andmete põhjal on töö teises osas läbi viidud küsitlus Tabasalu 
Gümnaasiumi õpilaste seas.  

Töö tulemusena leiti, et õpilaste seadusrikkumiste peamised põhjused on eakaaslaste mõju, 
soov lõbutseda, teadmatus keelatust ning pinged ja stress. Riskikäitumist soosivad suuremad 
sõpruskonnad, halvad peresuhted, ärevus ning tihe sotsiaalmeedia kasutamine. Ilmnes, et üle 
poole õpilastest ei tee vahet kuriteol ja väärteol ning enamlevinud alaealisena karistatavad 
süüteod, mida õpilased teavad, on alkoholi tarbimine, tubakatoodete ja narkootikumide 
tarbimine/käitlemine ning vargus. Vaid 11% õpilastest hindab oma õigusteadmisi pigem heaks, 
valdavalt hindavad õpilased oma teadmisi keskmiselt või keskmisest madalamalt.  

Tulemustest saab järeldada, et suurem osa küsitluse sihtgruppi kuulunud noortest ei ole 
teadlikud karistusõiguse üldistest põhimõtetest Eestis. Teadmatus on ka üks põhilisi tegureid, 
mis soosib vastanute seas õigusrikkumiste toimepanekut lisaks eakaaslaste mõjule ning 
pingetele ja stressile.  

Tabasalu Gümnaasiumi õpilaste näitel saab kinnitada Eesti siseturvalisuse arengukavas 
nimetatud probleemi tähtsust. Töö tulemused annavad aluse Eestis teemat laiemalt uurida, 
mille põhjal saaks teha edaspidiseid otsuseid ennetamaks noorte kriminaalset käitumist.  
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Investeerimisteemaline õpperakendus ,,Studenx” 
Praktiline töö 

Rainer Ahi, 8. klass 
Jüri Gümnaasium 

Trevon Roger Kuusk, 8. klass 
Jüri Gümnaasium 

 
Juhendaja: Carolina Remmet (Jüri Gümnaasium) 

 
Investeerimine on protsess, mille käigus ostetakse varasid, mille väärtus aja jooksul tõuseb või 
langeb. See on üks parimaid ja tuntumaid viise, kuidas saavutada rahaline vabadus. Investeerida 
on võimalik väga erinevatesse varaklassidesse. Antud praktilise töö kirjutamisel keskenduti 
peamiselt järgmistele varaklassidele: aktsiad, aktsiafondid ning krüptovaluutad.  

Meie loovtöö eesmärk oli luua hariv investeerimisteemaline õpperakendus, milles on lihtne 
navigeerida ning mida on kerge kasutada.  

Loovtöö eesmärkide saavutamiseks püstitasime järgmised uurimisküsimused:  

1. Mis on investeerimine, kuidas sellega algust teha ning kuhu on võimalik investeerida?  
2. Kuidas alustada õpperakenduse loomist ning millised on selle valmimise etapid?  
3. Milline on kasutajate tagasiside meie loodud rakendusele?  

Loovtöö koosneb kahest suuremast osast. Esimeses osas anname ülevaade, miks ja kuidas 
investeerimist alustada ning millistesse varaklassidesse on võimalik investeerida. Teises osas 
kirjeldame investeerimise õpperakenduse valmimise etappe ja kasutajate seas tehtud 
küsitluste tulemusi.  

Meie eesmärk luua hariv õpperakendus oli väga optimistlik. Koos programmeerimise õppimise, 
rakenduse valmimise ja paranduste tegemistega kulus meil kokku ligikaudu seitse kuud. 
Loovtöö käigus õppisime tohutult palju programmeerimise kohta ning saime palju uut teada ka 
investeerimise kohta. Kokkuvõttes saime valmis rakenduse, mis vastas meie ootustele. 
Pingutasime palju ning esimese rakenduse kohta on tulemus väga hea. Oleme väga õnnelikud, 
et valisime oma loovtöö teemaks õpperakenduse tegemise. See oli meile suur proovikivi, mille 
ületamine andis meile enesekindlust ka edaspidi võtma endale suuri väljakutseid. 
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Reisimise mõju noorte vaimsele tervisele 
Uurimistöö 

Liisa Alavere, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Regita Saksing (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Minu uurimistöö eesmärk oli leida seoseid reisimise ja vaimse tervise vahel ehk täpsemalt, 
kuidas reisimine seda mõjutab ning milline on noorte teadlikkus nendest mõjudest. Teema 
valisin seetõttu, et olen ise tundnud, kuidas reisimine on minu elu mõjutanud. Seetõttu soovisin 
uurida, kas ka teised noored on seda tundnud. Teema on minu arvates väga aktuaalne, sest 
reisimine saab tänapäeval aina populaarsemaks ja rohkemate jaoks kättesaadavaks, samuti on 
tõusmas inimeste teadlikkus vaimsest tervisest ning selle olulisusest.  

Eesmärgist lähtuvalt püstitasin kaks uurimisküsimust:  

1. Kuidas mõjutab reisimine noorte vaimset tervist?  
2. Milline on noorte teadlikkus reisimise mõjust nende vaimsele tervisele?  

Vastuste leidmiseks viisin Miina Härma Gümnaasiumi õpilaste seas läbi küsitluse, kus uurisin 
üheksa erineva mõju kohta, mis võib reisimisel vaimsele tervisele olla. Enne küsimustiku 
koostamist tutvusin nii reisimise kui vaimse tervise valdkonna teooriaga, samuti otsisin 
varasemaid uuringuid nendevahelistest seostest. Kokku pandud teooria põhjal koostasin ka 
oma küsimustiku. Küsimuste vastused olid pandud skaaladele seitsme palli süsteemis, lisaks 
said õpilased iga küsimuse juurde omal soovil midagi täpsustuseks lisada, ehk kasutasin 
kombineeritud meetodina nii kvantitatiivset kui ka kvalitatiivset uurimismeetodit.  

Töö tulemustes selgus, et reisimisel on noorte vaimsele tervisele nende endi tõlgendustel 
üldiselt positiivne mõju, mõne valdkonna puhul oli vähestele õpilastele ka negatiivseid mõjusid. 
Tugev ja positiivne mõju on reisimisel olnud õpilaste arvates nende kohanemisvõimele, 
enesekindlusele, iseseisvusele ja sotsiaalsetele oskustele. Negatiivseid mõjusid oli õpilaste jaoks 
reisimisel nende stressitasemele, motiveerituse tasemele ja üldisele tujule. Kõige vähem 
teadlikud olid õpilased reisimise mõjust nende enesehinnangule ja empaatiavõimele. Üldiselt 
oli õpilaste teadlikkus mõjudest suurem, kui töö alguses arvasin.  

Tulevikus võib minu uurimistöö tulemusi kasutada, et aidata noortel paremini mõista reisimise 
mõjusid nende vaimsele tervisele, mis mõjutab tegelikult ka üldisemalt kogu nende elu. Samuti 
saab tulemusi tutvustada õpetajatele, et nad oleks teadlikumad mõjudest, mis reisimisel nende 
õpilastele on. 
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Õppevideo põhikoolis oksiidide teema käsitlemiseks 
Praktiline töö 

Loore Lee Allmaa, 8. klass 
Pärnu Kuninga Tänava Põhikool 

Tristan Eriste, 8. klass 
Pärnu Kuninga Tänava Põhikool 

 
Juhendaja: Ly Suursild (Pärnu Kuninga Tänava Põhikool) 

 
Meie praktiline töö on koostatud teemal „Õppevideo põhikoolis oksiidide teema käsitlemiseks“. 
Töö tegemisel tuli meil omandada teadmisi oksiididest, planeerida oma töö valmimise 
protsessi, ette valmistada ja välja mõelda laborikatsed ning koostada oma teadmiste põhjal 
kvaliteetne õppevideo.  

Õppevideo koostamiseks vajalikku teooriat omandasime nii raamatutest, õpikutest kui ka 
internetist. Lisaks jagas uusi teadmisi meiega ka keemiaõpetaja Ly Suursild. Oma tööd 
planeerisime graafikute ning tähtaegade alusel, sest soovisime praktilise töö, eriti praktilise osa 
ehk õppevideo õigeaegset valmimist. Õppevideo filmisime üles Pernova loodusmaja 
keemialaboris ja keemiaklassis, samuti Pernova loodusmaja hoovis, et näidata oksiidide 
leidumist välitingimustes. Filmisime Pärnu Kuninga Tänava Põhikooli tehnikaga. Filmimise ja 
monteerimisega oleme saanud hakkama iseseisvalt, kuna oleme mõlemad õppinud Pernova 
Hariduskeskuse filmimeistrite huviringis monteerimist.  

Keemilisi katseid viisime läbi mitu korda ja filmisime erinevate nurkade alt, et saada paremat 
filmimaterjale. Videomaterjale on monteeritud mõne katse juures aegluubis, aga ka 
kiirendusega. Katseid tegime juhendaja järelevalve all.  

Meie praktilise töö eesmärk oli koostada omandatud teadmiste põhjal kokkuvõtlik kvaliteetne 
õppevideo, mis lihtsustaks oksiidiide teema õppimist ja omandamist, sest oksiidid on 8. ja 9. 
klassi keemia õppekavas üks keerulisemaid teemasid. Videos on oksiidide teema põnevate 
katsete abil lihtsalt ning arusaadavalt esitatud. Video on optimaalse pikkusega, lihtsasti 
käsitletav ning sobib vaadata ka ilma hääleta, kuna videol on subtiitrid.  

Käesolev töö täidab meie püstitatud eesmärke. Õppevideot on võimalik kasutada kooli 
keemiatundides, et õpetada seda keerulist teemat lihtsamalt, arusaadavamalt ja kiirelt ka 
teistele selgeks. Videoõppematerjali positiivne külg on see, et seda saab korduvalt kasutada. 
Videot saab vajadusel pausile panna või edasi-tagasi kerida, et informatsiooni paremini 
omandada. Vajadusel saab õpilane esitada õpetajale küsimusi ning õpetaja saab selgitada, 
misjärel saab jälle õppevideot edasi vaadata.  

Õppevideo on hea täiendus kooli õppeprogrammis ja lihtsustab õpetajal tunni andmist. 
Õpilastele on oksiidide teema lihtsamini mõistetav ja keemiatund on ka õpilastele nauditavam. 
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Jane Austeni romaanide „Emma“ ja „Mansfield Park“ peategelaste võrdlus 
Uurimistöö 

Minna Mari Ambur, 12. klass 
Rapla Gümnaasium 

Juhendaja: Maarika Lips (Rapla Gümnaasium) 

 
Töö teema oli „Jane Austeni romaanide „Emma“ ja „Mansfield Park“ peategelaste võrdlus“. 
Teema oli valitud autori isiklikust huvist Jane Austeni ja tema teoste vastu. Uurimistöö 
eesmärke oli kolm: teostada mõlema teose peategelase analüüs, neid omavahel võrrelda ning 
tuua esile sarnasused ja erinevused.  

Selles kvalitatiivse töö käigus kasutas autor nelja aspekti tegelaste analüüsimisel: bioloogilist, 
psühholoogilist, sotsiaalset ja kujundlikku.  

Nende aspektide tulemusena selgus, et Emma Woodhouse on nägus ja intelligentne 21-aastane 
neiu, kes kasvab üles jõukas kõrgklassi perekonnas. Ta on uhke ja üleolev alamklasside vastu. 
Emma on harjunud saama oma tahtmist ning võib olla manipuleeriv. Ta hoolib väga oma 
lähedastest, eriti isast, proua Westonist ja härra Knightleyst. Emma on oma perekonnapea, ta 
on enesekindel ning temas esineb feminismi algeid.  

Fanny Price on raamatus 10–18-aastane kena neiu, kes kasvab üles 12-liikmelises madalklassi 
perekonnas, aga kolib kümneaastaselt tädi juurde Mansfield Parki. Fanny on esialgu harimata 
ning kombetu, aga areneb aja möödudes palju. Ta on arg ja alandlik, kuid tähelepanelik. Fanny 
on päritolult vaene, hiljem tädimehe rahalise hoole all. Tema parim sõber on vend William, aga 
ka tädipoeg Edmund, kellesse neiu armub.  

Bioloogilisest aspektist on tegelased sarnased oma välimuselt – neid peetakse ilusaks. Samas 
on nad majandusliku ja haridusliku poole pealt erinevad: Emma haritud ja rikas, Fanny harimata 
ja pärit vaesest perekonnast. Psühholoogilises aspektis jagavad nad samu väärtushinnanguid, 
mõlemad armastavad iseseisvust ja hoolivad lähedastest. Seevastu on Emma ekstravertsem ja 
mõjuvõimsam kui Fanny. Sotsiaalses aspektis tegelaste sarnasused puuduvad – Fanny on 
madalamast keskklassist, Emma kõrgklassist. Kujundlikust aspektist seisneb tegelaste sarnasus 
soovis kellelegi meele järele olla ja sõltuvad suurel määral meestest enda ümber. Samas on neil 
erinevad rollid elus ja kehastavad erinevaid stereotüüpe. Nende aspektide alusel tuli 
peategelaste vahel välja rohkem erinevusi kui sarnasusi.  

Käsitletud Jane Austeni romaanide näitel saab öelda, et naiste staatus olenes 19. sajandil 
peamiselt nende päritolust, hiljem abikaasast, sest naised olid rohkem nagu meeste omandid 
kui abikaasad. Uurimistöö analüüsib naiste rolli ühiskonnas 19. sajandil Inglismaal. See annab 
võimaluse võrrelda naise kujutamist 20. ja 21. sajandi kirjanduses. 
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Tartu gümnaasiumiõpilaste suhtumine distantsõppesse 
Uurimistöö 

Eliise Antonov, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

Gerda Õunapuu, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendaja: Kerli Orav-Puurand (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

 
Aastatel 2020 ning 2021 olid paljud maailma haridusasutused sunnitud üle minema 
distantsõppele, et pidurdada koroonaviiruse levikut. Nende hulgas olid ka Eesti koolid. Selline 
olukord oli ootamatu ja esmakordne, seetõttu ei oldud selleks valmis ning tuli võimalikult 
kiiresti kohandada õppekorraldus distantsõppele sobilikuks.  

Tegime sellise teemavaliku, kuna oleme ka ise mõlemad distantsõpet kogenud ning teiste 
koolide õpilaste arvamused ja kogemused pakuvad meile huvi. Püstitasime uurimisküsimuse: 
„Kuidas mõjutas distantsõpe Tartu viie gümnaasiumi õpilaste motivatsiooni, hindeid ja 
matemaatikateadmisi?“. Uuringu eesmärk oli välja selgitada distantsõppe positiivsed ja 
negatiivsed küljed, et sarnaste olukordade taas ilmnemisel oleksid kõik paremini valmistunud 
ning saaks vältida distantsõppel välja tulnud probleeme ning võimaldada nii õpilastele kui ka 
õpetajatele tõhusam ja sobivam õppeprotsess.  

Eesmärgi saavutamiseks koostasime küsimustiku, millele vastas viis Tartu gümnaasiumi: Hugo 
Treffneri Gümnaasium, Tartu Tamme Gümnaasium, Miina Härma Gümnaasium, Tartu Kristjan 
Jaak Petersoni Gümnaasium ning Tartu Annelinna Gümnaasium. Uurisime õpilaste vaimset 
heaolu distantsõppel, tehniliste vahendite kättesaadavust ning distantsõppe mõju 
matemaatikateadmistele. Esitasime õpilastele 27 küsimust, vastused saime 385 õpilaselt.  

Küsitlusest saime teada, et distantsõppel oli nii positiivseid kui ka negatiivseid külgi. Üheks 
positiivseks küljeks osutus võimalus rohkem ise aega planeerida. Üheks suuremaks mureks 
hinnati vähest suhtlust klassikaaslastega. Uuringust selgus ka, et õpilaste hinded jäid enamjaolt 
samaks või tõusid natukene. Matemaatika õppimine osutus paljudele raskeks ning osa teemasid 
jäi omandamata. Motivatsiooni üheks peamõjutajaks osutus oskamatus ise aega planeerida.  

Et järgmine distantsõpe sujuks edukamalt, tasub kaaluda õpetajatel vähendada kooli- ja 
kodutööde mahtu ning õpilased võiksid anda õpetajatele teada, kui õppemahtu on liiga palju, 
ning olla videotundides aktiivsemad. Tunneme, et saavutasime mõlemad oma eesmärgid ning 
saime vastuse oma uurimisküsimusele.  

Järgmine kord sarnast uurimistööd tehes soovime teha veidi põhjalikuma küsitluse kõikidele 
gümnaasiumidele eraldi, kuna see võimaldaks saada parema ülevaate eri koolide õpilaste 
probleemidest ja arvamustest. Lisaks järgmist küsitlust tehes sooviksime anda vastajatele 
võimaluse oma vastust põhjendada, kui nad valisid vastusevariandi „muu“. 
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Ilmastiku mõju Kose vallas kasvavatele punasele tolmpeale, kõdu-koralljuurele ja 
vööthuul sõrmkäpa valgele vormile 
Uurimistöö 

Elisete Aun, 12. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Arne Kivistik (Eesti Orhideekaitse Klubi) 

Helina Reino (Gustav Adolfi Gümnaasium) 
 

Eestis kasvavad orhideed nõuavad oma kasvukohalt kindlaid tingimusi, kasvamiseks kui ka 
paljunemiseks vajavad nad abi nii putukatelt kui ka seentelt maa sees. See kõik limiteerib nende 
võimalusi leida kasvuks sobilikke kasvukohti. Eelnevaid faktoreid on varem palju uuritud, kuid 
ilmastiku mõjud on jäänud uurimisteemades tagaplaanile, kuigi tegemist on väikeseid 
komponente mõjutava faktoriga. Ilmastik mõjutab kaudselt kasvukeskkonda ning vahest lausa 
otseselt, kui tegemist on äärmuslike ilmaoludega. Antud uurimuse eesmärgiks oli välja selgitada 
ilmastiku mõju kõdu-koralljuurele (Corallorhixa trifida), punasele tolmpeale (Cephalanthera 
rubra) ja vööthuul sõrmkäpa valgeõielise vormile (Dactylorhiza fuchsii var. Albiflora) viimase 10 
aasta jooksul.  

Vaatluspiirkonnaks võeti Kose vallas olevad orhideede kasvukohad. 2021. ja 2022. aasta suvel 
käidi mai lõpust kuni augusti alguseni läbi kõik teadaolevad orhideede kasvukohad ning kirjutati 
leitud isendite arv üles. Orhideede 2011.–2020 aasta leiuandmed saadi Arne Kivistiku käest ning 
Ilmateenistuse leheküljelt võeti 2011.–2022. aasta ilmastikunäitajate keskmised (lisaks kasutati 
orhideede kasvualade läheduses elava isiku üleskirjutisi ilma kohta). Andmed jaotati 
graafikutele orhidee liigi ja aastaajaliste keskmise temperatuuri/sademete järgi.  

Uurimusest selgus, et igal liigil olid nii oma kindlad kui ka liikide vahel ühised tegurid, mis nende 
arvukust mõjutas. Kõdu-koralljuur oli võrreldes teise kahe liigiga hiliste kevadiste öökülmade 
suhtes kõige vastupidavam, samas kui vööthuul sõrmkäpa valge vorm nende tõttu kõige enam 
kannatas. Kõik kolm orhideed eelistasid pehmemaid ja sademerohkeid talvi. Nii punane 
tolmpea kui ka kõdu-koralljuur eelistasid, kui märtsi keskmine temperatuur oli positiivne. 
Selgus, et orhideesid ei mõjuta ainult sama ja eelneva aasta ilmastikutegurid, vaid ka 
varasemate aastate omad. Orhidee jõuab seemnest õitsva taimeni umbes viie aastaga ning kaks 
viimast aastat paistavad olema kõige tundlikumad, sest just kaks aastat enne olnud ilmategurid 
mõjutavad hiljem õitsevat taime.  

Antud töö annab ülevaate ainult kümne aasta kohta ning teema edasiarendamiseks oleks 
parem, kui vaadeldaks orhideede arvukuse sõltuvust ilmast veelgi pikema aja jooksu 
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Priit Strandbergi lavastuse „Naiste kool“ rollide analüüs 
Uurimistöö 

Veera Beljajeva, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendajad: Monika Piirimäe (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

Karin Allik (Eesti Teatri Agentuur) 
 
Uurimistöö teema valikul toetusin oma teatrihuvile ja teemat kitsendades otsustasin 
keskenduda näitlemisele. Sealt arenes välja idee analüüsida näitleja tööd rolliga ühes 
lavastuses, milleks valisin Priit Strandbergi „Naiste kooli“. Kuigi tegu on tugeva ja menuka 
lavastusega, ei ole see teatrikriitikas ega meedias eriti kajastust leidnud. Minu uurimistöö võiks 
muu hulgas täita tühimikku, mis Strandbergi lavastuse avalikus kajastuses on seni tekkinud.  

„Naiste kool“ on Molière'i 17. sajandil kirjutatud näidend, kuid vaimustus selle nägemisest 
teatrilaval ei vaibu ka tänapäeval. Järelikult on miski, tänu millele saab sellel näidendil põhinev 
lavastus ka praegu populaarne olla. Uurimisprobleemile lähenesin näitlejate ja tegelaste nurga 
alt ning töö eesmärk oli analüüsida näitleja lähenemist oma rollile: kuidas näitleja on oma rolli 
käsitlenud, et tal õnnestub koondada publiku tähelepanu ning muuta selle näidendi lavastus 
veenvaks ja kaasahaaravaks? Eesmärgist kasvas välja ka uurimisküsimus: mis on need võtted 
või vahendid, mida näitleja oma rolli mängides kasutab, et karakterit kõige ilmekamalt publikuni 
tuua? 

Esmalt tutvusin lähemalt Molière'i eluloo ja loominguga ning kirjutasin ülevaate klassitsistlikust 
komöödiast ning näidenditest „Naiste kool“ ja „„Naiste kooli“ kriitika“. Lisaks 
taustainformatsioonile tegin ka lavastuse analüüsi, mille eesmärk oli võrrelda klassitsistlikku 
komöödiat Priit Strandbergi lavastatud „Naiste kooliga“.  
Rollide analüüsimise eeltöö oli etenduste vaatamine. Priit Strandbergi „Naiste kooli“ käisin 
Sadamateatris vaatamas neli korda (novemberist 2021  märtsini 2022). Esimesel korral oli 
eesmärk tutvuda lavastusega ning valida analüüsimiseks välja kolm rolli. Järgmise kolme 
etenduse ajal tegin valitud rollide kohta märkmeid, mis olid hiljem rollianalüüside kirjutamise 
aluseks. Märkmete tegemisel kasutasin Saksa teatriteaduse professori Erika Fischer-Lichte 
märgisüsteemide tabelit, mis on üks etenduse ja näitleja töö analüüsimise võimalustest.  

Uurimistöö käigus jõudsin järeldusele, et rollide köitvus võib seisneda eelnevas põhjalikus 
karakterite läbitöötamises. Näitlejad olid lähenenud tegelastele detailselt ning otsinud nende 
kõige iseloomulikumaid jooni. Tulenevalt eelmainitust seisneb rollide usutavus ka näitleja 
oskuses kasutada efektiivseid väljendusvahendeid tegelase karakteersete joonte esile toomisel. 
Lisaks aitas lavastuse mõjuvusele kaasa näidendi teema universaalsus, mis käsitleb naise ja 
mehe suhteid ning inimväärikuse teemat. Edasises uurimistöös on võimalik näiteks lähemalt 
analüüsida ka teisi Priit Strandbergi klassikaliste näidendite lavastusi, et märgata ja sõnastada 
võimalikke sarnasusi või erinevusi lavastaja käekirjas. 
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Ajalooliste supernoovade otsimine digitaliseeritud fotoplaatidelt 
Uurimistöö 

Annette Bogdanov, 12. klass 
Nõo Reaalgümnaasium 

 
Juhendajad: Taavi Tuvikene (TÜ Tartu Observatoorium) 

Peet-Märt Irdt (Nõo Reaalgümnaasium) 
 

Uute supernoovade avastamine on tähtis erinevates galaktikates plahvatavate supernoovade 
esinemissageduse uurimise seisukohalt. Analüüsides II tüüpi supernoovade esinemissagedust 
galaktikas, on meil võimalik hinnata massiivsete tähtede rohkust, see omakorda annab meile 
aimu, palju üldse uusi tähti vaadeldavasse galaktikasse tekib. Uurides saja aasta tagust 
tähistaevast sel ajal jäädvustatud fotoplaatidelt, ongi võimalik leida midagi, mis võis selle aja 
astronoomidel avastamata jääda, nende hulgas ka supernoovad.  

Töö eesmärk oli otsida APPLAUSE (Archives of Photographic PLates for Astronomical Use, 
https://www.plate-archive.org/applause/) projektis digiteeritud fotoplaatide hulgast üks seni 
avastamata supernoova. APPLAUSE eesmärk on arhiivides leiduvad fotoplaadid viia digivormi, 
et astronoomid saaks neid hõlpsamini uurida. Püstitati uurimisküsimus: „Kas digiteeritud 
fotoplaatidel leidub mõni seni avastamata ajalooline supernoova?“  

Töös uuriti Neitsi galaktikaparve 160 galaktikat, fotoplaatidest tehtud väljalõikeid oli kokku 
5400. Nende uurimiseks kõrvutas autor fotoplaatide väljalõikeid Aladini interaktiivse 
taevaatlasega. Selle käigus kõrvaldas autor kolmes etapis ebasobivad või kahtlaste objektideta 
fotoplaatide lõiked. Autor jättis alguses kõrvale väljalõiked, mis olid tehtud fotoplaadi äärtest, 
millel olid kriimustused, tolm või muud ebaloomuliku kujuga artefaktid. Teises etapis vaatas 
autor kontrolliks samad väljalõiked üle: selles etapis avastati tavaliselt uusi kahtlustäratavaid 
objekte, mis alguses märkamata jäid, või välistati need objektid, mis teistkordsel vaatlusel enam 
taevase nähtusena ei tundunud. Viimases ja kõige tähtsamas etapis võttis autor artefakti ja 
taevase nähtuse eristamiseks arvesse fotoplaadil olevate tähtede heleduse, fotoplaadi vanuse 
ja sellest lähtuvalt plaadi kvaliteedi ning ka leitu kauguse galaktikatsentrist. Välistati objektid, 
mis olid liiga kaugel galaktikatsentrist või mis võrreldes ümberolevate heledamate tähtedega 
olid palju heledamad, samuti pidi autor arvestama vanemate plaatide uurimisel objekti 
teravusega, sest taevased objektid sellistel plaatidel olid hajusad.  

Uurimistöö käigus avastati viis supernoovakandidaati viiest galaktikast (NGC 4260, NGC 4316, 
NGC 4539, NGC 4612 ja NGC 4623), mida ei saanud kindlalt liigitada artefaktiks, kuid mida ei 
saa ka kindlalt supernoovaks liigitada. Eesmärgi täielikuks täitmiseks ja uurimisküsimusele 
kindla vastuse andmiseks tuleks uurida lisaks ka teiste andmebaaside fotoplaate. Tehtud töö on 
aga kasulik, sest uuriti läbi suur osa fotoplaate ning edasisel uurimisel supernoovakandidaatide 
seast mõne ajaloolise supernoova avastamisel aitaks see kaardistada sajandi jooksul Neitsi 
galaktikaparve galaktikates plahvatanud supernoovasid.   
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Lühivideote loomine karjääriõpetuse tundide jaoks kui võimalus tõsta karjääriõpetuse 
efektiivsust Lasnamäe Gümnaasiumis 
Praktiline töö 

Anastasia Bolšakova, 12. klass 
Lasnamäe Gümnaasium 

Aleksandrina Smirnova, 12. klass 
Lasnamäe Gümnaasium 

 
Juhendaja: Svetlana Udras (Lasnamäe Gümnaasium) 

 
Töö autorid seadsid põhieesmärgiks luua videoid õpilastele huvipakkuvate arenevate ametite 
kohta. Praktilise töö teemal „Lühivideote loomine karjääriõpetuse tundide jaoks kui võimalus 
tõsta karjääriõpetuse efektiivsust Lasnamäe Gümnaasiumis“ kirjutamise käigus täideti kõik 
ülesanded. Teoreetilises osas uuriti välja olukord Eesti tööturul ja õppevõimalused, samuti 
süveneti video loomise, intervjuu läbiviimise teemadesse, InShoti rakenduse kasutamisesse.  

Töö käigus selgus, et 8. klassis on tulevase elukutse valikuga raskusi üle pooltel ja 9. klassis veidi 
vähem kui pooltel. Sellega seoses võiks see praktiline töö kaasa aidata karjääritundide 
täiustamisele.  

Eesmärgi saavutamiseks selgitati 8. ja 9. klassis läbi viidud küsitluse põhjal välja õpilastele 
huvipakkuvad valdkonnad: loomingulised erialad, meditsiin- ja IT-valdkod. Video jaoks leppisid 
autorid kokku, et filmivad video koos bioanalüütikuga meditsiinivaldkonna teemal ja 
veebidisaineriga, kelle elukutse kuulub nii loominguliste kui ka IT-valdkonna erialade hulka. See 
motiveeris autoreid eesmärki saavutama.  

Töötukassalt, Lasnamäe Noortekeskuselt ja õpilastelt saadud tagasiside põhjal võib järeldada, 
et need videod võiksid õppematerjalina aidata kaasa Lasnamäe Gümnaasiumi karjääritundide 
mitmekesisusele, suurendades nende efektiivsust. Üldiselt oli see praktiline töö kasulik 
karjääritundide täiustamise seisukohalt. Seda tööd võiks jätkata ka edaspidi, kuna iga aastaga 
tuleb aina juurde uusi ameteid, seega on võimalik luua suurt hulka videoid, mis aitaksid õpilastel 
astuda sammu tulevase eriala leidmisel.  

Peamine raskus oli spetsialistide leidmine videote tegemiseks, sest see protsess nõuab palju 
aega ning peab sobima nii spetsialistile kui ka videote tegijatele. Üks põhjusi, miks filmimisest 
keelduti, oli СOVID-19.  

Idee arendamiseks pakuvad autorid jätkata lühivideote loomist erinevatest elukutsetest, 
arvestades kõiki  videote parendamise ettepanekuid. Selline praktiline töö võib olla hea algus 
suure projekti loomiseks, mille eesmärgiks võiks olla veebilehe loomine, mida saab kasutada 
karjääritundides. Veebilehel võiksid olla kuni viieminutilised videod erinevatest ametitest, mida 
saab kasutada õppematerjalina. Kui mõni lühivideo pakkus huvi, siis võiks veebilehel olla samal 
teemal ka 20–30-minutisi videoid, mis räägivad ametist juba palju täpsemalt.   



24 
 

Õpetajate hinnang tehisintellekti loodud tekstile 
Uurimistöö 

Carl Eelmaa, 7. klass 
Tartu Herbert Masingu Kool 

 
Juhendajad: Tuuli Tatomir (Tartu Herbert Masingu Kool) 

Simone Eelmaa (Tartu Ülikool) 
 
2022. aasta lõpus tehti avalikult kättesaadavaks tehisintellektil põhinev vestlusrobot ChatGPT, 
mis suudab koostada tekste sama hästi või paremini kui inimene ja seda paljudes keeltes. Kuna 
aga ChatGPT suudab kirjutada ka eesti keeles, leiab see varem või hiljem laiemat kasutust ka 
Eesti õpilaste seas. Seega oli oluline välja selgitada, kas ChatGPT suudab koostada tekste 
piisavalt heas eesti keeles. Selle välja selgitamiseks lasin ma ChatGPT-l kirjutada ühe kirjandi ja 
palusin õpetajatel seda hinnata ilma, et nad teaksid, et kirjandit ei kirjutanud inimene. Andmed 
kogusin küsimustikuga.  

Õpetajad hindasid tööd enamasti positiivse hindega. Enamik õpetajaid arvas, et tekst on hästi 
kokku pandud. Kriitikana tõsteti pigem esile sisulisi puuduseid, kuid keelelisi puuduseid mitte 
nii väga. See tähendab, et ChatGPT suudab koostada niivõrd heal tasemel ja piisavalt heas eesti 
keeles tekste (näiteks kirjandeid), et neid on väga raske eristada inimese kirjutatud tekstist. 
Ükski õpetaja ei pakkunud ega väljendanud kahtlust, et teksti pole koostanud inimene. See 
tähendab, et keelekasutuse järgi on päris keeruline aru saada, kas tekst on õpilase enda 
kirjutatud või mitte. Üks asi, mis võib viidata tehisintellekti koostatud tekstile, on see, kui tekstis 
puudub oma arvamus, kogemus või emotsioon. Samuti see, kui väärinfot on esitatud väga 
enesekindlalt. Abi võib olla näiteks sellest, kui kirjandeid kirjutatakse tunnis, mitte kodus.  

Samas minu arust ei tuleks ChatGPT või teiste tehisintellektide kasutamist õpilastel ära keelata. 
Esiteks, seda on väga raske kontrollida, kas keegi kasutab tehisintellekti abi või mitte. Isegi 
olemasolevad programmid, millega plagiaati või tehisintellekti koostatud teksti tuvastada, ei 
ole veel piisavalt usaldusväärsed. Teiseks on tehisintellekt osa tehnoloogia loomulikust 
arengust ja seetõttu on oodata nende laiemat levikut, mitte seda, et need kuskile kaoksid. 
Pigem soovitan õpetajatel mõelda, kuidas tehisintellekt saaks nii õpilastele kui ka õpetajatele 
kasulik olla. Näiteks võiks õpetaja lasta ChatGPT-l koostada mõne kirjandi ja lasta hoopis 
õpilastel neid kirjandeid parandada või hinnata. Või siis lasta õpilastel näiteks inglise keeles 
kirjutamist ja vestlemist harjutada ChatGPT-ga kirjutades.  

Edasistes uuringutes võiks võrrelda ChatGPT koostatud kirjandeid õpilaste koostatud 
kirjanditega. Veel võiks uurida, et kuidas ChatGPT saab õppetöös kasulik olla. 
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COVID-19 mõju Balti börsil (Nasdaq Baltic) noteeritud ettevõtete majandustulemustele 
Uurimistöö 

Laura Eemann, 12. klass 
Rocca al Mare Kool 

 
Juhendajad: Mikk Oad (Rocca al Mare Kool) 

Aleksandr Snatkin 
 
Käesoleva uurimistöö „COVID-19 mõju Balti börsil (Nasdaq Baltic) noteeritud ettevõtete 
majandustulemustele“ eesmärk oli uurida, kas ja kuidas on koroonapandeemia mõjutanud 
erinevate sektorite ettevõtete majandustegevuse tulemusi. Selleks, et uurimistöö eesmärki 
täita, analüüsiti Balti börsi ettevõtete majandusaruannetes olevaid tegevustulemusi ning 
tugineti iga analüüsitud ettevõtte juhatuse poolt aruannetes antud kommentaaridele.  

Uurimistöö esimeses osas anti põhjalik ülevaade majandusaasta aruande mõistest ning sisust. 
Käsitleti majandusaasta aruande olulisemaid aspekte, raamatupidamisaruande mõistet, 
koosseisu ja seal avaldatavat teavet. Uurimistöö teises osas pöörati tähelepanu 
koroonapandeemiale ja selle mõjule majandusele. Kolmas kui uurimuslik osa hõlmas endas viie 
majandussektori ettevõtete majandustulemuste analüüsi. Valim moodustas endast viis 
majandussektorit: ehitussektor, turismisektor, kaubandussektor, finantssektor ning 
logistikasektor. Igast sektorist oli võetud kaks ettevõtet. Sel viisil oli võimalik võrrelda, mismoodi 
avaldus pandeemia mõju eri majandussektorites ja kuidas on ettevõtted kindal perioodil 
hakkama saanud. Analüüs koosnes iga ettevõtte müügitulu, brutokasumi ja maksueelse kasumi 
dünaamika ning dividendi väljamaksete uurimisest.  

Analüüsitud sektorite käekäiku COVID-19 pandeemia ajal võib võtta kokku järgmiselt. Kõige 
paremini said pandeemia ajal hakkama finantssektori ettevõtted, mis ei olnud tagasilööki 
peaaegu saanud. LHV Grupp on suutnud oma majandustulemusi igal analüüsitud aastal jõudsalt 
parandada. Kiiret taastumist näitas ehitus- ja kaubandussektor, kus jõuti pandeemiaeelsele 
tasemele. Logistikasektori ettevõtted olid analüüsi tegemise ajal taastumisfaasis ning oli näha 
nende tulemuste mõningast paranemist. Siiski avaldavad pandeemiast tingitud tarneahelate 
häired, siiamaani aeg-ajalt seatavad liikluspiirangud ning ka konkurents ja geopoliitiline olukord 
mõningat mõju logistikasektori käekäigule nii globaalselt kui ka regionaalselt. Kõige rohkem on 
kannatada saanud turismisektori ettevõtted. Müük kahanes liikluspiirangute tõttu mitu korda 
ning ettevõtete tulemustel on viimase analüüsitud kvartali seisuga üsna suur negatiivne vahe 
pandeemiaeelsete tasemetega.  

Uurimistöö tegemise käigus arendati analüüsimisoskust, mis hõlmas nii kvantitatiivsete kui ka 
kvalitatiivsete andmete töötlemist ning nende vahel seoste loomist. Tänu uurimistööle saadi 
hea ettekujutus sellest, mida kujutab endast finantsmaailmas info töötlemine ja selle 
edastamine. 
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Liivimaa talupoegade tee vabaduseni läbi lina kasvatuse 19. sajandil 
Uurimistöö 

Herta Eesmäe, 8. klass 
Jõgeva Põhikool 

Kertu Kull, 8. klass 
Jõgeva Põhikool 

 
Juhendaja: Tiina Kull (Jõgeva Põhikool) 

 
Lina kasvatamine praegusel Eesti alal sai alguse siis, kui Ameerikas hakkas kodusõda. Ameerika 
kodusõja puhkedes jäi Euroopa tekstiilivabrikutes toorainet ehk puuvilla väheseks. Kodusõja 
põhjuseks oli orjuse kaotamine Ameerika aladel, sellega aga lõunaosariiklased ei nõustunud. Nii 
asendati suures osas puuvill linaga, sest toorainet lihtsalt ei jätkunud. Kuna lina hind oli väga 
kõrge, hakkasid lina kasvatama paljud Liivimaa talupojad ja nad said selle tööga väga jõukaks. 
Kõige populaarsem oli Eestis talude päriseksostmine 19. sajandi teisel poolel tänu uutele 
seadustele ja agraarkorraldustele, mis tegid selle talurahvale võimalikuks.  

Me valisime selle teema, sest 19. sajandi eestlaste vabanemine tundus põnev, eriti kuna selle 
taga seisis üks väike siniseõieline taim – lina. Püstitasime uurimistöö küsimusena: millisena 
tajusid 19. sajandi talupojad lina kasvatust ja müümist?  

Töö uurimuslikus osas töötasime läbi kaks arhiividokumenti. Dokument EAA.3339.1.2657. 
sisaldas 52 kirja, millest meie uurisime 37-t. Teises dokumendis, EAA.3339.1.1483 uurisime ühe 
dokumendi uute lina seaduste kohta ja teise dokumendi Pärnu-börsi kaupmeeste noomituste 
kohta. Skannisime dokumendid arhiivis ning analüüsisime neid, kasutades Google Formsi 
keskkonda.  

Meie allikatest võib järeldada, et kõige paremad linakasvatuse aastad olid 1894 ja 1899. 
Linakasvatusega tegelesid põhiliselt Lõuna-Eesti talupojad, kes ei olnud teadlikud linahinnast. 
Pärnu börsi komitee noomituse põhjal võib arvata, et talupojad võisid tegeleda ka 
müügipettusega. Nad tegid linad niisketeks ja segasid need kokku liiva või kividega, et lina kaal 
oleks raskem ning et nad saaksid rohkem raha. Eriti aktiivne linamüüja tundus olevat 
S. Sullmann, kes küsis 1894. aastal kaheksas kirjas linahinda.  

Uurimistöö kirjutamine oli kindlasti huvitav kogemus ja tuleb elus väga kasuks. Õppisime palju 
linataime ja Eesti 19. sajandi lõpu ajaloo kohta. Arhiivis käik oli meie arvates kõige huvitavam 
osa just sellepärast, et see oli täiesti uudne asi meile mõlemale. Soovitame ajalooalast 
uurimistööd kõigile, kellele meeldib ajalugu, ja nendele, kes soovivad oma mugavustsoonist 
välja tulla. 
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Päevaliblikate pääsusaba (Papilio machaon), nõmme-tähniksinitiib (Maculinea arion), 
teelehe-mosaiikliblika (Euphydryas aurinia) arvukuse muutused aastatel 2004–2021 
Uurimistöö 

Inara Ein, 12. klass 
Jõgevamaa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Veronika Pook (Jõgevamaa Gümnaasium) 

 
Uurimistöö käigus analüüsiti kolme päevaliblikaliigi – pääsusaba (Papilio machaon), nõmme-
tähniksinitiiva (Maculinea arion) ja teelehe-mosaiikliblika (Euphydryas aurinia) – 2004–2021 
läbi viidud seirete arvandmeid, et teada saada, kas nende liikide arvukus on langus- või 
tõusutrendis.  

Analüüsimiseks koguti keskkonnaseire infosüsteemist (KESE) seire andmete põhjal kokku kolme 
liblikaliigi arvukused. Andmed paigutati liigi kaupa eraldi Exceli tabelitesse. Peale tabelite 
loomist arvutati Exceli valemite (MIN, MAX, AVERAGE) abil iga liblikaliigi minimaalne, 
maksimaalne ja keskmine isendite arv aastatel 2004–2021. Lisaks arvutati valemiga STDEV.P-ga 
liigi standardhälve. Saadud andmete põhjal koostati iga liigi kohta joondiagramm, millele lisati 
trendijoon, et näha liigi tõusu- või langustrendi. Lõpetuseks koostati koondtabel, mis kajastas 
kõigi kolme liigi minimaalseid maksimaalseid ja keskmisi arvulisi näitajaid ning standardhälbel 
põhinevaid vearibasid.  

Analüüsist selgus, et langustrendis on teelehe-mosaiikliblikas (langus –0,1465). Nõmme-
tähniksinitiiva ja pääsusaba arvukused on tõustrendis. Nõmme-tähniksinitiiva tõus on 0,0671 
ning teelehe-mosaiikliblika tõus 0,0588.  

Tulemusi analüüsides jõuti järeldusele, et tulemusi võis mõjutada ilmastik, mis igal aastal 
transektloenduste läbiviimise ajal oli pisut erinev. Lisaks ilmastikule mõjutasid arvandmeid ka 
liblikate liikuv eluviis.  

Uurimistöö hüpotees – pääsusaba (Papilio machaon), nõmme-tähniksinitiiva (Maculinea arion) 
ja teelehe-mosaiikliblika (Euphydryas aurinia) arvukuse näitajad olid 2004–2021 langustrendis 
– kinnitust ei leidnud. Sarnastes uurimistes võiks põhjalikumalt analüüsida liblikaliikide arvukust 
piirkonniti (näiteks igas vallas). Kuigi see oleks väga ajamahukas ning vajaks kindlasti 
detailsemaid seireandmeid, annaks see hea ülevaate Eesti erinevate paikade liigirikkusest. 
Samuti võiks uurida, kuidas on Eesti eri piirkondade liigirikkus seotud keskkonnamuutustega, 
näiteks metsaraie, niidukultuuride või põllumajandusega. 
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Matemaatikas andeka õpilase eripärad õpioskustes ja -motivatsioonis 
Uurimistöö 

Endrik Einberg, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Jaagup Kippar (Tallinna Ülikool, Tallinna Reaalkool) 

Karin Täht (Tartu Ülikool) 
 
Uurimistöö eesmärk oli võrrelda kõrgema selektiivsusega (KS) ja madalama selektiivsusega 
(MS) koolide õpilaste matemaatilise andekust, õpioskusi ja -motivatsiooni. Uuriti 
olemasolevat teemakohast teaduslikku  kirjandust, valiku laiendamiseks põhjendati 
terminite „matemaatikas andekas õpilane“ ja „andekas laps“ piiratud võrdsustamist.  

Tuvastati, et andeka lapse soorituses ja vaimses tervises võib lapse kasvades tekkida olulisi 
puudujääke. See kontsentreeruks koolidesse, kus andekaid õpilasi on rohkem. Õpilaste 
võrdlemiseks aga analüüsiti kõigepealt matemaatikavõistluse Känguru tulemusi ning 
võrreldi KS ja MS koolide gümnaasiumiõpilaste matemaatilist andekust algklassides. 
Seejärel paluti täita nelja kooli (kaks KS ja kaks MS) gümnaasiumiõpilastel 23-väiteline 
Likerti skaalal põhinev küsimustik, mis sisaldas kolm autori koostatud väidet, skaalasid 
motivatsiooni ja enesehinnangu, õppimise mõtestamise, aja juhtimise ning matemaatika 
enesetõhususe kohta.  

Kanguru analüüsi tulemustest järeldati, et KS koolide gümnaasiumiastmes on 
keskmiselt matemaatiliselt andekamad õpilased kui MS koolide gümnaasiumiastmes. 
Küsimustiku vastustest sai järeldada, et KS koolide õpilastel on kõrgem matemaatika 
enesetõhusus, kuid õpioskustes pole nad rohkem arenenud. See viitab probleemidele 
matemaatiliselt andekate laste potentsiaali realiseerumises, sest oskused on 
ebaproportsionaalselt välja kujunenud.  

Uurimistöö tulemuste põhjal ei seostugi õpioskused ja -motivatsioon matemaatilise 
andekusega. Tulevastel uurimustel tuleks koostada paremini mõistetav küsimustik ja 
leida ka võimalikke lahendusi tuvastatud probleemidele haridussüsteemis. 
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Ülevaade traumaga Põhja-Eesti Regionaalhaigla erakorralise meditsiini osakonda 
pöördumistest 
Uurimistöö 

Jan Jorke Ellam, 12. klass 
Tallinna Ühisgümnaasium 

 
Juhendajad: Leili Järv (Tallinna Ühisgümnaasium) 

Vassili Novak (Põhja-Eesti Regionaalhaigla) 
 

Teema valikul sai määravaks huvi meditsiini vastu. Traumade uurimiseni jõudsin tänu 
anestesioloogist onule, kes võimaldas käia Põhja-Eesti Regionaalhaiglas (PERH) operatsioone 
vaatlemas. Uurimuse eesmärk oli anda ülevaade (1) Eesti meditsiinisüsteemi, sh erakorralise 
meditsiiniosakonna tööpõhimõtetest, (2) traumadega PERH-i EMO-sse pöördumiste 
struktuurist ja ööpäevasest dünaamikast, (3) pöördumiste ealisest ja soolisest struktuurist ning 
(5) leida pöördumiste struktuuris ja dünaamikas seoseid COVID-19 pandeemia mõjudega.  

Töö materjal pärineb 2018. ja 2021. aasta augusti PERH-i EMO andmebaasi (RHK) väljavõttel 
ning sisaldab üksnes S-koodi all registreeritud 3397 traumaga EMO-sse pöördumise diagnoosi. 
Valimi ajaline vahemik – 2018 ja 2021 august – võimaldas kindlaks teha COVID-19 pandeemia 
eeldatavaid mõjusid traumaga EMO-sse pöördumistele. Andmete kasutamise õiguse- ja 
erialaspetsialistilt konsultatsioonide saamiseks sõlmiti kokkulepe PERH-i koolituskeskusega. 
Vastavalt leppele kasutati töös vaid võrdlusanalüüsiks vajalikke andmeid.  

Uurimisperioodil traumaga PERH-i EMO-sse pöördumiste analüüsist järeldus, et:  

(1) keskmine EMO-sse pöördunud mees olid keskmisest naisest noorem (38 ja 46 aastat);  
(2) abivajajate seas domineerisid mehed kuni vanema keskeani (50–59-aastased);  
(3) tänu kõrgemale keskmisele elueale domineerisid vanusrühmades 60–99-aastased  naised;  
(4) meeste traumad olid sageli naiste omadest raskemad, nt esines rohkem amputatsioone jmt; 
(5) arvukamalt pöördus EMO-sse käe- ja peapiirkonna vigastustega mehi ning varbaluu 
murdude ja varvaste kontusioonidega naisi; võrdlusaastate kaupa ei leitud olulisi erinevusi;  
(6) arvukamalt pöördus EMO-sse käe- ja peapiirkonna vigastustega mehi ning varbaluumurrud 
ja varvaste kontusioonidega naisi, võrdlusaastate kaupa ei leitud olulisi erinevusi;  
(7) ööpäevases pöördumiste dünaamikas aastate vahel olulisi erinevusi ei leitud, kuid 2018. 
aastal kestis EMO keskpäevane tipptund kolm tundi kauem;  
(8) COVID-19 põhjustatud vanemate vanusrühmade liigsurmade arvu tõus mõjutas (p ˂ 0,05) 
traumaga EMO-sse pöördujate vanuselis-soolist struktuuri.  

Uurimistöö käigus täideti kõik püstitatud eesmärgid. 
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Seksuaalhariduse käsitlus haridussüsteemis ja selle kättesaadavus Pelgulinna 
Gümnaasiumi õpilaste näitel 
Uurimistöö 

Birte Endjärv, 12. klass 
Pelgulinna Gümnaasium 

 
Juhendaja: Johanna Bome (Pelgulinna Gümnaasium) 

 
Uurimistöö teemaks valiti „Seksuaalhariduse käsitlus haridussüsteemis ja selle kättesaadavus 
Pelgulinna Gümnaasiumi õpilaste näitel“, sest autorit on pikalt huvitanud seksuaalhariduse 
tagamaad ning selle olulisus noorte seksuaalkäitumise kujunemisel. Eesmärk oli uurida 
seksuaalhariduse kättesaadavust põhikooli- ja gümnaasiumiastmes Pelgulinna Gümnaasiumi 
(PG) õpilaste näitel. Püstitatud uurimisküsimused: 1) Kuidas hindavad õpilased 
seksuaalhariduse taset koolis? 2) Kuivõrd oluliseks peavad õpilased koolis seksuaalhariduse 
andmist? 3) Millised on seksuaalhariduse puudujäägid? 4) Mil määral on seksuaalharidust 
kujundatud tänapäeva ühiskonna eeskujul? Valimi moodustasid 119 PG õpilast 9.–12. klassini. 

Metoodikaks valiti kvantitatiivne meetod, mida täiendasid intervjuud kahe õpilase ja 
seksuaalhariduse spetsialistiga. 34 küsimusega küsimustik oli vastajatele avatud Microsoft 
Formsi keskkonnas 10.–22. veebruarini 2022. 

Vastanud õpilased hindavad seksuaalhariduse andmist koolis oluliseks, kuid peavad selle 
kättesaadavust puudulikuks. Enim seostatakse seksuaalharidusega füüsiliste, mitte sotsiaalsete 
oskustega seotud tegureid ning seksuaalhariduse olulisim eesmärk on normaliseerida sellest 
teemast rääkimine. Teisel kohal oli negatiivsete tagajärgede vältimine seksuaaltervisele ning 
kolmandal kohal tervislike ja ebatervislike seksuaalsuhete eristamise oskus. Soovitatavate 
teemade tegelik käsitlusprotsent on väga väike, seksuaalsusest saadakse infot peamiselt 
internetist või sõpradelt ning seksuaalhariduse järele koolikeskkonnas tuntakse selgelt 
vajadust. Väga vähe on kaasatud vestlusesse ka LGBTQ+ kogukonna liikmeid ning nii on õpilastel 
keeruline kujundada terviklikku arusaama. Leiti, et seksuaaltervist võiks koolis käsitleda kas 
vastava ettevalmistusega õpetaja või kooliväline spetsialist. Oodatud teemade hulgas 
domineerisid seksuaalvähemused, rasedus, kaitsevahendid ning seksuaalsusega kaasnev 
emotsionaalne ja füüsiline vägivald.  

Uurimistöö lõplik eesmärk hinnata seksuaalhariduse kättesaadavust ning taset sai täidetud. Nii 
vastanute enda hinnangul kui ka analüüsi tulemusena võib järeldada, et seksuaalharidus on 
jäänud puudulikuks. Õpilased hindasid kõrgelt seksuaalhariduse olulisust koolikeskkonnas ning 
teadvustasid puudulikust seksuaalharidusest tulenevaid riske. Lisainfot vajatakse pea kõigi II ja 
III kooliastmes käsitlevate teemade kohta ning soovitakse, et teemakäsitlus oleks laiendatud 
kõigi ühiskonnagruppide vajadustele. Hinnang sellele, kui palju on seksuaalharidust tänapäeva 
ühiskonna järgi kohandatud, on kokkuvõttes puudulik, sest vastajate arvates ei ole näiteks 
seksuaalvähemusi ning erinevate sooidentiteetidega inimesi seksuaalharidusse kaasatud.   
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Piirava toitumiskäitumisega kaasnevad somaatilised sümptomid ja riskid tervisele 
Uurimistöö 

Ann-Gretel Erik, 12. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Katrin Soika (Gustav Adolfi Gümnaasium) 

Kärol Soidla (Tartu Ülikool) 
 
Uurimistöö „Piirava toitumiskäitumisega kaasnevad somaatilised sümptomid ja riskid tervisele“ 
koostamise ajendiks oli anoreksia nervosa’ga kaasnevate halvaloomuliste kehaliste muutuste ja 
tõsiduse vähene aktuaalsus Eesti ühiskonnas. Samuti lähtus autor teema valikul oma isiklikust 
kokkupuutest ja huvist arstiteaduse, eriti psüühiliste haiguste vastu. Uurimistöö eesmärk oli 
teada saada, millised on pikaajalise alatoitumise tagajärjel tekkivad füüsilised muutused ja 
defitsiidid inimese kehas ning nende võimalik ravi.  

Eesmärkide saavutamiseks püstitati kolm uurimisküsimust:  

• Millised mõjud on pikaaegsel ja liiga suurel toiduenergia defitsiidil unekvaliteedile?  
• Kuidas reageerib piiratud arvu kalorite tarbimisele inimese püsiv kehatemperatuur?  
• Milliseid vaevuseid põhjustab kauakestev alatoitumine inimese seedimisele ning 
ainevahetusele?  

Uurimistöö põhineb teoreetilisel materjalil, millele järgneb empiiriline uurimus. Kirjalik info on 
kogutud veebipõhistest teaduslikest artiklitest, tekstidest ning uuringutest. Empiirilise 
uurimistöö meetodina on kasutatud formaliseeritud intervjuu vormi, mis viidi läbi kolme Tartu 
Ülikooli Kliinikumi söömishäirete spetsialistiga.  

Intervjuudest selgus, et söömishäirete spetsialistid kinnitavad uurimisküsimustes esitatud 
kehaliste probleemide esinemist alatoitumisel. Samuti viitavad teadusartiklid samadele 
somaatilistele nähtudele, mis võivad alatoitumisega kaasneda ja tekitada raskeid haiguseid. 
Mõlemast infoallikast jäid esiplaanile kõlama kardiovaskulaarsed, endokriinsüsteemi ja 
gastroenteroloogia haigused. Samuti kuuluvad probleemide alla unehäired, mis võivad liigse 
energiadefitsiidi tagajärjel tekkida. Oluliseks peeti osteoporoosi tekkeohtu, mille ravimine on 
meditsiiniliselt võimatu.  

Uurimistöö teema edasiuurimiseks on võimalus küsitleda anoreksia nervosa’st paranenud või 
ravil olevaid patsiente, kes oskavad analüüsida oma kogemuse põhjal haigusnähtude tõsidust. 
Selle järgi saab koostada statistika, millised somaatilised komplikatsioonid on haigete seas enim 
levinud ning millised haruldasemad. Saadud andmed aitaksid söömishäiretega patsientide 
ravijatel teha otsuseid, milliste somaatiliste probleemide ravimist esmalt alustada, et 
vähendada keeruliste ja taastumisvõimetute tagajärgede tekkimist. 

  



32 
 

Ogakärblase Hermetia illucens (L.) vaklade kasvatamine toiduks ja söödaks – 
immuunsuse ja kehamassi sõltuvus toiduallikast 
Uurimistöö 

Emma Erm, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendaja: Hendrik Meister (Tallinna Reaalkool) 

 
Ogakärblase liigi Hermetia illucens vaklade kasvatamisvõimaluste uurimine on aktuaalne, sest 
putuktoit on alternatiivne väiksema ökoloogilise jalajäljega proteiiniallikas võrreldes 
traditsioonilise lihaga. Euroopa Liidus puudub luba putuktoidu kasvatamiseks inimestele 
toiduks. Vastava seadusandluse jõustumise üheks eelduseks on eelnevad uuringud 
potentsiaalsetest toiduallikatest ning nende mõjust vaklade elukäigutunnustele.  

Käesoleva töö teoreetiline osa annab ülevaate liigi Hermetia illucens kasvatamisest ja 
ökoloogiast. Töö eesmärk oli uurida toiduallika mõju vaklade kehakaalule, elumusele ja 
immuunnäitajale fenooloksüdaas (PO). Kasutatud metoodika oli laborikatse, mille käigus 
kasvatati vaklu neljal toiduallikal: kohvipuru, kuivanud saia ja leiva segu, roiskunud puuviljad 
ning banaan. Igal toiduallikal oli kolm katsegruppi, igas katsegrupis 30 isendit, seega oli valimi 
suurus 360 isendit. Kehakaalu- ja immuunandmete koguti vastavalt elektromagnetkaalu ning 
kolorimeetriga.  

Katses kasutatud toiduallikate puhul ei ilmnenud statistiliselt olulisi elumuse erinevusi ehk 
toiduallika mõju elumusele puudus (välja arvatud kuivatatud saial ja leival kasvanud vaklade 
puhul, kes kõik hukkusid). Immuunnäitaja PO mõõtmise tulemused saadi ainult banaani 
katsegruppide kohta, mistõttu ei olnud võimalik võrrelda toiduallika mõju vaklade 
immuunaktiivsusele. Toiduallikal oli otsene mõju vaklade kehakaalule. Kõige suurema keskmise 
kehakaalu saavutasid vaglad roiskunud puuviljade segul (isendi keskmine kehamass 
0,179 ± 0,004 grammi (standardveaga)). Banaanil kasvatatud vaklade kehamass oli 30% 
väiksem kui roiskunud puuviljadel kasvanud vakladel. Kõige intensiivsemalt mõjutas vaklade 
kehakaalu kohvipuru, millel kasvanud vaklade keskmine kehakaal oli 30 korda väiksem kui 
roiskunud puuviljade segul kasvanud vakladel.  

Autori ettepanek on tulevastes uuringutes kuivanud saia ja leiva segu muuta homogeenseks 
niisutatud massiks, sest tõenäoliselt hukkusid vaglad söötme madala veesisalduse tõttu, kuigi 
toiduallikat niisutati veespreiga. Tulevastes uuringutes soovitab autor rakendada meetmeid 
takistamaks hallituse kasvu kohvipurul, et efektiivsemalt uurida kohvipuru mõju vaklade 
elukäigutunnustele. 
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Suulise keele erijooned sõpradevahelises Discordi-vestluses 
Uurimistöö 

Silver Erm, 11. klass 
Viljandi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Aili Kiin (Viljandi Gümnaasium) 

 
Uurimistöö „Suulise keele erijooned sõpradevahelises Discordi-vestluses“ käsitleb Eesti noorte 
netisuhtluses esinevaid keelelisi erijooni. Töö eesmärk on analüüsida nii kvantitatiivselt kui ka 
kvalitatiivselt suulise keele erijoonte esinemise sagedust ja põhjuseid Discordi-netisuhtluses. 
Eesmärgi saavutamiseks püstitati kaks uurimisküsimust: milliseid suulise keele erijooni ilmneb 
sõpradevahelises Discordi-vestluses ning milline on erinevate suulise keele joonte esinemise 
sagedus?  

Kõigepealt koguti Discordist 15–17-aastaste sõprade vahel toimunud vestlusi, mida saadi kokku 
108. Seejärel valiti teooriakirjanduse ja varasemate uurimuste põhjal välja ja defineeriti 13 
suulise keele erijoont ning vaadati nende esinemist kõigis vestlustes. Nii saadi erijoonte kohta 
kokku 329 andmepunkti. Saadud tulemusi analüüsiti uurimuse kvantitatiivses osas ning selle 
käigus jõuti järgmiste järeldusteni.  

Kõige sagedamini esinevad suulise keele jooned vestlustes on lühendid (nt gn = good night 
‘head ööd’), mida esines 53,7%-s vestlustest, ja sõnumi tükeldamine, mis esines 34,3%-s 
vestlustest (nt A: Väike plaan oleks / A: et teha tüdrukutele homme lilli / A: ja teeks mingi 
poistega koos / A: Nagu klassi tüdrukutele). Suulise keele partikleid esines 28,7%-s vestlustest 
(nt ah, ye, jo) ja üneeme esines 24,1%-s vestlustest (nt uhh, mmm).  

Vähem kerkis esile suulise häälduse jäljendamist, eneseparandusi, pildireaktsioone ja teksti 
rõhutamist, mis kõik esinesid vähem kui 7%-s vestlustest. Kvalitatiivses osas analüüsiti ühte 
vestlust sügavamalt ning sellest selgus, et eeltoodud sagedased erijooned muudavad 
sõnumivahetuse pingevabaks ning rahulikult sujuvaks. Sõnumivahetustes puuduvad tugevad 
emotsioonid, mida peetakse reaalajas toimuvas suhtluses oluliseks, kuna tahetakse vältida 
arusaamatusi.  

Edasiste uurimuste fookuses võiksid olla samas keskkonnas suhtlevad muud vanusegrupid ja 
nende keelekasutuse eripära võrrelduna 15–17-aastastega või ka Discordi-keskkonna 
keelekasutuse võrdlemine mõne muu suhtlusplatvormi omaga. 
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Liblikate kasvatamine kunstlikes tingimustes 
Uurimistöö 

Elo Esperk, 9. klass 
Tartu Waldorfgümnaasium 

 
Juhendajad: Toomas Esperk (Tartu Ülikool) 

Kadri Kont (Tartu Waldorfgümnaasium) 
 
Putukad on üle miljoni kirjeldatud liigiga loomariigi kõige liigirikkam klass, liblikalised üks kõige 
liigirikkamaid ja paremini uuritud putukaseltse. Liblikad on tolmeldajate ja laululindude 
peamiste saakobjektidena põhja-parasvöötme ökosüsteemides asendamatud. Suure arvukuse, 
liigirikkuse ja putukate puhul erandliku inimühiskonna poolehoiu tõttu on neil kõrge potentsiaal 
ka loodushariduses, ometi ei ole seda potentsiaali piisavalt kasutatud ega isegi mitte uuritud.  

Uurimuses antakse esmalt kirjanduse põhjal ülevaade kolme sugukonda kuuluva ning Eestis 
tavalise ja arvuka liblikaliigi – nõgeseliblika, võsavaksiku ja kirju kevadöölase – kohta ning 
seejärel uuritakse eksperimentaalselt, kas ja millistel tingimustel on võimalik loodusest püütud 
liblikavalmikuid kunstlikes tingimustes munema saada ning kasvatada liblikaid terve elutsükli 
jooksul. Selgus, et kõiki kolme liiki on võimalik edukalt kasvatada (talvituva) nukustaadiumini 
lihtsate vahenditega ja sarnastes tingimustes, varieerides vaid liigist sõltuvalt toidutaime.  

Pidevat ja aktiivset panustamist nõudev röövikuperiood kestis toatemperatuuril vaid paar 
nädalat, loomad jätkasid kogu selle aja ka tehistingimustes loomulikku käitumist. See teeb 
liblikatest suurepärased esimesed lemmikloomad ja koolides/klassides peetavad 
lemmikloomad ning annab võimaluse tutvuda pärismaiste loomaliikidega praktilisel viisil ilma, 
et selleks oleks vaja panustada palju aega või vahendeid. Lisaks jääb pärismaiste liblikate puhul 
väga erandlik võimalus loomapidamisest loobuda sisuliselt ükskõik millisel hetkel ja viia loomad 
tagasi loodusesse ilma, et sellega kaasneks oluline oht liblikatele endile või ökosüsteemile.  

Töö käigus selgus olulisi praktilisi asjaolusid, millega liblikate kasvatamisel ja pidamisel edaspidi 
arvestada, ning ka päris alusteaduslikust vaatepunktist olulisi leide. Nii osutusid oluliseks karpi 
tehtud õhuaukude suurused (liiga suurte aukude kaudu õnnestus röövikutel põgeneda) ja 
talvituvaid nukke ei sobinud külmal talvel hoida väheisoleeritult välistemperatuuril. 

Alusteaduslikust küljest üllatas asjaolu, et suve teises pooles kasvatatud nõgeseliblikad ei 
jäänud nukuna talvituma, nagu nad tavapäraselt meil looduses teevad, vaid neist väljusid 
peatselt otsearenevale põlvkonnale omase värvuse ja mustriga valmikud. Siin võis olla oluline 
mõju tavapärasest kõrgematel temperatuuridel röövikuperioodi teises pooles. Täpsemalt: kui 
enamasti on arvatud, et röövik „otsustab“ selle, milliseks vormiks areneda, eelkõige 
valguspäeva pikkuse alusel ja temperatuuril on vaid teisejärguline osa, annab uurimus aluse 
arvata, et tavapärasest kõrgemate temperatuuride korral võivad nende tegurite rollid 
vahetuda. Selline teaduslikult oluline tulemus palju-uuritud liigi puhul võiks veelgi suurendada 
liblikapidamise atraktiivsust – lisaks toreda ja mugava lemmiklooma saamisele on oma kodus 
või klassis võimalik kergelt ja kiiresti jõuda ka päris teaduslike avastusteni. 
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Lutsu tänav Tartus 
Uurimistöö 

Karl Oskar Ganson, 12. klass 
Ülenurme Gümnaasium 

 
Juhendaja: Tõnis Märtson (Ülenurme Gümnaasium) 

 
Uurimistööd alustades seadis autor eesmärgiks uurida Tartu Lutsu tänava ajalugu võrdleva 
analüüsimeetodiga. Veelahkmeid on töös kaks: 1922. aasta rahvaloendus ja 1944. aasta Tartu 
lahing.  

1922. aasta rahvaloendusel tehti märkmeid ka eluruumide ja kruntide kohta, mis on 
suurepärane arhiivimaterjal igale uurijale ja annab hea ülevaate ka Lutsu tänava hetkeseisust. 
1944. aasta Tartu lahingust säilinud maju on Tartus jällegi suhteliselt vähe.  

Tööülesanne oli anda lühiülevaade Tartu linna kujunemisest, Lutsu tänava osast Tartu loos, välja 
uurida, milline oli Lutsu tänava hoonestus enne Teist maailmasõda ja milline on hoonestus 
tänapäeval. Fotod Lutsu tänavast on teinud autor kahe aasta jooksul (2021-2022).  

Kõik tööülesanded on täidetud. Kõige keerulisemaks osutus arhiividest ja internetist fotode 
leidmine. Mõne hoone kohta (näiteks Lutsu 2 ja 14 ning Jaani kirik) on pildimaterjali ohtralt. 
Teise hoone kohta (näiteks Lutsu 3 ja 22) oli mõni üksik foto või ei olnud ühtegi (näiteks Lutsu 
6).  

Antud uurimistöö tulemuseks on võrdlev ülevaade ühest Tartu vanimast tänavast, mis 
moodustab väga hästi vaadeldava ühtse terviku. 
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Ilmastiku mõju kuldnokkade pesitsusele 
Uurimistöö 

Markko Gerassimov, 12. klass 
Valga Gümnaasium 

 
Juhendaja: Jaan Uudelt (Valga Gümnaasium) 

 
Uurimistöö teema on valitud autori huvist kuldnokkade pesitsuse vastu ning keskkonna 
mõjudest pesitsusprotsessile. 

Uurimistöös kasutasin võrdlemiseks ja analüüsimiseks oma kaameraga pesakasti andmeid ja 
internetist leiduvate avalike veebikaameratega pesakastide andmeid kolmel viimasel aastal. 
Uurimisaluseid pesakaste oli kokku neli: Valgas, Saaremaal (kaks pesakasti) ja Koorastes. Kuna 
uurimistöö eesmärk oli vastata küsimusele, kas kuldnoka pesitsust mõjutab ilm, kasutasin 
Keskkonnaagentuuri ilmateenistuse vaatlusandmeid. Perioodiks võtsin 2019.–2021. aasta 
aprilli ja mai ning kasutasin Valga, Kooraste ja Saaremaa kuu keskmise õhutemperatuuri ja 
sademete infot. 

Pesakastidest saadud infost sai järeldada, et pesakasti hõivamises võib täheldada 7–10-päevast 
nihet Lõuna-Eesti kagunurgas asuvate pesakastide kasuks. Ehk kuldnokad saabuvad Saaremaale 
kevadise rände käigus küll varem, kuid pesakastid hõivavad kiiremini mandril pesitsevad linnud. 
Ometi ei too see kaasa sisulist ajalist nihet esimese muna munemises.  

Ilmastikutingimusi uurides ilmnes, et 2019. aasta Saaremaa ja Valga vahel polnud suuri 
erinevusi kuu ega ööpäeva keskmises temperatuuris ega sademete hulgas, erinevused olid 
minimaalsed ka 2020. aastal ning 2021. aasta oli kraadide poolest soojem.  

Pesakastidest saadud info ja ilmastikuteave kõrvutamine andis vastuse uurimistöös esitatud 
küsimusele. Võrdluse alusel järeldasin, et temperatuuride ja/või sademete väikesed erinevused 
ei mõjuta nii pesitsuse ja munemise algust, koorumist ja väljalendu aastate kaupa kui ka 
pesakasti asukoha mõttes. Minu vaatlusperiood oli lühike, 2019–2021, ning äärmuslikke 
ilmastikutingimusi, nagu järsk temperatuuri langus või tõus vms, pesitsusajal ette ei tulnud. 
Edasiseks uurimiseks võib kasutada pikemat vaatlusperioodi, mis võib anda vastuse, kas 
suuremad või järsumad ilmastikutingimuste kõikumised tingivad siiski pesitsuse erinevates 
etappides olulisemaid nihkeid. 
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Veelinnujahis kasutatava laskemoona uurimus läbi Lääne-Eesti rannajoonelt kogutud 
padrunikestade ja troppide 
Uurimistöö 

Minna Gielen, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendajad: Saima Kaarna (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

Madis Leivits (Eesti Maaülikool) 
 
Plii on väga vastupidav mürgine raskmetall, mis on oma heade keemiliste omaduste poolest 
kasutusel paljude asjade tootmiseks. Antud uurimistöös uuriti plii kasutamist jahinduses ja 
eelkõige veelinnujahis, kus raskmetall on keelatud aastast 2013. Pliihaavlid looduses on väga 
ohtlikud loomadele, kes eksitavad haavlit oma toidu vastu või toituvad ulukilihast, kes on 
pliimoonaga maha lastud. Kaudselt jõuab plii ka inimeste toidulauale ja raskmetalli mürgistus 
on eriti ohtlik just lastele. Eestis keelustati pliimoona kasutamine veelinnujahis juba 10 aastat 
tagasi, aga kuna keeld kehtib ainult veelinnujahis, on pliimoon jahimeestele endiselt 
kättesaadav ja keelu järgimist on vabas looduses väga raske kontrollida.  

Uurimistöö eesmärgiks sai välja uurida, kas on alust arvata, et pliisisaldusega haavleid veel 
kasutatakse veelinnujahis. Lisaks hinnata pliimoona ülemineku raskuseid muu moona peale, 
eriti nüüd, kui alates 2013. aasta keelust on möödas umbes 10 jahihooaega. Üleüldiselt 
eemaldati ka uurimistöö käigus rannaäärsetelt aladelt jahindusest tekkinud prügi.  

Uurimistöös uuriti Lääne-Eesti rannikualadelt korjatud padrunikesti ja troppe. Kestasid ja 
troppe käidi kogumas aastatel 2017–2022 Lääne ja Pärnu maakonnast. Kogutud andmeid 
analüüsiti ja jagati erinevate uurimismeetodite alusel eri gruppidesse.  

Tulemused andsid vastused uurimisküsimustele, et pliisisaldusega laskemoon on endiselt 
suurel määral kasutusel. Kuigi ei saa kindlalt väita, et kõik leitud jahindusprügi oli kasutusel 
veelinnujahis, võib öelda, et mingi protsent seda kindlalt oli. Kogutud andmetest ei leitud ühtegi 
alternatiivmoonaga kasutatud padrunikesta ning plii- ja terasmoona kestade suhe näitas 
keelatud metalli endist kasutamist veelinnujahis. Kindlalt jätab uurimistöö andmed varju 
kohusetundlikud jahimehed, kes järgivad reegleid ja koristavad jahikäikude järelt, ja võtab 
fookusesse ainult jahi kõige probleemsema poole.  

Uuringust tuli välja, et pliimoona kasutamise harjumused on viie aasta jooksul leevenenud ning 
protsentuaalselt on plii kasutamine jahis vähenenud. Küll saab tulemusest kindlalt järeldada, et 
endiselt on jahimehi, kes ei korista enda järelt ning kes eiravad keelde.  

Nende tulemuste põhjal oleks huvitav uurida plii kontsentratsiooni Eesti jahimeeste ja -naiste 
veres. Lisaks oleks võimalik kasutada röntgenfluoresents-spektromeetrit troppide küljest 
metallijääkide määramiseks. Selle kaudu oleks võimalik kindlalt öelda, milliste haavlitega lasti. 
Seda uuringut sooviti selles töös teha, kuid kahjuks polnud see aparaadi puudumise tõttu 
võimalik. 
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Prügi sorteerimise tähtsus meie ühiskonnas 
Uurimistöö 

Hanna Elisabet Haav, 9. klass 
Tallinna Toomkool 

 
Juhendaja: Hele-Mai Haav (-) 

 
Minu uurimistöö teema on prügi sorteerimise tähtsus meie ühiskonnas, mis on praegu väga 
aktuaalne. Nii Eestis kui ka mujal maailmas on antud mitmeid lubadusi, et lähitulevikus 
olmeprügi ringlussevõtu määra suurendatakse. Teema valisin ma tänu oma suurele huvile 
keskkonnateemadega vastu ja vajadusest teha loovtööd.  

Uurimistöö eesmärk oli välja selgitada, miks meie ühiskonnas on olmeprügi taaskasutuse 
osakaal suhteliselt väike. Kas see on pigem tingitud inimeste vähesest teadlikkusest ja reeglite 
järgimisest või olemasolev prügi sorteerimise korraldus ei toeta olmeprügi taaskasutusse 
võtmist? Töö laialdasem eesmärk oli aga harida ennast ja võimalusel teisi prügi sorteerimise 
kohta.  

Minu algne hüpotees oli, et prügi sorteerimist raskendavad segased reeglid ja mitte toetav 
süsteem. Töö eesmärgi saavutamiseks uurisin ma põhjalikult juba olemasolevaid materjale, 
tõstes esile ka prügi sorteerimise tähtsuse ja probleemsemad kohad, erinevaid Eesti ja Euroopa 
jäätmekäitluse statistikaid ning viisin lisaks läbi väiksemat sorti küsitlusuuringu, mida võrdlesin 
varasemate uuringutega. Tulemusena ei saanud ma kahjuks konkreetset põhjust, miks 
olmeprügi taaskasutuse osakaal niivõrd väike on, kuid sain kinnitust, et mõlemad eeldatud 
põhjused on suur osa probleemist.  

Järgmiseks etapiks peaks olema üleriigilise uuringu koostamine ja sealt saadud andmete 
kasutamine, et parandada meie jäätme teenuste süsteemi. Selline tegevusplaan võimaldaks 
lihtsustada prügi sorteerimist Eestis ja olla eeskujuks ka teistele Euroopa riikidele. 
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Emataimeefekti olemasolu ja selle mõju hariliku odra taimede omavahelise konkurentsi 
intensiivsusele 
Uurimistöö 

Holger Eric Hain, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendajad: Susanna Vain (Tartu Ülikool) 

Saima Kaarna (Hugo Treffneri Gümnaasium) 
 
Taimede kasvu mõjutavad looduses tihti kõrval kasvavad taimed. Üks levinuim taimede 
mõjutusviis on konkurents, mille intensiivsust võivad mõjutada mitmed tegurid. Üks neist 
tegureist  on emataime- ehk maternaalne efekt: kui emataim paikneb keskkonnas, kus on mingi 
konstantne tegur, võib ta vastava info keskkonna kohta seemnega kaasa anda, nii teab järgmise 
põlvkonna taim, milline on keskkond, kus ta kasvama peab hakkama. Vastav taim on vastava 
keskkonna tingimusega kohastumisel plastilisem ja suudab teistest taimedest kiiremini harjuda.  

Sellist generatsioonidevahelist mõju on täheldatud ka varasemates põllumajanduskatsetes, 
kuid emataimeefekti põllukultuuridel tõestatud veel pole. Nende andmete põhjal püstitati 
uurimisküsimus: kas tihedas konkurentsis kasvanud hariliku odra taimed annavad seemneid, 
millest kasvanud järgmise põlvkonna taimed kohanevad kiiremini intensiivse konkurentsiga?  

Et saada püstitatud küsimusele vastust, tehti katse hariliku odra taimedega (Hordeum vulgare). 
Katset alustati 17. veebruaril 2022 ja see lõppes 31. mail 2022. Katse viidi läbi Tartu Ülikooli 
botaanikaaia kasvuhoones, kus olid head võimalused kontrollitud keskkonna saavutamiseks. 
Katses kasutatud seemned olid pärit Eesti Taimekasvatuse Instituudi ja Tartu Ülikooli teadlaste 
koostöös läbi viidud aretuskatsest. Lisaks kasutati ka sellesama aretuskatse taimede andmeid, 
et neid võrrelda käesolevas katses kasvatatud teise generatsiooni taimede andmetega.  

Katse seisnes eri aastakäikude seemnete kasvatamises. Seemned olid kõik pärit taimedelt, kes 
olid kasvanud tiheda konkurentsi surve all. Pärast võrreldi, kas nende aastakäikude taimed, kes 
esimeses katses olid edukad konkureerijad, annavad seemneid, millest kasvanud järgmise 
põlvkonna taimed ehk käesolevas katses kasvatatud taimed on samuti konkureerimises edukad.  

Nähtub, et ema- ja tütartaimede pikkuskasvu ja seemnete biomassi vahel ei ole selget 
korrelatsiooni. Selge trend oli aga ema- ja tütartaimede võsu biomassi kasvatamise vahel. Mida 
rohkem kasvatas esimese põlvkonna taim põhu biomassi, seda enam kasvatas ka järgmise 
põlvkonna taim, kes kasvas sarnastes tingimustes, võsu biomassi ehk konkureeris 
intensiivsemalt.  

Sellega tõestati emataimeefekti esinemine harilike odrataimede võsu biomassi kasvatamisel. 
Teadmine, et emataimeefekt põllukultuuridel esineb, on eriti oluline taimekasvatuses. Selle 
kaudu võib olla võimalik ennustada järgmise põlvkonna taimede omadusi ja potentsiaalselt 
kasutada seda teadmist taimearetuses, et suunata taimi vähem põldudel konkureerima ja 
rohkem saaki tootma.  



40 
 

Komeedipiltide katalogiseerimine komeedipüüduri projekti jaoks 
Praktiline töö 

Geteli Hanni, 12. klass 
Põlva Gümnaasium 

 
Juhendaja: Mihkel Pajusalu (TÜ Tartu Observatoorium) 

 
Euroopa Kosmoseagentuur kavandab koostöös Eesti teadlastega komeedipüüduri missiooni ja 
valmistab selle jaoks optilist periskoopkaamerat OPIC. Kaamera tarkvara katsetamiseks 
simuleeritakse komeetide liikumise trajektoore ning selleks on vaja analüüsida seni tehtud 
fotosid komeetidest. On aga täheldatud, et meedia kaotab avaldatud fotode kohta ära info, mis 
tegelikult pildil on, ja foto töötlusega-kärpimisega kaovad pildi algsed mõõtmed, mille järgi 
simulatsiooni jaoks arvutusi teha. Lahenduseks on vaja kataloogida olemasolevaid komeedipilte 
koos algse allika ja nii täpse infoga, kui võimalik. Samuti on vaja lisada fotodele suuruste skaalad, 
mis aitavad komeete modelleerida. See ongi selle praktilise töö eesmärk.  

Praktilise töö tulemusena on kujundatud andmebaasi struktuur, mis võimaldaks iga foto kohta 
koguda olemasoleva info, mis on leitav, ja hankida andmed, mis on lisaks arvutatavad 
olemasolevate andmete alusel. Iga rida komeetide andmebaasis on lingitud pildipangaga.  

Kuna komeetide pildid on eri suuruses ja eri fookuskaugusega, on töö käigus välja töötatud ka 
fotodele skaalade lisamise metoodika. Loodud andmebaasi ka katseti ja on kogutud 269 pildi 
andmed koos piltidega pildipangas. Mõne komeedi kohta on leitud rohkem pilte, mõne kohta 
vähem. Samuti on katsetatud metoodikat suuruste skaalade lisamiseks fotodele.  

Edaspidi on vaja komeetide pilte juurde otsida ja lisada järgmistele fotodele suuruste skaalad. 
See on pidev protsess, mille jaoks saab hästi kasutada selles praktilises töös loodud 
andmebaasi.  

Sellest praktilisest tööst on kasu Eesti esimese süvakosmoseinstrumendi OPIC arendamisel, kus 
just käesoleva töö valmis saamise ajal on jõutud aktiivsesse piltide simuleerimise faasi, milles 
hakatakse pildipanka kogutud andmeid kasutama, et simuleerida pilte OPIC-u tarkvara 
katsetamiseks. 
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Õigekirjareeglid, mille vastu õpilased eksivad, Keila Kooli õpilaste näitel 
Uurimistöö 

Liisa-Lotte Hein, 12. klass 
Keila Kool 

 
Juhendaja: Hurmi Väljamäe (Keila Kool) 

 
Antud uurimus kirjutati teemal „Õigekirjareeglid, mille vastu õpilased eksivad, Keila Kooli 
õpilaste näitel“. Autorit huvitas, kuidas hindavad oma õigekirjaoskust ja milliste 
õigekirjareeglite vastu arvavad end eksivat 10. ja 12. klassi õpilased, milliste reeglite vastu 
eksivad õpilased eesti keele õpetajate arvates ning milliseid õigekirjavigu gümnasistid tegelikult 
teevad. Töö eesmärk oli selgitada välja, milliste õigekirjareeglite vastu õpilased eksivad. 
Uurimus on aktuaalne, sest eesti keel on osa eestlase identiteedist. Seega on oluline eesti 
keeles õigesti rääkida ja kirjutada. Gümnaasiumi lõpus tuleb abiturientidel sooritada eesti keele 
riigieksam, kus muu hulgas hinnatakse õigekeelsust. Vastavalt uurimisküsimustele püstitas töö 
autor järgmised hüpoteesid: 

1. 50% küsitletud õpilastest peab oma õigekirjaoskust heaks. 
2. Vähemalt 70% vastanud õpilastest eksib kõige tihedamini kokku- ja lahkukirjutamise reeglite 

vastu.  
3. Uuringus osalenud 10. klassi õpilased eksivad õigekirjareeglite vastu tihedamini kui 12. klassi 

õpilased.  

Uuringus analüüsiti 73 õpilase ja 11 õpetaja vastuseid ning 72 õpilase õigekirjatestide tulemusi. 
Andmekogumise meetodina kasutati kvantitatiivset meetodi – paberil küsitlusi ja testi. 
Andmete analüüsiks kasutati tabelmeetodit. Kaks hüpoteesi kolmest leidsid kinnitust. 

• 50% küsitletud õpilastest peab oma õigekirjaoskust heaks. Selliseid õpilasi oli 56%.  
• Vähemalt 70% õpilastest eksib kokku- ja lahkukirjutamise reeglite vastu. Eksis 95,9%.  
• Uuringus osalenud 10. klassi õpilased eksivad õigekirjareeglite vastu tihedamini kui 12. klassi 

õpilased. See hüpotees ei pidanud paika, tase on sarnane.  

Kuna uurimus viidi läbi vaid kahe gümnaasiumilennu õpilaste seas ning vastanute arv ei 
võrdunud õpilaste koguarvuga, ei saa teha konkreetseid järeldusi. Küsitluste ja testi kordamine 
mõnel muul aastal tagaksid täpsemad tulemused. 
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Meeste suhtumine samasooliste abielu seadustamisesse Eestis 
Uurimistöö 

Lisete Hiiesalu, 12. klass 
Viljandi Gümnaasium 

Karoliine Kaukvere, 12. klass 
Viljandi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Marie Johanna Univer (Viljandi Gümnaasium) 

 
Aastast 2014 kehtib Eestis kooselulepingut sõlmida võimaldav kooseluseadus1, aga mitte 
samasooliste abielu võimaldav muudatus abielu seaduses (Toimetaja märkus: 
perekonnaseadus), mille pärast õpilasuurimuse autorid töö tegid. Inimõiguste keskuse tehtud 
uuringute põhjal on tõusnud Eesti elanike sallivus samasooliste paaride suhtes üheksa aastaga 
13%. Sellest sai järeldada, et samasooliste paaridel võiksid olla võrdsed õigused 
heteropaaridega.2 

Autorite eesmärk oli rohkem aru saada Eesti meeste suhtumisest samasoolistesse ning nende 
abielu seadustamisesse ning lõppkokkuvõttes mõista, miks uuritavad on samasooliste kooselu 
poolt või vastu. Autoreid huvitas just see, mida arvavad neile lähedased meesterahvad, et 
võrrelda vastuseid varem tehtud uuringutega. Tuttavate küsitlemine oli töö eesmärgi 
sooritamiseks parim ja lihtsaim viis.  

Õpilasuurimust alustati intervjuu küsimuste väljamõtlemisega ning valmis intervjuu kava 
rakendati pärast intervjueeritavate peal. Praktilise osa järel hakkasid autorid helisalvestite järgi 
intervjuusid transkribeerima ja otsima tekstidest positiivse, negatiivse ja neutraalse alatooniga 
sõnu või lauseid. Lõpetuseks tehti õpilasuurimuse kirjalik osa ja otsiti artikleid autorite 
seisukohtade tõestamiseks või vastupidi, et näidata, kuidas selle uurimistöö tulemuste põhjal 
saab teadusartiklitest leitud üldistavaid tulemusi väiksemal skaalal ka ümber lükata või 
kritiseerida.  

Töö tegijad said aru, et meestel, kes on vastu samasooliste abielu seadustamisele, puuduvad 
laiapõhjalisi teadmisi nende kohta, kuna enamik vastajaid olid n-ö vanema generatsiooni 
esindajad. Nooremad intervjueeritavad aga olid LGBT kogukonna vastu tolerantsemad ja 
teadlikumad. Mõlemat nooremat intervjueeritavat mõjutas nende arvamus samasooliste 
paaride kohta see, et nende lähiringkonnas on olnud vähemusgrupist inimesi.  

Uurimistöö teoreetiline taust avas põhjuse, miks mehed on enamasti samasooliste paaride ja 
LGBT kogukonna vastu. Nimelt on meestele oluline teatud gruppi kuuluvuse tunne, mille tõttu 
nad hakkavad kasutama sõimusõnu ja häälestavad ennast ümber, et olla samasooliste  paaride 
vastu, kuna see arvamus on näiliselt enamuses. Autorid said küsimustele ammendavad 

 
1 Kooseluseadus. (2014). RT I, 16.10.2014, 1. https://www.riigiteataja.ee/akt/KooS 
2 Turu-uuringute AS. (2021). Eesti elanike hoiakud LGBT teemadel. https://humanrights.ee/teemad/vordne-
kohtlemine/eesti-elanike-hoiakud-lgbt-teemadel/ 
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vastused varasemate uuringute, veebiartiklite ja meeste intervjueerimise põhjal ning nad jäid 
rahule õpilasuurimuse tulemusega, kuna eesmärk saavutati.2  
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Ulukiseire, söödaplatsid ja soolakud jahiselts Bubo jahimaadel ning infomaterjal 
jahinduse kohta 
Uurimistöö 

Martha Holst, 11. klass 
Tartu Jaan Poska Gümnaasium 

 
Juhendaja: Merike Hein (Tartu Jaan Poska Gümnnaasium) 

 
Jahinduse üks osa on ulukiloendus, et teada saada, kuidas on isendite arv mingil teatud 
perioodil muutunud. Olles ise noor jahimees Alatskivi jahipiirkonnas jahiseltsis Bubo, huvitab 
autorit kõik jahindusega seonduv. Uurimistöö koostamisel oli kaks eesmärki. Esmalt koostada 
veebileht jahinduse kohta noortele, kes soovivad kunagi ise jahindusega tegelema hakata. Töö 
teine ja peamine eesmärk on läbi viia ulukiseire ja teha kindlaks söödaplatside ning soolakute 
olukord jahiseltsi Bubo jahimaadel ning saada ülevaade, milline on ulukite arvukus ja aktiivsus 
nendel söödaplatsidel. Autor püstitas eesmärgi saavutamiseks järgmised uurimisküsimused:  

1. Millised loomad on enamasti Bubo jahiseltsi jahimaadel ja milline on nende arvukus?   
2. Millised söödaplatsid ja soolakud on kasutusel uuritaval alal ja millist toitu kasutatakse?  

Uurimistöö käigus valmis veebileht jahinduse kohta noortele, kes soovivad tulevikus ise 
jahindusega tegelema hakata, või neile, keda huvitab see teema. Veebilehel on leitav jahinduse 
kohta peamine informatsioon: jahipidamise viisid ja jahiseadus ning ajalugu, erinevate loomade 
loendamise viisid, informatsioon söödaplatside ja soolakute kohta ning enamlevinud loomade 
ja lindude kirjeldused.  

Töö käigus viis autor läbi 2022. aasta maist detsembri lõpuni Bubo jahiseltsi aladel ulukiseire. 
Vaatluste tegemiseks kasutati viiel söödaplatsil ja kahel soolakul asuvaid kaameraid. Selgus, et 
uuritava ala peamised isendid on põdrad, metssead, metskitsed, karud ja neile pakuvad seltsi 
teised loomad, näiteks hunt, kährik. Lindudest on kõige arvukamalt esindatud rongad ja 
pasknäärid. Arvuliselt võib välja tuua järgmised andmed loomade kohta – 23 põtra, 54 metssiga, 
19 metskitse ja 20 karu – ning lindudest 416 ronka ja 235 pasknääri. Seiretulemused näitavad, 
et karude arvukus on kasvanud ja seda tuleks kuidagi piirama hakata. Andmete kogumisel ei 
pannud autor tähele, et loomi või linde oleks inimene kuidagi mõjutanud. Toidu poolest 
kasutasid kõik söödaplatsid suhteliselt sama sööta (vili ja hernes), mõnel juhul olid väikesed 
erinevused – söödaplatsil A kasutati lisaks kartulit ning söödaplatsil F maisi.  

Ulukiseire uurimine on huvitav tegevus ja samas ka keeruline. Selle käigus on võimalik tundma 
õppida loodust ning loomade ja lindude tegevust. Järgmistele uurijatele soovitab autor 
samasuguse töö tegemisel samuti kasutada kaameraid, sest nii ei sega loomi ja linde ning 
andmeid on lihtsam koguda. Antud tööd saaks edaspidi täiendada jahipidamise ehk küttimise 
uurimisega ning loodud infomaterjali täiustada mitmesuguste ülesannetega. 
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Makoto Yukimura manga „Vinland Saga“ ajalooline täpsus 
Uurimistöö 

Kauri Ilves, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendaja: Kristiina Punga (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

 
Olen alati tundnud sügavat huvi ajaloo ja eriti keskaja vastu. Ka animed koos mangadega on 
mulle väga südamelähedased ning „Vinland Saga“ seob need huvialad täiuslikult kokku. Eestis 
korraldatakse üha enam Jaapani popkultuurile keskenduvaid üritusi ja noorte huvi nende vastu 
muudkui kasvab. See on kaasa toonud mangade populaarsuse järsu tõusu.  

Uurisin oma töös Makoto Yukimura mangat „Vinland Saga“, mis ilmub alates 2005. aastast. Teos 
on välja antud 13 ingliskeelse raamatuna, mis koosnevad 191 peatükist. Lugu räägib eelkõige 
ajavahemikust 10.–11. sajand, andes ettekujutuse viikingite elust ja kombestikust. Töö eesmärk 
oli välja selgitada, kui täpselt oli Makoto Yukimura kujutanud ajalugu mangas „Vinland Saga“. 
Selleks uurisin, milline oli mangas kujutatud isikute ja sündmuste tegelik ajalooline taust ning 
kui suurt osa mängis teoses autori fantaasia. Valisin teosest välja kolm olulisemat tegelast ja 
märkimisväärsemad sündmused ning võrdlesin neid ingliskeelse Wikipediaga – võiks eeldada, 
et see on üks esimesi materjale, mida manga lugeja sündmuste ja isikute kohta täpsustusi teada 
soovides kasutab.  

Võrdluse tulemusena võin väita, et mangas kujutatu kattus suurel määral faktidega, mis olid 
Wikipediast leitavad. Uurimistöös kõrvutatud 42 sündmusest olid 30-l tugevad sarnasused 
Wikipedia andmetega. Neist 17 kattusid täielikult entsüklopeediast leitavaga. Ainsatki sidet, 
fakti ega võrdlusmaterjali ei leidnud ma vaid kuue mangas toimunud sündmuse kinnitamiseks. 
Kuna autor oli tollast maailma uskumatult reaalselt kujutanud, jätsid isegi üksikud seosetud 
manga sündmused mulje, nagu võinuksid need olla osa ajaloost. Erinevused manga ja Wikipedia 
vahel võisid tuleneda sellest, et mitmed aastaarvud, olgu nendeks sündmuste toimumise aeg 
või tegelaste eluaastad, olid Wikipedias antud ligikaudsena.  

Kõik võrreldud manga tegelased – Thorfinn Karlsefni, Knut Suur ja Leif Erikson – olid asetatud 
õigesse ajastusse ning nende tegevusvaldkonnad koos suuremate saavutustega ühtisid 
Wikipedia andmetega. Autor lisas ajaloolistele faktidele täiendusi, kuid jõudis ikkagi Wikipedias 
kajastatuni. See võis tuleneda autori soovist oma tegelased terviklikumaks muuta, sest ajaloos 
on tuntud rohkem isikute saavutused kui indiviidid ise. Kõige rohkem seesugust vabadust võttis 
ta peategelase Thorfinn Karlsefni kujutamisel.  

„Vinland Saga“ osutus suuresti ajalootruuks, seega võiks teost kasutada ka õppevahendina. See 
on ideaalne ajaloohuvi kasvatamisel, aitab mõista Skandinaavia maade kultuuri, „Vinland Saga“ 
on hea näide mangakunstiga tutvumisel ning seda saab siduda inglise keele ja kirjandusega. 
„Vinland Saga“ uurimist saab tulevikus veelgi täiendada, näiteks võrrelda teiste manga 
tegelaste ühtivust ajalooga. Juba kajastatud isikuid ja sündmusi saaks kõrvutada 
ajalookäsitlusega filmides, raamatutes ja artiklites. 
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Austerservikuga tehismaterjalide lagundamine 
Praktiline töö 

Ketly Ilvest, 12. klass 
Saaremaa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Irja Truumaa (Saaremaa Gümnaasium) 

 
Plasti on maailmas toodetud piisavalt palju, et katta Maa täielikult toidukilega. Teadlased on 
leidnud lahenduseks, millega on võimalik plasti lagundada.  

Antud töö on uudne. Siiani pole Eestis läbi viidud uuringuid, mille käigus uuritakse kohalike 
austerservikute sobivust ja tingimusi tehismaterjalide lagundajana ning milline kooslus aitab 
lisaks seenele materjali lagundada.  

Eesmärkideks seati luua esialgne viis, kuidas vaadelda seene kasvu ja tööd, selgitada välja, 
millist plasti lagundatakse kõige paremini ning uurida, millistes tingimustes kasvab seen kõige 
paremini.  

Autori varasema uurimise põhjal seati hüpoteesiks, et austerservik lagundab enamik 
kodutarbeks kasutatavaid tooteid umbes kahe kuuga. 

Töö koosneb teoreetilisest osast, kus tutvustatakse plasti varasemaid katseid austerservikuga 
ja uuringuid seentega lagundamisest. Metoodikaosas antakse ülevaade katses kasutatud 
materjalidest ja katsest. Töö põhimeetodid oli austerserviku katse loomine ja andmete 
kogumine vaatlemise teel, lisaks varasemate andmete hankimine ning seejärel saadud materjali 
analüüsimine. Peamine kirjandusallika oli Livin Stuudio poolt 2014. aastal loodud „Fungi 
Mutarium“. 

Töö eesmärk sai täitetud. Uurimustöö hüpotees, et austerservikud lagundavad enamiku 
kodutarbeks kasutatavaid plaste, ei vastanud tõele, sest lagundamine toimus ainult ühe 
materjaliga ning võttis rohkem kui kaks kuud. Ka biolagunev bambusnuga ei lagunenud ära.  

Töö kirjalikus osas selgus, et austerservikutega saab plasti lagundada ning sellist viisi 
lagundamiseks pole veel austerservikutega tehtud. Autor sai teada rohkem laboritööst ning 
seene kasvatamisest. Tuli välja, et austerservik on väga tundlik seen ning vajab õigeid tingimusi. 
Autor arvab, et töö vastas vajalikele küsimustele ja lõi uusi põnevaid küsimusi. 

Järgmistes samateemalistes uurimustöödes saab proovida teistes tingimustes katseid, lisaks 
saab uurida teisi materjale. 
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Vana-Egiptuse kunsti põhjal disainitud rõivaste visandite kogum 
Praktiline töö 

Mari Ann Jahhu, 11. klass 
Tartu Jaan Poska Gümnaasium 

 
Juhendaja: Piret Toomeste (Tartu Jaan Poska Gümnaasium) 

 
Praktiline töö valmis moekunsti valdkonnas. Töö aktuaalsus seisneb Vana-Egiptuse kunsti 
elustamises ja selle sidumises nüüdisaegse rõivadisainiga. Soov oli pakkuda alternatiivi 
kiirmoele, sest disainitud kavandid on mõeldud kvaliteetsete rõivaste valmistamiseks. Autor 
valiski selle teema, sest nägi head võimalust siduda Vana-Egiptuse kunst tänapäevaste 
rõivastega.  

Töö eesmärk oli disainida Vana-Egiptuse kunstist ning riietest inspireeritult ligi 30 eriilmelist 
naiste moerõiva kavandit koos kirjelduste, inspiratsioonipiltide, kunstinäidete ja 
materjalinäidistega. Lisaks täiendada oma teadmisi Vana-Egiptuse kunsti, värvide ja rõivastega 
ning rõivakunsti valdkonnas.  

Töö käigus said selgemaks nii Vana-Egiptuse kunsti areng, muutused ja mõjutused läbi 3000 
aasta kui ka kujutava kunsti põhimõtted ja elemendid, sh Vana-Egiptuse värvipigmendid. 
Praktilise osa tegemisel sai inspiratsiooni ammutatud Vana-Egiptuse rõivastest: meeste-, 
naiste-, lasterõivastest ning ka ehetest. Vana-Egiptuse kunsti põhieesmärk oli piltjutustustega 
ümbrusele kuju andmine. Värvide uurimisel omandati teadmine, et Vana-Egiptuses oli kuus 
põhivärvi: punane, roheline, sinine, kollane, must ja valge ning nende erinevad varjundid 
tulenesid pigmentide leidumisest eri piirkondades. Töö lõpptulemusena valminud visandivihiku 
koostamisel seoti nii kunstielemendid, värvid kui ka riided loodava disainiga. See osutus 
raskemaks kui oodati, sest oma mõtete sidumine olemasoleva ainulaadse kunstiga vajas palju 
pühendumist.  

Oma tööga jäi autor rahule, sest saavutati kõik eesmärgid, mis töö alguses püstitati: saadi palju 
paeluvat teada ühest vanimast kõrgkultuurist. Huvitav oli vaadata, kuidas ideed Vana-Egiptuse 
kunsti elementidega ühildusid ning vaikselt paberil rõivaste kuju võtsid. Valmis sai 52-
leheküljeline visandivihik, kus 26 eriilmelist kavandit toetasid Pinterestist võetud 
inspiratsioonipildid, Vana-Egiptuse kunstinäited ning kokku kogutud kanganäidised.  

Tulevaste tööde jaoks võiks osta vastupidavamad töövahendid, sest praegune visandivihik 
kippus rebenema ning lehed hakkasid läbi paistma. Samuti peab järgmine kord töö alguses 
fookuse kohe paika panema, sest valminud kavandid olid küll kõik naistele, kuid teema oleks 
võinud olla täpsemalt piiritletud. Tulevikus saaks rakendada sarnast ideed: kasutada mõnda 
teist kunstikultuuri inspiratsiooniallikana või disainida ning õmmelda moekollektsioon, mille 
motiiviks on just Vana-Egiptuse kunst. 
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Toitumise tuvastamine juuste isotoopanalüüside põhjal: kaasaja ja arheoloogilise 
materjali juhtumiuuring 
Uurimistöö 

Elo Joandi, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendajad: Mari Tõrv (Tartu Ülikool) 

Ester Oras (Tartu Ülikool) 
Holar Sepp (Tartu Ülikool) 

Helen Semilarski (Miina Härma Gümnaasium) 
 
Minu uurimistöö seob omavahel arheoloogia ja keemia valdkonna, mõlemad pakuvad mulle 
isiklikult suurt huvi, sest vastavad üheskoos küsimusele, kuidas saab teada detailset infot 
inimeste kohta, kes elasid ammu enne meid. Lämmastiku ja süsiniku stabiilsete isotoopide 
analüüsi IRMS (isotoopide massisuhete spektromeetria) meetod on usaldusväärne viis inimese 
toitumise uurimiseks luu kollageeni, hamba dentiini ning juukse keratiini puhul. Kahes esimeses 
on salvestunud info toitumise kohta viimase kümne aasta keskmise väärtusena, seevastu juukse 
keratiini abil saab uurida toitumist oluliselt lühema perioodi kohta (seega palju täpsemalt) ja 
eristada ajalisi muutuseid.  

Uurimistöö eesmärgid olid:  

a) anda ülevaade toitumisest juuste isotoopanalüüside kaudu, kõrvutades seda varasemate 
uuringutega ja  
b) tuvastada erinevate eeltöötluste mõju juuste isotoopanalüüside tulemustele.  

Töö praktilise osa viisin läbi TÜ Archemy ja IRMS-i laborites, kus analüüsisin kaheksa tänapäeva 
omnivoori, vegani ja vegetaarlase ning kolme arheoloogilise isiku, Anna von Igelströmi 
(29.9.1732–13.06.1760), Telleri kabeli proua (ca 19. sajand) ja TÜ noorema muumiapoisi (ca 
350–50 eKr) juuste süsiniku ja lämmastiku isotoopkoostist. Lisaks koostasin tänapäeva 
inimestele küsimustiku toitumise kohta, et kinnitada analüüsi tulemusi.  

Uurimistöös selgus, et veganeid ja omnivoore on võimalik selgelt eristada 15N väärtuste põhjal. 
Vegetaarse toitumisega inimese juuste isotoopsuhted sarnanesid omnivoorsete omadega. 
Atsetooni ja MilliQ ülipuhta vee töötlustel oli isotoopide väärtustele väike, kuid mõõdetav mõju. 
Arheoloogiliste proovide isotoopide suhted olid tänapäevastest oluliselt erinevad. Anna von 
Igelströmi ja Telleri kabeli proua puhul viitab see liha, eriti aga kala ja merelise toidu suurele 
osakaalule toitumises. TÜ noorema muumiapoisi toitumine võis tema lühikese elu jooksul 
samuti olla merelise päritoluga ning enne surma võis esineda näljaperiood.  

Uurimistöö tulemuste põhjal julgen väita, et IRMS-meetodil juukse keratiinist süsiniku ja 
lämmastiku stabiilsete isotoopide analüüsimine on usaldusväärne. Antud teema puhul on 
perspektiivi Eestis ja ka mujal maailmas väga palju – nii uute kui vanade arheoloogiliste leidude 
täpsemaks uurimiseks kui ka tänapäeva inimeste juuste abil metoodika edasi arendamiseks. 
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Nutika kodu lahendus Lego EV3 baasil 
Praktiline töö 

Daniil Johanson, 9. klass 
Räpina Ühisgümnaasium 

 
Juhendaja: Toivo Kadarpik (Räpina Ühisgümnaasium) 

 
Nutikas kodu muutub iga aastaga üha tavalisemaks nähtuseks. Valisin selle teema, kuna tahtsin 
välja uurida ja näidata, milleks nüüdisaegne tehnoloogia võimeline on.  

Minu loovtöö eesmärk oli valmistada toimiv nutika kodu mudel Lego EV3 baasil ja saada uusi 
teadmisi nutika kodu lahenduste kohta. Selleks otsustasin ära kasutada meie kooli 
robootikaringi võimalusi ning teha täistoimiva lahenduse mudeli Lego robotitest. 

Töö koosneb kahest osast. Teoreetilises osas tutvustasin targa kodu olemust ja ajalugu. 
Praktilises osas panin kokku Lego EV3 baasil toimiva targa kodu mudeli. 

Mudeli jaoks oli vaja paberit, pliiatsit, paberinuga, pappkasti ja EV3 roboteid. 
Programmeerimise jaoks oli mul vaja arvutit. Kasutasin EV3 Classroom Lego tarkvara. 

Tööd alustasin algse skeemi joonistamisega vihikusse. Sellest lähtudes hakkasin pihta mudeli 
meisterdamisega. Lõikasin pappkarpi nii, et oleks võimalik EV3 komponendid selle külge 
paigaldada. Alustasin uksest, selle mootorist ning anduritest. Jätkasin ruloo, lambi ning selle 
lülitiga. Siis läksin edasi EV3 robotite programmeerimise poole. Pärast süsteemi täiendamist 
kaugjuhtimisvõimaluse ja termoanduriga oli töö praktiline osa lõpetatud. 

Jõudsin järeldusele, et meie tehnoloogia praegune arengutase võimaldab ehitada päris keerulisi 
nutikodu lahendusi. Töö tegemist motiveeris minu isiklik huvi. Töö käigus sain palju uusi ja 
huvitavaid teadmisi, seega julgen öelda, et saavutasin püstitatud eesmärgi. 
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3D-inimese modelleerimine ja animeerimine 
Uurimistöö 

Eliisabet Judin, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Eliisabet Judin (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Minu uurimistöö on koostatud teemal „3D-inimese modelleerimine ja animeerimine“. Töö 
käigus pidin õppima kasutama tarkvara Blender, mille abil valmis 3D-mudel, selle animatsioon 
ja renderdus. Töö eesmärk on 3D tarkvara kasutades disainida ja modelleerida 3D-animatsiooni 
tehnikas kolm muusikavideo klippi, mille keskmes on inimene.  

Töö eesmärgi täitmiseks disainisin tegelase, modelleerisin ta 3D-s valmis, animeerisin, lõin 
stseenile tausta, renderdasin töö ja panin animatsiooni koos taustamuusikaga kokku. Püstitatud 
hüpotees – kunstnikule, kes soovib 3D-inimese modelleerimist ja animeerimist iseseisvalt 
alustada, on arvutitarkvara Blender sobiv tööriist – leidis kinnitust.  

Tegelane on disainitud stiliseeritud inimesena. Ashtoreth on lühikeste valgete juustega, siniste 
silmadega tüdruk, kes algul kannab Military Lolita stiilis rõivaid.  

3D modelleerimiseks on kasutatud Blenderi 3D modelleerimise funktsiooni ning tegelase keha 
modelleerimise järjekord oli keha, jalad, käed, pea, juuksed. Rõivaid modelleerisin neli 
komplekti: kontseptsioonidisain, „Fancy“, „Celebrate“ ja „Alcohol Free“. Tekstuuride 
joonistamiseks lisasin võrele õmblused, mille abil genereeris programm pinnalaotused. 
Pinnalaotuse abil oli võimalik teha 3D-objekt 2D-ks. Tekstuurid valmisid 2D joonistamistarkvara 
Paint Tool Sai abil. Tegelasele pilgutavate silmade ja taustale lainetusefekti loomiseks kasutasin 
võtmevorme, mis võimaldab objektide uuteks kujunditeks deformeerimist animatsiooni jaoks, 
s.t animeerida võret ilma taagelduseta.  

Animeerimise protsessis taageldasin need võred, mis olid määratud liikuma, maalisin võredele 
kaalud, tegin valmis animatsiooni kasutades rotoskooptehnikat ning kõige lõpus simuleerisin 
juuste liikumise.  

Töö tulemusena valmis kolm stseeni ja igale stseenile erinevas tehnikas loodud taust: esimesele 
(„Fancy“) pildina, teisele („Celebrate“) ise modelleerituna ning kolmandale (AF) videona.  

Renderdamiseks kulus aega ligikaudu 73 tundi arvutitööd.  

Kõige lõpuks panin animatsioonid koos taustamuusikaga kokku ja vormistasin tervikuks.  

Programmi kohta kogusin informatsiooni vaid internetiallikatest, kasutades Blenderi 
kogukonnafoorumeid, YouTube’i videoid ja Blenderi manuaali. 
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Söömishäired sportlaste seas buliimia näitel 
Uurimistöö 

Lisanna Juhkental, 12. klass 
Pärnu Sütevaka Humanitaargümnaasium 

 
Juhendaja: Andres Laanemets (Pärnu Sütevaka Humanitaargümnaasium) 

 
Söömishäire on psühhiaatriline haigusseisund, mis kahjustab inimese kehalist ja vaimset tervist. 
Söömishäire puhul on keskse tähtsusega ebatervislik suhe oma kehaga, pööratakse ülemäära 
suurt tähelepanu kehakaalule- ja kujule, mida proovitakse muuta dieedi või liigse treenimisega. 
Üks levinuim söömishäire on buliimia, mis seisneb suures koguses toidu tarbimises ning hiljem 
selle väljutamises.  

Teema valikut mõjutas pikaaegne osalus spordis ning huvi selle varjukülgede vastu. 
Söömishäired on sportlaste seas levinud, kuid neile ei pöörata piisavalt tähelepanu. Töö 
keskendub buliimiale kui ühele levinuimale söömishäirele. Töö eesmärk on anda ülevaade 
söömishäiretest, keskendudes buliimia esinemisele sportlaste seas, kirjeldades buliimia 
riskitegureid, tekkepõhjusi, mõju organismile, ravi ning ennetamist. Töö on jagatud kolmeks 
osaks. Esimeses peatükis kirjeldatakse üldiselt söömishäireid, nende olemust ja ajalugu. Teises 
peatükis süvenetakse buliimiasse sportlaste seas ning kolmandas peatükis analüüsitakse nelja 
spordivaldkonna inimese – spordipsühholoog, spordiarst ning kaks buliimia diagnoosi saanud 
sportlast – intervjuusid.  

Töö käigus leiti, et buliimia seisneb suures koguses toidu söömises ning hiljem sellest 
vabanemises kompenseerivate meetodite kaudu, näiteks esilekutsutud oksendamine. 
Buliimiale viitavad salaja söömine, toidu peitmine, mure kehakaalu/kuju/suurusega, 
moonutatud kehapilt või söömine üle täiskõhutunde. Enamik sportlasi kogeb lakkamatut 
esinemissurvet ja sõltuvalt spordialast füüsilise välimusega seotud survet, mis muudavad nad 
vastuvõtlikumaks häirunud söömis- või treeningkäitumiseks. Osas spordialades, peamiselt 
esteetilised spordialad, rõhutatakse peenikest kehakuju või madalat kaalu, mistõttu on selle ala 
sportlased, näiteks iluvõimlejad, baleriinid, vastuvõtlikumad buliimia väljakujunemisele. Ka 
intervjueeritavad sportlased tegelesid tennise ja balletiga. Buliimia mõjub negatiivselt sportlase 
organismile ja sooritusvõimele, tekitades negatiivset kaloritasakaalu ja põhjustades 
dehüdratsiooni, mis omakorda põhjustab enneaegset väsimust, suurendab lihaskrampide ja 
kuumarabanduse riski ning hüpokaleemiat. Peamised ravivõimalused on psühhoteraapia, kus 
tegeletakse aktiivselt patsiendi käitumis- ning mõttemustrite tervemaks muutmisega, ravimid 
(antidepressant Prozac), toitumisnõustamine, raskematel juhtudel hospitaliseerimine. 
Eneseaktsepteerimist, tervislikku toitumist ja sportlaste mõistlikku treenimist propageerivate 
haridusprogrammide väljatöötamine ja rakendamine on tõhus viis söömishäirete ennetamisel.  

Uurimistööd saab jätkata, uurides buliimia esinemist mingil kindlal spordialal, nagu näiteks 
ballett või maadlus. Lisaks on võimalik viia läbi intervjuusid suurema valimiga, mis võimaldab 
teha rohkem järeldusi. 
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Rocca al Mare Kooli töötajate teadlikkus depressioonist 
Uurimistöö 

Lisette Järv, 12. klass 
Rocca al Mare Kool 

 
Juhendaja: Siiri Vallimäe (Rocca al Mare Kool) 

 
Käesolevas uurimistöös uuriti Rocca al Mare Kooli töötajate teadlikkust depressioonist. Lisaks 
selgitati välja, kuidas hindavad kooli töötajad nii enda kui ka kooli töötajate teadlikkuse taset, 
kas töötajatel on isiklikke kogemusi depressiooni sümptomitega õpilas(t)e poole pöördumisel 
ning mida peetakse oluliseks hea vaimse tervise hoidmisel ja depressiooni ennetamisel.  

Uurimistöö esimeses osas anti teoreetiline ülevaade depressiooni olemusest, avaldumisest 
ning põhjustest, laste ja noorte depressioonist, abi saamise võimalustest ning ravimeetoditest. 
Lisaks teoreetilises osas antud ülevaatele depressioonist ning sellest, kuidas ja kui palju haigus 
inimest mõjutab, jõuti järeldusele, et hea vaimne tervis on täisväärtuslikuks eluks sama oluline 
kui hea füüsiline tervis, sest ilma tugeva vaimse terviseta ei saa olla ka füüsis tugev.  

Uurimuslikus osas sõnastab autor lahti eesmärgid ja hüpoteesid, kirjeldab valimit, küsimustikku 
ja protseduuri ning analüüsib küsimustiku vastuseid. Uuringust selgub, et kooli töötajate 
teadlikkus depressioonist on hea ning üle poole 72 vastanust oskab depressiooni õigesti 
defineerida, teab põhisümptomeid ja tunneb olulisemaid ravimeetodeid. Keskmisest paremale 
teadlikkusele viitavad ka asjakohased viisid hea vaimse tervise hoidmiseks ning võimalused, 
kuidas saaks depressiooni ennetada ja mida teha, kui märgatakse sümptomitega õpilast. Samuti 
oskavad pea kõik töötajad nimetada loogilisi põhjuseid, miks ei saada vahel depressioonile jälile 
ning miks võib inimesel depressioon kujuneda.  

72 vastanust 53-l on ka isiklik kogemus depressiooni sümptomitega õpilase poole pöördumisel 
ehk paljud töötajad on saanud oma teadmisi ja oskust märgata ka rakendada. Vaid 17 oli neid, 
kes pole sarnase olukorraga veel kokku puutunud või kellel kogemus puudub. 
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Erinevate piimade hapnemise võrdlus 
Uurimistöö 

Elisabeth Jõgi, 9. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Helina Reino (Gustav Adolfi Gümnaasium) 

 
Piim on toitev vedelik ja kõrgväärtuslik toiduaine, mis sisaldab eluks vajalikus koguses nii mikro- 
kui makrotoitaineid. Selle tarbimine teeb terveks ja tugevaks ning on seetõttu oluline. 
Uurimistöös võrdleb autor erinevate piimade hapnemist. Ta valis selle teema, sest teda hakkas 
huvitama, miks piim hapneb, kas erinevad piimad hapnevad eri kiirusega, kui palju mõjutab 
hapnemist temperatuur ning kas piimade kilega katmine muudab nende hapnemise kiirust. 
Kuna kogu maailmas on toidu raiskamist väga palju ning see on järjest süvenev probleem, on 
piimade hapnemise uurimine igati aktuaalne ja oluline teema, aidates kasvatada inimeste 
teadlikkust piima säilitamisest.  

Uurimismeetodiks oli katse ja vaatlus. Kokku viis autor läbi kaks katset. Esimese katse tegi ta 
nelja piimaga: lehma-, kitse-, kookos-ja kaerapiimaga, Iga piim oli nii toatemperatuuril kui ka 
külmkapis ning autor jälgis kuue päeva jooksul nende välimust, lõhna ja koostist. Teise katse 
tegi ta kahe erineva rasvasisaldusega lehmapiimaga, mõlemad olid kahel eri temperatuuril nii 
kilega kaetult kui ka kileta. Autor jälgis ja mõõtis seitsme päeva jooksul nende värvi, lõhna, 
koostist, ruumala, pH taset ja massi ning arvutas välja saadud andmete põhjal uuritavate 
piimade tiheduse.  

Töö autor oletas, et kõige kiiremini hapneb lehmapiim toatemperatuuril ning kõige aeglasemini 
kaerapiim külmkapis. Samuti uskus ta, et kilega piimaklaasi katmine aeglustab piimas toimuvaid 
protsesse ja piim hapneb aeglasemalt. Tulemustes oli aga nii mõndagi üllatavat. Autor avastas, 
et kõige kiiremini hapnevad toetemperatuuril olevad lehmapiim ja kaerapiim, kõige aeglasemini 
külmkapis olev kaerapiim ning et klaasi kilega katmine pigem kiirendab piimas toimuvaid 
protsesse, eelkõige väiksema rasvasisaldusega piimadel.  

Seega ei osanud autor ette näha, milliseks kujuneb piimade hapnemisprotsess ja uurimise 
tulemus, ning õppis ka ise töö tegemise käigus väga palju. Autor usub, et tema uurimistöö võiks 
pakkuda inspiratsiooni põhjalikumate katsete läbiviimiseks piimade hapnemise teemal ning 
oleks väga rõõmus, kui edasiste uuringute tulemusel sünniks midagi head kogu maailmale.  
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Mõttespordi valikaine 
Praktiline töö 

Kevin Jürgen, 11. klass 
Viljandi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Vahur Pohlasalu (Viljandi Gümnaasium) 

Vilma Härmik (Viljandi Gümnaasium) 
 
Tänapäeval veedetakse palju aega nutimaailmas, mistõttu mängitakse rohkem telefonis või 
arvutis ning traditsiooniliste lauamängudega tegeletakse vähem. Töö autor soovis teha midagi 
praktilist, et suurendada huvi lauamängude vastu ja ühtlasi kasutada ära oma kogemusi 
mõttemängudega. Nii sündiski otsus korraldada huviring. 

Praktilise töö eesmärk oli luua edukas mõttespordi valikaine ja mõõta ringis osalevate õpilaste 
arengut ühe õppeaasta vältel. Selle saavutamiseks tuli avada anonüümsed küsimustikud, mille 
põhjal sai visualiseerida õpilaste ettekujutust valikainest ja võrrelda aja jooksul nende arengut. 
Mõttespordi valikaineks tuli ette valmistada tunnid. Praktilise uurimistöö tarvis tegi autor 
vaatlusi ning märkis üles muutused. Oluline osa oli organisatoorsel tööl: tuli kontakti võtta 
sponsoritega, korraldada kabe-, male- ja gomokuturniire, võtta osa mõttespordi 
olümpiaadidest ning analüüsida spetsiaalse programmi abil mängude tulemusi. Kevadel on 
plaanis tänada abistajaid, osalejaid, toetajaid ja sponsoreid nende panuse eest. 

Töö peamised tulemused on järgmised: 

1. Mõttespordi valikaine idee oli hea ja huvitav, enamikul kattus visioon töö autori omaga. 
2. Kõige rohkem meeldis õpilastele gomoku ehk „Viis nuppu ritta“, teist ja kolmandat kohta 

jagasid male ning kabe. Kõigi mängudega jäädi üldiselt rahule. 
3. Arengut oli kõige rohkem näha kabes ja gomokus, sest enne juba teati, kuidas malemäng 

käib. 
4. Meelde jäid strateegiad, millal rakendada teatud meetodit. 
5. Jäädi väga rahule mängude korraldusega, reeglitega, juhendamisega, keskkonnaga, oma 

tulemustega ja turniiride süsteemiga. 

Tulemuste põhjal võib järeldada, et valikaine korraldamine ja selle osalejate arengu mõõtmine 
toimus edukalt ehk eesmärk sai täidetud. Autor sai teada, milliseid ettevalmistusi valikkursuse 
toimumiseks teha, mida tuleb planeerida, missugused eelteadmised võiksid olla ja mida teha 
rasketes olukordades. 

Tulevikus on plaan veel suurema grupiga valikainet jätkata ja osaleda rohkem olümpiaadidel. 
Töö tegemine näitas, et mõttemängud on üks võimalus, kuidas noori nutimaailmast välja tuua. 
Autor soovitab teistel samamoodi oma visioonide elluviimist jätkata, sest sellest võib kasvada 
välja väga tore projekt. 
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Oskar Raunami õlimaali lugu ja värvipigmentide analüüs 
Uurimistöö 

Liisa-Maria Jürilo, 12. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

 
Juhendajad: Anne Küüsmaa (Tallinna Prantsuse Lütseum) 

Olga Volobujeva (Tallinna Tehnikaülikool) 
 

Gümnaasiumi õpilasuurimuse „Oskar Raunami õlimaali lugu ja värvipigmentide analüüs“ autori 
esimene eesmärk oli uurida erakogusse kuuluva Oskar Raunami maali (dateeritud 1937) 
sünnilugu ja paigutada maal omaaegsesse maalikunsti konteksti. Teine eesmärk oli praktilise 
töö käigus analüüsida maalil kasutatud valge, sinise ja rohelise värvi keemilist koostist ning 
määrata neis leiduvad pigmendid, kasutades kombinatsiooni skaneerivast 
elektronmikroskoopiast ja energiadispersiivsest röntgenspektroskoopiast (SEM/EDS).  

Töö teoreetiline osa algab ülevaatega 1930ndate Eesti maalikunstist. Ülevaate koostamisel 
kasutati Eesti kunstiajaloolaste teoseid. Saadud teave aitas leida seoseid Oskar Raunami kaasaja 
ning teose subjekti ja maalimise stiili vahel. Järgneb kokkuvõte Raunami kooliteest ja karjäärist, 
tutvustatakse kunstniku loomingut ning räägitakse lähemalt uuritava maali sattumisest 
erakogusse. Seejärel tehakse sissejuhatus nüüdisaegsetesse tehnoloogiatesse lõuendimaalide 
uurimisel ja tutvustatakse SEM/EDS uurimismeetodit. Viimaks kirjeldatakse õlivärvide ja 
värvipigmentide koostist, keskendudes sealjuures materjalidele, mis võisid olla kunstnikule 
kättesaadavad maali valmimise ajal 20. sajandi alguses. Kõige olulisem allikas uurimismeetodite 
kirjeldamisel oli Merike Kallase magistritöö 17. sajandi Itaalia maali „Simson ja Deliila“ 
teaduslikest uuringutest. Pigmente aitas määrata O. Raunami raamat „Joonistamise ja 
maalimise õpik“.  

Praktilise töö protsess kulges esmalt Tallinna Tehnikaülikooli optoelektroonsete materjalide 
füüsika laboris, kus inseneriteaduskonna materjali- ja keskkonnatehnoloogia instituudi 
vanemteaduri Olga Volobujeva juhendamisel analüüsiti valge, sinise ja rohelise värvi proovi 
elementkoostist. Seejärel määras töö autor proovides sisaldunud pigmendid, tuginedes töö 
teoreetilises osas kogutud taustinformatsioonile pigmentide keemilisest koostisest.  

Uurimuse tulemusena leiti, et Oskar Raunami maal aastast 1937 valmis ajal, kui tulevane 
kunstiprofessor õppis Riigi Kunsttööstuskoolis. Maali subjekt, tagasihoidlik lillebukett sinises 
vaasis, sobib tolleaegse kunsttööstuskooli konservatiivse õppeprogrammi raamidesse ning 
peegeldab 1930ndatel Eestis esile tõusnud dekoratiivsemat suunda. 
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Sotsiaalmeedia võimalused kogukonna tugevdamisel Parksepa Keskkooli Instagrami 
konto näitel 
Praktiline töö 

Marta Kaiv, 12. klass 
Parksepa Keskkool 

 
Juhendaja: Katrin Kullo (Sihtasutus Noored Kooli) 

 
Antud praktilise tööga näitlikustatakse sotsiaalmeedia võimalusi kogukonna toetamisel 
Parksepa Keskkooli Instagrami konto näitel. Töö eesmärk oli tegeleda Parksepa Keskkooli 
Instagramiga: toota sisu, reageerida jälgijaskonnale, postitada tähtsaid hetki koolielust ja 
elavdada koolikogukonna inforuumi.  

Teema valiti mitmel põhjusel. Märgati, et kooli Instagrami kontoga ei tegeleta väga aktiivselt, 
seega tuldi mõttele sellega tegelema hakata ning seda arendada. Instagrami kaudu saab hoida 
õpilasi, vilistlasi ja inimesi, kes kooli tegevusest huvituvad, kooli tegemistega kursis ning tekitada 
huvi uutes õpilastes.  

Uurimisküsimusi valiti kaks: kas ja kuidas mõjutab sotsiaalmeedia kooli kogukonda ning kas 
Instagrami konto haldamine tõstab jälgijate arvu? Hüpoteesiks seati, et kooli Instagrami 
kontoga tihedamini tegelemine tugevdab Parksepa Keskkooli kogukonda.  

Selleks, et teada saada, kuidas  kooli Instagrami konto jälgijaskond rahule antud tööga, koostati 
küsimustik, kus paluti jälgijaskonnal vastata tööga seotud küsimustele ja avaldada selle kohta 
arvamust.  

Praktilise töö teostamine kulges edukalt. Jäädvustati kooli üritused, väljasõidud, jagati 
sportlikke ja akadeemilisi saavutusi, viidi läbi projekte, korraldati huvitavaid mänge ja 
väljakutseid.  

Tulemusena kasvas Parksepa Keskkooli Instagrami jälgijaskond pea kaks korda. Töö alguses oli 
kooli Instagramis jälgijaid 259, töö lõpuks aga 493. Töö hüpotees pidas paika, sest lisaks 
jälgijaskonna kasvule sai autor palju positiivset tagasisidet ja tunnustust. Töö autori arvates olid 
tulemused oodatust paremad. Jälgijaskonna kasv ning positiivne tagasiside andis inspiratsiooni 
tööga veel rohkem tegeleda ning jäädvustada koolielu nii palju kui võimalik. 
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Invasiivsed liigid vooljas kirburohi (Fallopia japonica) ja sahhalini pargitatar (Fallopia 
sachalinensis) bioloogia, levik ja tõrjumine Saaremaal 
Uurimistöö 

Laura Kakkum, Kerle Suurna 8. klass 
Aste Põhikool 

 
Juhendajad: Annika Jürviste (Aste Põhikool) 

Ülle Soom (Aste Põhikool) 
 
Ilutaimena 19. sajandil Euroopasse toodud pargitatar ehk kirburohi on jõudsalt koduõuedest 
välja tunginud ning tekitab looduses suurt probleemi.  

Töö eesmärgid olid:  
1. Anda ülevaade voolja kirburohu (Fallopia japonica) ja sahhalini pargitatra (Fallopia 
sachalinensis) bioloogiast ja levikust; eesmärk täideti.  
2. Selgitada, mida tähendab võõrliik ja kuidas neid looduses hävitada; eesmärk täideti.  
3. Praktilise töö käigus uurida ise 57esmärk57i pargitaart ja vooljat kirburohtu ja kaasata ka teisi 
loodushuvilisi tegema vaatlusi kasvukohtade kohta ning saadud andmete põhjal teha vastavad 
kokkuvõtted, analüüs ja järeldused; 57esmärk täideti.  

Töö uurimisküsimusteks püstitati:  
1. Vooljas kirburohi ja sahhalini pargitatar ei ole Saaremaal veel looduses massiliselt levinud. 
Leidis osaliselt kinnitust.  
2. Voolja kirburohu ja sahhalini pargitatra levikualad paiknevad Kuressaare linna ümbruses ja 
suuremate asumite lähedal. Leidis kinnitust.  

Uurimistöö praktilise osa viidi läbi 2022 septembris-oktoobris ja see haaras kogu Saare 
maakonda. Vaatluse käigus määrati taimede asukoht (koordinaadid) ja arvukus. Lisaks kirjeldati 
kohta, kus taimed kasvasid. 

Andmeid analüüsides jõuti järgmistele järeldustele:  
1. Sahhalini pargitatar ja vooljas kirburohi on levinud looduslikele kasvualadele inimese abil. 2. 
Palju on sahhalini pargitatra ja voolja kirburohu kasvukohti Kuressaare linnas ja lähiümbruses, 
ning suuremate asumite lähedal. 3. Sahhalini pargitatrast ja vooljast kirburohust on raske lahti 
saada, kui need on hakanud looduses levima. 4. Sahhalini pargitatar ja vooljas kirburohi 
kasvavad tihedasti koos, seega hävitavad kogu seal enne kasvanud loodusliku taimestiku. 5. 
Sahhalini pargitatral ja vooljal kirburohul on maa sees väga tugev ja pikk risoom, nende 
tõrjumine looduslikes kasvukohtades nõuab meetodeid, mida alles katsetatakse. 6. 
Keskkonnaamet ei ole Saaremaal üheski kasvukohas vooljat kirburohtu ja sahhalini pargitatart 
tõrjunud. Katsetusi alustatakse 2023. aastal. 7. Inimeste teadlikkus, kuidas sahhalini pargitatar 
ja vooljas kirburohi loodusesse võivad sattuda, on väike. 8. Võõrliike koduaias kasvatama 
hakates tuleks meeles pidada, et nende kasvuala tuleks hoida kontrolli all, et taimed aiast 
loodusse ei jõuaks. 9. Voolja kirburohu ja Sahhalini pargitatra kasvukohti on Saare maakonnas 
palju, aga need on pindalaliselt väikesed. 



58 
 

Matemaatikaülesannete keelekasutuse ja tulemuste vaheline seos aastate 2014–2021 
riigieksamite näitel 
Uurimistöö 

Kristiine Kaldmaa, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendajad: Julia Polikarpus (Tartu Ülikool ja Hugo Treffneri Gümnaasium) 

Kati Ain (Tartu Ülikool) 
 
Varem on õppematerjalide tekste uurinud põhjalikult Eesti haridusteadlane Jaan Mikk, kuid 
õppeülesannete tekste on uuritud vähe ja ajakohased andmed on puudulikud. Töö eesmärk oli 
võimalikult objektiivselt hinnata matemaatikaülesannete tekste ja leida, mis tegurid 
soodustavad ja mis pärsivad ülesande teksti mõistmist.  

Töös lähtuti 2014–2021 gümnaasiumi matemaatika riigieksami ülesannetest ja 
lahendustulemustest, kuna nende statistiline andmestik oli piisavalt suur ja hästi kättesaadav. 
Samuti võimaldasid riigieksamite tulemused analüüsida eri tasemega inimeste tulemusi ja 
nende tekstimõistmisoskust. Ülesannete tekstide võimalikult objektiivseks hindamiseks 
kasutati Jaan Miku koostatud teksti keerukuse valemit. Kuna see valem on loodud eesmärgiga 
hinnata õppetekste, mitte õppeülesandeid, üritati uurimistöös leida, kas valem sobiks ka 
matemaatikaülesannete tekstide hindamiseks.  

Uurimistöö peamised uurimisküsimused olid: 
• Kuidas on seotud matemaatika riigieksamite ülesannete sooritustulemus ja ülesannete 

tekstide keelekasutus?  
• Missugused tegurid teevad ülesande mõistetavuse keeruliseks?  
• Milliste matemaatikateemade tekstülesandeid mõisteti enam vääriti?  

Eksami sooritustulemuste põhjal leiti valim ehk paremini ja halvemini lahendatud 
matemaatikaülesanded. Jaan Miku teksti keerukuse valemiga arvutati valitud ülesannete 
tekstide keerukused ja saadud tulemuste põhjal tehti järeldused nii teksti mõistmist mõjutavate 
tegurite kui ka teksti keerukuse valemi kehtivuse kohta.  

Ilmnes, et kitsa matemaatika õppijatele sobisid pikemad ning laia matemaatika õppijatele 
lühemad tekstid. Mõlemal eksamitüübil olid paremini lahendatud ülesanded, mis olid 
keskmiselt 440 tähemärki pikad. Nii kitsa kui ka laia matemaatika eksami sooritajatele olid 
keerulised ülesanded, mis sisaldasid mitme matemaatikakursuse teemasid. Selgus, et Jaan Miku 
teksti keerukuse valem üldjuhul kehtis õppeülesannete tekstide hindamiseks. Mõlema eksami 
paremini ja halvemini lahendatud ülesannete tulemustes ilmnes seos: teksti keerukuse 
suurenedes vähenes ülesande sooritustulemus. Üksikuid ülesanded ei allunud sellele seosele. 
Nii on võimalik edasistes uurimustes täpsustada teksti keerukuse valemit õppeülesannete 
tekstide hindamiseks. Samuti leida tulemuste statistilist olulisust, mis näitaks tulemuste 
tegeliku kehtimise tõenäosust, kuid mis antud uurimistöös jäi leidmata. 
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Sotsiaalkriitika tänavakunstnik Banksy töödes: Keila Kooli gümnaasiumiõpilaste 
teadlikkus teemast 
Uurimistöö 

Elis Kalmus, 12. klass 
Keila Kool 

 
Juhendaja: Johanna Rozin (Keila Kool) 

 
Uurimus kirjutati teemal „Sotsiaalkriitika tänavakunstnik Banksy töödes: Keila Kooli 
gümnaasiumiõpilaste teadlikkus teemast“. Töö autorit huvitas, mida arvavad õpilased 
tänavakunstist, kuidas saavad teostest aru ning milline on üldine teadlikkus teemast. Teema  on 
aktuaalne, kuna tänavakunst muutub üha populaarsemaks ning aina enam arutatakse selle 
legaalsuse ja illegaalsuse üle.  

Uuringus osales 50 Keila Kooli gümnaasiumi õpilast 10.–12. klassist. Andmed koguti 
kvantitatiivsel meetodil – veebipõhine küsitlus – ja analüüsiti tabelmeetodil.  

Autor püstitas järgmised uurimisküsimused:  

• Kas tänavakunst on vandalism?  
• Kes on Banksy?  
• Kuidas mõistavad inimesed Banksy loomingut?  
• Kas inimestele meeldib tänavakunst?  

Uuringus selgus, et noorte hinnangul oleneb teosest endast, kas tegu on vandalismiga või mitte. 
Banksy on anonüümne tänavakunstnik. Õpilased mõistsid loomingut hästi, saadi aru, mida 
kunstnik soovis edasi anda. Õpilastele meeldib tänavakunst, ent toodi välja, et tänavakunst on 
vähem nauditav selle illegaalsuse tõttu.  

Andmeanalüüsist lähtuvalt oli võimalik teha mitmeid järeldusi. Suuresti oleneb teosest, kas tegu 
on vandalismiga või mitte. Kui teosega ei taheta anda edasi mõtestatud sõnumit, see on 
ebaeetiline või lihtsalt kritseldus, on tegemist vandalismiga, arvasid suur osa vastajaid. Üle 
poole õpilastest ei teadnud, kes on Banksy. Samas natuke alla poole olid teadlikud või olid 
Banksyst kuulnud. Küsimusele „Kuidas mõistavad inimesed Banksy loomingut?” saab vastata, 
et inimesed üldiselt saavad aru, mida tänavakunstnik oma teosega soovib edasi anda. 
Uurimisküsimusele „Kas õpilastele meeldib tänavakunst?“ saab vastata, et õpilastele meeldib 
tänavakunst. Oli õpilasi, kes arvavad, et tänavakunst on vähem nauditavam selle illegaalsuse 
tõttu, ent oli ka neid, kes nii ei arvanud. Sellest võib välja lugeda, et illegaalsus mängib 
tänavakunstis siiski olulist rolli nii kunstnikele kui ka kunsti tarbijatele.  

Ettepanekud edasiseks uurimiseks on kindlaks teha, kuidas kasutada tänavakunsti oma sõnumi 
edastamiseks legaalsel moel. See võiks hõlmata infot, kust õppida legaalse tänavakunsti kohta. 
See oleks hea viis innustada noori kunstnikke väljendama ennast linnapildis legaalselt. Lisaks 
võib see vähendada vandalismi levikut ja illegaalset kunsti.   
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Hiiu murde erijooned suulises kõnes 
Uurimistöö 

Kaur Maanus Kartus, 12. klass 
Tallinna Ühisgümnaasium 

 
Juhendaja: Aili Tarvo (Tallinna Ühisgümnaasium) 

 
Kaur Maanus Kartuse uurimistöö keskendub hiiu murde erijoontele suulises kõnes. Esimeses 
osas defineerib autor murde mõiste ja näitab Eesti murrete jagunemise.  

Töö on jaotatud neljaks osaks, kus autor käsitleb iga murrakut (Reigi, Pühalepa, Emmaste, 
Käina) eraldi. Igas alapeatükis on sissejuhatav osa, kus kirjeldatakse murraku erijooni; sisuosa, 
kus esitatakse analüüsitavad transkriptsioonid, ning analüüs, kus käsitletakse transkriptsioonist 
tulenevaid erijooni, tuginedes 12 keelejuhi kogutud keelematerjalile.  

Uurimistööl on kokkuvõte ja lisa, kus on tõlgitud osa transkriptsioonidest kirjakeelde. Uurimises 
on kasutatud helifaile ja erinevaid teoreetilisi materjale. Töö põhineb kvalitatiivsel meetodil. 
Tulemuseks on põhjalik uurimistöö koos kogutud murdetekstidega. Uurimuse tulemusena on 
võimalik tõsta esile  murrakute erijooni, mida kõnelejad siiani kasutavad.  

Autori arvates on tegu edasiarendatava uurimusega, sest keelejuhte ja uurimisaluseid on 
võimalik juurde leida. Hiiu keel on eriline oma häälduse, sõnavara ja lauseehituste poolest ning 
on oluline, et see säiliks nii palju kui võimalik ning see ongi töö eesmärk. 



61 
 

Nelja Ida-Virumaa tööstusasula areng läbi aja 
Uurimistöö 

Aveliis Kase, 12. klass 
Tartu Jaan Poska Gümnaasium 

 
Juhendaja: Vaike Rootsmaa (Tartu Jaan Poska Gümnaasium) 

 
Teemavaliku põhjus oli autori soov teada saada, mis on põhjustanud Ida-Virumaa endiste 
tööstusasulate rahvaarvu langust ning millised eelised olid asulatel, kus elukorraldus endiselt 
toimib. Senine info teema kohta on puudulik ja raskesti kättesaadav. Töö autor on seotud Ida-
Virumaaga ning on huvitatud töö peamisest kahest valdkonnast: geograafia ja ajalugu.  

Töö eesmärk oli uurida rahvaarvu muutuste põhjuseid neljas Ida-Virumaa asulas ning võrrelda 
tegutsemist kaevanduste ja karjääride sulgemise järelt, et selgitada välja, miks on uuritavatest 
asulatest kaks jäänud inimtühjaks, kuid kahes on suudetud elukorraldust toimivana hoida.  

Autor seadis kolm hüpoteesi. Esiteks, et rahvaarv hakkas kasvama tänu kaevanduste avamisele, 
kuna tekkis juurde rohkem töökohti. Teiseks, et rahvaarv langes asulates allmaakaevanduste ja 
karjääride sulgemise tagajärjel, kuna paljud kaotasid töö. Ning kolmandaks, et Kohtla-Nõmmel 
ja Kiviõlis tegeleti pärast kaevanduste sulgemist turismi arendamisega, mis hoidis asulate 
majanduslikku käekäiku paremal järjel. Uurimisküsimustele vastuste leidmiseks võrdles autor 
kõigi nelja piirkonna ajalugu, püüdes leida sarnasusi ja erinevusi nii tööstusasulaks muutumise 
ajal kui ka pärast kaevanduste ja karjääride sulgemist. Töö praktilises pooles võrreldi asulate 
muutusi kaartidel ning viidi läbi intervjuu Kohtla-Nõmme alevi elanikuga, et asula eluolust 
eelmisel sajandil rohkem aimu saada.  

Töö käigus selgus, et kõik neli asulat hakkasid järsult kasvama pärast kaevanduste avamist, kuna 
tekkis palju vabu töökohti. Kaevanduse kaudu said töölised odava eluaseme töökoha lähistele. 
Kaevanduste sulgemisega töökohtade arv vähenes ning asulatest lahkuti, et uut töökohta 
otsida. Pärast kaevanduse sulgemist avati Kohtla-Nõmmel kaevandusmuuseum ning Kiviõlis 
tegeleti suurürituste korraldamisega, hiljem rajati ka seikluskeskus. Viivikonnas ja Sirgalas 
turisminduse käima saamiseks midagi ette ei võetud. Turism toob palju raha sisse ning selle 
arvelt on Kohtla-Nõmme ja Kiviõli majandus viimastel aastakümnenditel paremas seisus olnud.  

Tööstusasulate tõttu on kannatada saanud sealne loodus, suur probleem on põhjaveega ning 
maa vajumisega. Viivikonna ja Sirgala asulate taastamiseks oleks tarvis rohkem raha, mille eest 
korrastada hooned ja tänavad. Narva-Jõesuu linn, mille haldusesse mõlemad asulad kuuluvad, 
ei näe põhjust ja otstarbekust asulaid taastada. Tänapäeval enam keegi mahajäetud asulatesse 
kolida ei soovi, kuna elupaiga korrastamine nõuab palju ressurssi.  

Tulevasteks sarnasteks uurimistöödeks soovitab autor rohkem panustada töö praktilisesse 
osasse. Tööd saaks edasi arendada uurides mõne muu Ida-Virumaa asula käekäiku ning 
võrreldes seda teises Eesti piirkonnas asuva endise tööstusasulaga. 
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Mikroorganismide arvukuse määramine Tartu Miina Härma Gümnaasiumi 
kontaktpindadel 
Uurimistöö 

Marion Lisette Kasela, 9. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Keily Ehasalu (Tartu Miina Härma Gümnaasium) 

 
Mikroorganismid ehk mikroobid on väikseimad organismid planeedil Maa. Mikroorganisme on 
avastatud peaaegu kõikjal ning neid on nüüdseks nii palju, et juba ainuüksi bakterite üldmass 
ületab kõigi taimede ja loomade üldmassi. Inimesed puudutavad kogu aeg pindu ning toimub 
mikroobide ülekanne inimese nahalt kontaktpinnale ja ka vastupidi. Paljud mikroorganismid, 
nagu bakterid ja seened, võivad põhjustada erinevaid haigusi, mistõttu on oluline, et nende 
arvukus pindadel on võimalikult väike.  

Selle töö eesmärk oli hinnata mikroorganismide arvukust Miina Härma Gümnaasiumi enim 
kasutatud kontaktpindadel ning saada teada, milline on üleüldine kooli puhtustase. Eesmärgi 
saavutamiseks võeti viielt hinnanguliselt enim kasutatavalt kontaktpinnalt vatitampooniga 
proovid ja külvati need kuivkülvi meetodiga Petri tassidele. Proove võeti 2022. aasta sügisel 
pärast koolipäeva lõppu, kuid enne pindade puhastamist.  

Töö käigus leidis kinnitust püstitatud hüpotees, et kõige suurem bakterite arvukus on 
tualettruumide kraanidel. Tualettruumi kraanil ulatus kolooniate arvukus proovidel üle 100, mis 
oli mitu korda suurem kui teistel pindadel. See tulenes sellest, et antud keskkond oli niiske ja 
seega soodne keskkond mikroorganismide kasvuks ja paljunemiseks. Teised uuritavad pinnad 
olid kõvasti puhtamad ning kõige mikroobivaesemad pinnad olid ukselingid. Bakteritest olid 
proovidel levinumad liigid Staphylococcus aureus ja Staphylococcus epidermidis ning seentest 
esinesid enim perekonda Aspergillus kuuluvad seeneliigid.  

Eestis ei ole veel kehtestatud hügieeninorme, mis määraksid bakterite, hallikute või pärmide 
arvu pindadel või õhus. Kuid tekkinud kolooniate arvukus on siiski pigem väike ning sellest võib 
järeldada, et Tartu Miina Härma Gümnaasiumi pinnad on üldiselt puhtad.  

Tööd saaks edasi arendada, kui uurida veel ka õhus leiduvate mikroobide arvukust ja 
mitmekesisust ning määrata veelgi täpsemalt ära, mis liiki mikroobidega Tartu Miina Härma 
Gümnaasiumis kokku puututakse ning millised on täpsemalt nende mõjud inimese tervisele 
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Eesti islami kogukond ja integratsioon Eesti ühiskonda 
Uurimistöö 

Lagle Kaubi, 12. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

 
Juhendaja: Karin Lippus (Tallinna Prantsuse Lütseum) 

 
Gümnaasiumi lõputööks valminud uurimuses „Eesti islami kogukond ja integratsioon Eesti 
ühiskonda“ oli autori eesmärk saada parem ülevaade Eesti islami kogukonna toimimisest ning 
moslemite nägemusest Eesti ühiskonna suhtes. Selleks viidi läbi kvalitatiivne empiiriline 
uurimus, mille tarbeks vesteldi kuue Eestis resideeruva moslemiga.  

Eesti meedias vähekajastatud probleem on sisserändajate integreerimine meie riigi 
igapäevaellu. Autori silmis on vajaka laiema ringi aruteludest selle üle, kui tolerantsed on 
eestlased vähemuste suhtes ning kas riik pakub kõigile Eestis elavatele inimestele sobivaid 
tingimusi oma väärtuste järgimiseks ning elamiseks sõbralikus ja sallivas keskkonnas. 

Uurimisprobleemiks oli teada saada, mida kujutab endast islami kogukond, millised on selle 
ajaloolised eripärad, ning selgitada välja kogukonna liikmete integreerumise määr. Püstitati 
hüpotees, et moslemid integreeruvad Eesti ühiskonda halvasti, kuna puudub toetav kogukond.  

Uurimistöö esimeses pooles antakse ülevaade islamist, usu mõjust moslemite eluviisile, islami 
kogukonna kujunemisest Eestis. Teine osa keskendub intervjuudes teada saadud materjali 
analüüsimisele. Muu hulgas uuritakse, kui mugav on moslemitel Eestis oma igapäevaelu kõrvalt 
järgida islamitavasid, kas ollakse kokku puutunud ksenofoobiaga, millised on erinevused 
intervjueeritavate sünniriigi ja Eesti ühiskondlikus korralduses.  

Selgus, et integreerumise määr sõltub inimeste taustast, põhjustest, miks Eestisse tuldi, ning 
samuti isikuomadustest. Mida pinnapealsemalt on moslem integreerunud, seda olulisemat rolli 
mängib esialgu kogukond, mis pakub vajalikku informatsiooni ühiskonnas toimetulekuks, tuge 
ja seltskonda. Eestis eksisteerib vägagi elujõuline islami kogukond, kes koguneb regulaarselt 
Ülemistes Eesti Islami Keskuses. Hüpotees on seega ümber lükatud, toetav kogukond on 
olemas, kelle poole võib iga moslem soovi korral pöörduda.  

Töö oli edukas, sest autor täitis oma eesmärgi, millega saadi rohkem teada Eesti islami 
kogukonnast, moslemite maailmavaadetest ja suhtumisest Eesti ühiskonda. Mõisteti 
integreerumisega kaasnevaid raskusi ning uuriti erinevate mõõdikute abil efektiivse lõimumise 
mõjutajaid. Vähemusrahvuste lõimimine on ka edaspidi aktuaalne teema, mis vajaks kindlasti 
edasist uurimist. 
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Ida-Tallinna Keskhaiglas teostatud submikroskoopilised kromosoomianalüüsid aastatel 
2018–2020 
Uurimistöö 

Triin Kaur, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendaja: Hendrik Meister (Tallinna Kesklinna Põhikool, Tallinna Reaalkool) 

 
Submikroskoopiline on üks uuemaid kromosoomide analüüsimeetodeid. Selle abil on võimalik 
leida suhteliselt väikeseid muutuseid, nagu (mikro)deletsioonid ja duplikatsioonid. Selle 
analüüsi kasutuselevõtt on parandanud haigusseoseliste muutuste leidmist, mis varasemate 
analüüsimeetoditega ei ole olnud võimalik.  

Käesoleva uurimistöö eesmärk oli anda ülevaade Ida-Tallinna Keskhaiglas tehtud 
submikroskoopilistest kromosoomianalüüsidest, nende teostamise näidustustest ja 
tulemustest.  

Töö koosnes teoreetilisest ja praktilisest osast. Teoreetilises osas kirjeldati kromosoomide 
ehitust ja nende analüüsimise rolli tänapäeva geneetikas. ningi submikroskoopiliselt leitavaid 
kromosoomihaiguseid, nimetati spetsiifilised mikrodeletsiooni sündroomid. Lisaks kirjeldati 
kromosoomi uurimise metoodikaid ja analüüsimise näidustusi. Praktilises osas toodi välja Ida-
Tallinna Keskhaiglas teostatud submikroskoopiliste kromosoomianalüüside teostamise 
näidustused, tulemused ja tulemuste kliiniline olulisus, lisaks ka uuritavate vanuseline ja sooline 
jaotumine. Vajalike andmete kogumine toimus andmebaasidest, kokku analüüsiti 70 juhtu.  

Kõige enam esines näidustusena terviseprobleem, sellele järgnesid düsmorfne fenotüüp ja 
kasvuprobleemid. 70 tehtud analüüsist 15 leiti kromosoomipatoloogia, neist 11 olid kliiniliselt 
olulise tähtsusega ja nelja puhul oli kliiniline olulisus ebaselge. Haigusseoseliste 
kromosoomipatoloogiate puhul oli tegemist, kas laia ulatusega muutustega või oli muutus 
toimunud väga spetsiifilises piirkonnas.  
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Skitseeringute põhjal inimfiguuri kujutamise oskuse arendamine 
Uurimistöö 

Kirke Kern, 12. klass 
Rocca al Mare Kool 

 
Juhendaja: Margus Tänav (Rocca al Mare Kool) 

 
Anatoomia õppimine on kunstnikuks saamisel oluline etapp. Figuurikäsitlemise oskusi on 
põhjalikult õppinud ja viimistlenud nii antiikaja kui renessansiaegsed meistrid.  

Käesoleva uurimistöö teema valiti autori isiklikust huvist kunsti vastu ja soovist oma 
joonistamisoskust arendada. Töö eesmärk oli iseseisvalt arendada figuurikujutamise oskust 
ning dokumenteerida, mil määral ning missugune areng toimus. Selleks, et uurimistöö praktilist 
osa paremini mõista, on töö teoreetilises osas kirjutatud anatoomia olulisusest visuaalses 
kunstis, selle ajaloost ja vastavatest kujutamistehnikatest.  

Uurimistöö käigus tehti 30 päeva jooksul iga päev üks figuuri visand. Figuurid erinevad asendi 
keerukuse, vanuse ja soo poolest. Skitseeringutest on mõned tehtud piiratud ajaga, teiste puhul 
on fookusesse võetud kindel element või kehaosa. Peale visandamiskuu lõppu valmis 
suuremõõtmeline akrüülvärvidega maalitud kunstiteos, mida tehes võeti arvesse jälgitava 
perioodi jooksul omandatud kogemusi. Skitseeringute analüüs näitas arengut anatoomilises 
korrektsuses, varjutamises, visandite selguses ja kontrastis.  

Töö tulemusena võib järeldada, et piisavalt aega pühendades on võimalik iseseisvalt parandada 
oma oskust inimkeha kujutada. 
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Taimsed valgupulbrid piimaalternatiivide arenduseks – füüsikaliste ja sensoorsete 
omaduse vahelise seose uurimine 
Uurimistöö 

Michelle Kiik, 12. klass 
Tallinna Inglise Kolledž 

 
Juhendajad: Kadi Jakobson (Toidu-ja Fermentatsioonitehnoloogia Arenduskeskus) 

Aune Nigol (Tallinna Inglise Kolledž) 
 
Käesolev töö uuris taimsete valgupulbrite funktsionaalseid ja sensoorseid omadusi, et leida 
piimavalgule alternatiive, kuna loomsete valkude tootmine võib keskkonda kurnata. 
Innovaatilisi tehnoloogiaid kasutades oleks taimsetest valkudest võimalik luua jätkusuutlikke 
tooteid, mis annavad võimaluse väärindada toidutööstuse kõrvalsaadusi, suurendada kohalike 
põllukultuuride väärtust ning säästlikumalt tarbida keskkonna ressursse.  

Uurimistöö keskendus instrumentaalselt ja sensoorselt mõõdetud osakeste suurusele. Eesmärk 
oli leida, kas sensoorse ja instrumentaalse meetodiga mõõdetud osakeste suurused 
korreleeruvad ning millised oleksid potentsiaalikad toorained taimsete piimaalternatiivide 
arendamiseks. Töö viidi läbi Toidu- ja Fermentatsioonitehnoloogia Arenduskeskuse (TFTAK) 
laboratooriumis koos koolivälise juhendaja Kadi Jakobsoniga. Instrumentaalseks mõõtmiseks 
kasutati Tallinna Tehnikaülikooli geoloogia instituudi laserdifraktsiooni osakeste suuruse 
analüsaatorit. Sensoorne analüüs viidi läbi TFTA-i kaheksaliikmelise treenitud sensoorikapaneeli 
poolt.  

Töö uurimuslik osa ehitati üles 14 valgupulbri analüüsimisele ning püstitati järgnevad 
hüpoteesid: 1) mida suuremad on instrumentaalselt mõõdetud osakeste suurused, seda 
suuremad on sensoorselt mõõdetud osakeste suurused ja 2) Appelqvist, I., Cochet-Broch, M., 
Poelman, A.  ja Day, L.  (2014) katsetulemuste põhjal spekuleeriti, et taimsete valkude osakesed 
on sensoorselt tuntavad, kui nende suurus ületab 225 μm.  

Lähtudes püstitatud hüpoteesidest, olid teadustöö uurimistulemused järgmised: tehti kindlaks 
seos, mida suurem on osake, seda suuremalt hinnatakse selle suurust ka sensoorselt. 
Statistiline väärtus R oli antud juhul 88,3%, mis näitab seda korrelatsiooni tugevana. Osakeste 
piirmääraks, mida ületades on osakesi sensoorselt tunda, leiti D(90 )= 88 μm. Erinevus 
Appelqvisti tulemustest võis tuleneda töö teistsugusest valimist.  

Toiduteaduse valdkonnas kasutatakse analüüsideks sarnaseid meetodeid, mida antud 
uurimistöös, mistõttu võib lugeda meetodeid täpseteks. Uurimistööd saaks tulevikus edasi 
arendada, uurides erinevaid taimseid valke ja taimsete valgupulbrite osakeste kuju. Lisaks võiks 
uurida pH taseme muutmist, et jäljendada jogurti omadusi. Antud töö on samm edasi 
toidutööstuse jätkusuutlikuma arengu poole ning seda annaks rakendada paremate 
piimaalternatiivide loomiseks 
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Teraviljahaigused Saaremaal 
Uurimistöö 

Kristjan Jaak Kiiker, 9. klass 
Kambja Ignatsi Jaagu Kool 

 
Juhendaja: Gerli Edela (Kambja Ignatsi Jaagu Kool) 

Riinu Kiiker (Eesti Taimekasvatuse Instituut) 
 
Valisin antud teema, kuna see tundus huvitav ja selle kohta oli mul vähe teadmisi. Lisaks äratas 
minus huvi selle teema vastu kooliväline juhendaja Eesti Taimekasvatuse Instituudist, tema 
pakkus võimalust uurida taimehaiguste proove laboris, kasutades stereomikroskoopi, sest 
koolis pole võimalik selliselt proove analüüsida ja uurida. Uurimustöö teema on oluline, kuna 
taimehaigused põhjustavad põllukultuuride saagi ja kvaliteedi langust, mis on kokkuvõttes 
põllumajandustootjale majanduslikult kahjulik. Eriti oluline on taimekasvatajatel neid haigusi 
tuvastada, et nad saaksid oma saaki kaitsta ja asjakohaste taimekaitsevõtetega õigel ajal 
reageerida.  

Töö eesmärk oli uurida teraviljakultuuride haiguste leviku Saaremaal 2021. aasta kasvuhooajal, 
ja saada praktiline kogemus taimehaiguste ja -kasvufaaside määramisel.  

Uurimistöö metoodika järgi kogusin taimehaiguste proove kuiva ja sooja ilmaga. Taimehaigusi 
tuvastasin taimehaiguste määraja abil. Proovid panin põldude kaupa paberkotikestesse, samuti 
täitsin tabeli, kuhu panin kirja kuupäeva, põllu koordinaadid, kohanime, harimisviisi, 
taimekultuuri ja leitud haigused. Kui proovid olid kogutud, panin need pabertaskurättide vahele 
10 päevaks kuivama. Eesti Taimekasvatuse Instituudi laboris uurisin proove 
stereomikroskoobiga, tegin neist lähifotod ja kinnitasin tabelisse sisestatud haiguste 
korrektsust. Lõpuks kirjutasin lisamaterjali abiga uurimustöö.  

Leidsin proovidelt kaheksa taimehaigust, mida põhjustavad erinevad fütopatogeensed seened. 
Kõige rohkem haigusjuhtusid oli odral (13) ning nisul oli haigusjuhtusid 10. Sain teada, et kõige 
rohkem oli laiksusi (3) ja roosteid (2). Suvinisul esines kõrreliste pruunlaiksus ja helelaiksus, 
talinisul olid samad haigused, aga lisaks kollane rooste ühel põllul. Suviodral oli näha 
võrklaiksuse, pruunlaiksuse ja jahukaste nakkust. Taliodral esinesid pruunlaikus, odraleherooste 
ja fusarioos pähikul. Lisaks leidsin põldudelt lepatriinu vastseid ja valmikuid, kes on kasulikud 
kahjurputukate hävitamisel. Haigusvaba oli ainult üks põld neljateistkümnest, mis näitab, et 
taimehaigused on Saarema teraviljapõldudel üsna levinud.  

Järgnevatel kasvuperioodidel on samuti oluline jälgida taimehaiguste esinemist ja levikut 
teraviljapõldudel, et need liiga suurt kahju saagile ei põhjustaks ja põllumajandustootjatel oleks 
jätkuvalt mõistlik taimekasvatusega tegeleda. 
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Eesti e-residentsuse programmi minevik, olevik ja tulevik 
Uurimistöö 

Gregor Ludvig Kikas, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendaja: Madis Somelar (Tallinna Reaalkool) 

 
Eesti hakkas esimese riigina maailmas 2014. aastal pakkuma välisriigi kodanikele turvalist 
ligipääsu riigi e-teenustele, mida hakati nimetama e-residentsuse programmiks. Programmi 
eesmärgid on kasvatada Eesti rahvusvahelist tuntust, tugevdada julgeolekut ning arendada 
majandust ja kultuuri. Uurimistöö eesmärk oli anda ülevaade Eesti e-residentsuse programmist 
ja analüüsida programmi jätkusuutlikkust, lähtudes programmi eesmärkide täitmisest.  

Uuriti e-residentsuse programmi tulemuslikkust Eesti rahvusvahelise tuntuse suurendamisel, 
mis on otseselt seotud Eesti julgeolekuga, ja Eestile majandusliku kasu teenimisel ning 
programmi võimalikke kõrvalmõjusid. Andmeid koguti, kasutades dokumentaalvaatlust ja 
andmekaevet Google Trends andmebaasis, e-residentsuse töögrupi andmebaasis, 
Statistikaameti andmebaasi väljavõtetes ja Riigikontrolli auditi raportis sisalduvate eri 
andmebaaside väljavõtetes. Saadud andmeid analüüsiti ning sünteesiti järeldused ja soovitused 
programmi edasiarendamiseks, et veelgi paremini täita programmi eesmärke. Programmi mõju 
Eesti kultuurile ei uuritud, sest puudub ülevaade e-residentide panusest Eesti teaduse, hariduse 
ja kultuuri arengu soodustamisest.  

Analüüsist selgus, et Eesti e-residentsuse programm on kasvatanud Eesti rahvusvahelist tuntust 
ja sellega seoses julgeolekut ning toob Eestile arvestatavat majanduslikku tulu, mis käesoleval 
ajal ületab märgatavalt programmi kulusid. Samas kaasneb e-residentsuse programmiga 
mitmeid riske, mille tulemusena võib väheneda e-residentsuse programmi tulemuslikkus 
eesmärkide täitmisel. Negatiivseid kõrvalmõjusid on siiski võimalik vältida või vähendada.  

Eesti e-residentsuse programm on üldiselt hästi läbi mõeldud ja on tehtud palju edusamme 
programmi eesmärkide täitmiseks ja riskide vältimiseks. Samas on võimalik palju ära teha, et 
programm veelgi paremini oma eesmärke täidaks ja õnnestuks vältida negatiivseid 
kõrvalmõjusid. Uurimistöö tulemuste põhjal võib väita, et Eesti riik peaks e-residentsuse 
programmi jätkama. 
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Intervjuu astronaut Matthias Maureriga 
Praktiline töö 

Meriliis Kivimägi, 12. klass 
Viimsi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Heli Lätt (ESERO Eesti) 
Ülle Hermlin (Viimsi Gümnaasium) 

 
Praktilise töö idee tekkis füüsikaõpetaja Ingrid Rõigase pakkumisest teha intervjuu kosmonaut 
Matthias Maureriga. Otsustasin luua pakutud võimalusest lähtudes intervjuu, mille avaldan 
artiklina, ja kogemusloo ning see oma koolis praktilise tööna esitada.  

Minu jaoks oli kohtumine Matthias Maureriga väga inspireeriv. See kogemus andis mulle 
võimaluse proovida ajakirjaniku rolli. Nägin, kui suur töö intervjueerimine on ja mida peab 
selleks tegema. Kindlasti aitab see kaasa minu erialavalikus. Olen väga huvitatud ajakirjandusest 
ning kaalun seda ka ühe edasiõppimise valikuna, millest omakorda sündis käesoleva töö idee. 
Selleks, et ka teised mõistaksid valikuvõimalusi kosmoseteaduse alal, otsustasin seda ise 
lähemalt uurida. Intervjuu ja artikli koostamise abil lootsin rohkem astronaudiameti 
telgitagustest teada saada ning teadmisi ka teiste noortega jagada.  

Käesoleva praktilise töö eesmärk oli anda eestikeelne ülevaade astronaudi elukutsest ning teha 
intervjuu kosmoses käinud astronaudiga. Praktilise töö käigus  intervjueerisin Matthias 
Maureriga ning kirjutasin saadud ingliskeelsete vastuste põhjal eestikeelse artikli ja 
kogemusloo. Ajaleheartikli eesmärk oli tutvustada astronaudi elukutse eri külgi. Soovisin küsida 
juba töötavalt astronaudilt, mille pärast astronaudiks hakata ja kosmosega seotud erialadega 
tegeleda. Intervjuu ettevalmistusena tuli tutvuda astronaudi elukutsega ning süveneda 
intervjueeritava astronaudi missiooni Cosmic Kissiga.  

Töö teoreetilises osas kirjutan astronautide elukutsest ja hetkeolukorrast. Teoreetilises osas 
loon ülevaate põhilistest intervjuu kirjutamise viisidest. Tööprotsessi kirjelduseks ehk 
praktiliseks osaks on intervjuu tegemine, selle tõlkimine eesti keelde ning sidusa teksti loomine 
artikliks koos kogemusloo kirjutamisega. Viimases osas võtan kokku ja analüüsin tööprotsessi 
ning saavutatud tulemust.  

Soovitaksin Eesti noortele luua rohkem eestikeelseid usaldusväärseid allikaid 
kosmosevaldkonna kohta. Just see, et noored ise intervjueerivad, uurivad ja loovad, annab palju 
juurde noorteosalusse. Teine asi, mida saaksin ise teha, on see, et kõrvutada oma artiklit ja 
küsimusi kutselise ajakirjaniku looduga. Analüüsida, kui erinev on kogu artiklis edasiantav info, 
ning uurida, kuidas eakaaslasi loodud küsimuste ja kirjutatuga kõnetada. 
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Kõrvaklappide mõju kuulmisele Tapa Gümnaasiumi 5.–12. klassi õpilaste näitel 
Uurimistöö 

Helga-Mai Kivisild, 12. klass 
Tapa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Madis Kivisild (Tapa Gümnaasium) 

 
Valisin teema isikliku südameläheduse tõttu, inspireerituna muusikaõpetaja poolt tutvustatud 
uurimistöö ideest. Olen ka ise sagedane kõrvaklappide kasutaja ning lähedased on mulle tihti 
teinud märkusi nende liigse kasutamise kohta, vihjates, et see võib olla kahjulik. Uurimistöö 
probleem seisneb selles, et noored, kes kasutavad liigselt kõrvaklappe, võivad teadmatusest või 
hooletusest kahjustada oma kuulmist. Töö eesmärk on kontrollida hüpoteesi, et noortel, kes 
kuulavad liiga kaua ja/või liiga valjusti kõrvaklappidest muusikat, on ka kehvem kuulmine.  

Uurimuseks oli tarvis selgitada välja, millised on Tapa Gümnaasiumi noorte kõrvaklappide 
kasutamise harjumused ning seejärel mõõta nende samade õpilaste kuulmisteravust. 
Uurimusel oli kaks faasi: küsitlus ja katse ehk kuulmisteravuse uuring. Kõige selle juures tuli 
tagada eetilistel põhjustel osalejate anonüümsus. Küsitluse tähtsaimad küsimused olid seotud 
kolme harjumusliku teguriga: osalejate kõrvaklappide kasutamissagedus (mitmel päeval 
nädalas), kasutamise kestvus (mitu tundi päevas) ning kõrvaklappide kasutamise ajal seatud 
helitugevuse sätted (protsent maksimaalsest võimalikust helitugevusest). Lõin koostöös 
programmeerijaga veebirakenduse, mille abil saaks nii küsitluse kui ka audiomeetrilise katse 
(toonaudiomeetriline test) tulemused seostada automaatselt. Katse läbiviimiseks kasutati 
koolis leiduvaid enne testitud kõrvaklappe ja tahvelarvuteid.  

Uurimuse käigus selgus, et nii noortel inimestel kui minu uuringus osalejad ei esinenud 
märgatavat kuulmiskahjustust, kuid tulemused viitavad potentsiaalsele kuulmiskahjustuste 
väljakujunemise ohule seoses kõrvaklappide kasutamise harjumustega. Uurimistöös tuvastati 
nõrk, kuid samasuunalise seos kõigi kolme teguri puhul, mida kuulmisteravusega võrreldi.  

Edasiseks uurimiseks võiks aadressil kuulmistest.tapagymnaasium.ee asuvat testi vabalt 
kasutada lisaandmete kogumiseks kõikjal Eestis. Seejuures oleks mõttekas täiendada 
olemasolevat toonaudiomeetrilist testi nii, et heliimpulsid oleksid pigem juhuslikud kui 
rütmilised ning samuti võiks vahetada uurimuse faaside järjekorda, enne katse ja siis küsitlus. 
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Galaktikagruppide kataloogide võrdlus: Tartu kataloog vs. Galaxy And Mass Assembly 
(GAMA) kataloog 
Uurimistöö 

Raian Kleemann, 11. klass 
Läänemaa Ühisgümnaasium 

 
Juhendajad: Elmo Tempel (Tartu Observatoorium) 

Imbi Raudkivi (Läänemaa Ühisgümnaasium) 
 
Antud uurimistöö valdkond on galaktikate füüsika. Käisin suvel Tartu Observatooriumi 
korraldatud teadusmalevas, sest juba lapsest peale on astronoomia mind huvitanud. 
Teadusmalevas oli minu juhendaja astronoomiaprofessor Elmo Tempel, kes pakkus välja 
teemad, millest uurimistöö kirjutada. Minu tööd saab ta kasutada oma edasistes uurimustes.  

Käesolevas töös on võrreldud GAMA ja Tartu katalooge, mis mõlemad on friend-of-friend 
algoritmide koostatud. Iga algoritm koostab grupid natuke erinevalt ehk ühte gruppi ei kuulu 
alati täpselt samad galaktikad ning gruppide arv erineb ka algoritmiti.  

Uurimisprobleem seisneb selles, et varem pole galaktikate gruppide katalooge omavahel süvitsi 
võrreldud, kuid galaktikate kataloogide võrdlused on vajalikud, kui tahetakse valida sobivat 
kataloogi vaatluste või muude uurimuste jaoks. Samuti on võrdlemine vajalik selleks, et teada 
kataloogide erinevusi, eripärasid ning nende probleeme ja vigu, mida arvestada uute 
kataloogide kokkupanemisel. Käesoleva kvalitatiivse uurimistöö eesmärkideks oli teha kindlaks, 
kuidas saab galaktikagruppide katalooge omavahel võrrelda ning välja selgitada Tartu ja GAMA 
galaktikate gruppide kataloogide erinevused.  

Uurimine toimus Jupyter Notebookis programmeerides ja kasutades Pythoni mooduleid 
(Matplotlib ja Numpy Astropy), et eraldada Tartu ja GAMA galaktikagruppide kataloogidest 
vajalikud andmed, teha võrdlevaid graafikuid ja arvutada andmete keskmisi tulemusi.  

Eesmärgid said täidetud. Selgitati välja, et galaktikagruppide katalooge on mõistlik võrrelda 
gruppide massi, raadiuse ja gruppi kuuluvate galaktikate hulga alusel. Neid parameetreid saab 
võrrelda vähemalt kolmel viisil: ühiste galaktikagruppide alusel, kõikide galaktikagruppide alusel 
ja galaktikate gruppi kuuluvuse põhjal. Neid viise kasutati töös GAMA ja Tartu gruppide 
kataloogide võrdluses. GAMA ühiste galaktikagruppide keskmine mass, raadius ja galaktikate 
hulk on pisut suurem kui Tartu ühistel galaktikagruppidel. Kõikide gruppide võrdluses oli Tartu 
galaktikagruppidel natuke suurem keskmine raadius ja galaktikate hulk grupis kui GAMA 
kataloogi gruppidel. Samas GAMA galaktikagruppide keskmine mass oli Tartu gruppide massist 
1,5 korda suurem. Selle tulemusena selgus, et kataloogide võrdluste tulemused erinevad 
suuresti olenevalt sellest, milliseid detaile ja kuidas on võrreldud.  

Edaspidi tasub lähemalt uurida, mis põhjustab ühiste galaktikagruppide galaktikate hulga suuri 
erinevusi. Galaktikagruppide kataloogide võrdlemisel aitab nende vahelisi erinevusi paremini 
mõista see, kui uurida lähemalt ka katalooge koostanud algoritme. 
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A. H. Tammsaare tegelastevaheliste suhete analüüs romaanide „Tõde ja õigus“ I, „Elu ja 
armastus“ ja „Ma armastasin sakslast“ näitel 
Uurimistöö 

Lisett Klement, 12. klass 
Viimsi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Külli Täht (Viimsi Gümnaasium) 

 
Töö seisneb Anton Hansen Tammsaare teoste võrdluses ja Tammsaare elulooga kõrvutamises. 
Analüüsitavad teosed on A. H. Tammsaare romaanid „Tõde ja õigus“ I osa, „Ma armastasin 
sakslast“ ja „Elu ja armastus“. Uurimistöö eesmärk on analüüsida ja võrrelda nendes toimuvaid 
mehe- ja naisevahelisi suhteid ning tuua välja nendes esinevad sarnasused. Võrreldakse suhte 
algust, lõppu, olemust ning osapooli. Tuuakse välja ka seosed teoste ja kirjaniku vahel. Töö 
kirjutamise põhjuseks on vähene uurimistööde hulk selles valdkonnas. A.H. Tammsaare on 
eestlaste jaoks tähtis isik ning selle tõttu, et teda isiklikult uurida enam ei ole võimalik, tulekski 
uurida teda tema teoste kaudu.  

Töö sissejuhatuses esitatud uurimisküsimusteks olid:  
1. Kuidas väljendub Tammsaare teostes tema enda elulugu?  
2. Millised on erinevates teostes olevate suhete sarnasused?  

Peale teoste analüüsimist ja võrdlemist leidis autor, et Tammsaare enda elukogemused ja 
suhted mõjutavad väga palju teoste sisu ning kirjanik lähtub teoste kirjutamisel väga palju enda 
elus toimunust. Tammsaare elulugu väljendub analüüsitavates teoses olnud suhetes, 
sündmustikes kui ka keskkonnas. Tutvumisel suhetega leidis autor, et kõikide Tammsaare enda 
ja raamatus olnud suhete vahel on seoseid. Kirjaniku elukoht mõjutab seda, kus teose 
sündmustik toimub ja elukogemused aitavad sündmusi paremini kirja panna, mistõttu eelistab 
Tammsaare teoses minevikus toimunud sündmusi kajastada.  

Teostes „Tõde ja õigus“ I osa, „Ma armastasin sakslast“ ja „Elu ja armastuse“ esinevate suhete 
kõrvutamisel leidis autor palju seoseid. Need väljenduvad suhte olemuses, lõppemises kui ka 
suhte ajal toimuvates sündmustes.  

Töö on Eesti kultuuriruumis tähtis, sest Tammsaare on Eestis ajalooliselt väga oluline kirjanik. 
Tammsaare teosed on kirjanikuga tugevas seoses, mis põhjustab seda, et teosed on ka sisult 
üksteisega tihedalt seotud ning nendes leidub palju sarnasusi. Uurimuse laiendamiseks saab 
läbi viia sama sisu ja uurimisküsimustega uurimistöö, aga asendada analüüsitavad teosed uute 
vastu. 
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MAGE-A antigeenide mõju osteosarkoomi rakkudele 
Uurimistöö 

Oskar Kolk, 12. klass 
Tartu Tamme Gümnaasium 

 
Juhendaja: Urmas Tokko (Tartu Tamme Gümnaasium) 

Kristiina Kurg (Tartu Ülikooli tehnoloogiainstituut) 
 
MAGE-A valkude ekspressioon on terves organismis ainult sugurakkudes ja platsentas, aga nad 
esinevad ebanormaalselt vähirakkudes. Seetõttu on nad näidanud suurt potentsiaali 
immunoteraapias kui kasvajate ravi sihtmärgid ja biomarkerid, aga kuna valkude täpset 
funktsiooni ei teata, siis on raske nende põhjal luua usaldusväärset ja efektiivset ravimeetodit. 
Uurimistöö raames uuriti kahe MAGE-A valgu (MAGE-A10 ja MAGE-A4) mõju osteosarkoomi 
rakkudele. Õpilastöös kasutati elektroporatsiooni masinat, millega viidi rakkudesse sisse 
vastavaid valke kodeerivaid DNA vektorid. Nende antigeenide mõju kohta koguti infot kahel 
meetodil: fluorestsentsmikroskoopiaga ja voolutsütomeetriaga.  

Võrreldes negatiivse kontrolli rakke MAGE-A valguga rakkudega, oli näha, et MAGE-A aitab 
kaasa kasvaja koe kasvule ja ellujäämisele, seda järeldust toetasid ka teadusartiklid. 
Voolutsütomeetria tulemused näitasid, et MAGE-A valguga elusrakkude arv oli kas suurenenud 
või samaks jäänud võrreldes negatiivse kontrolli rakkudega, kus elusrakkude arv oli peaaegu 
veerandi võrra kahanenud. On näidatud, et MAGE-A valgud pärsivad raku apoptoositsüklit. Kui 
lisaks arvestada ka rakukoe kasvamist ja arenemist soodustavate üksikute vesiikulite esinemist 
MAGE-A10 rakkudes, siis need faktorid võivad olla mõned põhjused, miks elusrakkude hulk oli 
MAGE-A valguga rakkudes kas tõusnud või stabiilseks jäänud. 

MAGE-A10 ja MAGE-A4 mõjutasid rakke, kus nad esinesid, väga erinevalt. Selle põhiline algne 
näitaja oli MAGE-A valkude erinev esinemiskoht rakus. MAGE-A10 esines peamiselt tuumas, 
mis tihtipeale oli 72 h kasvanud rakkudes lagunenud. MAGE-A4 esines põhiliselt tsütoplasmas, 
kus valgu kontsentratsioon oli suhteliselt ühtlaselt jaotunud. MAGE-A4 valku Golgi kompleksis 
suurel määral ei esinenud, millest võib oletada, et MAGE-A-d palju pärast tema sünteesimist ei 
modifitseerita. Kuna tsütoplasmas on tavalises somaatilises rakus (keharakus) rohkem ruumi 
kui rakutuumas, võib see põhjendada, miks oli raku lõhkemist MAGE-A4 valguga rakkudes palju 
vähem näha. Kokkuvõttes võib järeldada, et MAGE-A10 on suurema negatiivse mõjuga rakule 
kui MAGE-A4, põhjustades tihedamat rakutuuma lagunemist ja kuju muutust. 

Rakud näitasid ajas muutusi MAGE-A erituse, esinemiskoha, kontsentratsiooni ja raku kuju 
suhtes, aga vähe statistilisi muutusi seoses GFP ja raku elulisusega. Seetõttu tuleks teha vaatlusi 
pikemas ajavahemikus. Kuna 48 h kasvanud rakkude analüüs polnud protseduuriliste vigade 
tõttu korrektne, tuleks andmeid uuesti koguda nii, et tööprotsessid oleks viidud läbi paremini 
ja suurema rakutagavaraga. Paljusid rakkudes esinenud nähtusi on raske põhjendada, kuna 
MAGE-A esinemisviisid on eri kudedes väga mitmekesised. Seetõttu tuleks uurida rakkudes 
vastava valgu avaldumist mõjutavaid süsteeme ja ristmõju, mis tuleneb rakkude sarnasusest. 
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Kaugseire potentsiaal Läänemere põhjataimestiku koosluste produktsiooni 
kaardistamisel 
Uurimistöö 

Mihkel Kotta, 12. klass 
Viimsi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Ivi Rammul (Viimsi Gümnaasium) 

Jonne Kotta (Tartu Ülikooli Eesti mereinstituut) 
Ele Vahtmäe (Tartu Ülikooli Eesti mereinstituut) 

 
Elu Maal on võimalik primaarproduktsiooni tõttu. See protsess annab energiat teistele 
elusorganismidele, moodustades seega toiduvõrgustike aluse. Suurvetikad ja kõrgemad taimed 
on domineerivad primaarprodutsendid parasvöötme mere ökosüsteemides ja nende 
produktsioon pindala kohta on üks suurimaid registreeritud väärtusi üldse. Siit tulenevalt on 
väga oluline kaardistada suurvetikate primaarproduktsiooni ning hinnata, kuidas 
keskkonnategurid neid mustreid mõjutavad. Suurvetikate primaarproduktsiooni mõõdetud 
laboratooriumis, kuid viimasel ajal tänu tehnoloogia arengule ka looduses. 

Käesoleva uuringu eesmärk oli looduses mõõta põhjataimestiku primaarproduktsiooni, nende 
taimeliikide peegeldumisspektreid, töötada välja spektraalsed indeksid põhjataimestiku 
primaarproduktsiooni hindamiseks ning seejärel kirjeldada statistiliste mudelite kaudu 
spektraalsete indeksite, oluliste keskkonnamuutujate (taimeliik, temperatuur, valguse 
intensiivsus) ja primaarproduktsiooni vahelisi seoseid. Uurimishüpoteesiks oli eeldus, et 
taimede peegeldumisspektri ja koosluse primaarproduktsiooni vahel esineb statistiline seos.  

Spektraalindeksid arvutati kohapeal mõõdetud andmete põhjal ja seostati taime 
klorofüllisisaldusega (suurem klorofüllisisaldus näitab üldjoontes taimede suuremat 
produktiivsust). Lähiinfrapunasagedustel põhinevad indeksid andsid head korrelatsioonid 
klorofüllisisaldusega, kui taimestiku spektrid olid mõõdetud õhus, kuid seosed tulid nõrgad, kui 
spektrid olid mõõdetud vee all. See tulemus näitab selliste indeksite piiratust veealustes 
rakendustes. Punast ja sinist lainepikkust kasutavad indeksid andsid aga hea tulemuse nii õhus 
kui ka vee all mõõdetud spektrite puhul.  

Modelleerimise tulemused näitasid, et põhjataimestiku primaarproduktsiooni saab kaugseire 
abil täpselt hinnata, kui meil on piisavalt teadmisi koosluste liikidest ning fotosünteesi 
mõjutavate keskkonnamuutujate, nagu temperatuuri ja valguse intensiivsuse taseme kohta. 
Liike on võimalik Läänemere rannikumeres kaugseire abil eristada. Samuti on standardtooted 
vee temperatuuri ja valguse intensiivsuse väärtuste kaardistamiseks merekeskkonnas.  

Tulemustest saab järeldada, et põhjataimestiku klorofüllisisalduse ja kaugseire signaali vahelise 
seose loomine on teoreetiliselt ja praktiliselt saavutatav, pakkudes võimalust ennustada 
kaugseire mõõtmiste abil põhjataimestiku primaarproduktsiooni. Metoodika praktiline 
rakendatavus suuremahuliste satelliitide andmete puhul vajab edasist uurimist. 
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Öko- ja tavatoote võrdlus Eestis müüdava šokolaadi näitel 
Uurimistöö 

Iris Kreegi, 12. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Katri Mirski (Gustav Adolfi Gümnaasium) 

 
Teema valimisel lähtusin sellest, et tänapäeva ühiskonnas on varasemaga võrreldes rohkem 
esile kerkinud tervise- ja keskkonnahoidlikkus ning ökotoodete eelistamine tavatoodetele 
muutub üha levinumaks. Otsustasin kirjutada töö öko- ning tavatoote võrdlusest, et luua 
selgust küsimusse, kuidas langetada tarbimisel võimalikult keskkonnasäästlik ja tervislik otsus. 

Minu eesmärk oli analüüsida Eesti tarbija seisukohalt üht tava- ja üht ökotoodet. Võrdlesin 
nende koostisosi, tootmisprotsesside ja tarneahelate erinevusi ning analüüsisin mõlema toote 
tarbimise mõju inimese tervisele ja looduskeskkonnale. Seejuures võtsin aluseks toodete 
märgised ning nende tootmis- ja toitumisteabe. Lisaks tegin eksperimendi, et selgitada välja 20 
inimese maitse-eelistus öko- ja tavašokolaadi pimekatse degustatsioonil. 

Töö kaigus püstitasin järgmised hüpoteesid:  
- Öko- ja tavašokolaadi tarneahelad on sarnased, kuid mitte nende koostisosade päritolu.  
- Tavašokolaad on toitainevaesem ning sisaldab lisaaineid, mida ökošokolaadis ei leidu.  
- Maitseomaduste poolest on eelistatum tavašokolaad.  

Valisin uurimiseks tumeda šokolaadi. Võrdlesin Kalevi Bitteri 70% eriti tumedat šokolaadi ja 
Vivani 70% ökošokolaadi. Töö uurimuslikus osas otsisin infot märgiste kohta, millega tooted on 
tähistatud, ning tegin leitu põhjal järeldusi toodete koostisosade päritolu kohta. Toodete 
koostisosade tarneahela välja selgitamiseks uurisin nii tootjate veebilehti kui muid 
(veebi)allikaid. Toodete toitumisalast teavet lugesin töö kaigus nii šokolaadide etikettidelt kui 
tootjate veebilehtedelt. Eksperimendi maitse-eelistuste välja selgitamiseks viisin läbi 21. 
detsembril 2021 Tallinna Gustav Adolfi Gümnaasiumis.  

Selgus, et mõlemad šokolaadid on toodetud jätkusuutlikult, kuid ökošokolaadi tootmisel on 
arvestatud nõudeid, mis tagavad keskkonna minimaalse kurnamise. Ökošokolaadi koostis on 
puhtam, koostisosi on vähem, neil on kõrge kvaliteet on säilitanud oma loomulikud kasulikud 
omadused. Tavašokolaadi on lisatud lisaaineid ning koostisosi on töödeldud. Vähendatud on 
suhkru- ja rasvasisaldust, samas on kakaost eemaldatud kasulikke toitaineid. Tarneahelate 
võrdlemisel selgus, et lühem ja seega keskkonnahoidlikum on tavašokolaadi teekond. 

Järeldasin, et mõlemad šokolaadid on toodetud jätkusuutlikult, ökošokolaadi puhul kurnatakse 
keskkonda aga vähem. Eestisse jõudmiseks läbib see aga pikema vahemaa. Ühte uuritud toodet 
ei saanud esitada teisest tervislikumana, kuna tarbija eelistustest olenevalt võib mõlema puhul 
välja tuua nii rohkem kui vähem tervislikke omadusi. Hüpoteesidest osutus vääraks vaid 
esimene, kuna võrreldud toodete tarneahelate erinevus osutus oodatust suuremaks. Edaspidi 
võib samadele küsimustele toetudes analüüsida ükskõik milliseid tooteid.  



76 
 

Aselaiinhappe ja doksütsükliini kasutamine põletikulise akne raviks 
Uurimistöö 

Emili Kriisa, 12. klass 
Saku Gümnaasium 

 
Juhendaja: Anna Kikkas (Saku Gümnaasium) 

 
Akne on nahahaigus, mis vaevab ligikaudu 9% kõiki maailma inimesi. Selle haiguse ravimiseks 
piisab mõnikord vaid käsimüügitoodete kasutamisest, kuid tihti on tarvis kasutada ka 
retseptiravimeid, mis aknebakteritega tõhusamalt võitlevad. Kaks levinumat ravimit, mida akne 
vastu määratakse, on Skinoren kreem (aselaiinhape) ja Doxy-M-Ratiopharm antibiootikumid 
(doksütsükliin).  

Käesoleva töö eesmärk on uurida, kui tõhusalt toimivad töö autorile Skinoren kreem ja Doxy-
MRatiopharm antibiootikumid kombineeritult põletikulise akne ravimisel ning kas ja millised 
kõrvalnähud kahekuulise ravikuuri jooksul tekivad.  

Töö käigus viidi läbi praktiline uurimus, milles töö autor manustas kahte ravimit kombineeritult 
kaheksa nädala jooksul, pildistas oma nahka, et analüüsida vistrike kadumise ja tekkimise 
dünaamikat, ning märkis üles esinenud kõrvalnähud ja nende ägedustasemed nii kvalitatiivselt 
kui ka kvantitatiivselt.  

Peale ravikuuri läbimist oli uuritava isiku näonahas põletik taandunud ning ebatäiuseid leidus 
minimaalselt. Võib järeldada, et kombineeritud ravi aselaiinhappe ja doksütsükliiniga oli 
efektiivne ning aitas aknet ravida. Kahest esitatud hüpoteesist sai kinnitust üks. 
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Gümnaasiuminoorte väärtushinnangute võrdlus Eestis ja Saksamaal Rapla 
Gümnaasiumi ja Wilhelm-Raabe-Schule näitel 
Uurimistöö 

Pille-Riin Kruus, 12. klass 
Rapla Gümnaasium 

 
Juhendaja: Grete Elbrecht (Rapla Gümnaasium) 

 
Käesoleva uurimistöö teema valik tulenes autori isiklikust huvist eri rahvuste mõttemaailma 
ning oluliseks peetava vastu. Kuna erilist huvi pakkusid just Eesti ja Saksamaa, on uurimus 
koostatud nende riikide kontekstis. Kultuuri tuumaks olevate väärtuste erinevuse tundmine on 
vajalik, et mõista erinevast rahvusest inimeste käitumist. Teiste mõistmine on omakorda 
aluseks sallivale ja ühtsele inimkonnale, ilma milleta tänapäeval ei saa.  

Töö eesmärk oli saada ülevaade Eesti ja Saksa gümnaasiuminoorte väärtushinnangutest, neid 
võrrelda ning seostada riikide üldise kultuurilise taustaga. Uurimisprobleemiks oli saada teada, 
kas ja kui suurel määral Eesti ja Saksa noorte väärtushinnangud erinevad. Uurimusliku osa jaoks 
koostati kaks identset küsimustikku: üks Eesti ja teine Saksa noortele ning analüüsiti nende 
põhjal kogutud vastuseid.  

Püstitatud hüpoteesid olid:  

● Eesti ja Saksa gümnaasiuminoorte väärtushinnangud on küllaltki sarnased, mõlemas riigis 
väärtustatakse kõrgelt erinevaid individualistlikke väärtusi, nagu iseseisvus, saavutusvajadus ja 
privaatsus;  
● Eesti noorte väärtushinnangutes peegeldub rohkem kollektivismi jooni: kõrgemalt kui 
sakslased väärtustatavad nad ühiskonna ühtsust ning kuuluvustunnet;  
● Saksa noorte väärtushinnangud põhinevad enam individualismil: olulisemal kohal kui 
eestlastel on iseseisvus, erinevad vabadused ja eneseteostusvõimalused.  

Küsimustike vastuste võrdluses selgus, et Eesti ja Saksa noored on oma väärtushinnangutelt 
tõesti väga sarnased ning esimene hüpotees leidis kinnitust. Teine ja kolmas hüpotees said aga 
kinnitust vaid osaliselt. Küsitluste tulemused olid üllatavalt sarnased ning vastustest ei olnud 
võimalik välja lugeda, et uuringus osalenud Eesti noored oleks oluliselt kollektivistlikumad kui 
nende Saksamaa eakaaslased. Samuti ei erinenud Saksamaa noorte väärtused Eesti noorte 
omadest individualismi osas.  

Kõige suurem erinevus Eesti ja Saksa noorte vahel ilmnes sooneutraalsuse ning 
multikultuursuse väärtustamises.  

Ilmnenud sarnasusest tulenevalt olekski huvitav edasi uurida, millised erinevused ja sarnasused 
tuleksid välja näiteks võrdluses USA kui väga individualistliku kultuuri või Venemaa kui 
kollektivistliku maa noortega. 
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Õppematerjal videomängu loomisest Unity keskkonnas 
Praktiline töö 

Fred Kuiv, 12. klass 
Rocca al Mare Kool 

 
Juhendaja: Mikk Oad (Rocca al Mare Kool) 

 
Mängumootoritel on lühike ajalugu. Sellegipoolest on need arenenud väga võimsateks 
tööriistadeks. Nagu nende nimigi indikeerib, saab nendega luua nii suuri kui ka väikseid mänge. 
Nendega saab töötada nii üksi kui ka suure meeskonnaga. Kuid mängumootorid on kasulikud 
ka teistel erialadel. Filminduses aitavad mängumootorid luua kiiremini ja mõnel juhul ka 
paremini eriefekte. Arhitektuuris võimaldavad mängumootorid kiiresti ja odavalt esitleda 
prototüüpe ning selle kaudu anda parem arusaam, kas sellist ehitist on mõtet ikka päriselt 
ehitada. Mängumootoreid saab kasutada ka ehitiste virtuaalseteks rekonstrueerimisteks.  

Uurimistöö käigus valmis eestikeelne videopõhine õppematerjali, mis on leitav YouTube’is. 
Õppematerjali jaoks mõtlesin välja ja tegin ise ühe arvutimängu, mis peaks raskusastmelt 
vastama algaja tasemele. Kogu õppematerjal ongi selle mängu ümber ehitatud ehk ma näitan, 
kuidas seda mängu luua ning kuidas lahendada probleeme, mis võivad mängu tegemisel 
ilmneda.  

Mängu välja mõtlemine ja tegemine oli päris lihtne, sest ma tunnen Unityt ning mul oli kindel 
ettekujutus, milline see mäng peaks välja nägema. Raskem oli aga õppevideote tegemine, kuna 
seadsin endale eesmärgi luua põhjalik materjal, mis annaks hea ettekujutuse ja arusaama 
videomängu loomisest. Sellest tulenevalt venisid salvestused väga pikaks ja kohati tundus, et 
mõned seletused ajasid teema veel segasemaks. Püüdes olla põhjalik, tulid videod siiski päris 
pikad, mis võib algajat mänguloojat heidutada. Selle probleemi leevendamiseks lisasin igale 
videole peatükid. Need on nähtavad video ajajoonel.  

Kõige rohkem köidab mind selle töö juures see, et ma sain valmis sellise õppematerjali, mida 
ma päriselt ise vaataksin, kui ma alustaks videomängude arendust. Kõik sellised teemad, mis 
jäid mulle endale alguses segaseks, said videotes ära seletatud. Selle töö tegemisel sain aru, kui 
palju erinevaid oskusi on vaja, et üks mäng valmis teha. Esiteks on vaja narratiivi. Siin tuleb abiks 
loo jutustamise oskus ning seega puutub mängu loomine kokku filminduse ja kirjandusega. 
Lisaks peab olema ka kunstiline oskus, et luua mängu karaktereid, erinevaid pilte, videoid ning 
animatsioone. Mängu loomisel on vaja ka tehnilist oskust ja loogilist mõtlemist, et 
programmeerida kõik seosed ja vajalikud tegevused. Viimaks on mängudel ka heliline pool. 
Kõige selle jaoks peab veel ka oskama kasutada mitmeid programme, et päriselt enda visioon 
realiseerida ja mängumootoris lõpuks kõik ühtseks tervikuks kokku panna.  

Selle uurimistööga loodan teha lihtsamaks esimesed sammud videomängude loomises ja anda 
väike ülevaade videomängude maailmast ning selles peituvast väga arenenud tehnoloogiast. 
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Teise maailmasõja filmipropaganda liitlaste poolel 
Uurimistöö 

Kadri Kuivallik, 12. klass 
Kose Gümnaasium 

 
Juhendaja: Moonika Oll (Kose Gümnaasium) 

 
Uurimistöö eesmärk on ajaloolistele oludele ja filmide sisukokkuvõtetele tuginedes välja 
selgitada, milliseid teisest maailmasõjast rääkivaid mängufilme tehti sõja ajal Ameerika 
Ühendriikides, Suurbritannias ja Nõukogude Liidus ning millised tegurid mõjutasid linateoste 
süžeevalikut. Töös on kasutatud uuritud riikide filmiandmebaasides leiduvaid filmide 
sisukokkuvõtteid ning ajalooteemalisi teadustekste. Valitud teema võib esmapilgul paista 
huvitavat vaid ajaloohuvilisi, kuid see on kõigile oluline samal põhjusel, miks on tarvis ajalugu 
õppida – minevikusündmused korduvad ning nendega kursis olles oleme paremini valmistunud 
tulevikuks. Eriti oluline ongi see just propaganda teemadel, mida käesolevas töös uuritakse.  

Uurimistöös on uuritud aastatel 1939–1945 Ameerika Ühendriikides, Suurbritannias ja 
Nõukogude Liidus toodetud teise maailmasõja teemalisi mängufilme. Need riigid said valitud 
selle tõttu, et nad olid suurema osa sõjast samal poolel, samas olid nende riigikord ja rahva 
meelestatus vägagi erinevad. Sõja-aastaid uuriti just seetõttu, et sõja ajal tehtud filmid pidid 
mõjutama inimesi end oma riigi eest ohtu panema, samas kui rahuajal tehtud sõjafilmidega 
püütakse minevikust endale sobivat pilti luua.  

Andmeid analüüsides selgus, et igas riigis tehtud filmide arv oli tingitud nii selle suurusest, 
riigikorrast kui ka majanduslikust olukorrast. USA-s, mis oli kapitalistlik suurriik, tehti 136 filmi. 
Suurbritannias 34, mis oli tingitud nii väiksemast rahvaarvust kui ka sellest, et paljud sealsed 
filmistuudiod hävisid pommitamistes. NSVL-is tehti 46 teisest maailmasõjast rääkivat filmi. See 
oli tingitud riigi nõrgenenud majandusest, vajadusest filmistuudiod evakueerida ning 
dokumentaalfilmide prioriseerimisest. Siiski sarnanesid kõik kolm riiki selle poolest, et suurem 
osa uuritud filmidest esilinastus sõja ajal.  

Kõige rohkem oli uuritud filmide hulgas lahingu- ning spioonifilme. Lahingufilmide rohkuse taga 
oli see, et need pakuvad võimalust nii oma sõdurite võimekust rõhutada kui ka näidata 
lahinguõudusi. Samuti tehti palju spioonifilme, kuna sabotaaž oli üks suurimaid ohte kõigile 
kolmele riigile. Vaatamata sarnasustele žanrides püüti USA filmides inimesi mõjutada 
sõjaväeteenistuse auväärsena kujutamisega, Suurbritannias ja NSVL-is kasutati selleks aga 
vastaste barbaarsuse rõhutamist.  

Uurimistöö edasiarendamiseks on mitmeid võimalusi: võib uurida, kui suure osa kogu 
propagandamaterjalist filmid moodustasid, võrrelda sõjaajal tehtud linateoseid pärast sõda 
valminutega või uurida antud tööst välja jäänud riike, näiteks Saksamaad ja Jaapanit. 
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Aktiivsus- ja tähelepanuhäire sümptomid ning legaalsete stimulantide tarvitamine 
Uurimistöö 

Kea Rael Kukk, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendajad: Anett Pullerits (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

Kariina Laas (Tartu Ülikool) 
 

Minu uurimistööd ajendas huvi kliinilise psühholoogia ning eriti aktiivsus- ja tähelepanuhäire 
(ATH) vastu, sest tahan ülikoolis samal erialal ja teemal kirjutada bakalaureusetöö. Aktiivsus ja 
tähelepanuhäirest räägitakse meedias üsna palju, aga enim kasutatud ravimitest ehk 
stimulantidest võrdlemisi vähe. Lisaks soovisin oma uurimusega teada, kas teadlaste püstitatud 
nn iseravimise hüpotees kehtib.  

Töö eesmärk on kirjeldada ATH olemust, sümptomeid, ravimeid ja iseravimise hüpoteesi ning 
kontrollida „Digi ja tervise“ küsitlusega kogutud andmete põhjal iseravimise hüpoteesi 
kehtimist. Lisaks saan toetada oma teadmistega tuttavaid, kellel on diagnoositud ATH.  

Uurimistöö põhihüpotees on järgnev: tugevamalt väljendunud ATH sümptomitega noored 
tarbivad rohkem suhkrut ja kofeiini sisaldavaid jooke. Lisaks uurin poiste ja tüdrukute vahelisi 
erinevusi, seades lisahüpoteesid: poisid tarbivad mainitud jooke rohkem kui tüdrukud; poistel 
on rohkem impulsiivsusele ja tüdrukutel rohkem hajameelsusele viitavaid sümptomeid.  

Töö teema avamiseks uurisin internetiallikaid ja psühholoogiaõpikuid. Hüpoteeside 
kontrollimiseks kasutasin Tartu Ülikooli psühholoogia instituudi uurimuse „Digi ja tervis“ 
andmeid meeleseisundit muutvate ainete tarvitamise teemal. Andmeid analüüsisin Jaspi-
nimelise vabavaralise rakenduse abil.  

Analüüsi põhjal osutusid lisahüpoteesid tõeseks. Kogu valimi sümptomeid ja jookide tarbimist 
vaadeldes ei leidnud ma iseravimise hüpoteesile usaldusväärset kinnitust, sest enamiku 
sümptomite ja jookide tarbimise vahel ei olnud usaldusväärset seost. Poistega seotud andmeid 
uurides leidsin ainult nõrku seoseid ja ühe vastupidise seose: rohkemate ATH sümptomitega 
poisid joovad vähem kohvi. Tüdrukutel olid ATH sümptomite ja jookide tarbimise vahelised 
seosed selgemad kui poistel ning ühtisid iseravimise hüpoteesiga. Kokkuvõttes leidsingi 
usaldusväärseid seoseid peamiselt tüdrukute ATH sümptomite ja stimuleerivate jookide 
tarbimise vahel ning seega sai minu peamine hüpotees osalise kinnituse.  

Iseravimise hüpoteesi saaks edasi uurida, laiendades valimit täiskasvanutele ja vaadeldes 
illegaalsete stimulantide kasutamist. Laiemalt aktiivsus- ja tähelepanuhäire puhul oleks huvitav 
uurida eri raviskeemide mõju ja inimeste toimetulekustrateegiaid selle häirega elamisel. 
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Hariliku hobukastani viljast valmistatud pesuvahend ja selle võrdlus teiste looduslike 
pesuvahenditega 
Uurimistöö 

Kadriann Kummer, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Maria Martšenko (Tallinna Ülikool) 

Egle Pihlap (Tallinna Reaalkool) 
 

Tulenevalt uutest trendidest otsitakse aina enam alternatiive naftapõhistele ning sünteetilistele 
ainetele kodukeemia valdkonnas. Hariliku hobukastani vili sisaldab saponiine, taimse päritoluga 
pindaktiivseid aineid, mida saab tänu nende füüsikalistele ja keemilistele omadustele kasutada 
pesuainete tootmisel. Käesolev uurimistöö annab ülevaate harilikust hobukastanist, selle viljast 
ning vilja keemilistest omadustest, klassikalistest ja ka looduslikest pesuvahenditest. Praktilise 
osa raames valmistati erinevatel meetoditel hariliku hobukastani viljast ekstrakte ning mõõdeti 
nendes sisalduvate ainete – eelkõige saponiinide antioksüdantset aktiivsust.  

Käesoleva uurimistöö eesmärk oli selgitada välja, milline hariliku hobukastani vilja töötlemisviis 
annab kõige paremate puhastus- või pesemisomadustega lahuse, selles sisalduvate ainete – 
eelkõige saponiinide antioksüdantse aktiivsuse põhjal. Autori püstitatud hüpotees oli, et 
hariliku hobukastani viljast on võimalik valmistada pesuvahendit, kasutades vilja puhul teatud 
töötlusmeetodeid, ja see võib olla alternatiiviks teistele looduslikele pesuvahenditele. Samuti 
taheti teada, kas hariliku hobukastani viljast pesuaine võiks olla alternatiiv teistele looduslikele 
pesuvahenditele. Selleks võrreldi hariliku hobukastani viljast tehtud lahuseid jaapani seebipuu 
pähklitest valmistatud lahustega, sest ka sellele lahusele annab pesemisomadused pähklis 
sisalduv saponiin. Tulemuste saamiseks mõõdeti spektrofotomeetriga kõikide lahuste 
antioksüdantset aktiivsust kasutades Folin-Ciocalteu meetodit.  

Töös leiti, et hariliku hobukastani viljast tehtud ekstrakti pesemisomaduste efektiivsust 
parandab ekstraheeritava toorme eelnev peenestamine, kuivatamine ning teatud piirini ka 
ekstraktsiooniaja suurendamine. Sealjuures võrreldi ekstrahente, millest parimaid tulemusi 
saadi deioniseeritud veega. Ekstraksiooniaja vältel katsetati segamata ekstraktsiooni, segamist 
magnetsegajal, loksutamist orbitaalloksutiga ja ultrahelivannis ekstraheerimist. Efektiivseim oli 
töötlus magnetsegajal. Katsetati ka erinevaid lahuseid jaapani seebipuu pähklitest valmistatud 
ekstraktidega, mis suures pildis toimisid samamoodi – tulemusi parandas toorme 
peenestamine ning ekstraktsiooniaja pikendamine. Seebipuu pähklitest lahused andsid märksa 
madalamaid tulemusi. 
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Keskkonnaärevus Tartu gümnasistide seas 
Uurimistöö 

Laura Kuusik, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendajad: Helen Semilarski (Miina Härma Gümnaasium, Tartu Ülikool) 

Janika Kaljula (Miina Härma Gümnaasium) 
 
Uurimistöö koostati teemal „Keskkonnaärevus Tartu gümnasistide seas“. Teema osutus 
valituks, kuna autor soovis siduda kaks huvipakkuvat teemat – psühholoogia ja keskkond – ning 
samuti on autor ise väga mures planeedi tuleviku pärast. Teemat on vähe uuritud ning pigem 
tundmatu laiemale üldsusele, kuid praeguse kliimakriisi tõttu on see järjest aktuaalsemaks 
muutumas. Töö eesmärk oli saada vastused kahele püstitatud uurimisküsimusele ning nende 
kaudu saada selgust keskkonnaärevusest Tartu gümnasistide seas. Uurimisküsimused olid 
järgnevad:  

1. Millisel määral mõjutab keskkonnaärevus Tartu gümnasiste?  
2. Kuidas mõjutab keskkonnateadlikkus Tartu gümnasistide keskkonnakäitumist ja tuleviku 
valikuid?  

Uurimisküsimustele vastuste saamiseks koostati 17 küsimusega küsimustik ning viidi läbi 
anonüümne ja vabatahtlik internetiküsitlus Tartu gümnaasiumites. Kokku kogunes 163 vastust 
kuuest Tartu gümnaasiumist.  

Esimese uurimisküsimuse vastusena selgus, et ärevust, hirmu ja muretsemist kliimakriisiga 
seoses on kogenud üle poole vastanutest vähemalt paaril päeval. Oli vastajaid, kes olid 
äärmiselt mures keskkonna pärast, ning neid, keda teema ei huvitanud üldse ning nad ei 
tundnud end sellest puudutad. Teise uurimisküsimuse puhul olid üle poole vastajaist olnud 
seotud keskkonnaaktivismiga ning tunnevad vajadust ennast kooliväliselt harida. Vastanud 
soovivad üldiselt aidata keskkonna probleemide vastu võitlemisel, kuid takistuseks on vähesed 
teadmised.  

Tulemuste analüüsimisest selgus, et kõige enam kogevad Tartu gümnasistidest 
keskkonnaärevust mittebinaarsed ja naissoost Miina Härma Gümnaasiumi 10. klassi õpilased. 
Siiski pole see ammendav vastus, sest vastajate sooline ning koolidevaheline jaotumine oli 
ebavõrdne ning vastajate hulk väike.  

Edasiarendusena saaks uurida keskkonnaärevuse esinemist rohkem süvitsi, näiteks intervjuude 
kaudu, või laiemal skaalal, näiteks üle kogu Eesti. Lisaks saaks uurida teisi 
keskkonnaprobleemidega seotud vaimse tervise probleeme, nagu näiteks ökolein ja solastalgia. 
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Klorofüll-a leidmise võrdlus kaugseire ja veekogust võetud proovide põhjal Eesti 
rannikuvetes 
Uurimistöö 

Meribel Kuusik, 12. klass 
Viimsi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Kristiina Joon (Viimsi Gümnaasium) 

Kersti Kangro (Tartu Ülikooli Tartu observatoorium) 
 
Läänemere üks peamisi probleeme on eutrofeerumine, mille otsene tagajärg on veeõitsengute 
sagenemine ja nende ulatuse suurenemine, mis omakorda põhjustab hapnikuvaeseid, aktiivse 
elutegevuseta tsoone. Veekogu eutrofeerumise üks indikaator on fütoplanktoni biomass, mida 
hinnatakse selles leiduva klorofüll-a kontsentratsiooni põhjal. Sellest tulenevalt on klorofüll-a 
täpseima kontsentratsiooni väljaselgitamiseks parima viisi leidmine oluline uurimisküsimus. 
Kaugseire võimaldab klorofüll-a sisaldust mõõta ajaliselt sagedamini ja ruumiliselt 
ülevaatlikumalt võrreldes kohtmõõtmistega.  

Töö eesmärk on välja selgitada täpseim algoritm klorofüll-a leidmiseks kasutades Sentinel 
3/OLCI satelliidipilte (esimese taseme pildid + MCI ja atmosfäärikorrektsiooniga (C2RCC ja 
Polymer) teise taseme pildid) ning võrrelda neid veekogust võetud proovidega.  

Töös esitatud uurimisküsimused on:  

1) Milline on täpseim algoritm klorofüll-a kontsentratsiooni määramiseks veekogus?  
2) Milline on klorofüll-a kontsentratsiooni erinevus erinevates punktides?  
3) Kuidas erines klorofüll-a sisaldus kahel uuritaval aastal (2018 ja 2019) ja ühe aasta jooksul?  

Töös kasutati kvantitatiivseid meetodeid, tulemused on esitatud korrelatsioonigraafikutena.  

Tulemustest selgus, et kohtmõõtmistega parima kokkulangevusega oli C2RCC 
atmosfäärikorrektsiooni kaudu arvutatud klorofüll-a. MCI sobib pigem kõrgemate väärtuste 
kirjeldamiseks ja ülehindab madalamaid väärtusi, Polymer alahindab kõrgemaid klorofüll-a 
väärtusi. Punktide omavahelisel võrdlusel tuli välja, et suurima klorofüll-a kontsentratsiooniga 
punkt asub Pärnu lahes. Võrreldes aastate 2018 ja 2019 in situ ning C2RCC väärtusi Excelis t-
testiga, selgus, et kahe aasta vahel ei olnud olulisi erinevusi, välja arvatud Narva-Kunda lahe 
punktis, kus oli tõenäosus 0,003. 
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Püsiva orgaanilise saasteaine trikloropropaani mehhanokeemiline muundamine 
platform-kemikaaliks Grignardi reaktsioonis 
Uurimistöö 

Jaagup Kuuskla, Fred Järv, 11. klass 
Nõo Reaalgümnaasium 

 
Juhendajad: Aivar Vinne (Nõo Reaalgümnaasium) 

Riina Aav (Tallinna Tehnikaülikool) 
Jagadeesh Varma Nallaparaju (Tallinna Tehnikaülikool) 

 
Tänapäeval on saanud suureks väljakutseks õhu, mulla ja joogivee saastamise vähendamine ja 
sellele aitab kaasa üleminek loodussäästlikumate keemiliste reaktsioonide läbi viimiseks. 
Enamasti kasutatakse reaktsioonide teostamiseks lahuseid, mis võivad olla mürgised ja 
reostada loodust. Aastaid on proovitud leida uusi viise, kuidas mürkaineid ilma suure 
raiskamisteta muundada meile kasulikeks ühenditeks.  

Töö põhieesmärgid oli kasutada Grignardi reaktsiooni mehhanokeemiliseks trikloropropaani 
muundamiseks, mida varem oli vähe kasutatud, ja leida efektiivseimad tingimused 
reaktsioonide teostamiseks ehk milline metall toimib reaktsioonis kõige paremini ning kui palju 
peaks aineid lisama, et reaktsioonil tekiks võimalikult palju produkti.  

Uurimisküsimused: 

1) Mis metall on kõige sobivam Grignardi reaktsiooni teostamiseks? 
2) Millistes ainehulkades toimub mehhanokeemiline reaktsioon kõige paremini? 
3) Kuidas mõjutab lahusti mehhanokeemilist Barbier-tüüpi Gringardi reaktsiooni?  

Esimesele töös püstitatud uurimisküsimusele saadi vastuseks, et kõige sobivam metall on  
magneesium. Teine uurimisküsimus osutus mitmetahuliseks. Reaktsioonis magneesiumiga, kus 
saavutati parim tulemus ja 74% saagis; oli kasutusel 200 mg lähtealdehüüdi ja lisatud jahvatust 
assisteeriva lahusti osakaal oli suhteliselt suur. Samas indiumi korral sõltus tulemus 
lähtealdehüüdi kogusest ja assisteeriva lahusti optimaalsest suurema või väiksema osakaalu 
korral saadi madalam saagis. Kolmandale uurimisküsimusele – kuidas saab kasutada Grignardi 
reaktsiooni mehhanokeemilises sünteesis, saadi vastuseks järgnev: tuleb trikloropropaani, 2-
naftaldehüüdi, metalli ja assisteerivat vedelikku jahvatada kuulveskis. Parimad tulemused saadi, 
kasutades reaktiivsemat metalli magneesiumi ja assisteeriva lahustina tetrahüdrofuraani. 
Paremuselt teine tulemus saadi, kasutades Grignardi reaktsioonis indiumit, mis on suhteliselt 
nõrga reageerimisvõimega metall, ja assisteeriva vedelikuna vett.  

Edasiste uuringutega saaks testida veel erinevate metallide mõju Grignardi reaktsioonile. Lisaks 
saaks veel uurida erinevaid assisteerivaid vedelikke lisaks destilleeritud veele ja 
tetrahüdrofuraanile ning optimeerida vedeliku ja tahke aine suhet. Veelgi saaks täiustada antud 
uurimistööd, testides nt indiumit, kui kasutada assisteeriva vedelikuna tetrahüdrofuraani. 



85 
 

Komi ja eesti vanasõnad õppimisest 
Uurimistöö 

Erika Kuznetsova, 9. klass 
Tartu Erakool 

 
Juhendaja: Nikolay Kuznetsov (Tartu Ülikool, Eesti Kirjandusmuuseum) 

 
Koolis kohustusliku väljakutsena tehtud miniuurimus käsitleb komi ja eesti vanasõnu 
õppimisest. Kuna eesti ja komi keel on sugulaskeeled, võib oletada, et ka nende vanasõnad ei 
erine tähenduselt üksteisest palju. Miniuurimuse eesmärk ongi võrrelda õppimist puudutavate 
vanasõnade tähendusi ehk seda, mida tahavad eestlased ja komid oma vanasõnadega öelda. 
Selleks tuleb vastata järgmistele uurimisküsimustele:  

1) Kas ja kuidas erinevad eesti ja komi vanasõnad õppimisest?  
2) Milles on need sarnased ning mis on neis spetsiifilist? 
3) Kuidas ilmneb vanasõnadest kahe rahva suhtumine õppimisse?  

Miniuurimuse jaoks valitud eesti vanasõnad pärinevad Eesti Kirjandusmuuseumis koostatud 
eesti vanasõnade andmebaasist (https://www.folklore.ee/ebaas/) ja ka veebist. Elektroonse 
andmebaasi puudumisel on komi vanasõnade allikaks trükis ilmunud kogumikud. Mõlema keele 
jaoks on töös kasutatud 21 õppimisega seotud vanasõna.  

Võrreldavate eesti ja komi vanasõnade tähendustes on palju sarnast. Näiteks usuvad mõlemad 
rahvad elukestvasse õppimisse ja väidavad, et tarkused ja oskused saab ainult õppides. Samuti 
tähtsustavad nad harjutamist ning vigade tegemist. Mõlemal rahval on ka selliste tähendustega 
vanasõnu, mida teisel ei ole. Nimelt võrdleb eesti vanasõna haritust rikkusega, komi vanasõnad 
aga nägemisvõime ja valgusega. Mõne eesti vanasõna mõtte järgi ei tea inimene vanemas eas 
seda, mida noorelt ei õppinud. Aga komi vanasõna räägib sellest, kui vajalik on noortele 
õppimine ja haridus. Nii komid kui ka eestlased suhtuvad õppimisse kui millessegi tähtsasse ja 
vajalikku. Lisaks arvavad nad, et õppida võib kogu elu jooksul.  

Edasi võiks koguda rohkem vanasõnu. Mahukama materjali analüüs annaks usaldusväärsema 
informatsiooni. 
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Laskesuusatamine – ülevaade, suusatunni läbiviimine ning õpilaste teadlikkuse analüüs 
Praktiline töö 

Kätrin Kärsna, 8. klass 
Tallinna Nõmme Põhikool 

Mia-Grete Tasa, 8. klass 
Tallinna Nõmme Põhikool 

 
Juhendaja: Kristi Aitsam (Tallinna Nõmme Põhikool) 

 
Laskesuusatamine on murdmaasuusatamisest ja sportpüssi laskmisest kombineeritud 
spordiala, mis on väga tuntud nii vaatajate kui ka võistlejate seas. Sellel spordialal on erinevaid 
võistlusformaate, millega sportlased saavad omavahel võistelda parima laskesuusataja tiitli 
nimel.  

Käesolevas loovtöös „Laskesuusatamine – ülevaade, suusatunni läbiviimine ning õpilaste 
teadlikkuse analüüs“ tutvustasime, mis on laskesuusatamine ehk biathlon. Rääkisime oma 
teekonnast laskesuusatamise juurde ning lähiaja eesmärkidest ja tulemustest. Korraldasime 
laskesuusatamise näidistunni, kus õpilased said kasutada sportpüsside asemel õhkrelvasid. 
Koostasime küsitluse, kus selgitasime välja, mida õpilaste laskesuusaspordist teavad.  

Töö käigus täitsime püstitatud eesmärgid: tutvustasime kokkuvõtvalt laskesuusatamist ning 
saime ka ise uut põnevat teada, näiteks, millest sai laskesuusatamine alguse. Korraldasime 
suusatunni, millega äratasime lastes huvi laskesuusaspordi vastu.  

Küsitlus sai tehtud 3. ja 7.klassile. Saime teada, miks kaob suusatamise tahe just vanemaks 
saades ning kui palju õpilasi käib vabal ajal suusatamas.  

Küsitlus ja suusatund kulgesid plaanipäraselt. Ilmaolud olid suusatunni ajal kehvemad, kuid see 
ei takistanud selle läbiviimist. 



87 
 

Hans Christian Anderseni muinasjutu „Tütarlaps tuletikkudega“ illustreerimine 
Praktiline töö 

Anna Sophia Laantee Reintamm, 12. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

 
Juhendajad: Liis Reier (Tallinna Prantsuse Lütseum) 

Kertu Sillaste (Eesti Lastekirjanduse Keskus) 
 

Hea illustratsioon annab raamatule lisaväärtuse: meeleolu, värvingu ja tunnetuse. 
Gümnaasiumi praktilise töö „Hans Christian Anderseni muinasjutu „Tütarlaps tuletikkudega“ 
illustreerimine“ autori eesmärk oli valida välja enda jaoks kõnekas lugu, mida illustreerida. 
Seejärel valmistada illustratsiooniseeria ning saada teadmisi illustratsiooni ning valitud 
muinasjutu ja tema autori ajaloo kohta. Praktilise tööga kaasnes ka tutvumine valitud 
muinasjutu illustreeritud väljaannetega ning nende analüüsimine. 

Illustreerimise alustamiseks tuli esiteks käsi lahti joonistada. Seejärel valiti välja illustreeritav 
teos, milleks osutus Hans Christian Anderseni muinasjutt „Tütarlaps tuletikkudega“. Taas algas 
erinevate kunstiliste võtete katsetamine ning autori jaoks kõige sobivama käekirja otsimine. 
Katsetamine viis lõpliku seeria valmimiseni. Praktilise töö protsessis oli abiks autori kunstiline 
juhendaja illustraator Kertu Sillaste, kes andis nõu kogu protsessi vältel. 

Illustratsiooni seeria valmimine toimus paralleelselt teoreetilise osa kirjutamisega. Esiteks 
tutvus autor põhjalikult erinevate illustratsiooni ja selle ajalugu käsitlevate teostega. Allikate 
abiga valmis illustratsiooni ajalugu kokkuvõttev tekst. Valinud välja illustreeritava muinasjutu 
„Tütarlaps tuletikkudega“, tutvus autor muinasjutu autori Hans Christian Anderseni eluloo ja 
loominguga. Põhiallikaks sai Jack Zipes’i raamat „The Misunderstood Storyteller“. Internetist 
leidis autor ka mitmeid muinasjutu „Tütarlaps tuletikkudega“ illustreeritud väljaandeid. 
Analüüsimiseks valiti väljaannetest omanäolisemad ja autori jaoks kõnekamad teosed. 
Teoreetilise osa lõpus on kirjeldatud ka põhjalikumalt praktilise töö valmimist ning lisatud 
protsessi illustreerivaid pilte. 

Praktilise töö tulemusena valmis juhendajate Liis Reieri ja Kertu Sillaste ning professionaalse 
kujundaja Piret Niinepuu abil autori illustratsioonidega raamatumakett. Illustreerides arendas 
autor oma joonistusoskust ning õppis ka täiesti uusi kunstilisi võtteid. Samuti sai autor aimu 
raamatu illustreerimise põhimõtetest. Võimalusel püüab autor praktilise töö väliselt trükkida 
valminud maketist paar eksemplari. 
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Heliteos viiulile ja ukulelele 
Praktiline töö 

Mirjam Laas, 9. klass 
Tallinna Nõmme Põhikool 

 
Juhendajad: Kadi Uibo (Tallinna Nõmme Põhikool) 

Katrin Laas (Tallinna Ülikool) 
 

Muusika on inimesele läbi aja olnud väga tähtis kaaslane. Muusika on üks vanematest 
väljendusviisidest, mis aitab muusikutel (nii heliteose esitajatel, heliloojatel kui ka orkestritel) 
ennast väljendada. Kuid muusika poleks muusika, kui sellel poleks kuulajaid. Nagu rääkimisega, 
on muusika nagu dialoog, millel peaks olema vähemalt üks kuulaja, kellele on muusika oluline. 
Ilma muusikata ei saa inimkond hakkama.  

Käesoleva teema valisin, sest mind on 5. klassist peale huvitanud komponeerimine ning 
heliteose kirjutamine. Seetõttu tundus huvitav väljakutse komponeerida muusikapala. 
Käesolevas loovtöö teema oli heliteose koostamine viiulile ja ukulelele. Töö eesmärk oli 
komponeerida ja salvestada minimalistlikus stiilis heliteos vähem kasutatud pillide 
kombinatsioonile, milleks oli viiul ja ukulele. Minu heliteo „Vihmalistele“ on leitav tööle lisatud 
failina ja leitav YouTube’is (https://www.youtube.com/watch?v=4Q-DpwCyGrI).  

Töö koosneb kuuest osast: sissejuhatusest, loovtöö teoreetilisest osast, loovtöö praktilisest 
osast, kokkuvõttest, kasutatud allikatest ning lisadest. Minu peamised materjalid olid erinevad 
raamatud komponeerimisest, muusikaajaloost ja erinevad temaatilised internetimaterjalid ja 
teadusartiklid. Loovtöö teoreetilises osas kirjutasin autoriõigustest muusikas, 
komponeerimisest, minimalismist muusikas ning helilooja Philip Glassist. Loovtöö praktilises 
osas on põhjendatud teema valikut, kirjeldatud töö protsessi ning tulemus.  

Vastavalt töö eesmärgile loodi heliteos viiulile ja ukulelele, mis sai ka salvestatud. Seega saab 
järeldada, et töö eesmärk sai täidetud. Lisaks õpiti ajaplaneerimist, korrektset töö vormistamist 
ja heliteose kirjutamist. Kõige raskem töös oli ajaplaneerimine ja komponeerimine.  

Loovtööd saab edasi arendada, noodistades heliteost täielikult, alguses käsitsi, seejärel mõnes 
muusikaprogrammis. 

https://www.youtube.com/watch?v=4Q-DpwCyGrI
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LGBTQ+ teismeliste psühholoogiline tervis COVID-19 ajal 
Uurimistöö 

Mona Marta Laasik, 12. klass 
Pelgulinna Gümnaasium 

 
Juhendaja: Johanna Bome (Pelgulinna Gümnaasium) 

 
Uurimistöö eesmärk oli uurida Eesti LGBTQ+ noorte vaimset tervist ning kuidas see eristub 
võrreldes cis-het ja välismaa noorte omast. Kuna LGBTQ+ teemad ja vaimne tervis muutuvad 
igapäevaelus tähtsamaks ja räägitumaks, julgevad noored rohkem oma identiteedist ja 
tunnetest ka avalikult rääkida. Need olid põhjused, miks oli hea teha uurimistöö nendel 
teemadel.  

Uurimistööga prooviti teada saada infot LGBTQ+ noorte vaimsest tervisest, kuidas karantiin on 
LGBTQ+ noori mõjutanud ning kuidas see on võrreldes cis-het noorte vaimse tervisega. 
Uurimistöö eesmärgi saavutamiseks otsiti vastuseid küsimustele:  

1. Millised on noorte suhted vanemate ja sõpradega?  
2. Milline oli noorte vaimne tervis enne, karantiini ajal ja pärast karantiini?  
3. Kuidas eristuvad LGBTQ+ ja cis-het ning Eesti ja välismaa noorte vastused?  

Et uurimistöö võimalikud korrektselt teha, koostati esiteks teoreetiline osa, milleks uuriti 
vanemate ja sõprade tähtsust noortele, uuringuid LGBTQ+ noorte vaimse tervise kohta, kuidas 
LGBTQ+ noored koolis end tundsid, LGBTQ+ inimeste olukorrast COVID-19 ajal ning kuidas Eesti 
inimeste suhtumine LGBTQ+ teemadesse on ajaga muutunud. Noored, kelle vanemad ja 
sugulased neid ei toeta, on palju suurem võimalus teatada depressioonist, sooritada 
enesetapukatset, tarvitada illegaalseid aineid ja olla kaitsmata seksuaalvahekorras. Pärast kooli 
veedavad neljal või rohkemal päeval natuke alla pooltest noortest oma sõpradega. Perekond ja 
kool on kõige sagedasemad sotsiaalsed keskkonnad, kus LGBTQ+ noortel on kõige raskem 
iseendina elada ja teistega sulanduda. Ligi kolmandik õpilastest tunneb end koolis ebaturvaliselt 
oma seksuaalse orientatsiooni tõttu, kolmandik ebaturvaliselt kehasuuruse või -kaalu tõttu ning 
üle veerandi oma soolise eneseväljenduse tõttu. 19% LGBTQ+ noortest on kokku puutunud 
füüsilise vägivallaga ning 68% LGBTQ+ noortest vaimse vägivallaga. LGBTQ+ isikud kannatavad 
stigmatiseerimise, diskrimineerimise, koduvägivalla, vihakõne ja rünnakute, arstiabi ning töö ja 
elutusvahendite puudumise tõttu.  

Uurimistöös saadi teada, et LGBTQ+ noorte vaimne tervis on nende hinnangul cis-het noorte 
tervisest halvem ning karantiin oli halvendanud mõlema grupi olukorda. LGBTQ+ noortel oli 
probleemidest lihtsam rääkida sõpradele kui vanematele. Oodatavalt tuli välja, et noortel oli 
karantiini ajal vaimse tervise seis halvenenud. Pärast karantiini oli vaimse tervise tase parem kui 
enne karantiini, mis võib olla seotud kergendusega, et elu läheb jälle vanasse rütmi. LGBTQ+ 
noored tundsid ka rohkem inimesi, kes olid kannatanud mingit moodi diskrimineerimist ja 
koduvägivalda ning olid ise kannatanud cis-het noortest rohkem diskrimineerimise ja 
koduvägivalla all, mis kindlasti mõjutab LGBTQ+ vaimset heaolu. 
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Psühhotroopsete ainete mõju märkamine Konrad Mäe loomingus 
Uurimistöö 

Liisa Laius, 12. klass 
Tartu Jaan Poska Gümnaasium 

 
Juhendaja: Lauri Mällo (Tartu Jaan Poska Gümnaasium) 

 
Narkootiliste ainete mõju on spekuleeritud mitmete kirjanike ja kujutavate kunstnike 
loomingus. Käesoleva uurimistöö eesmärk oli luua seoseid organismi mõjutavate narkootiliste 
ainete ja inimese taju vahel. Täpsemalt: kas inimesed tajuvad kujutava kunsti teoses võimalikku 
psühhotroopsete ainete mõju. Töö käigus vaadeldi Konrad Mäe maale ja tema biograafiat, et 
luua seoseid, kuidas võisid narkootilised ained K. Mäe loomingut mõjutada ja kas noored 
märkavad väidetavat psühhotroopsete ainete mõju K. Mäe kunstiteostes. 
Töö esimeses osas selgitatakse narkootiliste ainete mõju kesknärvisüsteemile, teises osas 
antakse lühike ülevaade K. Mäe elust, et luua seoseid kunstniku hüpoteetilise narkootikumide 
kasutamise võimalikkusest. Samuti tehakse kindlaks K. Mäe loomeperioodid ja analüüsitakse 
neid. Kolmas osa annab ülevaate eksperimendist, et välja selgitada, kas noored vanuses 16–19 
aastat, tajuvad võimalikku narkootikumide mõju kunstis. 

Töös on vaatluse all kaks ainet. Stimulantide hulka kuuluv kokaiin omab organismile ergutavat 
toimet, selle mõjul muutub inimene rõõmsameelsemaks. Depressantide ja opioidide alla liigituv 
morfiin on organismi aeglustav narkootikum. Morfiini kasutamisest tekib kiirelt sõltuvus, kuid 
see omab organismile vastupidist toimet kui kokaiin. Morfiini manustamisel muutub inimene 
apaatsemaks ning tema südametöö aeglustub. Inimene muutub uniseks ja hajameelseks. 
Mõlemal narkootilisel ainel on valuvaigistav toime. 

Töö käigus viidi läbi eksperiment Tartu Jaan Poska Gümnaasiumi 125 õpilase seas vanuses 16–
19 aasta, ja korduskatse Tartu Jaan Poska Gümnaasiumi 58 õpilase seas aasta hiljem. Katse 
käigus näidati õpilastele 12 teost K. Mäe erinevatest loomeperioodidest. Katsed koosnes kahest 
osast: esimeses osas pidid õpilased valima välja need teosed, mis neile eriskummalised ja 
teistsugused tunduvad. Seejärel räägiti eksperimendis osalejatele narkootikumide mõjust 
kesknärvisüsteemile ning mainiti, et Konrad Mägi võis kasutada teatud ajahetkel 
psühhotroopseid aineid valuvaigistamiseks. Katse teises osas pidid õpilased valima välja need 
teosed, mida nad peavad narkouimas maalituteks.  

Eksperimendid näitasid, et inimesed tajuvad kas intuitiivselt või teadlikult psühhotroopsete 
ainete mõju kujutava kunsti teostes eksperimendis kasutatud teoste puhul. Norra perioodi 
teoseid, mis hüpoteetiliselt olid loodud arsti poolt väljakirjutatud narkootiliste ainete mõju all, 
valiti 10 korda enam kui teisi teoseid. Samuti saab tulemuste põhjal öelda, et inimestele jäävad 
eriskummalised ja narkouimas maalitud teosed paremini silma kui teosed, mille puhul nende 
looja ei olnud ravimite mõju all. 
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Sondpalli ja kaamerapildi stabiliseerimise viisid: aktiivne ja passiivne stabiliseerimine 
Uurimistöö 

Karmen Laud, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendaja: Mart Kuurme (Tallinna Reaalkooli, Haabneeme Kool) 

 
Sondpallid on lihtne ja alternatiividest odavam viis ilmaruumi uurimiseks suurustele kõrgustel. 
Koolinoorte seas läbi viidud lennud tuginevad Eesti Kosmosekoolide Võrgustiku õpikule 
„Teekond stratosfääri“, milles puudub info sondpalli stabiliseerimise kohta. Stabiliseerimine on 
vajalik katsetest kvaliteetsemate andmete ja videomaterjali saamiseks.  

Käesoleva uurimistöö eesmärk oli edendada sondpallide lendude läbiviimist ja muuta neid 
kvaliteetsemaks. Uurimistöös otsiti vastuseid küsimustele, mida kujutavad endast sondpallid, 
millised on sondi stabiliseerimise passiivsed ja aktiivsed meetodid, milliste 
probleemide/muutustega tuleb vastavalt meetodi valimisele arvestada ja kuidas töötavad 
stabilisaatorid praktikas.  

Uurimistöös uuriti stabilisaatoreid ja nende tööpõhimõtteid teoorias. Kasutatud materjalid olid 
peamiselt Ameerika Ühendriikide ülikoolide uurimused. Uurimise tulemusena valmis kahest 
peatükist koosnev kokkuvõte, kus tutvustati lühidalt erinevaid stabiliseerimise viise. 
Stabilisaatorid olid jagatud kahte rühma: tehnoloogial põhinevad aktiivsed stabilisaatorid ja 
tehnoloogiat mitte kasutavad passiivsed stabilisaatorid.  

Teoreetilises osas avatud puri-stabilisaatorite katsetamiseks korraldati katselend. 
Stabilisaatorid täitsid oma eesmärgi ja nende mõju oli eriti tajutav õhkutõusul. Purjede tõttu oli 
lennul läbitud vahemaa prognoositust pikem. Purjed elasid maandumise üle, aga kuna 
maanduti vette, ei saa teha eeldusi maapinnal maandumise kohta. Edaspidised uurimused 
võiksid keskenduda teistele käesolevas uurimistöös kajastatud stabilisaatori tüüpidele. 
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August Kitzbergi nimelise Gümnaasiumi I kooliastme õpilaste suuhügieen ja selle 
harjumused 
Uurimistöö 

Lee Laugamets, 12. klass 
August Kitzbergi nimeline Gümnaasium 

 
Juhendaja: Mariliis Sang (August Kitzbergi nimeline Gümnaasium) 

 
Korralik ja järjepidev suuhügieen peaks algama juba imikueas, kanduma edasi nii piima- kui ka 
jäävhammastega lastele ning jätkuma täiskasvanueas. Suuhoolduse ja hambahaiguste 
ärahoidmiseks on oluline eemaldada igal ja hommikul ja õhtul hammaste pinnalt hambaharja 
ja -pastaga hoolsalt katt ning igal õhtul puhastada hambavahed hambaniidiga. Samuti on 
soovitatav külastada korrapäraselt hambaravikabinetti ning teadvustada, et enamik suu-, 
hamba- ja igemeprobleemidest on ennetatavad.  

Uurimistöö eesmärk on küsimustiku põhjal välja selgitada August Kitzbergi nimelise 
Gümnaasiumi I kooliastme õpilaste suutervise seisukord ja anda ülevaade lapsevanemate 
teadlikkusest laste suuhügieenist ning nende panusest selle hoidmisesse. Autor koostas 1.–3. 
klassi lapsvanematele küsimustiku laste suuhügieeni kohta. Lisainfo saamiseks intervjueeris 
autor Uku Hambaravi stomatoloogi Laine Parrestit.  

Selgus, et enamiku uurimuses osalenud laste hambad vajavad parandamist, ühtlasi on 
vanemate ja laste teadlikkus suuhügieenist ning selle hoidmisest ebapiisav. Suurim probleem, 
millele peaksid lapsevanemad rohkem tähelepanu pöörama, on mitterutiinne hambapesu.  

Küsimustiku analüüsist selgus, et hambad on tervemad, kui on kasutusel lastele mõeldud 
fluoriidi sisaldav hambapasta, seda kasutab 50% valimist. Samuti sõltub laste hammaste 
seisukord hambaniidi kasutamisest, 15,2% puhastab hambavahesid niidiga, see tagab lapse 
hammaste hea seisukorra. Analüüsist tuli välja, et 73,9% lapsi peseb ise oma hambaid, kuigi I 
kooliastme õpilastel on veel vajalik vanema abi hammaste pesemisel, et need saaksid puhtaks.  

Sarnase küsimustiku saab koostada Mulgi vallale, et kogu piirkonna I kooliastme suuhügieeni 
harjumustest terviklik pilt saada. Teadlikkuse suurendamise ja ennetustööga saavutatakse laste 
parem suutervis. Ennekõike saab lapse suutervist oma valikute ja harjumustega mõjutada 
lapsevanem. 



93 
 

Robot-terapeudile koolikiusamisteemalise programmi koostamine 
Praktiline töö 

Marie Agathe Laugesaar, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendajad: Madli Nuut (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

Anneli Kolk (Tartu Ülikool) 
 
Koolikiusamine on Eestis laialt levinud probleem, mida kogeb erinevate uuringute põhjal 20– 
25% õpilastest. Roboti kasutamine koolikiusamisest rääkimiseks võib anda paremaid tulemusi, 
kui täiskasvanuga rääkimine, sest lapsed on tunnetest rääkimisel robotile rohkem avatud.  

Minu töö eesmärk oli koostada robotile koolikiusamisvastane programm.  

Esmalt uurisin koolikaaslastelt küsitluse kaudu, millises vanuseastmes koolikiusamist kõige 
rohkem esineb ning selle tulemusena sai programmi sihtrühmaks II kooliaste ehk 4.–6. klass. 
Seejärel koostasin kolm sessiooni, esimene oli üldiselt informeeriv, teine mõeldud kiusatavale 
ja kolmas kiusajale. Sisestasin kõik sessioonid 2014. aastal SoftBanki loodud ja Tartu Ülikooli 
lastekliiniku kasutuses olevasse robotisse Pepperisse ning katsetasin neid 12 lapse peal, kellest 
kuus olid poisid ja kuu tüdrukud. Peale sessioone täitsid kõik katsealused tagasiside 
küsimustiku.  

Kõik lapsed suutsid robotiga kontakti luua ning vestlesid temaga nagu inimesega. Tagasiside 
küsimustikust selgus, et kõigi laste arvates sobib Pepper koolikiusamisest rääkimiseks. Kaheksa 
last ei muudaks programmide juures midagi, kaks last oleksid tahtnud robotiga tuppa kahekesi 
jääda ja kaks last tahaksid, et roboti keeleoskus oleks parem.  

Töö põhjal võib järeldada, et robot-terapeut võiks sobida koolikiusu temaatika käsitlemiseks 
lastel. Selle hüpoteesi kinnitamiseks on vajalik läbi viia edasisi uuringuid suurema valimi lastega 
ning võrrelda käesolevat meetodit seni kasutatud meetoditega. 
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Puu- ja põlevkivituha mõju arukase kasvule Puhatu jääksoos 
Uurimistöö 

Tõnis Lees, 12. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Katri Ots (Eesti Maaülikool) 

Helina Reino (Gustav Adolfi Gümnaasium) 
 
Autor valis selle teema koostöös juhendajatega, kuna see äratas autoris huvi, sest viimastel 
kümnenditel on olnud väga päevakajalised järgmised probleemid: tootmisjäägina tekkivate 
tuhkade aastane suur kogus, toitainerikka puu ja- põlevkivituha taaskasutamise vajadus ning 
jääksoode suur CO2 emissioon ja nende aeglane isetaimestumine.  

Uurimistöö eesmärk oli leida, kuidas mõjutavad Puhatu turba jääklasundisse segatud fosfori- ja 
kaaliumirikkad puu- ja põlevkivituhad arukase kasvu. Töö sissejuhatuses püstitatud 
uurimisküsimused: kuidas ja kui palju mõjutab puu- ja põlevkivituha kasutamine jääksoos, kus 
turbas valitseb fosfori ja kaaliumi defitsiit, arukase kõrgus- ja jämeduskasvu ning kuidas mõjutab 
puu- ja põlevkivituha kasutamine mullahingamist. 

Esialgsed hüpoteesid olid, et  
• puu- ja põlevkivituhaga töödeldud ala arukased ei kasva nii hästi kui ainult puutuhaga 

töödeldud ala arukased ning sealsete puude tüvejämedused ja kõrgused on väiksemad;  
• mullahingamine on oluliselt intensiivsem tuhkadega töötlemata kontrollalal kui 

tuhkadega töödeldud katsealadel.  

Uurimiseks käidi kolmel välitööde päeval Puhatu jääksoos, kuhu on rajatud neli katseala: 
tuhkadega töötlemata ala (kontrollala), puutuha kogusega 10 t/ha töödeldud ala (PT10), 
puutuha kogusega 15 t/ha töödeldud ala (PT15) ning segutuhaga (puutuhka 10 t/ha ja 
põlevkivituhka 8 t/ha) töödeldud ala (PT10+PõT8). Puude kõrgused mõõdeti mõõdulatiga ning 
tüvede jämedused nihkkaliibriga. Mulla hingamist mõõdeti gaasianalüsaatoriga CIRAS-3 suletud 
dünaamilise kambri meetodil ning temperatuuri infrapunatermomeetriga PeakTech. 

Uurimuses selgus, et kõikide analüüsitud andmete (puu kõrgus ja tüve läbimõõt) poolest 
kasvasid arukased kõige paremini PT15 alal, tagasihoidlikum oli puude kasv PT10 ja PT10+PõT8 
aladel. Algselt istutatud 50-st kontrollala puust olid välitööde ajaks elus vaid mõni üksik.  

Kokkuvõttena võib öelda, et taimede kasvupinnase tuhaga töötlemine on kahtlemata efektiivne 
ning tänu sellele kasvavad arukased mitu korda paremini kui siis, kui need kasvaksid jääksoos 
inimese sekkumata ehk toitainete (eriti P ja K) defitsiiti kompenseerimata. Arvestades Ida-
Virumaale kogunenud puu- ja põlevkivituha hulka, oleks kõige mõistlikum jätkata uuringuid ja 
puude kasvuparandajana kõige efektiivsema mõjuga puu- ja põlevkivituha segudega 
katsetamist. Nii saaks ära kasutada üha juurde kogunevat tootmisjäädet, taasmetsastada 
ammendatud freesturbavälju, stimuleerida puitbiomassi juurdekasvu ja kasvatada hüppeliselt 
jääksoode bioloogilist mitmekesisust, vähendades sedasi oluliselt CO2 emissiooni jääksoodest.  
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Intervjuud paraujujatega 
Uurimistöö 

Richard Leib, 11. klass 
Tartu Herbert Masingu Kool 

 
Juhendaja: Merike Hein (Tartu Jaan Poska Gümnaasium) 

 
Richard Leib valis paraujumise teema sellepärast, et puutub selle alaga kokku pidevalt ja see on 
üks osa tema elust. Uurimistöö eesmärk oli rohkem teada saada paraujumisest ja selle spordiala 
erinevatest klassifikatsioonidest ning punktisüsteemist. Töös annab autor edasi ka enda 
teekonna paraujumise juurde. Uuringu käigus intervjuud tehes sai autor lähemalt tuttavaks 
teiste sama ala ujujatega.  

Töö tegemise käigus selgus, et paraolümpia liikumisee algatasid 1940-ndatel aastatel veteranid, 
kellest paljud oli saanud lahingus vigastada. Saksa-Briti neuroloog L. Guttmann oli kindel, et 
parasport on parim taastusravi kehale. Guttmann organiseeris 1948. aastal Londonis esimesed 
Stoke Mandeville’i mängud, mis olid mõeldud sõduritele. Esimesed paraolümpiamängud 
toimusid ametlikult 1960. aastal Roomas. 1976. aastal toimusid esimesed paraolümpiamängud 
nägemispuudega sportlastele ning 1992. aastal osalesid paraolümpiamängudel esimest korda 
eestlased Eesti lipu all.  

Uuringu käigus selgus, et paraujumise klassifikatsioone on mitu ja punktisüsteemi arvutatakse 
kindla valemi abil. Intervjueerides paraujujaid, siis nende peamine sõnum oli see, et kui sul on 
mingi puue, siis sellepärast ei jää elu elamata. Ujumisoskus annab ja avab uusi võimalusi kasvõi 
liikumise saavutamiseks või sõpruskonna suurendamiseks. On ju öeldud, et need, kellega käid 
koos võistlemas, on parimad motivaatorid alaga tegelema. Olgugi et mitmed paraujujad teevad 
trenni individuaalselt, ollakse suurtel võistlustel siiski koos.  

Käesolevat tööd saaks edasi arendada näiteks raamatu koostamisega Eesti paraujujate kohta. 
Olles ise õpilane koolis, kus õpivad hariduslike erivajadustega õpilased, siis puudega õpilastele 
on võimalik teha tund ala tutvustamise kohta, mis võiks inspireerida ka neid paraujumisega 
tegelema. 
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Riiete õmblemise tehnika 17. sajandi alguses Prantsusmaal 
Uurimistöö 

Maria-Aleksandra Leleivaite, 12. klass 
Tallinna 53. Keskkool 

 
Juhendaja: Irina Judajeva (Tallinna 53. Keskkool) 

 
Antud uurimustöö oli tehtud teemal „Riiete õmblemise tehnika 17. sajandi alguses 
Prantsusmaal“. Töös uuritakse, kuidas 17. sajandi alguses Prantsusmaa kodanlus- ja aadlinaised 
riietusid, millest iga kostüüm koosnes, mille poolest need erinesid ja kuidas kõik elemendid 
valmistati. Selle töö teema on asjakohane, kuna maailma moepoodiumitel ilmuvad üha enam 
barokkelementidega kostüümid, näiteks korsetid. Lisaks ei lõppe ka sukkade ja sukapaelade 
kandmine. Tolleaegseid alussärke kantakse nüüd kergete suvekleitidena. Tikand (masintikand 
või käsitsi tehtud) võimaldab kuumuse ajal riietel õhku juhtida ja seeläbi kehatemperatuuri 
alandada. Stiilid ja sisustus muutuvad keerulisemaks, üha enam hinnatakse käsitsi valmistatud 
ja looduslikest kangastest riideid.  

Tööhüpotees: nii palju aeganõudvam ja keerulisem oli naiste kostüümi loomise protsess 17. 
sajandil võrreldes meie ajaga (21. sajand). Töö käigus leidis tõestust hüpotees, et tolleaegne 
kostüüm oli tõesti keerulisema ülesehitusega ja selle elementide loomise viisidega.  

Uuringus keskendutakse:  

1. Soov lihtsalt ja selgelt kirjeldada aadli ja väikekodanluse ajalooliste kostüümide struktuuri.  
2. Eesmärk õppida võimalikult hästi kostüümide iga elemendi loomise tehnikat.  
3. Mudelite loomine. Selles mahus valiti ja valmistati Tilda nukud (kaks tüdrukut, pikkusega 
umbes 70 cm).  
4. Nukkudele kostüümide loomine.  
5. Üksikasjalik ja arusaadav kirjeldus nii nukkude enda kui ka nendel olevate kostüümide 
loomise protsessist.  

Uurimistööl teemal „Riiete õmblemise tehnika 17. sajandi alguses Prantsusmaal“ pakutakse 
aadli ja väikekodanluse naistemoe arusaadav kirjeldus, aga ka ajalooliste kostüümide 
lihtsustatud versioonide mingisugune loomise instruktsioon rohkematele huvilistele inimestele. 
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Antiikaja naise ühiskondliku rolli kujutamine Aischylose „Oresteia“ ja Kerry Greenwoodi 
„Electra“ näitel 
Uurimistöö 

Kertu Ketlin Lepmets, 12. klass 
Tallinna Mustamäe Gümnaasium 

 
Juhendaja: Kaire Pihgelgas (Tallinna Mustamäe Gümnaasium) 

 
Antud uurimistöö teema – antiikaja naise ühiskondliku rolli kujutamine Aischyose „Oresteia“ ja 
Kerry Greenwoodi „Electra“ näitel – valiti lähtuvalt autori huvist kirjanduse, eelkõige 
antiikkirjanduse vastu ning seetõttu, et naise ühiskondliku rolli võrdsusele mehe omaga 
pööratakse üha enam tähelepanu.. Teema on aktuaalne ka seetõttu, et ka nüüdisajal 
kirjutatakse palju antiigi kohta ning lugejat on väärinformatsiooniga kerge petta. Autor soovib 
oma uurimistööga tähelepanu pöörata ajastukohaste faktide olulisusele raamatute 
kirjutamisel. 

Töö eesmärk on välja selgitada Vana-Kreeka naise roll ühiskonnas Aischylose „Oresteia“ näitel 
ja naise rolli kujutamise autentsus tänapäeva kirjanduses, võrreldes Aischylose „Oresteiat“ ja 
Kerry Greenwoodi „Electrat“. Samuti on eesmärk teada saada, kuidas kujutatakse naise rolli 
Vana-Kreeka ühiskonnas tänapäeval kirjutatud raamatus. 

Eesmärkidest  lähtuvalt on töös püstitatud neli uurimisküsimust. 

1. Kuidas kujutatakse naise rolli Vana-Kreeka ühiskonnas Aischylose „Oresteia“ näitel? 
2. Kuidas kujutatakse naise rolli Vana-Kreeka ühiskonnas Kerry Greenwoodi ,,Electra“ näitel? 
3. Millised erinevused ja millised sarnasused on naise rolli kujutamises Vana-Kreeka 

ühiskonnas Aischylose ,,Oresteia“ ja Kerry Greenwoodi, „Electra“ näitel? 
4. Kuidas sõltub naise rolli kujutamine Vana-Kreeka ühiskonnas raamatu kirjutamise ajastust? 

Uurimistöö meetodina kasutatakse raamatuanalüüsi. Võrreldakse Aischylose „Oresteiat“ (5. saj 
eKr) ja Kerry Greenwoodi „Electrat“ (1996). 

Uurimistöö tulemusena võib väita, et naise rolli antiikühiskonnas kujutati „Oresteias“ 
autentselt. Samuti võib väita, et enamik naise ühiskondliku rolli kujutamise motiive kahes 
teoses ühtisid, kuid esines ka erinevusi ning et naise rolli kujutamine antiikühiskonnas sõltub 
teose kirjutamise ajastust minimaalselt, kuid selle eelduseks on, et nüüdisaja autor on kursis 
tõese informatsiooniga. 

Siiski on uurimistöö autori arvates oluline märkida, et vaatamata mõningatele erinevustele 
naise ühiskondliku rolli kujutamises võrreldes antiikautor Aischylosega oli Kerry Greenwoodi 
enne raamatu kirjutamist teinud põhjaliku uurimistöö ning on uurimistöö autori arvates 
antiikaja naise ühiskondlikku rolli kujutanud autentselt ning mõningased moonutused on 
ajendatud kirjanduslike motiivide elluviimisest. 
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Perekonnapärimuse tõendamine ning ümberlükkamine minu vanaema Silvi Liiberi näitel 
Uurimistöö 

Robin Liiber, 12. klass 
Tartu Jaan Poska Gümnaasium 

 
Juhendaja: Mari Roostik (Tartu Jaan Poska Gümnaasium) 

 
Mälestused kaovad aja jooksul, seetõttu on oluline need kokku koguda ning nende õigsuses 
veenduda, kuna ilma genealoogilisest vaatepunktist tähtsate aastaarvude, isiku- ja 
kohanimedeta ei ole võimalik suguvõsa ajalugu edasi uurida ega ka mälestusi tõendada. Töö 
teema valik on mõjutatud selle töö unikaalsest sisust ning autori sügavamast huvist ajaloo ja 
pärimuse säilitamise vastu.  

Uurimistöö esimene eesmärk oli suulise pärimuse olemuse sisuline mõistmine ning 
mitmesuguste arhiiviallikate kasutusvõimaluste uurimine genealoogilisest vaatepunktist 
lähtudes. Selle saavutamisel töötati läbi eri autorite publikatsioone pärimuse defineerimisest, 
analüüsimisest ning otsiti suguvõsauurimise käsiraamatutest ja internetiallikatest infot 
suguvõsauuringute kohta. Teine eesmärk oli suulise pärimuse tõendamine ja ümberlükkamine 
arhiiviallikate abil ning selle ühendamine Liiberite sugupuu uurimisega. Uurimuses püüti kõik 
avaldamata allikad, mida oli võimalik, digiteerida, samal ajal täiendada rahvusvahelist 
genealoogiaportaali Geni. Arhiiviallikate võrdlemise tarbeks kirjutati üles ka suuline pärimus.  

Töö algmaterjalina kasutati minu vanaema Silvi Liiberi mälestusi, mis põhinevad 
poolstruktureeritud intervjuude sarjal, ning mille põhjal otsiti Rahvusarhiivi digiteeritud 
andmebaasist Saagast, meetrika-aastate registrist ja portaalist DIGAR suulist pärimust 
ümberlükkavaid või tõendavaid allikaid. Selles uurimistöös saavutati esimene eesmärk, otsides 
ja lõimides kokku ülevaate suulisest pärimusest perepärimuseni koos potentsiaalsete 
kasutusviisidega. Saadi teada, et sotsiaalse väikerühma, pere inimmälul baseeruva kõrvutamisel 
ajalooallikatega tuleb arvesse võtta edastaja teadmatust mineviku olustiku kohta, ajalise 
distantsi moonutavat mõju ning mälu valikulisust memoriseeritava suhtes. Genealoogilistest 
allikatest, millest otsiti tõendavat või ümberlükkavat materjali, anti sisuline kokkuvõte. 
Uurimuse teise eesmärgi raames tõestati, Silvi Liiber sisse arvatult, kuue põlvkonna eksistents 
ning esitati ka lisainfot nende kohta. Varem teadmata suguvõsa edasisi harusid uuriti kuni 19. 
sajandi algusesse. Perekonnapärimust, mida oli võimalik sünteesida ning võrrelda tegelike 
andmetega, oli säilinud 4. generatsioonini. Sealhulgas on oluline, et suudeti selle uuritava info 
vead üles leida ning korrigeerida. Perekonnapärimuse tõelevastavus langes vastavalt sellele, 
mida kaugemale jutustaja vaatepunktist liiguti, ning meelde olid jäänud valdavalt 
emotsionaalset kõlapinda omavad seigad.  

Tänuväärne aspekt selles töös on suulise pärimuse jagamine ning avaldamata 
dokumentatsiooni digiteerimine. Samalaadsete tööde puhul tulevikus on võimalik uurida edasi 
selles töös käsitlust leidnud pärimuse kontrollimata aspekte või rakendada sarnast metoodikat, 
võttes aluseks teise perekonna pärimuse. 
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Folkloori uurimine tehisintellekti abil kodu ja koduvälise ruumi vanasõnade näitel 
Uurimistöö 

Kristjan Liiv, 9. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendaja: Reet Varik (Tallinna Reaalkool) 

 
Värskelt avaldatud tehisintellekti programm ChatGPT on tekitanud ajakirjanduses, internetis ja 
Youtube’is rohkelt kõneainet. Palju arutatakse, kas ja kui suurel määral mõjutab ja muudab see 
õppimist koolis, kardetakse plagiaatide arvu tõusu. Käesolevas töös uuritakse, kas see 
programm võiks olla viis uudsel moel vanasõnadest midagi õppida, kuidas seda teha ning 
millised on tehisintellekti teadmised võrreldes Eesti teismelise õpilasega. Programm ChatGPT 
tehti avalikuks 30. novembril 2022. Siinse uurimistöö autori teada ei ole Eesti vanasõnu 
ChatGPT abil varem uuritud. 

Püstitati kaks uurimisküsimust: 

• Kas on võimalik vanasõnu uurida tehisintellekti abil? 
• Kas tehisintellekt teab uurimise all olevaid vanasõnu paremini kui teismeline? 

Neile vastuste saamiseks tehti ChatGPT-ga eksperiment ning paluti tehisintellektil seletada, 
mida ette antud vanasõnad tähendavad. Et võrrelda tehisintellekti teadmisi vanasõnadest 
teismeliste omaga, tehti väike küsitlus autori eakaaslaste seas. 

Vanasõnad koguti peamiselt eesti rahvaluule andmebaasist, kust valiti populaarsuse järgi kodu 
ja koduvälise ruumiga seotud vanasõnu. Kasutati ka nn virtuaalset tänavaküsitlust, kuid sel teel 
saadi vaid kaks vastust. 

Uurimistöö koosneb kolmest osast: esimeses peatükis antakse ülevaade tehisintellekti Chat 
GPT-st, teises peatükis seletatakse lähemalt töös kasutatavat materjali ja metoodikat, kolmas 
peatükk keskendub uurimistulemustele. Küsitlus koostati Google Formsi keskkonnas ning see 
sisaldas küsimust vastaja soo ja vanuse kohta ning nimekirja vanasõnadest koos järgmiste 
vastusevariantidega: „tean“, „enam-vähem aiman“, „ei tea“. Sellest võttis osa 26 teismelist 
vanuses 12–17 aastat.  

Uurimistöös leidis kinnitust, et vanasõnu on võimalik tehisintellekti abil väga edukalt uurida. 
Võrdluses uuritava sihtrühmaga selgus, et tehisintellekt teab uurimise all olevaid vanasõnu 
paremini kui teismeline õpilane. Seetõttu on töö autoril tekkinud tugev veendumus, et 
tehisintellekti saab folkloori uurimisel kasutada efektiivse tööriistana. Tulevikus oleks huvitav 
põhjalikumalt uurida, kas ja mil määral tehisintellekti ja inimeste vanasõnade tõlgendused 
kattuvad või erinevad. 
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Uurimus kaaliumpermanganaadi (KMnO4) mõjust banaanide küpsemisele 
Uurimistöö 

Liyanage Don Sithil Insara Liyanage, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Kirstin Karis (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Banaan on üks enim tarbitavaid puuvilju maailmas ja mitmele riigile ka oluline sissetulekuallikas. 
Banaanide saagikoristusjärgne kadu on märkimisväärne probleem, mis piirab nende transporti 
ja ladustamist, põhjustades majanduslikku kahju. FAO andmetel läheb igal aastal kolmandik 
maailmas kasvatatud või toodetud toidust raisku, millest 14% on tingitud 
saagikoristusjärgsetest kadudest. Käesoleva uurimistöö eesmärk on vaadelda 
kaaliumpermanganaadi (KMnO4) erinevate koguste mõju banaanide (Musa acuminata) 
küpsemisele. Uurimisküsimus on „Kuidas mõjutavad erinevad kaaliumpermanganaadi kogused 
(0 g, 2,5 g, 5 g, 7,5 g, 10 g) banaanide (Musa acuminata) küpsemist 12 päeva jooksul?“. 
Hüpotees: mida suurem on KMnO4 kogus, seda pikem on banaanide säilivusaeg. 
Eksperimentaalses osas kasutati viit erinevat KMnO4 kogust vahemikus 0 g kuni 10 g. Banaane 
hoiti toatemperatuuril ja kaalukaotus registreeriti iga nelja päeva tagant.  

Katse tulemused näitasid, et KMnO4 kasutamine vähendas banaanide kaalukaotust ja pikendas 
nende säilivusaega. Banaanid säilisid 5 g KMnO4 lisamisel kuni kaheksa päeva. Tulemused olid 
kooskõlas varasema uuringuga, kus leiti, et 6 g KMnO4 lisamine banaanidele suurendas nende 
säilivusaega 13,5 päevani.  

Kirjandusele põhinedes ja töö tulemusi analüüsides võib kokkuvõtvalt öelda, et KMnO4 
kasutamine võib pikendada banaanide säilivusaega, muutes nende transportimise ja 
ladustamise lihtsamaks, mis omakorda suurendaks majanduslikku tulu. Siiski on eksperimendil 
mõned piirangud, nagu näiteks poelettidelt pärit banaanide kasutamine. Täpsete tulemuste 
saamiseks tuleks edasistel uuringutel banaanid hankida otse põllumajandusettevõttest. See 
vähendaks kaubanduslikele viljadele rakendatud saagikoristusjärgse töötlemise mõju. 
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Fotopolümeerist SZ2080 3D-prinditud nanoarhitektuursete võrestruktuuride 
pürolüüsijärgse kahanemise uurimine 
Uurimistöö 

Albert Loog, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendaja: Hugo Mändar (Tartu Ülikool) 

Reivo Maasik (Tallinna Reaalkool) 
 
3D nanoarhitektuursete struktuuride arenguga on tohutult kasvanud nende potentsiaalsed 
kasutusvaldkonnad. Struktuuride valmistamise järel saab struktuuri omadusi muuta, kasutades 
selleks järeltöötlemise meetodeid, nagu pürolüüs. Fotopolümeer SZ2080 on näide materjalist, 
mille pürolüüsiga töötlemisel muutuvad materjali omadused suurel määral. Järeltöötlemise 
kaudu saavutatavate tulemuste mitmekesisuse tõttu on kasulik teada kuumutustemperatuuri 
ja -keskkonna optimaalseid sätteid pürolüüsi läbiviimiseks.  

Antud uurimistöös uuriti pürolüüsi läbiviimise temperatuuri ja keskkonna mõju struktuuris 
toimuvale mõõtmete muutumisele ning moonutuste tekkele. Eesmärgi saavutamiseks viidi 
SZ2080 võrestruktuuridega läbi kuumutused õhk-, vaakum- ja lämmastikkeskkondades 
temperatuuridel kuni 1000 °C ning mõõdeti seejärel struktuuri küljepikkust ning arvutati 
struktuuri elementaarraku ristkülikukujulisus.  

Katsete tulemusena leiti, et kõik struktuurid kahanevad pürolüüside lõpuks ligikaudu 37% ning 
säilitavad oma pürolüüsi-eelse kuju. Erinevates keskkondades on kahanemise kiirus erinev, kuid 
kõigil struktuuridel oli suurim kahanemispiirkond 200–400 °C vahemikus. Töös esitatud 
tulemuste alusel on võimalik jätkata tööd kõige optimaalsema ja tõhusama pürolüüsi meetodi 
tuvastamiseks. 
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Hugo Treffneri Gümnaasiumi õpilaste valuvaigistite tarbimise harjumused ning õpilaste 
teadlikkus valuvaigistite tarbimise mõjust 
Uurimistöö 

Marie Loog, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendaja: Ott Maidre (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

 
Valuvaigistid on ühed enimkasutatavad ning kättesaadavamad ravimid. Käsimüügist ostetud 
valuvaigistite lihtne kättesaadavus võimaldab nende kergekäelise tarvitamise, kuid 
valuvaigistite sage tarvitamine võib kaasa tuua soovimatuid kõrvaltoimed, mis võivad tekitada 
tõsiseid terviseprobleeme. Uurimuses on vaatluse all kolm enimkasutatavat käsimüügist 
kättesaadavat suukaudset valuvaigistit: paratsetamool, ibuprofeen ja deksketoprofeen.  

Uurimistöö eesmärk oli saada ülevaade Hugo Treffneri Gümnaasiumi (HTG) õpilaste teadlikkust 
valuvaigistite mõjust organismile ning välja selgitada HTG õpilaste valuvaigistitega seonduvaid 
tarbimisharjumusi. Uurimistöö püüdis leida vastuseid kahele uurimisküsimusele: millised on 
valuvaigistite tarbimisharjumused Hugo Treffneri Gümnaasiumi õpilaste seas ning kui teadlikud 
on õpilased valuvaigistite kõrvalmõjudest ning korrektsest tarbimisest?  

Uurimistöö teooriapeatükid keskenduvad valu ning valuvaigistite toime selgitamisele, samuti 
valitud valuvaigistite kõrvaltoimetele. Uurimisküsimustele vastamiseks koostati teoreetilisel 
taustal põhinev e-küsitlus. Küsimustik koosnes kahest osast, millest esimene keskendus õpilaste 
tarbimisharjumustele  ning teine õpilaste teadlikkuse väljaselgitamisele.  

Küsimustikule vastas 191 õpilast, mistõttu tuli arvutada uus usaldusintervall, milleks osutus 
5,7%. Pea kõik vastanud tarvitavad valuvaigisteid rohkemal või vähemal määral ning enamasti 
kasutatakse just käsimüügi valuvaigisteid. Kuigi õpilaste valuvaigistite valik pole eriti teadlik, siis 
enamasti ei ületata soovituslikke annuseid. Kõrvaltoimeid on kogenud vaid umbes kümnendik 
õpilastest. Õpilased hindasid oma teadlikkust korrektsest valuvaigistite tarbimisest pigem 
madalalt ning teadlikkust kontrollivate vastuste põhjal saab väita, et õpilaste teadlikkus 
teadlikust valuvaigistite kasutamisest ning võimalikest kõrvaltoimetest on tõepoolest kehv.  

Gümnaasiumi bioloogia riiklikus õppekavas käsitletakse valuvaigisteid ning nende tarbimist 
pealiskaudselt, kuid enamik õpilasi tarvitab valuvaigisteid. Seetõttu peaks suurendama 
teadlikkust valuvaigistite korrektsest tarvitamisest ning kõrvalmõjudest. 
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Kuidas mõjutab flašeoleti mängimine kitarrikeelel tekkinud ülemtoone? 
Uurimistöö 

Matthias Loona, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Riina Murulaid (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Uurimuse teema oli kitarrikeele ülemtoonide muutuse uurimine peale flašoleti3 mängimist. 
Teema valik tuleneb isiklikust huvist füüsika ja muusika, spetsiifiliselt kitarrimängu vastu ning 
kahe teema haakumine võimaldas põhjalikumalt uurida levinud mängutehnikat, mida varem 
polnud eraldi uuritud. Teema on aktuaalne muusika loomisel peamiselt kahel viisil: ühest küljest 
on see teadmine kasulik muusikutele, kes soovivad välja võluda nüansirohkemaid helisid oma 
pillist, ning teisalt on see kasulik teadmine süntesaatori- ja virtuaalinstrumentide arendajatele, 
kes soovivad luua arenenumaid lahendusi.  

Uurimistöö eesmärk oli teooriale toetudes leida seos katseandmetest, mida saaks rakendada 
praktikas. Hüpotees: ülemtoonide summutustase sõltub laineamplituudist positsioonist, kus 
mängiti flašoletti, kõlama peaksid jääma need ülemtoonid, mille sõlmed asuvad flašoleti 
mängimise positsiooni lähistel.  

Uurimistöö viidi läbi, kasutades elektrikitarri, helikaablit, helikaarti, arvutit ning 
helianalüüsiprogrammi. Uurimismetoodika oli järgmine. Katse heli salvestatakse kitarrist 
helianalüüsiprogrammi kasutades arvutit ning helikaarti.  Kitarril tõmmatakse lahtist keelt ning 
lastakse sellel paar sekundit heliseda. Kitarril mängitakse flašoletti valitud positsioonis.  
Tekkinud helil lastakse paar sekundit kõlada ning kitarrikeel summutatakse. Katset korratakse 
kolm korda.  Valitakse järgmine positsioon flašoleti mängimiseks ning eelkirjeldatud protsessi 
korratakse samuti kolm korda iga valitud positsiooni kohta. Kui katse on lõpuni viidud, 
lõpetatakse heli salvestamine, andmed analüüsitakse ning tehakse järeldused.  

Andmete analüüsist saadud tulemused kinnitasid hüpoteesi ning sellest sai järeldada seose 
flašoleti mängimispositsiooni ning kõlama jäävate ülemtoonide vahel. Järgnev võrrand näitab 
leitud seost, kus muutuja L on keelepikkus, x flašoleti mängimispositsioon keele otsast, 
i täisarvuline kordaja ning n ülemtooni aste, mis jääb kõlama.  

𝑛𝑛 = 𝑖𝑖 𝐿𝐿
𝑥𝑥
 ,(𝑛𝑛, 𝑖𝑖 ∈ ℤ+) 

Edasiseks uurimiseks saab parandada katsemeetodit ja sealt eemaldada inimfaktor. Ka saab 
teha vähem eeldusi (näiteks, et keele tõmbamisel tekkinud seisulaine ei ole puhas siinuslaine) 
ning saab uurida rohkem muutujaid. Täpsema katsetusmeetodi ning puhtama andmekogumise 
abil on võimalik tuletada veelgi täpsem võrdelisus.  

 
3 Keelpilli mängutehnika, kus teatud kohtades õrnalt keelt puudutades saavutatakse omapärane heli, kus põhitoon 
ning osa ülemtoonides on summutatud. (Täpsemalt: https://en.wikipedia.org/wiki/String_harmonic). 
 

https://en.wikipedia.org/wiki/String_harmonic
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Kirpvähiliste (Amphipoda) embrüote seisund sõltuvalt liigist ja asustatud elupaigast 
Uurimistöö 

Lisette-Liis Loorits, 11. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Natalja Kolesova (Tallinna Tehnikaülikool) 

Anna Katt (Tallinna Reaalkool) 
 
Läänemere-äärsetele riikidele on meri tähtis nii oma majanduslike kui ka kultuuriliste hüvede 
poolest, mistõttu on oluline jälgida võrreldavalt tundliku merekeskkonna seisundit ja tuvastada 
tasakaalu häirivad tegurid. Eesti rannikuala seire mitmekesistamiseks toimub piirkonnas 
kasutatavate indikaatorite valiku laiendamine, mille raames arendatakse ka uurimistöö 
fookuses olevat kirpvähiliste paljunemishäirete indikaatorit.  

Uurimistöö eesmärk oli panustada indikaatori „Paljunemishäired: väärarenenud embrüod 
kirpvähilistel“ kasutusala laiendamisesse, milleks uuriti litoraalsete kirpvähkide (Gammarus sp) 
seisundit erinevate merekeskkonna reostusriskiga piirkondades ja võrreldi kahte potentsiaalset 
indikaatorliiki. Püstitati hüpoteesid, mille kohaselt on embrüote seisundid halvemad 
punktreostusallikate lähistel, kuid sarnanevad liigiti. Lisaks kontrolliti varasemates uuringutes 
tõestatud korrelatsiooni emase pikkuse ja viljakuse vahel.  

Uurimistöö metoodika sarnanes indikaatori kasutamiseks teostatava metoodikaga, mida 
kirjeldas Rahvusvahelise Mereuurimise Nõukogu 2008. aastal: „Biological effects of 
contaminants: the use of embryo aberrations in amphipod crustaceans for measuring effect of 
environmental stressors.“ Erinevate piirkondade ja liikide kõrvalekallete esinemise määrade 
võrdlemiseks arvutati vastavalt eelmainitud metoodikale indikaatori kaks parameetrit 
(%AbEmb ja %Fem>1).  

Uurimistöös sooritatud esmahinnangu põhjal on suurendatud reostusega piirkondade ja 
referentsalade vööt-kirpvähi (G. tigrinus) embrüote seisundid eristatavad, mistõttu on liigi 
tulevane kasutus bioloogiliste mõjude indikaatorina paljulubav. Ühe proovivõtujaama 
G. Tigrinus’e ja G. Salinus’e võrdlusest ilmnes märkimisväärne erinevus liikide tundlikkuses 
indikaatori mõlema parameetri osas, mis näitab, et tulevastes analüüsides ei saa ka eluviisilt 
sarnaseid kirpvähilisi indikaatori kasutamisel ühetaolisteks lugeda. Edasine uurimine peaks 
eelkõige keskenduma indikaatori piirväärtuste arvutamisele madalaveeliste liikide jaoks Liivi 
lahes, mille abil tulevikus hinnata merekeskkonna seisundit. 
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Tartu Raatuse Kooli ja Tartu Tamme Kooli 9. klassi eelistused ja teadmised 
edasiõppimiseks 
Uurimistöö 

Isabel Luik, 12. klass 
Tartu Tamme Gümnaasium 

Marleen Must, 12. klass 
Tartu Tamme Gümnaasium 

 
Juhendaja: Maiu Nurka (Tartu Tamme Gümnaasium) 

 
Uurimistöö teema oli Tartu Raatuse Kooli ja Tartu Tamme Kooli 9. klassi eelistused ja teadmised 
edasiõppimiseks. Eesmärk oli selgitada välja Tartu Raatuse Kooli (TRK) ja Tartu Tamme Kooli 
(TTK) õpilaste eelistused ja teadmised edasiõppimiseks.  

Uurimistöös püstitati kolm uurimisküsimust:  
1. Millised on Tartu Tamme Kooli ja Tartu Raatuse Kooli 9. klassi õpilaste eelistused edasi 
õppimisel?  
2. Millised on Tartu Tamme Kooli ja Tartu Raatuse Kooli 9. klassi õpilaste teadmised Tartu 
koolide suundade/erialade kohta?  
3. Millised tegurid mõjutavad kooli valimist?  

Uurimisküsimuste abil selgitati välja, et Tartu Tamme Kooli ja Tartu Raatuse Kooli 9.a ja 9.b klassi 
õpilased eelistavad keskharidust omandada gümnaasiumis, sest arvatakse, et gümnaasiumis 
saab parema hariduse ning soodsamad võimalused edasi õppima minna võrreldes 
kutsehariduskeskusega. Teadmised koolide suundadest ja erialadest on kesised ja õpilaste 
valikud suuremal osal kattuvad. TRK ja TTK 9.a ja 9.b klassi õpilased eelistavad edasi õppima 
minna kooli, mille maine on hea ehk õpitulemused kõrged ning suurt rolli mängivad ka 
vanemate ja sõprade soovitused ning varasemad kogemused.  

Väiksem osa õpilastest ei osanud veel novembris vastata, kas soovivad õppida gümnaasiumis 
või kutsehariduskeskuses, millist kindlat õppeasutust valida ning milline suund/eriala tundub 
kõige meelepärasem. Selle põhjuseks võib olla puudulik informatsiooni edasikandmine 
põhikoolis või varajane küsitluse läbiviimine, sest koolide nn reklaamimine ja tutvustamine 
algab tavaliselt vahetult enne katsetele registreerimist. See annab vastuse ka üheksandike 
kesistele teadmistele õppeasutuste võimalustest ja süsteemidest.  

Algse plaani järgi oleks läbi viidud järelküsitlus vahetult enne sisseastumiskatseid, et võrrelda, 
kuivõrd muutuvad õpilaste eelistused ja teadmised aasta jooksul.  
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DNA kahjustuste radade mõju inimese papilloomiviiruse tüüp 18 genoomi paljunemisele 
Uurimistöö 

Gertrud Lukas, 12. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

 
Juhendajad: Kristiina Heinoja (Tallinna Prantsuse Lütseum) 

Marko Piirsoo (Tartu Ülikool) 
 
Gümnaasiumi lõputöö „Uurimus DNA kahjustuste radade mõjust inimese papilloomiviirus tüüp 
18 genoomi paljunemisele“ on uurimistöö.  

Eesmärk on viia läbi katsed, kus uuritakse raku DNA kahjustustele vastuseks olevate 
signaaliradade ATM, ATR ja DNA-PK mõju HPV replikatsioonile. Tööle oli püstitatud 
uurimisküsimus: kas ATM, ATR või DNA-PK rada/rajad mõjutavad HPV genoomi paljunemist?  

Papilloomiviirus on väike kaheahelalise DNAga viirus, mis nakatab inimeste jt loomade 
epiteelkude. Avastatud on umbes 300 inimest nakatavat tüüpi, millest umbes pooled nakatavad 
limaepiteeli ning ülejäänud katte-epiteeli ehk nahka. Teatud hulk põhjustab ka vähki ning otsest 
ravi viiruse vastu pole. Saadaval on vaktsiinid, mis infektsiooni ennetavad, ning need tehakse 
enamasti 11–12-aastastele tüdrukutele enne suguelu alustamist. Rakkudeni jõuab HPV 
mikrovigastuste kaudu või kokkupuutes emakakaelaga ning tuuma siseneb tuuma pooride 
kaudu või mitoosi ajal, kui tuum laguneb. Viiruse eesmärk on DNA replikatsioon ning uute 
virionide moodustumine, milleks läheb vaja mitmeid erinevaid valke. See uurimistöö on oluline, 
sest aitab mõista HPV paljunemise võimalikke radu.  

Töö esimeses pooles antakse ülevaade viiruse ehitusest, talitlusest, elutsüklist, DNA 
replikatsioonist imetaja rakkudes ja vastustest DNA kahjustustele. Peamised allikad olid 
teaduslikud artiklid ja raamatud. Uurimistöö teises osas kirjeldatakse katseid ning analüüsitakse 
saadud tulemusi.  

Tulemused: Rakuliste ATR ning DNA-PK DNA kahjustustele vastamise radade allasurumine 
mõjub negatiivselt HPV18 replikatsiooni efektiivsusele ning raku elujõulisusele, mis tähendab 
HPV genoomi paljunemise sõltumist nendest radadest.  
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Ahhaa-elamuse kogemine Tallinna Saksa Gümnaasiumi gümnasistide ja Tartu Ülikooli 
tudengite näitel 
Uurimistöö 

Elin Makkar, 12. klass 
Tallinna Saksa Gümnaasium 

 
Juhendajad: Jaan Aru (Tartu Ülikool) 

Anu Tuulmets (Tallinna Saksa Gümnaasium) 
 
„Ahhaa! Nüüd ma saan aru!“ Kas oled kunagi kogenud tunnet, nagu oleks lambipirn peas 
põlema löönud, või hetke, mil pähe tuli mõistatuse lahendus, said aru mingist seaduspärasusest 
või seosest teadmiste vahel, näiteks koolitunnis uut infokildu õppides? Kui lahendus ilmus 
järsku ja üllatusena, oled kogenud mõttevälgatust, äkktaipamist ehk ahhaa-hetke. 

Enamasti on selleteemalised uuringud viidud läbi vanemate inimeste peal ja noorte ahhaa-
kogemuste kohta on väga vähe teada. Täiskasvanueale lähenevad noored peavad tegema oma 
elus juba palju iseseisvaid otsuseid ja lahendama probleeme, mistõttu pakkus huvi, kas ja kuidas 
noored ahhaa-hetki kogevad ja mida nende juures tähele panevad. 

Minu töö eesmärk oli selgitada välja, millised on Tallinna Saksa Gümnaasiumi ja Tartu Ülikooli 
tudengite ahhaa-elamused, keskendudes järgmistele küsimustele: milliseid kogetud hetki 
loevad vastajad ahhaa-hetkeks, kuidas noored neid kirjeldavad, milliste olukordadega on need 
väljavalitud hetked või lood seotud ning millised tunded nendega kaasnesid? 

Internetiküsitluses suunasin vastaja mõtlema oma ahhaa-hetkedele, tekkinud emotsioonidele 
ning palusin kirjeldada põhjalikumalt üht ahhaa-kogemust. Nad pidid hindama viiepalliskaalal 
ka väiteid, mis näitasid, kui analüütiliseks või intuitiivseks nad ise end probleemide lahendamisel 
pidasid, et luua subjektiivseid seoseid noorte iseloomuomaduste ja ahhaa-hetkede hulgaga. 

Küsimustikku täitis palju rohkem naisi kui mehi, viimased kirjeldasid oma lugusid napisõnaliselt. 
Tudengeid osales vähe, kuid nad kirjeldasid oma kogemusi pikemalt ja detailsemalt. 

Ahhaa-hetkede kirjeldustes oli tugevalt domineeriv emotsioon rõõm, kuid ka uhkus, üllatus, 
pingelangus, entusiasm ning isegi piinlikkus, et nii ilmset lahendust varem ei nähtud. Huvitav oli 
ka metafooride ja võrdluste (nt pusle kokkusaamine, lambipirni põlema minemine) kasutus. 

Suur osa lugudest oli seotud koolikeskkonna ja reaalainetest arusaamisega. Samas leidus ka 
lugusid, mis olid seotud hobide, loomingulise eneseväljenduse ning maailmapildi kujunemisega. 

Tulemuste põhjal saab väita, et enamikul leidub teadvustatud ahhaa-hetki ning loomingulisus 
on oluline tegur mõttevälgatuse saavutamiseks. Äkktaipamise teema õppuritega käsitlemine 
aitaks nii õpetajatel kui õpilastel läheneda ideeotsingutele ja probleemide lahendamisele 
teadlikumalt. Noorte seas võiks ahhaa-hetki edasi uurida näiteks kaugseoste testiga. Võimalikke 
seoseid (või nende puudumist) ahhaade hulga ja loomingulisuse vahel võiks uurida statistiliste 
meetoditega, milleks oleks vaja suuremat valimit ning täpsemalt suunatud küsimusi ja väiteid. 
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Tehisintellekt – õiguslikud kitsaskohad ja noorte teadlikkus 
Uurimistöö 

Marta Malsub, 12. klass 
Tallinna Tehnikagümnaasium 

 
Juhendaja: Marve Randlepp (Tallinna Tehnikagümnaasium) 

 
Praktilised tehisintellekti (TI) rakendused ja nende levimus meie igapäevaelus on viimastel 
aastatel hüppeliselt kasvanud. Tagamaks inimõiguste ja demokraatia kaitse igas olukorras, 
vajab TI rakendamine eri valdkondades tõhusat, paindlikku ja pikaajalist õigusraamistikku. 
Rahvusvaheline teaduskoostöö potentsiaalsete TI regulatsioonide ning õigusaktide 
väljatöötamisel on tõstatanud uusi õiguslikke kitsaskohti. Saamaks ülevaate taolistest 
probleemidest, käsitleti teemat nii seadusandlikust vaatenurgast, analüüsides teemaalast 
õigus- ja teaduskirjandust, kui ka sotsiaalsest, tehes  küsitluse kahe kooli gümnaasiumiklasside 
seas. Kirjanduse analüüsil rühmitati peamised aktuaalsed probleemid nelja kategooriasse:  

Esiteks, TI põhjustatud kallutatus ja diskrimineerimine, mille vastu on tänu TI uudsetele ja veel 
tundmatutele omadustele seadusandlikku kaitse kehtestamine väga keeruline ning valdkonnas 
on veel palju arenguruumi. Teiseks õiguslikuks kitsaskohaks on mõistlik TI arendajate tegevuse 
reguleerimine, mis hoiaks tasakaalus innovatsiooni edendamise ja inimõiguste kaitse. 
Kolmandaks, TI toodete ja teenuste uudsed omadused on tõstatanud mitmeid pakilisi vastutus-
alaseid küsimusi: kuidas määratleda ja käsitleda TI-ga seotud kahju, toodet, tootjat, ohvrit ja 
süüdlast, samuti vajadus asendada vananenud põhimõisted praegustele tehnoloogiatele 
vastavatega. Neljas kategooria on TI ja intellektuaalomand: kas ja kuidas tuvastada TI süsteemi 
abil loodud teose autor ning kas taolistele teostele peaks langema ka autoriõiguse kaitse.  

Lähenemaks teemale sotsiaalsest vaatenurgast, viidi läbi küsitlus kahes eri suunitlusega koolis 
10.–12. klassi õpilaste seas, saamaks üldise ülevaate õpilaste teemakohasest teadlikkusest. 
Uuringust järeldub, et keskmiselt on gümnaasiumiõpilaste teadlikkus TI-st ja selle õiguslikust 
haldamisest suhteliselt madal: 36% vastanutest oli antud probleemistikust kuulnud, vaid 4% oli 
kursis Eesti riikliku olukorraga. Õpilaste teadmised pärinesid suuresti kas juhuslikult internetist 
(84%) või tutvusringkonnast (43%), mistõttu ei ole üllatav, et vaid pooled teadvustasid TI 
kasutust oma igapäevaelus. Enamik õpilasi, 76%, pooldas TI riiklikku reguleerimist, mis teoorias 
on positiivne, ent põhjendused põhinesid sageli ka väärarusaamadel.  

Kokkuvõtvalt saab öelda, et, olenemata, kas õpitakse reaal- või humanitaarkaldega 
õppekavadel, on gümnaasiumiõpilastel antud valdkonnas kindlasti arenguruumi. Usaldusväärse 
TI arenguks on lisaks tõhusale õigusalasele tööle väga oluline ka aegunud TI kontseptsioonide, 
valearusaamade ning praeguste põhiprobleemide lahkamine ja teemaalase teadlikkuse 
tõstatamine. Loengud, valikained või arutelud neil teemadel tooksid kasu kõigile, ent eriti 
gümnaasiumiõpilastele, kuna just nemad on lähitulevikus tööturule minemas ja langetamas 
pikaperspektiivilisi otsuseid, nagu millist eriala oleks mõistlik õppida või millisele karjäärirajale 
pürgida. 
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Ristimine, pulm ja matused vanausuliste elus 19. sajandi lõpust 20. sajandini ja täna 
Uurimistöö 

Jekaterina Marova, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Kaarel Viljaste (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Käesolev uurimistöö on kirjutatud teemal „Ristimine, pulm ja matused vanausuliste elus 19. 
sajandi lõpust 20. sajandini ja täna“. Autor otsustas selle teema kasuks peamiselt seetõttu, et 
ristimise, pulma ja matuste riitusi on vähe uuritud, kuid kultuuriliselt mängivad need olulist rolli 
Eesti territooriumil elava väikese kogukonna elus. Teema on aktuaalne Eestis elavate 
vähemuste ajaloo uurimise vaatenurgast. Selle eesmärk on võrrelda kolme riituse läbiviimist 
minevikus ja olevikus.  

Uurimistöös on püstitatud kolm uurimisküsimust:  

1. Kuidas nägid välja ristimine, pulmatseremoonia ja matused Kasepää ja Varnja küla 
vanausulistel 19. sajandi lõpust 20. sajandi keskpaigani?  
2. Kas need riitused on säilinud 21. sajandini? 
3. Kui ristimis-, pulma- ja matuseriitused on säilinud, siis kuidas on nende läbiviimine 
muutunud võrreldes 19. sajandi lõpu ja 20. sajandi algusega?  

Küsimustele vastuste leidmiseks kasutati kvalitatiivset uurimismeetodit, mille käigus 
pööratakse tähelepanu sügavale analüüsile ja analüüsis kasutatud andmed ei ole seotud 
numbriliste näitajatega. Riituste läbiviimise mineviku uurimiseks kasutati nii raamatuid kui ka 
internetis kättesaadavat teavet (magistritöö, artikkel) ning selleks, et lugeja saaks tööst 
paremini aru, pühendati üks osa riituste üksikasjalikule kirjeldamisele. Teise etapina sooviti 
saada teavet selle kohta, kuidas riitusi tänapäeval läbi viiakse. Selleks tehti kaks intervjuud. 
Esimene Narva Muuseumi teadur-folkloristi ja ansambli Suprjadki kunstilise juhi Marina 
Kuvaitsevaga, teine päriliku vanausulise, Eesti Vanausuliste Kultuuri ja Arengu Seltsi esimehe 
Pavel Varuniniga.  

Uuringu käigus selgus, et kaks kolmest mainitud riitusest on säilinud peaaegu samal kujul. 
Vanausulised järgivad ristimise ja matmise läbiviimise reegleid. Kuid pulmatseremoonia kui 
selline pole säilinud.  

Varem ei olnud uuringuid, mis oleksid pühendatud nende riituste võrdlemisele minevikus ja 
tänapäeval, seetõttu saaks sellesse teemasse põhjalikumalt süveneda ja rohkem sellega 
tegeleda. Arvestades asjaoluga, et vanausuliste kogukond elab Eesti territooriumil, võiks olla 
selle kohta rohkem eestikeelset materjali, sest valdav osa kasutatud allikatest olid venekeelsed. 
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Eesti ettevõtluse valmisolek toota, töödelda ja ringlusse võtta tselluloosist plastmaterjali 
Uurimistöö 

Johanna Martinson, 11. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Katrin Soika (Gustav Adolfi Gümnaasium) 

Andres Krumme (Tallinna Tehnikaülikool) 
 

Autor valis uurimistöö teemaks tselluloosist plastmaterjali uurimise, sest soovis süveneda 
valdkonda, mis oleks seotud keskkonna ning Eestiga. Plastist eralduvad kasvuhoonegaasid, 
prügisaared, potentsiaalne ohuallikas elusolenditele, plasti sees olevate toksiliste ainete mõju 
haigestumise riskile ja järglaste saamisele, mikroplast, Arktikas plasti akumulatsioon, fossiilsete 
maavarade kasutamisest tingitud kasvuhoonegaaside paiskamine atmosfääri, keskkonna 
jäädav muutmine ja taastumatute ressursside kasutamine – kõik need  olukorrad on 
suuremõõtmelised ning inimkonna tekitatud, mistõttu on uued keskkonnasäästlikud 
tehnoloogiad, sealhulgas autori uuritud tselluloosist plastmaterjali tootmine, väga vajalikud.  

Uurimistöö fookuses olid aspektid: milline on Eesti ettevõtete ja erialaliitude valmisolek 
tselluloosist plastmaterjali tootmiseks, plastmaterjali kasutamiseks plasttoodetes ehk 
pakendite tootmiseks ja tselluloosist plastmaterjali ümbertöötamiseks. 

Uurimistöö koostaja valis meetodiks intervjuu. Küsimused olid autori enda välja töötatud ning 
Tallinna Tehnikaülikooli professori Andres Krummega kooskõlastatud. 

Uurimisest saab järeldada, et tselluloosist plastmaterjal on keskkonnahoidlik ja jätkusuutlik 
alternatiiv fossiilsest toorainest valmistatud plastile. Eesti ettevõtetel ja erialaliitudel on 
valmisolek panustada uutesse innovatiivsetesse lahendustesse, kaasa arvatud tselluloosist 
plasti tootmiseks. Tselluloos on vastupidav, kõrge temperatuuritaluvusega ja biolagunev. Lisaks 
on sel omadused, nagu läbipaistvus, sobivus värvimisele, vastupidavus õlidele, määretele ja 
kõrge soojustakistus, võime kanda antioksüdante ning antibakteriaalseid ained. Samuti ei 
konkureeri tselluloosist plastmaterjali tootmine inimese toidule, nagu näiteks tärklis. 
Käesolevast tööst leiab ka Tallinna Tehnikaülikooli polümeeride ja tekstiilitehnoloogia laboris 
uurimistöö autori poolt läbiviidud katsed, mis annavad lisandväärtust teoreetilisele osale.  

Uurimistööd oleks võimalik edasi arendada veelgi laiaulatuslikumaks, mis kaasaks antud 
materjali olelusringi analüüsi (LCA), toorme (metsaressursi) analüüsi, ettevõtlussektori 
oodatavaid investeeringuid ja nendeks valmisolekut, konkurentsiolukorda, potentsiaalseid 
turge nii Eestis kui ka välismaal.  
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Discordi virtuaalassistendi loomine 
Praktiline töö 

Dmitri Matetski, 12. klass 
Parksepa Keskkool 

 
Juhendaja: Antti Leppik (Parksepa Keskkool) 

 
Tarbijast tehnoloogia loojaks – seda võib nimetada üheks minu elus tähtsamaks motoks. Teema 
valikul lähtusin just sellest. Me puutume pidevalt kokku erinevate veebilehekülgede, arvutite ja 
vahepeal ka automatiseeritud masinatega. Kõike seda me tarbime ja vahest jääb tunne, et kõik 
on meie eest juba valmis tehtud ja elul polegi mõtet. Seega otsustasin teha esimese sammu 
teel, mis annaks mulle võimaluse luua midagi uut, mida pole varem tehtud.  

Praktiliseks tööks valisin Discordi virtuaalassistendi loomise. Discord on tasuta ja kõikjal saadav, 
see osutus üheks tähtsamaks põhjuseks platvormi valikul. Valikut mõjutas kogemus Discordi 
kasutamises. Virtuaalassistendi loomisel saan kasutada oma programmeerimisoskust ning seda 
täiendada programmeerijate foorumi Stackoverflow.com abil. 

Praktilise töö eesmärk on Discordi virtuaalassistendi iseseisev loomine, kasutades avalikult 
kättesaadavaid vahendeid. Virtuaalassistendi ülesanded olid põhiadministreerimise käsud nagu 
ban, tervitused ja ka võimalusel mõni meelelahutuse käsk, näiteks nägu muusika. Kahjuks ei 
saanud katsetada virtuaalassistendi tööd päris inimestega, seega piirdusin isikliku 
katsetamisega. Hiljem, peale seda kui õppisin veel programmeerimist, järeldasin, et kood on 
kirjutatud ebaefektiivselt ja see vajab hulga parandusi. Seega järgmisena plaanin olemasolevast 
koodist teha ümber kvaliteetsema virtuaalassistendi. 
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Tallinna Mustamäe Gümnaasiumi 11. ja 12. klassid õpilaste teadlikkus ja arvamus Eesti 
päevapoliitikast 
Uurimistöö 

Hugo Rait Mei, 12. klass 
Tallinna Mustamäe Gümnaasium 

 
Juhendaja: Kati Küngas (Tallinna Mustamäe Gümnaasium) 

 
Riigi poliitika mõjutab kõiki selle riigi kodanikke, demokraatlikes riikides on poliitika mõnes 
mõttes ka meelelahutus. Meedia kajastab enim päevapoliitikat, seega on see alati aktuaalne. 
Autor valiski teema selle aktuaalsuse, tähtsuse ja oma poliitikahuvi tõttu. Lisaks poldud TMG 
õpilaste päevapoliitikas orienteerumist varem uuritud.  

Töö eesmärk oli välja selgitada TMG 11. ja 12. klassi õpilaste üldteadmised ja arvamus Eesti 
päevapoliitikast. Lisaks soovis autor välja selgitada nende teadlikkus Eesti suurematest 
erakondadest ja nende valimiseelistuse. Uurimisküsimusi ja neile vastavaid hüpoteese püstitati 
neli. Küsimustele vastuste saamiseks koostas autor ankeetküsitluse, sellele vastas 84 õpilast. 

Uurimisküsimused olid järgmised. 1) Milliseid Eesti erakondi teavad TMG 11. ja 12. klassi 
õpilased? Hüpotees: vähemalt 50% vastanutest oskavad ära nimetada kõik parlamendis 
esindatud erakonnad. Hüpotees leidis kinnitust: kõiki parlamendis esindatud erakondi nimetati 
üle 42 korra ehk iga erakonda mainis üle 50% vastanutest. 2) Milline on TMG 11. ja 12. klassi 
õpilaste valimiseelistus? Hüpotees: õpilaste valimiseelistus kattub suures osas (alla 10-
protsendipunktiliste erinevustega) ERRi poolt 2021 detsembris esitatud koondkeskmiste 
reitingutega. Hüpotees ei leidnud aga kinnitust. 3) Mida teavad TMG 11. ja 12. klassi õpilased 
Eesti päevapoliitika olulisematest teemadest? Hüpotees, et üle 50% õpilastest oskavad 
nimetada vähemalt kolm olulist teemat Eesti päevapoliitikas aastal 2021, ei leidnud kinnitust –
selliseid teemasid oskas vähemalt kolm nimetada ainult 44% (37 õpilast). 4) Milline on TMG 11. 
ja 12. klassi õpilaste hinnang enda teadmistele Eesti päevapoliitikast? Hüpotees: alla 20% 
õpilastest märgivad enda teadmised skaalal 1–5 heaks või väga heaks. Hüpotees leidis ka 
kinnitust, sest selliseid õpilasi oli kokku 8% (seitse õpilast). Uurimistöö tulemusena võib teha 
järgmised järeldused: TMG 11. ja 12. klassi õpilaste teadlikkus Eesti päevapoliitikast ei ole hea, 
ent seejuures pole täiesti puudulik; nende poliitilised eelistused on üldisest valijaskonnast 
keskmiselt vasakpoolsemad ning liberaalsemad. Suurel osal neist pole väljakujunenud poliitilisi 
vaateid; nad ei pea oma teadmisi Eesti päevapoliitikast üldiselt headeks.  

Autori arvates tuleks hariduses rohkem rõhku panna päevapoliitika olemuse selgitamisele, kuna 
õpilaste vastustest ilmnes, et nad ei taju seda väga adekvaatselt ning ei saa täpselt aru kõrgema 
riigiaparaadi talitlusest. Teema uurimist võiks edasi arendada, näiteks võiks mingi kindla aja 
pärast õpilaste seas läbi viia sarnase küsitluse ja uurida, kas ja kuidas õpilaste teadmised ja 
vaated ajas on muutunud, leida sellele põhjendusi. 
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Tilga mikrofluidika kasutamine toksiliste ühendite mõju uurimiseks mikrovetikates 
Uurimistöö 

Monika Merje Meinberg, 12. klass 
Rapla Gümnaasium 

 
Juhendajad: Ott Scheler (Tallinna Tehnikaülikool) 

Simona Bartkova (Tallinna Tehnikaülikool) 
Liis Teubner (Rapla Gümnaasium) 

 
Uurimistöös uuriti tilga mikrofluidika sobivust toksikoloogiauuringutes mikrovetikatega. Selleks 
viidi läbi katse kolme mikrovetika liigiga, et teada saada, kas mikrovetikad on võimelised 
kasvama vesi-õli-tilkades. Seejärel selgitati välja, milline neist kolmest mikrovetikast sobib kõige 
paremini katsete jaoks tilkades. Viimaseks viidi läbi katsed herbitsiidi metasaklooriga, kasutades 
nii rakupõhist tilga mikrofluidika kui ka traditsioonilist populatsioonipõhist meetodit, et välja 
selgitada nende kahe meetodi tulemuste erinevused ja sarnasused.  

Tilga mikrofluidika meetodit kasutades loodi vetika lahusest, millele oli lisatud fluorestsentsvärv 
kontsentratsiooniga 3 μg/mL, ja õlist tilgad, neid läbi mikrokanalitega kiibi lastes. Metasakloori 
katses lisati lahustesse ka erinevaid kontsentratsioone metasakloori. Siis pandi tilgad teatud 
ajaks valguse all 37 °C juures inkubeerima. Tilku mikroskopeeriti laserskanneeriva mikroskoobi 
(Zeiss lsm 900) all, kus neist tehti pildid. Pilte analüüsiti rakuanalüüsimise tarkvara 
CellProfileigariga. Kasutati mikrovetika liike Raphidocelis subcapitata ja Chlamydomonas 
reinhardtii ning klorella perekonda kuuluvat mikrovetikat, mille täpne liik pole teada.  

Traditsiooniline populatsioonipõhine meetod seisneb selles, et eksponentsiaalsesse faasi 
jõudnud vetikatega lahus pannakse viaalidesse, kuhu on lisatud eri kontsentratsioonidega 
metasakloori, viaalid pannakse valgustatud loksutile inkubeerima. Kindlate ajapunktide tagant 
mõõdetakse spektrofotomeetriga optilist tihedust. Kõik kolm liiki pandi kasvama 72 tunniks. iga 
24 tunni järel mikroskopeeriti tilkasid. Selgus, et kõik mikrovetikad kasvasid edukalt vesi-õli-
tilkades. C. Reinhardtii’l ja klorellal oli intensiivne kasvuperiood vastavalt 24 ja 48 tundi, 
R. subcapitata kasvas ühtlaselt 48 tundi. Enim positiivseid tilkasid leidus R. subcapitata’l, kõige 
vähem C. Reinhardtii’l. Katsete jaoks tilkades on parim R. subcapitata, kuna see ei uju ringi.  

Metasakloori katses inkubeeriti mikrovetikaid 48 tundi, mikroskopeerimine toimus enne ja 
pärast seda. Traditsioonilises katses näis metasakloor vetikaid madalama kontsentratsiooni 
korral rohkem mõjutavat kui mikrofluidika katses. Viimases täheldati, et mõned üksikud vetikad 
olid metasakloori suhtes vastupidavamad kui teised, kuigi nad olid geneetiliselt identsed. 
Kontsentratsioon, kus vetikate elutegevus peaaegu lõppes, oli ligikaudu sama: 55,55 ng/mL 
populatsioonipõhises katses ja 50 ng/mL mikrofluidika katses. Kuigi tulemused olid üldiselt 
sarnased, näitasid tilgad rakkude individuaalsete reaktsioonide varieerumist. Seega annab 
mikrofluidika meetod põhjalikuma ülevaate metasakloori mõjust vetikatele. Tilga mikrofluidika 
meetod võib olla sobivam toksiliste ainete uurimiseks kui traditsiooniline meetod. 
Põhjalikumate järelduste tegemiseks tuleb teha korduskatseid ja kasutada rohkem pilte. 
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Kaitsealused taimed, nende seisund ja ohustatus, Harku metsa ja mõisa pargi 
terviseradade ääres 
Uurimistöö 

Marianne Mendel, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendaja: Tiina Talvi (Tallinna Reaalkool) 

 
Käesolev uurimistöö on aktuaalne, sest Harku metsa terviseradade ääres kasvavaid 
kaitsealuseid taimi pole eraldi uuritud. Iga päev kasutavad paljud inimesed metsa terviseradasid 
ja seal korraldatakse üritusi, mis avaldab suurt koormust teeääres kasvavatele taimedele.  

Töö eesmärk oli uurida Harku metsa ja mõisa pargi terviserade ääres kasvavate kaitsealuste 
taimede arvukust ja seisukorda ning antropogeensete tegurite mõju kaitsealustele liikidele. 
Uurimistöös esitati kaks hüpoteesi: 1) terviseradade ääres leidub „Eesti taimede levikuatlase 
2020“ järgi 38 kaitsealust taimeliiki ja 2) enim märgatavat mõju avaldab kaitsealuste liikide 
isendite loodusest eemaldamine, korjamise vm sellise tegevuse näol.  

Uurimistöö käigus korraldati 2021. aasta suvel uuritaval alal vaatlused viiel perioodil, kus 
fikseeriti teerajast kuni viie meetri kaugusel kõik kasvavad kaitsealused taimed, nende 
populatsioonide suurus, kasvukoht, nähtav inimmõju, taimede nähtavus ning kaugus rajalt.  

Uurimistöö käigus leiti 662 taime, mis kuulusid 11 liiki: hall käpp, kahelehine käokeel, karukold, 
kaunis kuldking, kuradi sõrmkäpp, laialehine neiuvaip, pruunikas pesajuur, tumepunane 
neiuvaip, vööthuul-sõrmkäpp ja valge tolmpea, mida pole varem Põhja-Eestist leitud. Uuritaval 
alal kasvas neli üle saja leitud isendiga liiki: laialehine neiuvaip, suur käopõll, kahelehine käokeel 
ja vööthuul-sõrmkäpp. Uurimistöö käigus leiti kaitsealuseid liike salu-, palu-, loo-, raba-, 
nõmme- ja sürjametsast, soostunud metsast. Kõige rohkem, 53% leitud taimedest kasvas 
salumetsas. 90% leitud taimedest kasvas poolvarjulistes kasvukohtades. Kõige rohkem suuri 
populatsioone oli salumetsas, kus leiti 69 taime, millest viie meetri raadiuses oli üle 20 sama 
liiki isendi. Kokku leiti 25 kahjustatud taime, mis moodustasid kõigist leitud taimedest 
umbkaudu 3,8%. 16 taime oli tallatud ja 9 taimel oli mingi taime osa ära korjatud. Kõige rohkem 
kahjustatud taimi leiti 1–1,99 meetri kaugusel teerajast. Seega osutusid mõlemad hüpoteesid 
valeks.  
Kordusuuringutega saab hinnata kaitsealuste taimede seisundi muutust läbi aastate. 
Uurimistöös kogutud taimede andmed kanti PlutoF-i keskkonda ning koostati taimede asukohti 
hõlmav kaardirakendus. Lisaks saadeti töö Tallinna linna ja Harku valla 
keskkonnaspetsialistidele. 
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Hõbeda-kitosaani nanokomposiitide mõju looduslikult luminestseeruvatele bakteritele 
Vibrio fischeri 
Uurimistöö 

Mirtel Merila, 11. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Martin Saar (Tallinna Reaalkool) 

Mariliis Sihtmäe (KBFI keskkonnatoksikoloogia labor) 
Kaja Kasemets (KBFI keskkonnatoksikoloogia labor) 

 
Maailma Terviseorganisatsiooni andmetel on antimikroobne resistentsus üks kümnest 
suurimast inimkonda ähvardavast ülemaailmsest rahvatervise ohust. Nanotehnoloogia on üks 
valdkondi, millel on suur potentsiaal luua uusi tõhusaid antimikroobseid ühendeid 
biomeditsiinilisteks rakendusteks. Nii hõbedal (Ag) kui ka kitosaanil (CS) on antimikroobsed 
omadused, mis koostoimes võivad veelgi võimenduda ning osutuda biomeditsiinis 
perspektiivseks kombinatsiooniks.  

Käesolevas uurimistöös käsitleti nelja nanomaterjali füüsikalis-keemilisi omadusi ning toksilisust 
looduslikult luminestseeruvale bakterile Vibrio fischeri. Uuriti kolme erineva Ag-CS 
massisuhtega nanokomposiiti: 1 : 0,3 – nAgCS_0,3, 1 : 1 – nAgCS_1 ja 1 : 3 – nAgCS_3. Lisaks 
Ag-CS nanokomposiitidele uuriti ka tsitraadiga kaetud Ag nanoosakesi. Uuritavate 
nanomaterjalide füüsikalis-keemilis omadusi iseloomustati alglahuses (deioniseeritud vesi) ja 
testsöötmes (2% NaCl) ning määrati nende hüdrodünaamiline suurus, pinnalaeng ning 
suspensioonide stabiilsus kasutades dünaamilise ja elektroforeetilise valgushajuvuse meetodit. 
Toksilisuse testimine teostati bakteriga V. fischeri, kastutades modifitseeritud kineetilise 
bioluminestsentsi inhibitsiooni ja elulevuse testi.  

Peamised tulemused ja järeldused: 1) Ag-CS nanokomposiitide hüdrodünaamilised suurused 
deioniseeritud vees ja testsöötmes jäid ülemisse nanoskaalasse ning olid vastavalt 79–102 nm 
ja 91–113 nm; 2) Ag-CS nanokomposiitide ζ-potentsiaal (pinnalaeng) oli positiivne (ZP = 16– 26 
mV), mis on ilmselt tingitud kitosaani mõjust, sest ilma kitosaanita ja tsitraadiga kaetud hõbeda 
nanoosakesed olid negatiivselt laetud (ZP = –36 mV); 3) hõbedal ja kitosaanil on sünergiline 
toime, kineetilise bioluminestsentsi inhibitsiooni ja elulevuse testis bakteriga V. fischeri osutus 
kõige mürgisemaks nAgCS_3 (30-min EC50 = 4,9 mg/l; 1-h MBC = 10 ja 24-h MBC = 5 mg/l), mis 
oli ühtlasi ka kõige stabiilsem suspensioon, ning kõige vähem mürgiseks teistest ebastabiilseim 
suspensioon tsitraadiga kaetud hõbeda nanoosakestega (30-min EC50 > 75 mg/l; 1-h MBC > 75 
ja 24-h MBC = 75 mg/l). 
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Patsiendi käsitlus diabeetilise retinopaatia skriiningus Ida-Tallinna Keskhaigla 
silmakliinikus aastatel 2018–2020 
Uurimistöö 

Mona Michal, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Geili Kütt (Tallinna Reaalkool) 
Marika Tammaru (Ida-Tallinna Keskhaigla) 

Katrin Hannus (Ida-Tallinna Keskhaigla) 
 
Diabeetiline retinopaatia on diabeedi kaugtüsistus. Diabeetiline retinopaatia liigitatakse 
tekkemehhanismi poolest mikrovaskulaarsete tüsistuste alla, sest selle tekkimisel on 
kahjustatud reetinas asuvad mikroveresooned. Meditsiini hüppelise arengu tõttu elavad 
diabeeti põdevad inimesed kauem, mille tõttu on ka kaugtüsistuste sagedus suurenemas. 
Diabeetiline retinopaatia on potentsiaalselt nägemiskaotust põhjustav haigus, aga varasemate 
uuringute andmetel on selle areng varajases järgus sekkumisel pidurdatav. Skriining on sobilik 
meetod nägemiskaotuse riskiga patsientide tuvastamiseks.  

Käesolev uurimistöö viidi läbi Ida-Tallinna Keskhaigla silmakliinikus, tuginedes aastatel 2018– 
2020 esmase diabeetilise retinopaatia skriiningvisiidi läbinud patsientide andmetele. Valimi 
moodustasid 1209 diabeeti põdevat patsienti, kelle oli skriiningvisiidile suunanud 
tervishoiutöötajat. Uurimistöö üldeesmärk oli skriiningu toimimise uurimine. Püstitati neli 
uurimisküsimust: 1) milline on olnud skriinitud patsientide soolis-vanuseline jaotus ning nende 
diabeedi tüüp; 2) millised on olnud skriiningu otsused; 3) kui paljudel skriiningu alusel DRP 
diagnoosiga silmaarstile suunatud patsientidel on DRP diagnoos kinnitunud; 4) kui paljudel 
juhtudel leiab kinnitust skriiningvisiidil kahtlustatud muu haigus.  

Uurimisküsimustest järeldus, et diabeetilise retinopaatia skriining Ida-Tallinna Keskhaiglas 
toimib ja on efektiivne esmase diabeetilise retinopaatia diagnoosi püstitamisel. Skriining pole 
suunatud kindlale vanuserühmale, aga kõige rohkem patsiente on vanuserühmast 60–79 
aastat. Skriiningvisiidil võetakse vastu korrektseid otsuseid diabeetiliste muutuse ja muu 
patoloogia suhtes ning enamikul patsientidel haigused kinnitusid. Samas paljudel patsientidel 
muutused puudusid, seega kokkuhoidlikkuse mõttes tasuks kaaluda skriinitava grupi 
kitsendamist. 
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Õpilase elu diabeetikuna: teatmik õpilastele ja õpetajatele 
Praktiline töö 

Carolina Mikk, 9. klass 
Tallinna Kivimäe Põhikool 

 
Juhendajad: Tiina Mikk (Sparta spordiklubi) 

Kaja Vaikla (Tallinna Kivimäe Põhikool) 
 
Olen olnud diabeetik alates 2016. aasta lõpust. Pea seitse aastat elu koos diabeediga on 
muutnud kõvasti minu igapäevatoiminguid: söömis-, treening-, magamis- ning õpiharjumusi. 
Kogu minu elu muutus pärast selle diagnoosi saamist. 

Kuna see aeg on andnud mulle mõningaid oskusi, kogemusi ja teadmisi diabeedi kohta, 
otsustasin jagada seda infot ka teistega. Tuginedes erialakirjandusele, infolehtedele, 
erinevatele veebilehtedele, endokrinoloogia osakonnast saadud infole ning oma kogemustele, 
koostasin raamatu „Teatmik õpilastele ja õpetajatele“. 

I tüübi diabeedi teema on tänapäeval väga aktuaalne, sest igal aastal avastatakse pisut alla saja 
uue haigusjuhu lapsealiste hulgas. 

Antud teatmiku koostamine oli minu jaoks esmakordne kogemus. Arvasin, et tean I tüübi 
diabeedist palju. Infot kogudes aga avastasin selle haiguse kohta nii mõndagi uut ja põnevat. 
Mõned olulised teadmised olid ka ununenud. 

Teatmiku kujundamine ning piltide otsimine oli minu jaoks uus ja põnev kogemus. Valisin selleks 
Canva Pro keskkonna. Selles osas on mul kindlasti veel palju õppida. 

Kindlasti ei suutnud ma kõiki diabeediga seonduvaid teemasid esile tuua: diabeetikute 
erimärgistused, hüpokoerad, pumbakotid jne. Samas annab see mulle võimaluse tulevikus 
järgmiste tööde käigus antud teemaga edasi minna. 

Loodan, et minu koostatud teatmik annab lihtsa ja arusaadava ülevaate diabeedist ja seda 
haigust põdeva inimese vajadustest ning eripärast. Diabeetiku elukvaliteet sõltub suuresti 
koostööst pere, kooli ja kaasõpilastega. Seetõttu oleks hea, kui diabeetikut ümbritsevad 
inimesed sellest haigusest võimalikult palju teaksid. 
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Teatriteemalised taskuhäälingud „Taskuteater“ 
Praktiline töö 

Kristel Mill, 12. klass 
Türi Ühisgümnaasium 

 
Juhendaja: Averonika Beekmann (Türi Ühisgümnaasium) 

 
Tänapäeval on populaarsust kogunud taskuhäälingud, kuid teatrihuvi on uurimistöö autori 
tutvusringkonnale toetudes hääbumas. Väga paljud noored sisustavad oma õhtuid nutiekraani 
taga ja teater on unustusse jäänud, see on noorte silmis pigem tähtsusetu ajaviide. Teatris 
käivad autori isiklike vaatluste põhjal pigem vanemad inimesed. Taskuhäälingud samas on 
noorte seas väga levinud, neid saab kuulata igal ajal ja igal pool. Kuna töö autor tunneb huvi 
mõlema teema vastu, siis otsustas ta need põimida ning luua teatriteemalised taskuhäälingud.  

Teoreetilises osas tutvustatakse, mis on teater, missugune on teatri mõju inimese arengule, 
missugused on teatri vormid ja näitlemise stiilid. Tutvustatakse põgusalt Eesti teatreid ja 
teatrikoole ning taskuhäälingu olemust.  

Töö eesmärk oli luua viis taskuhäälingusaadet. Töö praktilises osana salvestati Türi loomemaja 
heliruumis loomemaja heliringi juhendaja Kaspar Aare abiga viis taskuhäälingusaadet. 
Taskuhäälingutes käsitletakse teatriga seotud inimeste tööd, huvisid, teekonda teatrini ning 
nende tegemisi. Autor analüüsib viies saates esitatud kattuvaid küsimusi ning tõstab esile kõige 
meeldejäävamad hetked oma taskuhäälingusaadetes intervjueeritavate kaupa. 
Taskuhäälingute intervjueeritavad olid Paide muusika- ja teatrimaja kunstiiline juht ja Paide 
Teatri stuudio näiteringijuht Mariliis Peterson, Türi Ühisgümnaasiumi teatrihuviline õpilane Iti-
Kärt Nursi, Türi Ühisgümnaasiumi teatrihuviline õpetaja Aave Päeva, Paide Teatri toonane juht 
Harri Ausmaa ning Ugala Teatri näitleja Klaudia Tiitsmaa.  

Töö meetod oli praktiline: taskuhäälingute lindistamine ja nende monteerimine. 
Taskuhäälinguid saab kuulata Kristel Milli Youtube’i kanalilt.  

Töö haris autorit mitmel viisil ning andis uue vaatenurga teatri kui sellise vaatamiseks. Oli väga 
huvitav kogemus saada teada teatriinimeste ja teatrihuviliste elust ning nende kogemustest ja 
vaadetest seoses lavakunstiga. Väga põnev oli kuulata nende teekonda teatrini, nende lugusid 
ja tegemisi. Autor arvab, et teatripisik tuleb inimese kodusest kasvatusest ja keskkonnast. 
Autoril oli väga põnev rääkida ka enda kogemusest ning saatekülalistega vestelda 

https://www.youtube.com/@kristelmill6439
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Kilpkonnade heaolu parandamine keskkonnarikastuse abil 
Uurimistöö 

Kati Britta Moora, 12. klass 
Tallinna 32. Keskkool 

 
Juhendajad: Brit Truuts (Tallinna 32. Keskkool) 

Karmel Ritson (Tallinna Loomaaed) 
 
Minu uurimistöö teema valik tuleneb sellest, et tänapäeval väärtustatakse loomade heaolu aina 
enam. Loomaaialoomadel puuduvad samaväärsed füüsilised ja vaimsed võimalused, nagu on 
nende liigikaaslastel vabas looduses. Aedikutes elavad loomad ei pea otsima toitu ega kaitsma 
oma territooriumi. Seetõttu luuakse neile erinevaid meeli stimuleerivaid vahendeid ehk 
keskkonnarikastusvahendeid, et tagada loomadele mitmekülgsem ja täisväärtuslikum elu. Kuigi 
teema kogub aktuaalsust ja sellega tegeletakse aina rohkem, on sellealased uurimused eelkõige 
suunatud imetajatele. Seepärast otsustasin pühendada oma töö vähemuuritud loomadele – 
roomajatele.  

Uurimistöö viisin läbi Tallinna loomaaias. Uurimuse käigus pakkusin kolmele kilpkonnaliigile 
väljakutsuvamat ja huvitavamat elukeskkonda. Töö eesmärk oli välja töötada uuritavatele 
liikidele potentsiaalne rikastusplaan. Uurimisülesanne oli kilpkonnade jälgimine ja hinnangu 
andmine rikastuste efektiivsusele ja mõjule.  

Töö praktilise osa jaoks viisin läbi kilpkonnade meeltepõhise keskkonna rikastamise nelja 
rikastusvahendiga. Andmed rikastuste mõju kohta sain iga vaatluse kahekordsel läbiviimisel. 
Võrdlevate andmete kogumiseks viisin läbi vaatlused kilpkonnade tavaolekus.  

Vaatluste jooksul kogusin infot kilpkonnade käitumisest: rikastuse kasutuse, isendite aktiivsuse, 
sotsiaalsuse ja söömiseks kulunud aja kohta. Rikastuste mõju hindasin käitumiste muutuste 
võrdlustest. Vaatlusvideote kogumaht oli 36 korda 45 minutit uuritavat materjali. 

Vaatluste tulemuste põhjal selgus, et hüpotees, mis väidab, et stepikilpkonnad eelistavad 
punase ja kollase värviga värvitud stiimuleid muudele värvidele, osutus tõeseks. Töö tulemuste 
põhjal selgus samuti, et hüpotees, mis väidab, et rikastusvahendiga kulub kilpkonnadel 
söömiseks kauem aega, kui toidu tavapäraselt ette andmisel, osutus osaliselt tõeseks. Kahest 
hüpoteesist oli üks tõene ja teine osaliselt tõene. Kõik rikastused pakkusid kilpkonnadele huvi 
ning seetõttu on ülimalt oluline, et kilpkonnade elukeskkonda ka tulevikus aktiivselt 
rikastatakse. 

Antud töö edasi arendamiseks on võimalusi palju, sest keskkonnarikastus on uudne ja arenev 
valdkond. Näiteks saaks jätkata minu uurimust samasuguse rikastusplaani alusel ning seeläbi 
hinnata rikastusvahendite mõju ja huvi säilimist kilpkonnades pikema perioodi jooksul, samuti 
saaks katsetada teistsuguseid meeltepõhiseid rikastusvahendeid või hinnata rikastusvahendite 
mõju erinevust, näiteks emaste ja isaste isendite võrdlusena. 
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Päikesepaneelide tootlikkuse ja tasuvuse analüüs Jaani talu näitel 
Uurimistöö 

Robin Murumets, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Riina Murulaid (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Töö autor valis teema järgmistel põhjustel:  

a) huvi tõttu energeetika ning füüsika teadustööde vastu,  
b) tahtest investeerida päikesepaneelidesse ning   
c) soovist aru saada paneelidega kaasnevatest kuludest ja tuludest.  

Teema on nii tänapäeval kui ka tulevikus väga aktuaalne, sest rahvaarvu kasvuga kaasnev 
energianõudlus teeb taastuvenergia laialdasema kasutuselevõtu ekstreemselt vajalikuks. Seda 
on näha järjest enam kasvava päikeseenergia sektori osakaalust ja inimeste üldisest kasvavast 
huvist päikeseenergiasse.  

Uurimistööle määratud eesmärgid olid järgmised: analüüsida maapinnale paigaldatud 
päikesepaneelide tootlikkust ja tasuvust Eestis ning töö jooksul teadmistega harida end ja ka 
teisi. Paneelide tootlikkuse ja tasuvuse analüüsiks määrati kolm situatsiooni: tasuvus 
elektrienergia müügi, tasuvus elektrienergia tarbimise ja tasuvus ekstreemsete elektrihindade 
puhul.  

Autor sai teada, et kõik kolm situatsiooni on tasuvad, kuid kõige tasuvamaks osutus kolmas 
olukord, mille puhul elektrihinnad olid väga kõrged, ehkki selliste hindade stabiilne püsimine 
aasta jooksul on väga ebatõenäoline. Avaldus, et esimese situatsiooni puhul on tasuvusperiood 
7,6 aastat, teise situatsiooni puhul on tasuvusperiood on 9,5 aastat ning kolmanda situatsiooni 
puhul on tasuvusperiood 1,93 aastat.  

Uurimistöö tulemusel julgeb autor väita, et teemat on kindlasti võimalik edasi arendada ning 
laiendada, vastates küsimustele, milline on olukord Eesti päikesepaneelide taaskasutamises, 
kas seda üldse tehakse, kui palju seda tehakse ning mida saaks paremini teha. Teemat 
laiendades saaks uurida ka, millised pakkumised on Eestis päikesepaneelide paigaldamisel ning 
kui kallid need on. Samuti on võimalik uurida ja analüüsida erinevate asutuste ja erahoonete 
päikesepaneelide süsteeme, mis on olnud paigaldatud pikemalt, ning võrrelda nende tulemusi. 
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Surmanuhtlus läbi ajaloo ning Pelgulinna Gümnaasiumi õpilaste teadmised ja suhtumine 
sellesse 
Uurimistöö 

Kristin Mustonen, 12. klass 
Pelgulinna Gümnaasium 

 
Juhendaja: Johanna Bome (Pelgulinna Gümnaasium) 

 
Valisin oma uurimistöö teemaks surmanuhtluse kui karistuse muutumise läbi ajaloo, sest see 
tundus mulle huvitav ning ma ei olnud selleteemalist tööd varem lugenud. Tahtsin luua töö, 
mida tahaksin ise lugeda ja nautida. Teema on minu arvates aktuaalne ja sellele tuleks pöörata 
rohkem tähelepanu, sest surmanuhtlust kasutatakse karistusviisina mõnes riigis ka tänapäeval.  

Uurimistöö eesmärk oli saada ise targemaks ning teada saada, kui teadlikud on sellel teemal 
minu eakaaslased ning kuidas nad surmanuhtlusesse suhtuvad. Uurimistöö koostamisel tegin 
põhjaliku eeltöö teoreetilise taustaga, uurides surmanuhtluse ja hukkamise ajalugu ning sellega 
seonduvat. Uurimuse viisin läbi kvantitatiivselt ehk küsitlusega. Küsitluse loomisel kasutasin 
enne omandatud teadmisi hukkamise ja surmanuhtluse ajaloost. Küsitluses oli palju avatud 
vastuseid ja hinnanguid, et õpilased saaksid oma seisukohti põhjendada. Uurimuse tulemusena 
sain teada, kui palju teavad Pelgulinna Gümnaasiumi õpilased teemast ja milline on nende 
arvamus sellest. Loomulikult kasvas ka minu enda teadmiste hulk terve protsessi vältel.  

Sellest kogemusest saan järeldada seda, et inimesed on sellel teemal üpris teadlikud ning 
suhtuvad surmanuhtlusesse negatiivselt. Jäin uurimistööga väga rahule, sest alguses püsitatud 
eesmärgid said täidetud. Samuti saan öelda, et tänu selle töö kirjutamisele avastasin endas huvi 
ajaloo ning kultuuri vastu. Sellistel ajaloolistel teemadel oli väga huvitav uurimust koostada ja 
põnev leida seoseid tänapäevaga.  

Edasiseks uurimiseks võiks pikemalt tegeleda vabaduse ja õigluse teemaga, sest tegelikult on 
need kaks teemat omavahel tihedalt seotud. Samuti võiks uurida eelmise sajandi karistusviiside 
efektiivsust või ebaefektiivsust ühiskonnas. 
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Lasteraamatu „Tähte ja Lumemetsade saare saladused“ loomine 
Praktiline töö 

Annika Mägimets, 12. klass 
Tartu Jaan Poska Gümnaasium 

 
Juhendaja: Sandra Sild (Tartu Jaan Poska Gümnaasium) 

 
Uurimis-praktilise töö teema valik tuleneb ammusest unistusest kirjutada ise lasteraamat. 
Leidnud väikese idee, millest kirjutada, ning loovkirjutamis kursusel esimesed read kirja saadud, 
tekkis mõte jätkata ja raamatu kirjutamisest uurimistöö teha. Töö on aktuaalne, sest tänapäeva 
ühiskonnas esineb lastel sageli ärevust ja erinevaid hirme, mis on normaalsed reaktsioonid 
ohutundele. Kuid hirmudele ei pea alistuma, vaid neid saab lahendada. Minu raamat võiks 
toetada suhtlemishirmuga lapsi ja aidata neil leida viise, kuidas hirmu ületada ja julgemaks 
suhtlejaks saada.  

Töö eesmärk oli kirjutada lasteraamat ning anda ülevaade, miks võib lastel tekkida suhtlemise 
ees hirm ja kuidas seda lahendada. Uurimistöös analüüsisin suhtlemisoskust ja -psühholoogiat 
kirjeldavaid teoseid, et mõista, kuidas teaduslikult suhtlemisega seotud probleemidele 
lähenetakse.  

Uurimistöö käigus selgus, et erinevaid hirme, sh suhtlemishirmu, võib lapsele põhjustada 
ebaturvaline kiindumussuhe oma vanemaga või vastupidi ülehoolitsetud keskkonnas 
kasvamine. Suhtlemishirmu saab ületada äraütlemiseks valmistudes ning keeldumise korral 
proovida tunnetada oma keha tekkida võivalt negatiivselt sisekõnelt tähelepanu eemale 
viimiseks. Minu teoses „Tähte ja Lumemetsade saare saladused“ on suhtlemishirm peategelasel 
Tähte Valgusel, keda julgustavad loomad astuma sotsiaalsetesse olukordadesse ja õpetavad 
tüdrukut taluma tõrjumise valu.  

Uurimistöö tulemusena valmis lasteraamatu „Tähte ja Lumemetsade saare saladused“ käsikiri, 
millele onutütar Pille-Riin Mägimets joonistas illustratsioonid. Teose esimene osa kõneleb 
esimesest seiklusest Lumemetsade saarel, kus peategelasele Tähte Valgusele hakkavad 
erinevad vihjed end ilmutama. Nende vihjete tõttu rändab ta koos oma vanaema Heldin 
Valgusega saare idaossa, kus nad kohtuvad loomadega. Teine osa räägib teisest seiklusest, kus 
saarega juhtub midagi täiesti kohutavat, mistõttu Tähte koos loomadega asub seiklusele. 
Teekonna käigus selgub, miks vihjed Tähtele end ilmutama hakkasid ja kelleks Tähte tegelikult 
sündinud on. Loo lõpus selgub, kas Tähte suudab päästa Lumemetsade saare. Teoses 108 
lehekülge, mis jaguneb koos tutvustava peatükiga 20 peatükiks. Teose kirjutamist alustasin 
2020. aasta detsembris, see valmis 2022. aasta jaanuaris.  

Järgmised sarnase töö koostajad võiksid uurida sõprade ja kuuluvustunde mõju inimese või 
lapse enesehinnangule ja kuidas sõbrad saavad aidata inimesel oma hirmudest üle tulla. Lisaks 
soovitan raamatu kirjutajal luua endale enne kirjutamise alustamist tegevusplaan, kuhu panna 
kirja teose olulisemad punktid ja kuidas nendeni loos jõutakse.  
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Vana-Roomast ja Pompeist inspireeritud seinamaal 
Praktiline töö 

Mirjam Märtin, 8. klass 
Tartu Kesklinna Kool 

 
Juhendaja: Rille Jüriado (Tartu Kesklinna Kool) 

 
Minu loovtöö raames valmis ajalooklassi Vana-Roomast ning Pompeist inspireeritud seinamaal. 
Seinamaali suurusteks tuli 3 × 1,8 m. Oma projekti alustasin 19. aprillil 2022 ning lõpetasin 19. 
juulil 2022. Seinamaalingut käisin koolis maalimas 18 päeva. Kokku kulus seinamaali 
valmimisele alates ajalooklassis maalimise ettevalmistustest kuni maali valmimiseni aega 87 
tundi ja 45 minutit. Sellele ajale lisandub eeltööna info otsimine internetist, töö 
kooskõlastamine koolis, seinamaalingu kavandi valmistamine paberil kodus ning loovtöö raporti 
koostamine arvutis. 

Kõik seatud eesmärgid said minu arvates täidetud. Esimene eesmärk oli ajalooklassi 
betoonseina kaunistamine, mis õnnestus. Teine eesmärk oli end maalimises ja akrüülvärvide 
kasutamises, suure pinnaga töö tegemises, väljakutse esitamises ja selle teostamises ning 
ajaplaneerimises arendada. Võtsin endale väljakutse teha suure pinnaga töö ning see teostada. 
Sain sellega hästi ja iseseisvalt hakkama, mille üle on mul väga hea meel. Samuti arendasin 
ajaplaneerimise oskust, pidades kinni kokkulepitud aegadest ning lõpetades oma töö õigeks 
ajaks. Tööd kiideti ja märgati ning jäädi valminud seinamaali tulemusega rahule. Sain anda oma 
panuse ning jätta Tartu Kesklinna Kooli oma jälje, mis jääks sinna ka pärast seda, kui olen kooli 
lõpetanud. 

Kõige raskem osa oli minu jaoks loovtöö raporti kirjutamine. Kirjutamine ei ole minu 
lemmiktegevus ja minu tugev külg. Mul puudus motivatsioon seda koostada, mille tõttu kulus 
kirjutamise peale rohkem aega, kui alguses arvasin. Usun, et jään ka oma raportiga rahule ning 
see vastab etteantud nõuetele. 

Mulle meeldis oma loovtööd teha, isegi kui veetsin osa suvevaheajast koolis. See oli väga 
huvitav kogemus ning ootan tulevikust sarnaseid suuri väljakutseid. Sain oma loovtööga 
tunnustatud ning seda esitada väljaspool kooli, kust sain palju uusi kogemusi. 
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Tekstiili- ja rõivatööstuses olevate probleemide teadvustamine läbi teemanädala 
korraldamise Tallinna Saksa Gümnaasiumis 
Praktiline töö 

Stella Nahkur, 12. klass 
Tallinna Saksa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Ivi Olev (Tallinna Saksa Gümnaasium) 

 
Tänapäevases ühiskonnas tarbitakse laialdaselt kiirmoodi. Riiete valmistamise taga peitub aga 
palju murekohti, alustades keskkonna- ja lõpetades sotsiaalsete probleemidega. Nägin ka ise 
kiirmoeketis töötades suurt prügikogust, mis tekkis ainuüksi kauba lahti pakkimisel. Tihtipeale 
pole inimesed väga teadlikud nendest tekstiili- ja rõivatööstuse tumedatest külgedest. Seetõttu 
oli mu praktilise töö eesmärk korraldada ja läbi viia Tallinna Saksa Gümnaasiumis tekstiili- ja 
rõivatööstuse probleeme teadvustav teemanädal, mis leidis aset 17.–21. jaanuaril 2022. 

Teemanädal koosnes kolmest osast: plakatinäitusest kooli aatriumis, 10. ja 11. klassile aulas 
filmi „Moest väljas“ näitamisest ning Instagramis (ja Facebookis) selle kõige kajastamisest ja 
samateemaliste viktoriinide tegemisest. Plakatinäitus koosnes viiest teabeplakatist, mis 
keskendusid tekstiili- ja rõivatööstuse erinevatele probleemkohtadele, nagu näiteks 
puuvillakasvatuse liigne veevajadus, ebainimlikud töötingimused, lapstööjõud jne. 

Teemanädala läbiviimiseks tutvusin ise kõigepealt tekstiili- ja rõivatööstuse probleemidega, 
mõtlesin välja iga plakati kujunduse ja teema, valmistasin plakatid keskkonnas Canva ning 
lõpuks panin näituse kooli aatriumis stendidele üles. Filmi vaatamise jaoks rääkisin läbi meie 
kooli tehnilise toega ning tellisin tasuta filmi leheküljelt maailmakool.ee. Instagrami story’de 
tegemiseks küsisin kooli sotsiaalmeedia moderaatorilt vajalikud paroolid ning koostasin Canvas 
story’de sisuplaani. Teemanädalat reklaamisin kooli Instagramis (ja Facebookis) ning riputasin 
kooli teadetetahvlitele plakatid. 

Oma praktilise töö kaudu õppisin kasutama keskkonda Canva, arendasin disainimisoskusi ning 
sain uue kogemuse ja uued teadmised ürituse korraldamise kohta. Kindlasti avas see praktiline 
töö ka minu silmad tekstiili- ja rõivatööstuse telgitaguste kohta, mistõttu muutsin ka oma 
tarbimisharjumusi jätkusuutlikumaks. 

Tagasiside teemanädala kohta oli ülekaalukalt positiivne, mis mind rõõmustas. Jäin ka ise 
teemanädalaga rahule. Sama plakatinäitus oli üleval veel Tallinna Südalinna Koolis.  
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Protokolli väljatöötamine teemal „Bakteriofaagide mõju Escherichia coli ja 
Pseudomonas putida biofilmile“ 
Uurimistöö 

Aia Adele Narits, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendajad: Riho Teras (Tartu Ülikool) 

Saima Kaarna (Hugo Treffneri Gümnaasium) 
 
Antud töö peamine eesmärk oli töötada välja meetod bakteriofaagide mõju uurimiseks 
bakterite biofilmile, mida saaks kasutada Tartu Ülikooli molekulaar- ja rakubioloogia instituudi 
viroloogia praktikumis. Faagide mõju uurimisel biofilmile on potentsiaal paremini selgitada 
keerukaid faagi-biofilmi vahelisi interaktsioone ja praktikum õpetab tudengitele vajalikke 
meetodeid ning harib neid antud valdkonnas.  

Eesmärgi saavutamiseks eraldati keskkonnast faag ja määrati tiiter, kontrolliti kasutatavate 
bakteritüvede temperatuuritundlikkust, uuriti mikrotiiterplaadil bakteriofaagide mõju alles 
moodustuvale ja juba moodustunud biofilmile, kasutades kristallvioletiga värvimist. Eeltööd 
tehes saadi tulemusi, mis olid olulised nii eesmärgi saavutamiseks kui ka iseseisvalt: E. coli ja P. 
putida käituvad biofilmi moodustamise suhtes faagi juuresolekul vastandlikult; faag T4GT7 
juuresolekul E. coli biofilm vähenes; P. putida keskkonnast eraldatud faagi juuresolekul tekkis 
P. putida biofilmi rohkem; nii E. coli kui ka P. putida’le oli faagil märgatavam mõju suurema faagi 
arvukuse korral bakterite kohta (u suhteni 1 faag 10 000 bakteriraku kohta; lahjendus 1 × 10-4 
ja alla selle); selget mõju juba moodustunud biofilmile antud meetodiga ei selgunud.  

Lähtuvalt saadud tulemustest töötati välja meetod ja loodi protokoll Tartu Ülikooli molekulaar- 
ja rakubioloogia instituudi viroloogia praktikumis bakteriofaagide mõju uurimiseks biofilmile. 
Meetodit testiti, proovides imiteerida praktikumi tingimusi, kohandati vastavalt vajadusele ja 
analüüsiti tulemusi, saades tulemuseks meetod, mis on kiire, lihtne ja nõuab vähe ressursse 
ning on ka praktiliselt rakendatav.  

Meetodi katsetamisel saadud andmete analüüsimine näitas, et antud meetodi järgi on võimalik 
saada sarnaseid tulemusi. Siiski olid väljatöötatud meetodil saadud tulemused ebatäpsemad 
kui mikrotiiterplaadil tehtud katsete tulemused. P. putida puhul puudus küll üldine statistiline 
tulem, kuid iga paralleeli puhul oli siiski bakteriofaagi mõju selgelt näha ning see on sarnane 
mikrotiiterplaadil nähtud mõjuga. E. coli puhul tuli lisaks bakteriofaagi mõjule igale üksikule 
paralleelile välja ka statistiline tulem, mis kattus mikrotiiterplaadil saadud tulemiga.  

Edaspidistes uurimustes saab kasutada teistsuguseid meetodeid, et uurida bakteriofaagide 
mõju juba moodustunud biofilmile. Lisaks saab uurida täpsemaid mehhanisme, mis 
põhjustavad bakterite biofilmi erinevat reageerimist bakteriofaagidele. See võimaldaks leida 
biofilmi ja bakteriofaagide interaktsioonile potentsiaalseid rakendusi, näiteks luua tõhusaid ja 
turvalisi preparaate bakteriaalsete infektsioonide vastu. 
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Pajatuste kogumine Kodavere kihelkonna inimestelt 
Praktiline töö 

Imre Nõmm, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendajad: Ergo-Hart Västrik (Tartu Ülikool) 

Tiina Pluum (Hugo Treffneri Gümnaasium) 
 
Antud praktilise töö idee sündis, kuulates Mare Nõmme pajatusi. Teda kuulates tuli idee 
intervjueerida teisigi Kodavere kihelkonna tuntud pajatajaid. Tänu kogenud folkloristi Ergo-Hart 
Västrikule sain minna intervjueerima ajaloolisest Kodavere kihelkonnast pärit vanema 
põlvkonna inimesi, et jäädvustada piirkonnale iseloomulikku rahvajutužanri. Väärtustan väga 
pajatustesse kristalliseerunud vanema põlvkonna elukogemust ning keelekasutust, millest 
lugusid kuulates ja neid salvestades osa sain. 

Töö teoreetiline osa andis ülevaate ajaloolisest Kodavere kihelkonnast, mille territooriumil 
kunagi elanud või siiani elavaid inimesi intervjueerisingi, ja Kodavere murrakust, mida võib 
mõnelt esitajalt kuulda pajatusi ette kandes. Samuti on töö teoreetilises osas ära mainitud 
pajatuse definitsioon ning varasemad pajatuste kogumisretked Kodavere kihelkonnas. 

Töö esimene eesmärk, mis oli koguda Kodavere kihelkonnas elanud või parasjagu seal elavatel 
vanema põlvkonna inimestelt pajatusi möödunud ajast, et need avalikuks teha veebilehel, sai 
täidetud. 2021. aasta viimases kvartalis lindistasin koos Ergo-Hart Västrikuga kaheksa 
intervjuud. Intervjuud on kokku ajaliselt 11 tundi 28 minutit 19 sekundit, intervjuude 
helifailidest tuvastasin 73 pajatust, millest 32 omapärasemat ja humoorikamat lisasin oma 
valmistatud veebilehele. Veebileht on kõigile kättesaadav aadressil 
https://sites.google.com/view/kodavere-pajatused. Veebilehe valmistamine võttis aega umbes 
viis tundi. 

Töö teine eesmärk, mis oli intervjuude põhjal kogutud materjali nimestike vormistamine, sai 
samuti täidetud. Nimestike koostamine oli oluline, et intervjuude helifaile saaks koos 
lisainformatsiooniga säilitada Eesti Kirjandusmuusemi eesti rahvaluule arhiivis. 
Lisainformatsioon nimestikes on salvestuspaik, salvestamise aeg, nimestiku koostajad, 
kasutuspiirang ja esitaja. Nimestikes on ka kronoloogiline sisukirjeldus, mis on jaotatud 
paladeks teemade ja esinemisjärjekorra järgi. Nimestike valmistamiseks kulus 26 tundi. 

Selle praktilise töö tegemine arendas minus suhtlemis- ja intervjueerimisoskust. Sain kogemusi 
intervjueerimise kohta, õppisin töö käigus sõnastama oma küsimusi selgelt. Samuti sain 
kogemusi veebilehe koostamise ning intervjueerimiseks vajaliku salvestamisaparatuuri 
kasutamise kohta. Endale seatud eesmärgid on seega täidetud. Suurim raskus antud töö 
koostamisel oli eelkõige seotud nimestike koostamisega, sest see nõudis salvestiste 
mitmekordset ülekuulamist. Ent oli väga meeldiv läbi viia intervjuusid, nii sain inimesi tundma 
õppida ning kuulda põnevaid lugusid. 
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Rahvuseepose kangelane: Eesti eepose „Kalevipoeg“ ja Armeenia eepose „David 
Sasunski“ kangelaste võrdlev analüüs. 
Uurimistöö 

Lidia Oganesjan, 12. klass 
Narva Kreenholmi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Aljona Semenjura (Narva Kreenholmi Gümnaasium) 

 
Käesoleva uurimistöö teema on „Rahvuseepose kangelane: Eesti eepose „Kalevipoeg“ ja 
Armeenia eepose „David Sasunski” kangelaste võrdlev analüüs“. See teema on kõigepealt 
aktuaalne nende jaoks, kes on huvitatud erinevate rahvuste kultuuride uurimisest, antud juhul 
Armeenia ja Eesti. Valitud teosed „Kalevipoeg“ ja „David Sasunski“ on huvitanud uurimistöö 
autorit eelkõige sellepärast, et need räägivad nende rahvaste vapratest kangelastest.  

Käesoleva uurimistöö eesmärk on võrrelda Armeenia rahvuseepose „David Sasunski“ ja Eesti 
eepose „Kalevipoeg“ kangelasi, selgitada välja nende tegelaste kujutuste ühised jooned ja 
erinevused. Eesmärkide saavutamiseks olid täidetud järgmised ülesanded:  

1. Leida ja analüüsida selle teema erialakirjandust.  
2. Läbi lugeda eeposed „Kalevipoeg“ ja „David Sasunski“.  
3. Rõhutada mõlemates teostes kangelase kirjeldust ja tema käitumist.  
4. Täita eeposte kangelaste võrdlustabel.   
5. Analüüsida saadud andmeid ja teha järeldust.  
Hüpotees: arvatavasti, on kangelastel rohkem ühiseid jooni kui erinevusi.  

Selle uurimistöö teostamiseks kasutati järgmisi meetodeid: kirjanduse ja muude selleteemaliste 
teabeallikate uurimine, kirjutuste analüüs, võrdlus, võrdleva tabeli koostamine.  

Eeposte kangelasi võrreldi järgmiste kriteeriumide järgi: ajaloolise sündmuse ajastu; päritolu, 
vanemad; nimi; sünd; lapsepõlv; staatus; välimus; kangelase kõne; mõtted; tunded, 
kogemused; teod, käitumismotiivid; hinnangud enda kohta; teiste tegelaste ütlused; tekstis 
kasutatud epiteedid, kangelasele kuuluvad asjad; kangelase abilised; kangelase vaenlased; 
kangelase perekonnaseis; kangelase surm.  

Võrdleva analüüsi tulemusena oli leitud 16 sarnasust ja 14 erinevust. Nii hüpotees oli tõestatud: 
kangelastel on rohkem ühiseid jooni kui erinevusi.  

Selle uurimistöö jätkamiseks oleks võimalik võrrelda Kalevipoja kuvandit eeposes ja Enn 
Vetemaa kirjutises „Kalevipoja mälestused“. 
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Eeterlike õlide eraldamine taimsest materjalist ning õlide kvalitatiivne ja 
poolkvantitatiivne analüüs gaasikromatograaf-massispektromeetriga 
Uurimistöö 

Jana Katre Ojasoo, 12. klass 
Tapa Gümnaasium 

 
Juhendajad: Tõiv Haljasorg (Tartu Ülikooli keemia instituut) 

Aivi Leimann (Rakvere Riigigümnaasium) 
 
Töö autor valis antud teema, kuna ta tunneb sügavat huvi bioloogia vastu ning ta soovis tutvuda 
reaalsete laboriseadmete ja töövõtetega ning omandada lisateadmisi loodusteaduste 
valdkonnast. 

Käesoleva töö teoreetilise osa eesmärgid on anda ülevaade lõhna- ja maitseainetest, nende 
tootmisest, kasutamisest ja leiduvusest taimedes ning eeterlike õlide peamistest 
komponentidest ning nende tuvastamisest gaasikromatograafia-massispektromeetria abil. 
Uurimustöö praktiline osa keskendub sidruni, apelsini ja mandariini eeterliku õli eraldamisele 
destilleerimismeetodil ning eraldatud õlis sisalduvate komponentide kvalitatiivsele ja 
poolkvantitatiivsele analüüsile. Lisaks võrreldi ka erinevate tsitruseliste eeterlike õlisid 
omavahel. 

Analüüsi tulemustest selgub, et kolme võrreldava tsitruselise eeterliku õli peamine komponent 
on limoneen, mida leidub apelsinis 90%, mandariinis 85% ning sidrunis 57%. Sellest sõltuvalt 
moodustasid apelsinis teised ühendid kogu õlist 10%, mandariinis 15% ja sidrunis 43%. 
Tulemustest selgus, et kuigi analüüsiti kolme tsitruselise taime eeterlikku õli, erinesid saadud 
tulemused üksteisest suurel määral. Kolme erineva tsitruselise eeterlikes õlides ühtis 
komponentidest 10 ühendit, need olid sabineen, β-mürtseen, limoneen, cis-β-otsimeen, 
linalool, nonanaal, tsitronellaal, L-4-terpineool, α-terpineool ja dekanaal Ainete protsendilise 
sisaldused erinevates õlides oli suurel määral varieeruvad, kuid kokkulangevad varem 
publitseeritud tulemustega.  
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Uurimustöö enesevigastamise kohta 
Uurimistöö 

Madli Olbrei, 9. klass 
Tartu Katoliku Hariduskeskus 

 
Juhendajad: Maarja Ülper (Luunja Vallavalitsus) 

Aleksandra Sooniste (Tartu Katoliku Hariduskeskuse) 
 
Enesevigastamine tähendab seda, kui inimene endale teadlikult valu tekitab (www.peaasi.ee). 
Enamasti vigastavad ennast noored tüdrukud.  

Oma töö esimeses osas kirjeldasin, mis on enesevigastamine, kuidas sellest üle saada ja mida 
saaksid kaaslased teha, et olla abivajajale toeks. Rääkisin ka enesevigastamise põhjustest ja 
müütidest.  

Töö teises osas tegin analüüsi küsitlusest, millele sain 101 vastust. Küsitluse fookuses olid 8.–
12. klassi noored. Tuli välja, et noored on saanud palju oma teadmisi sõpradelt ja 
sotsiaalmeediast. Küsitluse statistika järgi on 82% noortest kellegagi, kes ennast vigastab, kokku 
puutunud. Ma arvan, et see on peamine põhjus, miks noored nii palju enesevigastamisest 
teavad. Noored ütlesid, et enesevigastamise peamised põhjused on stress ja halvad suhted. Kui 
vastaja sai teada, et sõber vigastab ennast, proovisid nad selle inimesega enamasti rääkida ja 
olla toeks, kuid samas pea pooled vastajad väitsid, et kui sõber räägiks neile, et vigastab ennast, 
siis ei tea nad, kas nad oskaksid aidata. 



130 
 

Päikeseenergia perspektiivikus Eestis 
Uurimistöö 

Karoliina Paas, 12. klass 
Nõo Reaalgümnaasium 

 
Juhendajad: Ege Lepa (Nõo Reaalgümnaasium) 

Peet-Märt Irdt (Nõo Reaalgümnaasium) 
 
Töö teema valik tulenes viimaste aastate ühest aktuaalsemast teemast – globaalsed 
kliimamuutused ja nende pidurdamiseks vajaminevate loodussõbralike energiaallikate 
leidmine. Päikeseenergia kasutusele võtt on üha tähtsam ühiskondlik tulipunkt ning et 
päikesepargid koguvad ka Eestis nähtavalt populaarsust – on neid ju tihti näha nii väljadel kui 
majakatustel, tekkis autoril mõte edasi arendada ja laiendada juba põhikoolis alustatud loovtöö 
teemat, mille raames valmis päikesepaneelist telefonilaadija.  

Tööle seati järgmised eesmärgid:  
1) leida päikeseenergia osatähtsuse kasvu (või kahanemise) tendentse viimase viie aasta 
jooksul;  
2) kirjeldada päikeseenergia tulevikuperspektiivi Eesti Energia tütarfirma Enefit Greeni 
andmetest lähtuvalt; 
3) välja selgitada päikesepargi tasuvus ja tootlikkus mitme eraisiku seisukohalt.  

Materjalid uurimuse läbiviimiseks koguti intervjuudest päikesepargi haldajatega ja 
päikesepaneelide paigaldusega tegeleva firma projektijuhiga, Eesti Energia aastaaruannetest ja 
mitmetest elektri teemat käsitlevatest füüsikaõpikutest. Andmete võrdlemiseks ja analüüsiks 
aastate kaupa valis töö autor kvalitatiivse meetodi.  

Töös on kolm osa: päikesepaneelide ajalugu, ehitus ja kasutamise tendentsid, Eesti Energia ja 
Enefit Greeni vaated ja kokkuvõtted intervjuudest ja analüüsi ning kokkuvõtted.  

Uurimistulemuste põhjal tehti mitmeid järeldusi. Näiteks selgitati intervjuude alusel välja, et 
kuigi kõik küsitletud olid oma pargiga rahul, tõid mitmed välja tõiga, et see rahulolu oli pigem 
tingitud emotsionaalsest poolest kui pargi majanduslikust tasuvusest. Konkurentsiameti raporti 
tulemustele tuginedes leiti, et päikeseenergia toetused on vajalikud eelkõige seetõttu, et 
päikesepargi soetamine ilma toetuseta oleks ebaotstarbekas. Lisaks märkisid kõik eraisikud, et 
on üht või teist toetust kasutanud. Veel selgus ka asjaolu, et Eesti riiklik energiafirma Eesti 
Energia koos tütarfirma Enefit Greeniga soovivad küll suurendada päikeseenergia võimsust oma 
tootmisportfellis, aga suurt kasvu selles ei oodata mitte Eesti, vaid Poola turult.  

Selle kõige põhjal saab järeldada, et kuigi päikeseenergia pole praegu Eestis üldiselt 
perspektiivikas, on see siiski oluline taastuvenergiaallikas eelkõige vaadeldes seda kui eraisiku 
võimalust toota ise roheenergiat.  

Teema edasisel käsitlusel soovitab autor uurida suuremat hulka päikeseparke, mis oleksid 
võimalikult erinevate võimsustega. 



131 
 

Teepuu, sidrunheina ja lavendli eeterlike õlide ning rapsiõli mõju Gram- ja Gram+ 
bakteritüvele 
Uurimistöö 

Kaisa Paeorg, 12. klass 
Rapla Gümnaasium 

 
Juhendaja: Greete Maasi (PERH ja Rapla Gümnaasium)  

 
Käesolevas uurimistöös uuriti teepuu, sidrunheina ja lavendli eeterlike õlide ning rapsiõli mõju 
ühele gramnegatiivsele ja ühele grampositiivsele bakteritüvele. Töö eesmärk oli tõestada 
nende eeterlike õlide antibakteriaalset toimet, võrrelda nende mõju bakteritele sõltuvalt õli 
kontsentratsioonist lahuses ning selgitada välja, kas eeterlike õlide ja rapsiõli mõju Gram- ja 
Gram+ bakterile on sarnane.  

Tulemuste saamiseks viis autor läbi katse enne valitud eeterlike õlide, rapsiõli ja kahe 
bakteritüvega, milleks olid E. coli ja S. aureus. Lähtudes eelnevatest uuringutest, valiti 
katsemeetodiks disk-difusioonimeetod. Katse seisnes selles, et filterpaberidisk immutati 
eeterliku õli lahuses, kus õli kontsentratsioon oli kas 100%, 50% või 10% ning seejärel asetati 
disk veriagariga Petri tassile, kuhu oli enne külvatud üks kahest bakteritüvest. Protsessi korrati 
kõikide õlide ja mõlema bakteritüvega ning seejärel asetati tassid inkubaatorisse 37 °C juurde, 
umbes 20 tunniks. Peale seda võeti tassid inkubaatorist välja, tulemused pildistati ning tassidel 
mõõdeti kasvuvabade tsoonide diameetrid.  

Katse käigus sooviti leida E. coli bakterile kõige pärssivamalt mõjunud ja teda kõige vähem 
mõjutanud eeterliku õli lahus ning S. aureus’ele kõige pärssivamalt ja talle kõige nõrgemini 
mõjunud eeterliku õli lahus. Samuti esitati küsimus, kas rapsiõli pärsib kummagi bakteritüve 
kasvu. Püstitatud hüpoteesid, et E. coli’t mõjutab kõige rohkem teepuuõli 100-protsendiline 
lahus ja S. aureus’t sidrunheinaõli 100-protsendiline lahus, leidsid kinnitust. Hüpotees, et E. coli 
kasvu pärsib eeterlikest õlidest kõige vähem lavendliõli 10-protsendiline lahus, oli ainult 
osaliselt õige, kuna samad tulemused andis ka sidrunheinaõli 10-protsendiline lahus. Samuti oli 
S. aureus’ele kõige vähem mõjunud eeterliku õli hüpotees ainult osaliselt õige, kuna lavendliõli 
10-protsendiline lahus mõjus võrdselt teepuuõli 10-protsendilise lahusega. Rapsiõli mõjus 
ainult S. aureus’ele, kuna tegu on aeroobse bakteriga ehk ta vajab kasvamiseks hapniku 
olemasolu, mida rapsiõli piiras. Seega, oli hüpotees pooleldi õige, kuna õli mõjus osaliselt 
S. aureus’ele, kuid ei mõjunud E. coli’le.  

Tulemustest saab järeldada, et valitud eeterlikel õlidel on antibakteriaalne toime, mida 
tõestavad inhibitsiooni tsoonid filterpaberidiskide ümber. Samuti oli näha, et erinevate 
eeterlike õlide toime erines sõltuvalt õli kontsentratsioonist. Üldiselt mõjusid eeterlikud õlid ja 
ka rapsiõli pärssivamalt grampositiivsele bakterile, mis võib tuleneda Gram- ja Gram+ bakterite 
rakukesta ehituse erinevustest. 
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Looduslike antimikroobsete ühendite nisiini ja humalaõli mõju 
propioonhappebakteritele 
Uurimistöö 

Hanna-Liina Palu, 12. klass 
Saue Riigigümnaasium 

 
Juhendajad: Ulvi Urgard (Saue Kool) 

                                                                                           Kaspar Mooses  
 
Uurimistöö annab ülevaate propioonhappebakterist, kahest looduslikust antimikroobsest 
ühendist ja nende kasutamise olulisusest toidutehnoloogias. Teema on aktuaalne, sest 
toiduainetööstused lisavad tehislikku päritolu E-aineid, et pikendada toodete säilivust. 
Seejuures, peab kõik kasutatud E-ained kirjutama toote pakendile, aga kui on kasutatud 
loodusliku päritolu lisaaineid, siis seda toote pakendile ei pea kirjutama. 

Uurimistöö eesmärk oli uurida kahe looduslikku ühendi nisiini ja humalaõli mõju 
propioonhappebakterite biomassile. Eesmärgi saavutamiseks püstitasin kaks uurimisküsimust: 
(1) mis mõju omavad nisiin ja humalaõli propioonhappebakteritele ning kumb ühend avaldab 
vähimat inhibeerivat mõju bakteritele, ning (2) kuidas nisiini ja humalaõli erinevad 
kontsentratsioonid mõjutavad propioonhappebakterite biomassi muutumist? 

Uurimistöö katsed teostasin TalTechis asuvas toidu- ja fermentatsioonitehnoloogiate keskuse 
(CFFT) laboris Lallemandi uurimis- ja arendusmeeskonna juhendamisel. Lähemalt uurisin 
propioonhappebakterite biomassi optilise tiheduse muutust, kasutades kolme kasvulahust 
erinevate kontsentratsioonidega: (1) eraldi humalaõli 5, 25 ja 50 mg/L; (2) eraldi nisiin 5,50 ja 
500 mg/L; (3) kombinatsioon humalaõlist  ja nisiinist 5 + 5, 25 + 50, 50 + 500 mg/L. 

Katse tulemuste põhjal selgus, et mõlemal antimikroobsel ühendil oli inhibeeriv mõju 
propioonhappebakteritele ning humalaõli mõju oli märkimisväärselt väiksem nisiini omast. 
Humalaõli kontsentratsiooni suurendamisel (25 mg/L ja 50 mg/L) kasvas tema pärssiv mõju 
bakteritele hüppeliselt, aga nisiini mõju, sõltumata kontsentratsioonist (5, 50, 500 mg/L) 
praktiliselt ei muutunud ja oli juba kohe katse esimestest tundidest alates bakteritele surmav. 
Kahest katsetatud looduslikust antimikroobsest ühendist ja kolmest katsetatud lahuse tüübist, 
järeldusena võib öelda, et vähimat inhibeerivat mõju avaldas propioonhappebakteritele 
humalaõli ning seejuures on oluline, et selle kontsentratsioon oleks kuni 5 mg/L. 

Tulevastes uurimistöödes saab sooritada sama katse piimhappebakteritega ning võrrelda 
piimhappebakterite ja propioonhappebakterite vastupidavust antimikroobsetele ühenditele 
humalõli ja nisiin.  
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Viimane okupatsioonieelne Kaitseliidu Peastaabi ülem kolonel August Balder. Elu, 
tegevus ja perekonnalugu 
Uurimistöö 

Saamuel Palu, 9. klass 
Kadrina Keskkool 

 
Juhendaja: Jane Palu (Rakvere Linnavalitsus) 

Evelin Tiiter (Kadrina Keskkool) 
 
Uurimistöö teema valik lähtus soovist saada rohkem teada oma vaaronu August Balderist, kelle 
sünnist täitus 2021. aastal 130 aastat. Selgus, et tema elust pole avaldatud pikemat ülevaadet.  

Töö eesmärk oli koguda August Balderi kohta võimalikult palju infot, leitud materjali korrastada 
ja struktureerida.  

Töö koostamisel püüti leida vastuseid järgmistele küsimustele: millisest suguvõsast August 
Balder pärines; milline oli tema loomus, hariduskäik ohvitseriks saamiseni, elukohad, 
sõjaväeteenistus, tsiviilkarjäär, loometöö, elu vangina ja hilisem elukäik.  

Eesmärgi saavutamiseks püstitati järgmised ülesanded: leida ja läbi töötada kõikvõimalikud 
arhiivmaterjalid, raamatud, kuni 1940 ilmunud militaarperioodika, digitaalsed andmebaasid ja 
tutvuda perekonnas leiduvate allikatega.  

Uurimistöös kasutatud meetodid: kirjandusallikate ja valmisandmestike kasutamine ning 
erinevate andmete kogumine.  

Uurimisküsimustele vastamiseks kasutati raamatuid, internetilehekülgi, perekonnas säilinud 
fotosid, dokumente, kirju jm materjale. Lisaks kasutati mitme arhiivi materjale ja erinevaid 
andmebaase.  

Uurimistöös püüti anda põhjalik ülevaade August Balderist. Talle anti koloneli auaste. Ohvitseri 
auaste sõltub haridustasemest, väljaõppest ja teenistuspraktikast. August Balder lõpetas koolid 
Lääne-Virumaal, Tallinnas ja Petrogradis. Ta oli viimane okupatsioonieelne Kaitseliidu Peastaabi 
ülem. Ta kirjutas raamatuid, artikleid, oli kaasautor ja koostaja mitmetel väljaannetel. Ta jõudis 
teha palju ja see uurimistöö on pühendatud tema mälestusele.  

Uuringu käigus selgus, et August Balder oli haritud mees, kes end pidevalt oma töös täiendas. 
Koduses elus ja pereringis tunti teda heatahtliku, sõbraliku, lepliku ning armastusväärse 
inimesena. Uurimuse käigus leiti uut infot Augusti ja tema suguvõsa kohta.  

August Balderi elu ja tegevus väärib jätkuvat uurimist. Juhan Liivi sõnadele toetudes: kes 
minevikku ei mäleta, elab tulevikuta. Tundmata oma perekonna minevikku, ei oska me 
väärtustada oma esivanemate panust meie tulevikku. Autor usub, et oskab rohkem väärtustada 
eelnevat, lisaks sai ta palju lisateavet ajaloo, perekonnaloo jm kohta. 
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Abordiga seotud hoiakud erinevates ühiskondades 
Uurimistöö 

Haldja Petter, 12. klass 
Tartu Tamme Gümnaasium 

 
Juhendaja: Margit Kull (Tartu Tamme Gümnaasium) 

 
Minu uurimistöö teema oli „Abordiga seotud hoiakud erinevates ühiskondades“. Valisin antud 
teema seetõttu, et abort on olnud viimastel aastatel väga aktuaalne teema üle maailma. 
Abortide keelustamine mõne riigi või religiooni poolt tähendab, et naistel puudub õigus 
otsustada oma keha üle. Mis omakorda tähendab seda, et abordid liiguvad põranda alla, kuid 
ebaseaduslikul ja ebaprofessionaalsel viisil raseduse katkestamine võib naisele kaasa tuua 
tõsiseid tervisekahjustusi.  

Töö eesmärk oli välja selgitada, kuidas suhtuvad eri riikidest ja religioonidest pärit inimesed 
aborti. Tulemuseks sain teada, et abordiseadused erinevad riigiti – rangemate seadustega riigid 
keelustavad aborte, et oma rahvaarvu tõsta. Religioonis peetakse inimelu pühaks, aga see, mida 
peetakse „eluks“, on eri religioonides erinev. 

Oma tööst saan järeldada seda, et abortide keelustamine ei vähenda nende toimumist. Naised 
käivad rasedust katkestamas leebema seadusandlusega riikides või toimub abort 
ebaseaduslikult n-ö põranda all.  

Antud uurimistöö on referatiivne, mis tähendab, et kogu uurimistöö informatsioon on saadud 
olemasolevate andmete põhjalikul läbitöötamisel.  

Abort on väga lai mõiste ja selle teemaga süvitsi minnes saab seda kindlasti edasi uurida. Antud 
teema valimisel oli keeruline teemat kitsendada, kuna kõik sellega seonduv on väga huvitav ja 
oluline.  
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Tantsukostüümide mood 20. sajandil ja tantsukleidi õmblemine 
Praktiline töö 

Mirt Marleen Pevkur, 8. klass 
Tallinna Nõmme Põhikool 

 
Juhendajad: Kadri Suigusaar (Tallinna Nõmme Põhikool) 

Christine Šillis (Christine Siffer OÜ) 
 
Antud loovtöös andsin ülevaate tantsukostüümide moest 20. sajandil ning oma tantsukleidi 
valmimise protsessist.  

Loovtöö „Tantsukostüümide mood 20. sajandil ja tantsukleidi õmblemine“ eesmärk sai 
täidetud. Õmblesin tantsukleidi, millega sain võistlustel käia, ning omandasin uusi teadmisi 
tantsukostüümide muutumisest 20. sajandil.  

Töö tegemise protsess sujus hästi ja juhendajatega suhtlus toimis. Kuna õmblemine sai alguse 
juba sügisel, siis ajapuudust ei tekkinud ja loovtööd sai rahulikult teha. Teadsin, et kui 
järjepidevalt tööga tegeleda, siis jõuab selle õigeks ajaks valmis.  

Otsides ja uurides 20. sajandi tantsukostüümide moe kohta, tunnen, et olen palju uut teada 
saanud ja oskan võrrelda tantsukostüümide arengut sajandi vältel. Samuti sain teada uusi nippe 
ja kindlust õmblemisel ning üldse selle valdkonnaga seotud väljendeid, mida saan tulevikus 
kasutada.  

Kirjaliku osaga ei tekkinud kordagi tunnet, et ei jaksa. Iga uus fakt või jutt, mille leidsin ja kirja 
panin, oli huvitav ning tekitas soovi edasi uurida vastava teema kohta. Tänu kirjalikule osale 
olen tundma õppinud, kus tekivad mul tüüpilised vead ja saan neid nüüdsest tekstides vältida.  

Lõpetuseks saan öelda, et kõik mis oli plaanis, sai tehtud ja olen oma loovtööga väga rahul. 
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Vaba lava korraldamine Parksepa Keskkoolis 
Praktiline töö 

Lauri Piirisild, 12. klass 
Parksepa Keskkool 

 
Juhendaja: Katrin Kullo (Sihtasutus Noored Kooli) 

 
Laval esinemine on väga tähtis osa õpilase loomingulisuse eneseväljenduse juures. Teema on 
autorile isiklikult lähedane ning sellepärast otsustas ta vaba lava traditsiooni ja ajalugu uurida 
ning valis praktiliseks osaks selle läbiviimise. Noored, kes on huvitatud muusikast, esinemisest, 
kunstist, saavad osa võttes olulist kogemust.  

Töö eesmärk on uurida, kui suur on Parksepa Keskkooli õpilaste huvi ja julgus end loominguliselt 
vabal laval väljendada ning milline on õpilaste tagasiside. Lisaks pakkuda vaba lava korraldamise 
kaudu noortele võimalust arendada loomingulist väljendusoskust.  

Uurimistöö kaudu sai seisukoht, et laval esinemine on tähtis osa õpilase loomingulises 
eneseväljenduses, kinnitust. Autor uuris erinevate koolide vaba lava traditsioone ning viis töö 
praktilises osas ka eelnimetatud ürituse läbi. Uurimistöö teoreetiline osa käsitles laval 
esinemise positiivsetele mõjudele arenevale õpilasele ning leidis tõestust, miks on loominguline 
eneseväljendus tähtis isegi noorele, kes ei ole suurejooneliselt huvitatud muusikast, 
esinemisest või kunstist.  

Parksepa Keskkooli vaba lava kaudu sai teada, et koolis on õpilastel huvi ja julgust end 
loominguliselt väljendada. 
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V. Woolfi romaani „Tuletorni juurde“ põhjal pop-up-raamatu tegemine Lily Briscoe 
vaatepunktist 
Praktiline töö 

Harriet Piirmets, 12. klass 
Rapla Gümnaasium 

 
Juhendaja: Maarika Lips (Rapla Gümnaasium) 

 
Töö idee kasvas välja 8. klassi loovtööst „Mälumäng „Feministid läbi aegade““, mis äratas huvi 
Virginia Woolfi loomingu vastu. Soovisin arendada rohkem oma silmaringi, kriitilist mõtlemist 
ja analüüsioskust. Otsustasin lisaks uurimistööle teha ka praktilise osa, et arendada endas 
jutustamise, ruumilise ning matemaatilise mõtlemise oskust piltide kaudu. Kuna 
täiskasvanutele mõeldud hüpikraamatuid on üksikuid, tahtsin laiendada pop-up-maailma 
mitmekesisusest.  

Eesmärgid:  

1) koostada põhjalik analüüs V. Woolfi raamatust „Tuletorni juurde“ ;  
2) õppida pop-up-kunsti ja selle ajalugu;  
3) õppida raamatu illustreerimist ja loo jutustamist läbi joonistuste;  
4) teha romaani analüüsi põhjal pop-up-raamat Lily Briscoe vaatepunktist, mis on mõeldud 
juba raamatut lugenud inimesele mõtete kinnistamiseks.  

Töö koosneb kahest osast: uurimuslikust ja praktilisest. Uurimuslikus osas on ülevaade pop-up-
kunsti kasutusaladest ajaloos ja romaani sisu, tegelaste ning sümbolite analüüs. Praktiline osa 
selgitab, kuidas valmis pop-up-raamat. Raamat on tehtud ühe tegelase, Lily Briscoe 
vaatepunktist, kuna tema kaudu on võimalik kogeda ka teiste karakterite arengut.  

Praktilise töö tulemusena valmis kaheksaleheküljeline illustreeritud pop-up-raamat V. Woolfi 
romaani „Tuletorni juurde“ põhjal. Lisades on olemas nii prototüübi kui ka valmis raamatu 
videod.  

Pop-up-raamatuid kasutatakse praegu enamasti lasteraamatutes või õnnitluskaartides, aga 
nende kasutusvaldkond võiks olla palju laiem. Interaktiivseid ja 3D-elemenitega raamatuid saab 
kasutada ka haridussüsteemis: need aitavad õppijal visualiseerida näiteks matemaatilisi ja 
bioloogilisi kontseptsioone, arendada ruumilist mõtlemist, käelist tegevust ja kogeda õpitavat 
hoopis teise nurga alt. 
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Põhja-Eesti Regionaalhaigla palliatiivravi osakonna töötajate seisukoht eutanaasia 
legaliseerimise võimalikkusest Eestis 
Uurimistöö 

Anna-Maria Pilder, 12. klass 
Nõo Reaalgümnaasium 

 
Juhendajad: Dina Pilder (SA Ida-Viru Keskhaigla) 
Jaanika Jõeorg-Kesküla (Nõo Reaalgümnaasium) 

 
Käesolevas töös uuriti PERH-i palliatiivravi osakonna töötajate seisukohta eutanaasia 
legaliseerimise võimalikkusest Eestis. Autori püstitatud eesmärgid ja uurimisküsimused said 
täidetud. Eesmärkide täitmiseks koostas autor teoreetilise tausta, milles selgitas eutanaasia 
mõistet ning esitas Eesti poliitiliste erakondade ja mõjuisikute arvamused eutanaasia 
legaliseerimise võimalikkusest Eestis, ning uurimusliku osa, milleks oli teoreetilise tausta põhjal 
koostatud küsimustik.  

Uurimistööle olid püstitatud eesmärk selgitada välja PERH-i palliatiivravi osakonna töötajate 
seisukoht eutanaasia legaliseerimise võimalikkusest Eestis ning uurida välja, millised faktorid 
mõjutavad eutanaasia seadustamist. Autor püstitas uurimisküsimused, millega taheti teada 
saada osakonna töötajate suhtumist eutanaasia legaliseerimisse ning milliseid samme peaks 
Eestis ette võtma, et seadustada eutanaasia.  

Uurimuslikust osast selgus, et nende töötajate seas, kes pooldasid eutanaasia seadustamist, 
esines vähe lahkarvamusi selle kohta, mida tuleks riigis enne legaliseerimist teha. Eutanaasia 
legaliseerimise vastaste vastajate hinnangud faktoritele lahknesid. Enim mõjutab eutanaasia 
seadustamist palliatiivravi ebapiisav tase Eestis. Olulisteks mõjufaktoriteks osutusid ka 
ebaselgus vastutuse suhtes ning ühiskondlik ebaküpsus. Selle uurimistöö käigus saadud 
tulemustest on võimatu teha järeldusi, miks praegu eutanaasia legaliseerimise vastu olevatel 
inimestel puudub ühtne seisukoht. Ühiskondlik diskussioon võimaldaks vastaste seisukohad 
kindlaks teha ja klassifitseerida, mille abil oleks võimalik leida ühine arusaam selle kohta, mis 
samme tuleks ette võtta eutanaasia seadustamisega seotud küsimustes. Ühiskondlikku 
diskussiooni tuleks kaasata tervishoiutöötajaid, patsiente ja nende lähedasi.  

Eutanaasia seadustamiseks Eestis tuleks arendada palliatiivravi taset, valmistada ette 
tervishoiutöötajad ja ühiskond ning muuta seadusbaasi. Eutanaasia teemat puudutavate 
küsimuste uurimises on näha, et olulisim mõjufaktor on Eesti palliatiivravi ebapiisav tase, mis 
tuleb välja ka selles uurimistöös. Selle faktori tõid välja nii eutanaasia legaliseerimise pooldajad 
kui ka vastased ning see oleks ühiskondliku diskussiooni aluseks.  

Vajalik oleks laiemate uuringute läbiviimine ning ühiskonna teadlikkuse kasvatamine. Edasiste 
uuringute abil oleks võimalik teada saada Eesti ühiskonna üldine seisukoht eutanaasia ja selle 
legaliseerimise kohta. Uurima peaks ka tervishoiuasutuste töötajate seisukohti ja seejärel 
arutama seda poliitilisel tasandil. Teadlikkust saab tõsta arutledes ja diskuteerides eutanaasia 
teemal koolides, tervishoiualastes õppeasutustes ja ühiskonnas laiemalt. 



139 
 

Vanaema Malle Tõnuristi tööaastad 1966–1998 
Uurimistöö 

Liisa Pilt, 8. klass 
Tallinna Nõmme Põhikool 

 
Juhendaja: Reet Petermann (Tallinna Nõmme Põhikool) 

 
Iga ameti puhul on olulisim see, et inimesele meeldib oma tööd teha, ainult siis saab temas 
tekkida rahulolu. Kui inimene naudib oma tööd ning tunneb ennast hästi ja kindlalt seda tehes, 
siis on võimalik korda saata väga palju asju.  

Loovtöö „Vanaema Malle Tõnuristi tööaastad 1966–1998“ esimeses peatükis sai uuritud 
loomakasvatuse olusid ja populaarsust aastatel 1966–1981. Uurides ning vanaemaga vesteldes 
selgus, et elu loomakasvatajana või loomakasvatustöötajana ei olnud lihtne: neil oli väike palk 
ja halvad töötingimused. Teises peatükis sai kirja pandud vanaema Malle Tõnuristi kokkupuuted 
loomadega lapsena, õpingud zootehnikuks ja tööaastad zootehnikuna Kurtna Linnukasvatuse 
Katsejaamas.  

Loovtööga sai saavutatud selle peamine eesmärk, milleks oli kokku koguda vanaema töölood ja 
need kirja panna ning uurimistöö loomakasvatuse töötingimuste kohta vanaema Malle tööajal. 
Intervjuud vanaemaga läksid sujuvalt, tal endal oli ka väga huvitav ja põnev meenutada 
nooruspõlve juhtumeid ning selgitada eluolu enda noorusaastatel.  

Loovtöö materjali kavatsetakse edasi tutvustada perekonnaliikmetele, et neil oleks võimalus 
vanaema Malle Tõnuristi kohta rohkem teada saada. 
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Punktkeevitusaparaat 
Praktiline töö 

Marvin Poltan, 9. klass 
Räpina Ühisgümnaasium 

 
Juhendajad: Marika Ääremaa (Räpina Ühisgümnaasium) 

Artur Poltan (Varola OÜ) 
 

Minu loovtöö teemaks on keevitamine, kuna see tundus põnev väljakutse ja mul puudusid 
teadmised keevitusest.  

Kirjalikus osas soovisin teada saada keevituse ajaloost, erinevatest keevitusmeetoditest ja 
ohutusnõuetest. Sain teada, et keevitamine on originaalne meetod metallide kokku 
sulatamiseks ning selle ajalugu ei ulatu vaga kaugele. Sain teada, et punktkeevitus kasutab 
survet, mis hoiab toorikuid koos ning pindade sulatamiseks suunatakse sinna elektrivool. 
Oluline on selle töö juures jälgida ohutusnõudeid. 

Töö praktilises osas kasutasin taaskasutatava materjalina kahe mikrolaineahju trafot, millest 
valmistasin punktkeevitusaparaadi. Ahjud sain jäätmejaamast. Võtsin nende seest trafod. 
Seejärel lõin haamri ja kruvikeerajaga kahe trafo seest välja sekundaarmähise, panin trafodele 
juhtmed külge ja kerisin vaskkaabli ümber. Katsetasin, kas keevitamine töötab. Kõik töötas 
suurepäraselt. Võtsin kõik uuesti lahti. Lõikasin puidust aluse, kuhu peale kinnitasin trafod. Siis 
ühendasin uuesti vaskkaabli ja elektrisüsteemi. Tegin uue katsetuse ja kõik töötas. Edasi 
valmistasin vaskkaabli otsad ja tegin puidust kolmnurgad, kuhu külge kinnitasin raudvarda, mis 
hoiab teist juhtme poolt vastu tuge. Tinutasin kokku lülitid ja kinnitasin selle aluse külge kinni. 
Sulatasin termokahaneva kaitse tinutuse kohale. Lõikasin üleliigsed raudvardad ja keerasin ilusti 
kinni. Kinnitasin vaskpoldid läbi laua. Viimaks tegin oma trafodele puidust katte. Värvisin katte 
ära ja lisasin käepideme. Lihvisin terve aluse ning punktkeevitusaparaat oligi valmis. 

Töö osutus minu jaoks huvitavaks, kuid samas lihtsaks. Mulle meeldis selle töö juures 
loodussäästlik lähenemine, sest kõik tööks vajalikud materjalid on taaskasutatud. Sain need 
jäätmejaamast ja kodusest majapidamisest. Nüüd on mul olemas oma keevitusaparaat, millega 
saan tulevikus teha lihtsamaid keevitustöid.  

Selle tööga õppisin, et tasub proovida ja katsetada. Julge pealehakkamisega on kõik võimalik. 
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ETV otsesaate „Esimene stuudio“ saatejuhtide Andres Kuuse ja Anna Pihli suuline 
keelekasutus 
Uurimistöö 

Erika Prihodko, 12. klass 
Võru Gümnaasium 

 
Juhendaja: Ester Allas (Võru Gümnaasium) 

 
Käesoleva uurimistöö autoril küpses idee ühildada gümnaasiumiastmes kohustuslik uurimis- või 
praktiline töö osalemisega 2022. aasta emakeeleolümpiaadi uurimistöö voorus. See oli suuresti 
tingitud autori huvist keeleteaduse vastu, aga ka soovist ennast selles vallas arendada.  

Möödunud õppeaasta emakeeleolümpiaadi põhiteemast lähtudes valis autor oma töö teemaks 
suulise kõne uurimise ametlikus suhtluses, täpsemalt televisiooni otsesaadetes. Teemavaliku 
kriteeriumiks said isiklikud tähelepanekud telesaateid jälgides, et inimeste keelekasutus on 
väga isikupärane ja erinev, sõltudes suhtlussituatsioonist, ettevalmistatusest ja kõneleja 
taustast. Saatevaliku kriteeriumiks said 2021. aasta oktoobris toimunud kohalike omavalitsuste 
valimised, millega kaasnevat kajastas regulaarselt ETV saade „Esimene stuudio“, mille 
saatejuhtide suulist kõnet kavatses autor analüüsida. Tegemist on intervjuu formaadis saatega, 
mille puhul võis ühelt poolt eeldada, et saatejuht on küsitluseks valmistunud ja seega pole tema 
suuline kõne täiesti spontaanne, kuid teisalt on tegemist otsesaatega, millest tulenevalt ei saa 
saatekülaliste vastuseid ja võimalikke teemapöördeid ette näha. „Esimese stuudio“ saatejuhte 
on neli, autor otsustas analüüsida neist kahe, Andres Kuuse ja Anna Pihli keelekasutust.  

Töö eesmärk oli saada rohkem teavet suulise kõne kui keele algse avaldumisvormi ja selle 
erijoonte kohta, analüüsida saatejuhtide suulist keelekasutust televisiooni otsesaates ning välja 
selgitada, missuguseid suulise keelekasutuse erijooni esineb nende kõnes, ja samas võrrelda 
saatejuhtide keelekasutust. 

Keelekasutuse analüüsimiseks transkribeeris autor kuulamise järgi üles kirjutatud teksti põhjal 
saatejuhtide suulise kõne, analüüsis ja võrdles neid. Autor jõudis järeldusele, et mõlema 
saatejuhi kõnes esines suulise keele erijooni, neist levinumad on üneemid, kokkuhääldatud 
sõnad ja hääliku venitused. Saadud tulemuste põhjal selgus, et naissaatejuhi suuline kõne oli 
korrektsem ja sisaldas suulise keele erijooni vähem, kuid kuna valimis oli ainult üks nais- ja üks 
meessaatejuht, ei saa selle põhjal veel väita, et naiste suuline keelekasutus on üldiselt parem 
kui meestel.  

Kuna kõne oleneb suuresti kontekstist, oleks tulevikus seda põnev uurida ka teistes, antud töös 
kasutatud olukordadest erinevates situatsioonides. Lisaks võiks laiendada uuritavate isikute 
valimit, et järeldused poleks niivõrd üldistavad.  
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Omaloominguline kalender 
Praktiline töö 

Grettel Puhm, 8. klass 
Kõrveküla Põhikool 

 
Juhendaja: Jana Post (Kõrveküla Põhikool) 

 
Minu loovtöö on omaloominguline kalender. Mulle meeldib väga joonistada ja seetõttu 
otsustasin teha loovtöö kunstis. Olen näinud, kuidas kunstnikud müüvad oma disainiga tooteid. 
Tahtsin ka katsetada. Otsustasin teha omaloomingulise illustreeritud kalendri.  

Töö eesmärk oli joonistada ise kaksteist illustratsiooni ning panna need kalendriks kokku. 
Eesmärgi saavutamiseks tegin visandid, joonistasin ja viimistlesin kaksteist pilti ning kõige 
lõpuks disainisin kalendri. Kõik minu illustratsioonid on tindipliiatsitehnikas. Kalendri tegemisel 
kasutasin Minnti veebilehte. Kalendri koostamiseks skannisin oma illustratsioonid ja siis valisin 
sobiva kujunduse.  

Oma loovtöö tegemiseks uurisin põhjalikult ka teiste kunstnike töid, kes joonistavad loomi ja 
taimi ning teevad seda tindipliiatsitehnikas. Lugesin ka kalendritest ja sellest, kuidas aja jooksul 
on aega mõõdetud ja kirja pandud. Minu tööprotsess kestis augustist veebruarini. Selle käigus 
joonistasin illustratsioone ja viimistlesin neid, uurisin teooriat ja koostasin loovtöö kirjaliku osa. 
Kõige suuremaks väljakutseks oli ideede elluviimine vastavalt minu ettekujutlusele. Alati ei 
olnud tulemus ootuspärane või ei sobinud kokku tervikliku nägemusega. Kõige enam nautisin 
tööde viimistlemist ja kalendri disainimist.  

Selle töö tegemine on mind veennud selles, et minu huvi graafilise disaini vastu on suur. Ma 
sain kinnitust, et see on eriala, mis mind süvendatult huvitaks. Töö pakkus mulle suurt 
väljakutset ja ma tunnen, et oleks huvitav edaspidi toodete disainimist jätkata. Mul on hea 
meel, et töö tegemine andis mulle võimaluse areneda loominguliselt kunsti vallas. 
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Jäärja kandi kohapärimus: paigamälu ja selle muutumine viimaste põlvkondade jooksul 
Uurimistöö 

Kärt Pärnat, 11. klass 
Pärnu Sütevaka Humanitaargümnaasium 

 
Juhendaja: Madis Arukask (Tartu Ülikool) 

 
Uurimistöö teema valik on ajendatud autori huvist kodukandi pärimuse vastu, samuti Jäärja 
küla kohapärimuse kogumise ja uurimise vajalikkusest üldiselt. Uurimuse aktuaalsus seisneb 
kohapärimuse kui uurimisvaldkonna üha kasvavas väärtustamises, kuid samas varasemate 
pärimuslugude hääbumises ja nende väheses kogumises, rääkimata analüüsist. Kohapärimuse 
teoreetiline käsitlemine on tagaplaanile jäänud. Töö uudsus seisnebki Jäärja kui väheuuritud 
piirkonna kohapärimuse kogumises ja käsitlemises. Kohalike seas on olnud aastaid märga ka 
nõudlust ajalugu ja pärimust koondavate teavikute järele, mida töö on suuteline vähendama.  

Töö eesmärk oli uurida, missuguseid Jäärja külas asuvate paikade kohta käivaid 
kohapärimuslikke lugusid tänapäeval teatakse ning mis on nendele iseloomulikud jooned eri 
ajaperioodidel. Vastust püüti otsida eelkõige järgmisele küsimusele: kuidas ja miks on Jäärja 
kandi kohapärimus ajaga muutunud?  

Uurimistöö koosneb kahest osast. Esmalt antakse ülevaade kohapärimusest eesti folkloristikas. 
Töö teises osas esitatakse teksti toetav kaart pärimuspaikadest, seejärel käsitletakse Jäärja 
kandi kohalugusid ajalisest dimensioonist lähtuvalt, jagades need mõisa-, ennesõja- ja 
nõukogudeaegseteks. Varem korjatud kohamuistendid pärinevad kohapärimuse andmebaasist 
Koobas ja ERA kogudest. Uuemate kohalugude kogumiseks viidi läbi kaheksa intervjuud 
piirkonnaga tihedalt seotute või silmapaistvalt aktiivsete kogukonnaliikmetega.  

Ilmnes, et tänapäeval on traditsiooniliste kohamuistendite kõrval ülekaalus kohasidusad 
mälestused. Mõisaaegseid kohamuistendeid on kohalike mälus äärmiselt vähe – enamjaolt on 
teada vaid lood, millel on oluline koht inimese või suguvõsa identiteedis, muid jutte üldjuhul ei 
teata. Ilmselt on see tingitud tolleaegsete paikade hävimisest, mistõttu nende kohta käivaid 
lugusid ka oluliseks ei peeta. Samuti napib ennesõjaaegseid kohajutte, kuid neis hakkab kaduma 
mõisaaegsetele lugudele iseloomulik müütilisus ning esile kerkib tõepärasus – arvatavasti on 
sellise muutuse tinginud talupojaühiskonna lagunemine.  

Nõukogudeaegseid kohalugusid on küll kõige enam, kuid võrreldes varasemate juttudega on 
neis kollektiivset pärimuslikkust vähevõitu. Oluliseks kujuneb kohale iseenda tegevuse läbi 
tähenduse loomine, misjärel tekivad ka lood. Eeldatavasti on sellise faktori esilekerkimise 
tinginud muutused ühiskonnas – kui varasematel aegadel võis tugevam olla kogukonnatunne, 
siis ajapikku on oluliseks kujunenud just individuaalsus.  

Sama teemat saaks kindlasti veel edasigi uurida, näiteks käsitleda inimese ja koha suhet ehk 
kohapärimust kui kogukonna- või üksikisiku identiteedi loojat, kuid selleks oleks esmane vajalik 
samm Jäärja kohta käivaid kohalugusid juurde koguda. 
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Taimede elurikkus XX sajandi eesti maalikunstis 
Uurimistöö 

Leene Pärtel, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendaja: Ott Maidre (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

 
Selles uurimuses juhitakse tähelepanu looduse mitmekülgsusele ja ilmestatakse elurikkuse 
tähendust inimühiskonnas. Töö eesmärk oli kirjeldada, kui palju on 20. sajandi eesti 
maalikunstis kujutatud taimeliike ning kas see kajastab elurikkuse vähenemist ja inimese 
kaugenemist loodusest. Käesolev keskkonnahumanitaarne töö on teadaolevalt esimene, mis 
uurib kvantitatiivselt elurikkust eesti kunstis.  

Eesti muuseumide veebivärava avalikus andmebaasis (MuIS) määrati 600 maalil olevad 
taimetaksonid ning analüüsiti nende esinemissagedusi ajas. Lisaks sellele uuriti, kui palju üldse 
annab taksoneid maalidelt määrata. Taimede täpseks määramiseks valiti uurimisobjektideks 
maalid, kus taimed olid üheks põhimotiiviks, peamiselt natüürmordid ja lillemaalid.  

Kokku vaadeldi 111 kunstniku töid, millelt määrati 187 taimetaksonit. Tööst ilmneb, et kuigi 
looduses olev üldine elurikkus väheneb, siis maalidel olev liigirikkus ajas suureneb. Järelikult 
eesti kunstnikud saavad järjest rohkem inspiratsiooni taimedest ja loodus on eestlaste 
identiteedis oluline. Maalidel kujutatavate taimeliikide arv on sajandi jooksul kasvanud ilmselt 
kättesaadavate lilleliikide suurenemise tõttu. Taimi kujutavate maalide osakaal kulmineerus 
1960-ndatel sotsrealismi ajastul, sest see oli poliitiliselt vastuvõetav motiiv ning hea viis 
sissetuleku teenimiseks. Varem lillemaalidel peal olnud stigma kui „kitš kunst“ hakkas vaibuma. 
Eelmise sajandi algul valitsenud realistlik stiil vahetus sajandi lõpuks abstraktsemaks, muutes 
taimeliikide täpsuse määramine maalidel keerulisemaks.  

Kõige sagedasem liik eesti maalikunstis 20. sajandil oli tulp, sageduselt teine oli aster. Mõlemad 
neist on tavalised aialiigid. Mitme liigi esinemissagedus on ajas oluliselt muunud. 20. sajandi 
jooksul on metsast leitavate taimeliikide osakaal maalidel suurenenud. Metsaliikide 
esinemissagedus on ajas kasvanud, mis võib tuleneda paljalt Eesti metsaala pindala 
suurenemisest. Võimalik ka, et metsaliike hakati rohkem tähtsustama pärast seda, kui eestlased 
hakkasid ennast nõukogude ajal identifitseerima metsarahvana.  

Edaspidi võiks uurida elurikkust kunstis ka tehisintellekti abiga, kuid selleks on Eestis vaja 
kvaliteetset digiteeritud avalikku kunstikogu. Sarnast uurimust oleks võimalik teha ka 
loodusluules, aga selleks on jällegi vaja digiteeritud tekste. Interdistsiplinaarsed uurimused ja 
ökokriitika on hädavajalikud loodusteadmiste levitamiseks. 
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Jaanipäevakombed tänapäeval ning nende seos animismiga MHG gümnasistide ja 
õpetajate näitel 
Uurimistöö 

Eliise Põder, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Ene Tannberg (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Minu uurimistöö eesmärk oli leida vastused järgmistele uurimisküsimustele:  
1. Kuidas tänapäeval jaanipäeva tähistatakse ning mis tegevused on levinumad, mis määral 
ühtivad need traditsiooniliste kommetega? 
2. Kuivõrd ollakse kursis eestlaste traditsiooniliste jaanipäevakommetega ning kui oluliseks 
eestlaste rahvusidentiteedi osaks peetakse jaanipäeva? 
3. Mis määral on jaanipäeva tähendus eestlaste jaoks ajas muutunud?  

Uurimisküsimustele vastuste leidmiseks viisin läbi veebiküsitluse. Küsimustikule vastas 99 
inimest, kelle hulgas olid Miina Härma Gümnaasiumi gümnasistid ja õpetajad. Uuringu tulemusi 
analüüsides sain leida seoseid ja teha vajalikke järeldusi, et täita uurimise eesmärk.  

Töö käigus selgus, et kui paljud olulisemad jaanipäevatraditsioonid on jäänud läbi aja kasutusse, 
on märgatavalt vähenenud maagilise tähendusega rituaalide levik. Märkimisväärne hulk 
vastajatest leidis, et nad ei ole eesti jaanipäeva kombestikuga nii hästi kursis, kui nad sooviksid. 
Minu peamine järeldus oli, et isegi kui jaanipäeva traditsiooniline mõtestus on mingil määral 
säilinud, on MHG õpilaste ja õpetajate jaanipäeva tähistamise näitel näha, et maausulised 
tõekspidamised ja animistlik mõtteviis ei ole enam eestlastele nii omane, kui see on ajalooliselt 
olnud.  

Teemat saaks edasi uurida näiteks intervjuude kaudu. Antud töö puhul otsustasin küsimustikku 
koostades vältida liiga pikki ja sügavaid küsimusi, et kaasata võimalikult palju osalejaid.  

Loodetavasti pakub minu uurimistöö ja analüüs võimalust tutvuda lähemalt eesti 
rahvapärimuslike traditsioonidega ja leida mõni uus komme, mis järgmisel jaanipäeval 
kasutusse võtta. 
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Üle-eestilise sündmuse korraldamine „Väike laul suurele lavale“ näitel 
Praktiline töö 

Mirtel Põdra, 12. klass 
Kohtla-Järve Gümnaasium 

 
Juhendaja: Teivi Gabriel (Narva Gümnaasium) 

 
Kohtla-Järve Gümnaasium on korraldanud omaloominguliste laulude konkurss-kontserti „Väike 
laul suurele lavale“ (VLSL) alates aastast 2019. Varem on konkurss toimunud Ida-Virumaa 
koolinoortele ja haridustöötajatele. Viimastel aastatel on töö autori südameasi  olnud 
panustada kultuuri arengusse. Siduda töö, huvid ning praktilise töö läbiviimine tundus hea 
mõte. Suurema hulga noorte motiveerimiseks omaloomingut kirjutada, arendada end 
kunstiliselt ja muusikaliselt ning saada esinemiskogemus, tuleb mõelda suurelt ja seetõttu tuligi 
idee korraldada kolmas konkurss „Väike laul suurele lavale“ üle-eestiline.  

Töö aktuaalsus seisneb ühelt poolt mitu aastat korraldatud sündmuse, mida eriti Ida-Virumaa 
noored ootavad, taaskorraldamises. Teiselt poolt antakse VLSL-i ja kontserdi korraldamisega 
võimalus Eesti koolinoortele ja koolitöötajatele enda ning oma loomingu jagamiseks. Autorina 
saadakse kogemus suure üle-eestilise ürituse korraldamisel. Lisaks luuakse lisaväärtusena 
noorelt noortele sündmuse korraldamise sammsammuline juhend või soovitused.  

Käesoleva praktilise töö eesmärk oli korraldada üle-eestiline omaloominguliste laulude 
konkurss, toetada lauludele orkestriseadete loomist ning tuua lavale kontsert „Väike laul 
suurele lavale“. Autori jaoks oli oluline saada suursündmuse korraldamise kogemus ja 
analüüsida selle planeerimise samme, mille põhjal anda noore korraldajana soovitused 
analoogsete sündmuste korraldamiseks.  

Töös on käsitletud ürituse planeerimise ja selle läbiviimise protsessi teoreetilist poolt, VLSL-i 
korraldamise praktilist poolt. Lisaks on analüüsitud sündmust osalejate ja korraldusmeeskonna 
tagasiside põhjal. Saadud tagasiside põhjal on antud ettepanekud sündmuse paremaks 
taaskorraldamiseks. Olulisemateks neist olid konkursi teavituse perioodi pikendamine ja 
korraldusmeeskonnaga sisutihedad ja järjepidevad kohtumised sündmuse edukaks 
elluviimiseks.  

Autoril on nüüd veel rohkem kogemusi ja tagasiside küsimustikust saadud ideid, mille põhjal 
järgmistel aastatel seda sündmust edasi arendada ja uuesti korraldada. 
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Naispoliitikutest meedias läbi sooprisma peaminister Kaja Kallase näitel 
Uurimistöö 

Romer Raamat, 12. klass 
Võru Gümnaasium 

 
Juhendaja: Annely Hindrikson (Võru Gümnaasium) 

 
Poliitika on traditsiooniliselt olnud meeste pärusmaa, ent tänapäeva arenenud ühiskondades 
lähevad poliitikasse järjest enam ka naised. Sageli on meeste maailmas hakkama saamise üheks 
tingimuseks tegutseda meeste kehtestatud reeglite järgi. Ka kipub meedia olema naispoliitikute 
suhtes kriitilisem ning naised peavad tipp-poliitiku rolli täitmiseks meestest rohkem vaeva 
nägema.  

Käesoleva uurimistöö eesmärk oli uurida, kuidas meedia Eesti naispoliitikutest kõneleb. 
Uurimuse käigus sooviti teada saada, kuidas naised Eestis on jõudnud avalikus elus 
kaasarääkimiseni, millised on (rolli-)ootused poliitikas tegutsevatele naistele, kuidas naisi 
meedias kajastatakse, kuidas kajastab Eesti meedia peaminister Kaja Kallast, kas ja kuidas 
põrkuvad poliitika mehelik raam ning traditsiooniline naiselikkus. Lähema vaatluse alla võeti 
peaminister Kaja Kallase meediakajastus suuremates päeva- ja nädalalehtedes ning 
uudisportaalides ajavahemikul 27. jaanuar 2021 kuni 27. jaanuar 2022, alustades tema 
ametisse asumisest. Ajakirjanduslikke tekste analüüsiti läbi sooprisma, kasutades kriitlist 
tekstianalüüsi. 

Uurimistööst selgus, et sooline tasakaal on poliitikas väga vajalik, naised toovad poliitikasse 
erinevaid väärtusi, kogemusi ja ekspertiisi. Samas on naispoliitiku roll üsna habras, teda 
püütakse alalõpmata kritiseerida ning seejuures luua kuvandit, mis ei pruugi ühtida tema 
tegeliku olemusega. Artiklite analüüsist nähtub, et peaminister Kaja Kallase kuvandit mõjutasid 
analüüsitaval perioodil tugevalt sisepoliitilised hõõrumised, erakondadevahelised suhete 
klaarimised. Poliitkolumnistid võtsid endale peaministrist kõneldes mitmeid rolle: ühelt poolt 
hindaja-kritiseerija positsiooni (õige või vale, hea või halb otsus), teiselt poolt õpetaja 
positsiooni (teavad, kuidas asjad peaksid olema, kuidas oleks kõige targem teha). Nad püüdsid 
pääseda domineerima ja kujundasid jõuliselt avalikku arvamust. Pilti tasakaalustasid 
ajakirjanike intervjuud, kus peaministril oli võimalus oma seisukohti ja valikuid selgitada. 
Tekstianalüüsist selgus, et poliitika raam on jätkuvalt mehelik ning seda ei olda veel valmis 
avardama. Traditsiooniline naiselikkus poliitikasse hästi ei passi, peab ikka oskama mudas 
maadelda, rusikatega vehkida, sõnnikuhunniku otsas kuke kombel kireda ning intriige punuda. 

Käesolevat uurimistööd on võimalik edasi arendada Ukrainas toimuva sõja valguses, mille 
käigus on Kaja Kallase meediakajastus üksjagu muutunud. 
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Üksilduse tipptunnid 
Praktiline töö 

Patrick Raba, 12. klass 
Ülenurme Gümnaasium 

 
Juhendaja: Viive Peiker (Ülenurme Gümnaasium) 

 
Mina, Patrick Raba, arvan, et kunst, eriti luule, võimaldab suhelda kõige rohkem endaga. 
Sõnumi saatjat ja saajat seob mõttesild. See on habras ja kaob kiiresti, kui sõnasabast kinni ei 
saa. Luules tuleb esile inimese parem ja kaunim mina. Luulet lugedes ja kirjutades juhib mind 
tunne. Alati eelneb tunne. Kui olen loodu sõnadesse pannud ja leian ka mõtte, siis jätan loodu 
alles.  

Luulekogu ,,Üksilduse tipptunnid“ on minu esimene pääsuke, püüdsin 50 luuletuse kaudu saata 
ka sõnumit, et pole olemas tavainimest, kõigil on panus, kõik meist seda ei tunneta või sellega 
ei kiitle. Käisin 31. märtsil 2022 Oskar Lutsu raamatukogus Luuleprõmmul, kus oli kohal 
mitukümmend luule esitajat ja kuulajat, ning sain seal sooja vastuvõtu osaliseks. See oli 
innustav. Katsetasin oma võimekust ka imelike luuletuste võistlusest osavõtuga 14. mail 2022 
Prima Vista üritusel.  

Luulekogu saatsin kirjanik Anni Oraveeri õnnistusel Haapsalu sotsiaalmajja, kus näitlejad 
luuletused linti lugesid ning seejärel tehtu veebiraamatukogu netilehele vaegnägijatele 
kuulamiseks üles laeti.  

Mulle meeldib väga Juhan Liivi lihtsus ja siirus. Luuletuse tajumise puhul on mulle mõnikord 
oluline pealkiri, kui see on võtmekujund. Juhendaja osutas nii mõnelegi luuleteoreetilisele 
artiklile, kuid kõnetas Peep Ilmet, kelle avastus, et Juhan Liiv on eneselegi teadmata loonud uue 
luulevormi liivingu, oli märgiline. Olen nõus Peep Ilmeti (2010) seisukohaga, sest ta kirjutab: 
„Erinevalt proosast sarnanevad mitmed luulekeele võimalused muusika võimalustega, näiteks 
erinevad värsimõõdud on justkui erinevad rütmid.“ 

Tõepoolest, miks haiku, tanka ja teemantluuletus, kui võiks luua liivinguid. Eelistaks ,,liivik“. 
Ilmeti esile toodud autorižanr liiving on Juhan Liivi 1911. aastal kirjutatud neljarealise luuletuse 
„Sügise tuul“ silbiskeemil 4-4-8-4 põhinev napp luulevorm.  

Siinkohal üks minu enese kirjutatud liivik:  

õnn, rahu, arm,  

möödunud aeg,  

maailm nendeta on karm,  

asjata vaev. 
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Mulla veetaseme mõju mulla omadustele ja taimkattele Pärnumaa eri piirkondades 
Uurimistöö 

Hans-Kristjan Raid, Andra Koskaru 12. klass 
Pärnu Koidula Gümnaasium 

 
Juhendaja: Sirje Miglai (Pärnu Koidula Gümnaasium) 

 
Muld on üks kõige hinnalisematest loodusvaradest, inimesed kasvatavad mullal toitu, mullas 
elavad loomad ja bakterid. Eesti metsade ja soode pindala ning liigirikkus on vähenemas, mis 
omakorda mõjutab muldade kvaliteeti. Töö eesmärgid oli uurida Pärnumaa muldade 
varieeruvust ning leida seos mulla veetaseme ja mullal kasvava taimkatte vahel.  

Töö käigus uuriti nelja Pärnumaa eri piirkonna mullastikku ja taimkatet. Uurimistöös pöörati 
erilist tähelepanu kaeve veetasemele, sest see on indikaatoriks mullal kasvavatele taimedele ja 
mulla üldistele omadustele. Neljas Pärnumaa piirkonnas tehti kokku 13 mullakaevet. 
Mullakaeveid analüüsiti väliuuringu ja laboratoorse osana. Erinevate katsete ja uurimise käigus 
määrati mulla pH tase, kivisus, struktuur, konsistents, niiskus, lõimis, juurte sisaldus ja vabade 
karbonaatide olemasolu. Eelnimetatud uuringud viidi läbi, sest need on mulla uurimisel 
standard mõõtmised.  

Autorid püstitasid neli uurimisküsimust, lähtudes 13 uuritavast kaevest:  
1. Kuidas kaeve veetase mõjutab taimestiku mitmekesisust?  
2. Kuidas kaeve veetase mõjutab puurinde kõrgust?  
3. Kuidas kaeve veetase mõjutab kõdunenud taimestiku lagunemisastet?  
4. Kuidas kaeve veetase mõjutab mullaprofiili esimese horisondi tüsedust?  

Uurimisküsimustele tuginedes püstitati neile ka neli hüpoteesi. Uurimistöö peamised 
tulemused olid: mulla veetase ei mõjuta mullal kasvavate liikide arvu, madalam veetase tagab 
kõrgema kasvuga puurinde, madalam veetase tagab kõdunenud taimestiku parema 
lagunemisastme ja kõrgem veetase tagab tüsedama esimese horisondi.  

Edasisi uurimisi saab teha samas piirkonnas, et analüüsida ja kaardistada piirkonna muldade 
arengut ja seisukorda.  

Antud töös kasutati GLOBE Eesti (Global Learning and Observation to Benefit the Environment) 
protokolle ning kvantitatiivse uurimise meetodit ehk eesmärk oli koguda andmed, mida saab 
statistiliselt võrrelda ja seeläbi teha usaldusväärsed järeldused. 
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Erüsiipeli ja tselluliidiga patsientide käsitlus Ida-Tallinna Keskhaigla kirurgia keskuses 
aastatel 2016–2020 
Uurimistöö 

Pilleriin Raidma, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Tiina Talvi (Tallinna Reaalkool) 

Airi Tark (Ida-Tallinna Keskhaigla) 
Liisa Vipp (Ida-Tallinna Keskhaigla) 

Marika Tammaru (Ida-Tallinna Keskhaigla) 
 

Roospõletik ehk erüsiipel ja tselluliit on bakteriaalsed nahainfektsioonid, mis on peamiselt 
põhjustatud streptokokkidest. Haigus esineb tavaliselt nahal ereda punetusena ning haiguse 
progresseerudes võivad tekkida nahkkoele ka villid ja mädane eritis. Haiguse mitteravimisel või 
ravi mittetoimimisel võib haigus kiirelt edasi areneda nekrootiliseks, sel juhul on nahkkude 
saanud juba püsivaid kahjustusi. Roospõletiku ja tselluliidi ravi soovitusi on erinevaid ning 
ravimeetodid on ajalooliselt pidevalt muutunud. Praegu puudub Eestis ühtne ravijuhis mõlema 
haiguse ravimiseks. Kuna puudusid ühtsed soovitused ravi valikul, vaadati üle ravi Ida-Tallinna 
Keskhaigla kirurgia osakonnas erüsiipeli ja tselluliidiga patsientidel aastatel 2016–2020.  

Uurimistöös kasutati uurimismeetodina tagasivaatavat kohortuuringut ja andmetena kasutati 
Ida-Tallinna Keskhaigla 270 haigusjuhu andmeid aastatel 2016–2020. Andmete saamiseks tehti 
päring ravianalüüsi osakonda ning kirjeldavad andmed saadi eHealth andmebaasist.  

Tulemuste all kirjeldati uurimistöös Ida-Tallinna Keskhaigla patsiente aastatel 2016–2020, 
patsientidel olnud kaasuvaid haiguseid, toodi välja roosi ja tselluliidi raviks kasutusel olevad 
ravimeetodid ja anti ülevaade haigusjuhtude lõpetest. Uurimistöö käigus leiti, et patsient 
saabub valdavalt haiglasse esimese astme põletikuga ning raviks piisab esimeselt määratud 
antibiootikumist, mis tavaliselt kuulub penitsilliinide hulka.  

Uurimistöö järeldustes sai tõestatud asjaolu, mille üle on juba pikemat aega diskuteeritud, et 
erüsiipel ja tselluliit ei ole kirurgilised haigused. Uurimistöös püstitati mitmeid küsimusi, mis 
vajaks kontrollimist enne ravisüsteemi muutmist. Uurimistöö tulemuste põhjal ei kuulu 
erüsiipel ja tselluliit valdavalt kirurgilisse ravimisse ning haigus on kontrollitav antibakteriaalsete 
ravimitega. 
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Kanakulli pesitsusedukust mõjutavad tegurid Tallinna linnaruumis 
Uurimistöö 

Marleen Rand, 12. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Aarne Tuule (Eesti Ornitoloogiaühing) 

Helina Reino (Gustav Adolfi Gümnaasium) 
 
Töö autor valis teema isiklikust huvist kanakulli intrigeeriva ebahariliku käitumise vastu. Nimelt 
on kanakull põline vanametsa linnuliik, kes on hakanud pesitsema asulates, sest vanametsi ehk 
kanakulli pesametsi on Tallinna ümbruses intensiivselt raiutud. Kuna kanakull kuulub II 
kaitsekategooriasse, on sellest uurimistööst kasu liigi kaitsmisel.  

Autor uurib kanakulli pesitsuse edukust mõjutavaid tegureid linnaruumis riikliku kanakulliseire 
andmete põhjal aastatel 2015–2021. Kanakull on kolinud linna suurema saagi ja raiehäiringute 
puudumise pärast, asulad on ebatüüpiline pesitsuskeskkond ja pesitsusedukus võib olla 
mõjutatud paljudest teguritest. Töö autor on pakkunud välja järgmised hüpoteesid: 

1. Kanakulli pesade geograafiline lähedus mõjutab pesitsuse edukust.  
2. Pesitsusaegne häiritus mõjutab kanakulli pesitsuse edukust.  
3. Lindude vanus mõjutab kanakulli pesitsuse edukust.  
4. Paarilise vahetamine või samaga jäämine mõjutab kanakulli pesitsuse edukust.  

Uuringutüübiks on nii teoreetiline kui ka empiiriline uurimus. Empiiriline uurimus põhineb 
välitöödel andmete kogumisel ning ümbritseva miljöö ja kanakulli käitumise vaatlusel. Nimelt 
käis töö autor mõnel korral kaasas ja abiks riikliku seireinfo kogumisel 2021. aasta märtsist 
maini. Teoreetiliseks uurimuseks on varasemate aastate seireandmete analüüs.  

Uurimistöö käigus selgus, et esimene hüpotees on tõestamatu. Põhjuseks oli ebaharilik 
käitumine vanametsa linnu kohta ja vähene andmete kogus. Töö käigus lükati ümber hüpotees 
kanakulli pesitsusaegse häirituse kohta. See ei mõjuta kanakullide pesitsusedukuse näitajaid, 
kuid rohkem häiritud pesad vahetavad lühema aja tagant pesakohta. Lindude vanus mõjutab 
nähtavalt kanakulli pesitsuse edukust ehk see hüpotees osutus tõeseks. Viimane hüpotees 
osutus pooltõeseks. Ei olnud küll suurt kogust andmeid, millest saada täpne info, kuid järeldusi 
annab selle pealt teha. Üldiselt jääb kanakull sama paarilisega, kui varasem pesitsus oli edukas, 
ning sama paarilisega jäävad kanakullid olid suhteliselt edukad pesitsejad.  

Hüpoteeside tõestamisega tekkis mitmel puhul tõrkeid just andmete ebapiisavus tõttu. Seega 
üks ettepanek edasiseks on koguda rohkem andmeid. Samuti saaks tõhustada vanalindude 
rõngaste pildistamist. Veel üks ettepanek: paigaldada pesade juurde rajakaamera, mis pildistab 
pesas toimuvat regulaarselt, nii saab teada nii vanalindude rõngad, võimalikud naabrid, kes 
pesas külas käivad, pesitsusfenoloogia jne. Uurimistöö mõttes saaks seda edasi arendada ka nii, 
kui võrrelda seni linnas kirjeldatud parameetreid ülejäänud Eesti andmetega ja proovida jõuda 
järeldusele, kas ja kui palju asula-asurkond käitub ülejäänud populatsioonist erinevalt. 
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Tüüpilised kutsehaigused muusikutel ja nende esinemine Georg Otsa nimelise Tallinna 
Muusikakooli õpilaste seas 
Uurimistöö 

Anna-Maria Randväli, 12. klass 
Jakob Westholmi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Janne Oengo (Jakob Westholmi Gümnaasium) 

 
Käesolev uurimistöö keskendub muusikute tüüpilistele kutsehaigustele, nende ravile ja 
esinemisele Georg Otsa nimelise Tallinna Muusikakooli õpilaste seas.  

Paljud muusikud kannatavad erinevate kutsehaiguste käes, millele on ravi keerukas leida, sest 
see teema on põhjalikult uurimata nii Eestis kui ka paljudes teistes riikides.  

Uurimistöö koosneb kahest peatükist:  

1. peatükis kirjeldatakse 12 erinevat kutsehaigust ja nende ravi.  
2. peatükis on analüüsitud Georg Otsa nimelise Tallinna Muusikakooli õpilaste küsitlusele 
antud vastuseid.  

Töö tulemusena selgus, et 41,7% küsitlusele vastanutest kannatab valu käes, mis võib olla 
tingitud musitseerimisest.  

Taolist tüüpi uuringuid võiks läbi viia ka teistes muusikakoolides või -asutustes, et koguda 
andmeid arstiabi taotlemiseks.  
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Seksuaalvähemuste kujutamine 19., 20. ja 21. sajandi romaanides teoste „Dorian Gray 
portree“, „Öömets“ ja „Kutsu mind oma nimega“ näitel 
Uurimistöö 

Anna Eliisa Raudsepp, 12. klass 
Tallinna Mustamäe Gümnaasium 

 
Juhendaja: Kaire Pihelgas (Tallinna Mustamäe Gümnaasium) 

 
Uurimistöö teema on „Seksuaalvähemuste kujutamine 19., 20. ja 21. sajandi romaanides teoste 
„Dorian Gray portree“, „Öömets“ ja „Kutsu mind oma nimega“ näitel. Teema valiti, sest autorit 
huvitab ajalooliste ja ühiskondlike faktorite ilmnemine ilukirjanduses. Kolme viimase sajandi 
jooksul on toimunud märkimisväärseid muutusi ühiskondlikes normides ja tõekspidamistes, mis 
peegelduvad antud ajastute kultuuris ja kirjanduses. Teema on aktuaalne, kuna tagasivaade 
kolme sajandi jooksul toimunud muutustele kirjanduses laiendab inimeste silmaringi seoses 
ühiskondlike küsimustega nagu probleemid seksuaalvähemustesse kuuluvate inimeste 
õigustega ning selle otsene seos maailma kultuuriga. 

Uurimistöö eesmärk on välja selgitada peamised tunnusjooned, nende eeldused ja põhjused 
seksuaalvähemustesse kuuluvate tegelaste kujutamises 19., 20. ja 21. sajandi romaanides, 
kasutades selleks ühte teost igast kolmest sajandist. Samuti on eesmärk võrrelda erinevusi 
nendes teostes seksuaalvähemustesse kuuluvate tegelaste kujutamises ja seoseid antud ajastu 
ühiskonnaga. Kaudne eesmärk on uurida lugeja teadlikkust seksuaalvähemustesse kuuluvate 
inimeste, sealhulgas kirjanike eluolust ja seksuaalvähemustega seonduvatest probleemidest 
kolme viimase sajandi jooksul. 

Uurimistöös selgus, et seksuaalvähemuste kujutamine romaanides on muutunud alates 19. 
sajandist järjest liberaalsemaks ning kirjaniku sõnavabadus on kasvanud. 19. sajandi 
romaanides kujutatakse seksuaalvähemusi sümbolite, allegooriate ja viidete kaudu, kuna 
homoseksuaalsus oli kriminaalselt karistatav ja selle kujutamist kirjanduses võis kasutada 
kohtus süütõendina kirjaniku vastu.  

20. sajandi romaanides kujutatakse seksuaalvähemusi otse ja selgesõnaliselt, kuna teadlikkus 
seksuaalvähemustest hakkas levima tänu seaduste puudulikule jõustamisele ja sotsiaalsele 
õitsengule, kuid hoidutakse erootikast ja vulgaarsusest, kuna seksuaalvähemusse kuulumine ja 
nende kujutamine kirjanduses oli laiema ühiskonna poolt taunitud. Seksuaalvähemuste 
kujutamine ei toonud kirjanikule suuri probleeme, kuna kriitikud hakkasid keskenduma üha 
enam kirjandusliku meisterlikkuse hindamisele.  

21. sajandi romaanis on kujutatud seksuaalvähemusi otse ja selgesõnaliselt, sümboleid ja 
allteksti kasutamata, esineb erootikat ja vulgaarsusi. Ulatuslikku sõnavabadust volitavad 
seksuaalvähemusi kaitsevad seadused ja ühiskondlik teadlikkus seksuaalvähemustest. 
Seksuaalvähemuste kujutamine ei too kirjanikule probleeme, vaid vastupidi heakskiitu.  
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Tapa reoveepuhastusjaam: reovee ning heitvee analüüsid 
Uurimistöö 

Ardo Raus, 12. klass 
Tapa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Maris Urve (Tapa Gümnaasium) 

 
Ma tegin uurimistöö valiku keemia õppeaines, kuna mulle meeldivad reaalained ning tahtsin 
teha uurimistöö selles valdkonnas. Soovisin oma uurimistöös tegeleda katsetega.  

Teema on aktuaalne, kuna inimtegevuse käigus paratamatult tekib jäätmeid ja neid on vaja 
käidelda. Töö kajastab, kuidas reoveepuhasti toimib ning millised probleemid esinevad. 
Ajalooline taust on ka huvitav, kus tuleb välja selle areng alates Eesti taasiseseisvumisest.  

Töö eesmärk oli uurida Tapa reoveepuhasti toimimist. Selle alla kuulusid mitmed küsimused. 
Oma uurimuses täitsin püstitatud eesmärgid. Uurisin reoveepuhasti efektiivsust, seda 
kinnitasid ka Tapa Gümnaasiumi laboris tehtud testid. Muu hulgas uurisin ma sõjaväelinnaku 
reovee tsingi probleemi.  

Uurimismetoodika oli segu kvantitatiivsest ja kvalitatiivsest uurimusest. Kvantitatiivsuse alla 
kuulus Tapa reoveepuhasti andmete uurimine ning võrdlemine enda tehtud testidega. 
Kvalitatiivses uuringus oli peamiselt mitmete töötajate intervjueerimine nii Tapa Vesi OÜ kui 
ka Riigi Kaitseinvesteeringute Keskuse keskkonnajuhiga.  

Tulemusteks sain, et Tapa reoveepuhasti on efektiivne, ning selgitasin välja, kuidas 
reoveepuhastitega opereeritakse. Reoveepuhasti eraldab füüsiliselt tahkeid jäätmeid, 
keemiliselt fosforit rauasooladega ning bioloogiliselt bakteritega lämmastiku ja muid 
lahustunud aineid.  

Uurimustöö oli huvitav väljakutse, mille kaudu õppisin palju, kuidas inimtegevusest tekkinud 
jääke käideldakse ning kuidas sellega pidevalt tegeletakse. Tsingi sattumist reovette võiks 
edaspidi põhjalikumalt uurida, kuid selline uuring vajaks suuremat toetust meie sõjaväelt. 
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Põhjaelustiku selgrootute liigiline koosseis Saaremaa rannikuvetes 
Uurimistöö 

Marie Eike Rebane, 12. klass 
Saaremaa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Lennart Lennuk (Eesti Loodusmuuseum) 

 
Käesoleva töö laiem teema sai valitud pärast üritusel „Looduskaitse 110“ toimunud mere 
põhjaelustiku töötuba. Hilisem täpsem teema selgus töö käigus, kui oli mõnevõrra selgem 
ülevaade umbkaudsest põhjaelustiku selgrootute liigilisest koosseisust Saaremaa rannikuvetes. 
Töö teoreetilise osa tegemise käigus selgus lisaks, et Saaremaal rannikuvetes elavate 
selgrootute, nii kohalike kui ka võõrliikide kohta on avalikkusele väga vähe infot kätte saadav.  

Eesmärk oli teoreetilises osas anda Saaremaal enim levinud seltsidest ülevaade, et koondada 
võõrkeelne ja eestikeelne saadaolev info kokku. Praktilise töö siht oli teha ülevaade Saaremaa 
rannikualadel esinevatest selgrootute liikidest ning analüüsida nende esinemistihedust, 
arvukust ja esinemist määravaid faktoreid. Hüpoteesideks püstitati kolm väidet:  
• Kõikide proovide peale kokku on kohalike liikide osakaal suurem kui võõrliikide osakaal.  
• Võõrliike on arvukamalt soojemas vees kui võõrliigile lähedasi, samast seltsist oma liike.  
• Kõikidel liikidel on nende esinemiseks oluline nii aastaaeg kui ka rannikuala tüüp.  

Praktilise töö käigus käidi kevadel, suvel ja sügisel kahvaga viies Saaremaa rannas proove 
võtmas. Ühes rannas võeti viis proovi, mille võtukohtade vahel oli kuni paarsada meetrit. Kokku 
koguti 75 proovi. Isendid määrati võimalusel liigi tasemele. Määramine tehti osaliselt Tartu 
Ülikooli mereinstituudis ning peamiselt iseseisvalt kodus mikroskoop Leica EZ4-ga. Kokku 
määrati 32 liigist 3416 isendit.  

Nii esimene kui ka teine hüpotees leidsid osaliselt kinnitust, sest kümnejalaliste võõrliigi 
elegantse kreveti ja kohalike krevettide vahel ei tekkinud samasugust seost nagu kirpvähkide 
invasiivse liigi vööt-kirpvähi ja ülejäänud nelja kohaliku liigi kirpvähi vahel. Elegantse kreveti 
osakaal ei ületanud kohalike krevettide omi, kuid vööt-kirpvähi osakaal oli suurem kui kohalike 
kirpvähkide osakaalud kokku. Teise hüpoteesi puhul selgus samuti tõsiasi, et sissetungivast 
liigist krevett eelistas sooja vett, kuid kirpvähist võõrliigil selget viidet temperatuuri ja arvukuse 
vahel ei selgunud. Kolmas hüpotees ei pidanud paika, sest pea kolmandikul liikidest ei ole nii 
aastaaeg kui ka asukoht nende esinemiseks määravad tegurid.  

Uurimus oli vajalik, sest selle käigus koguti laialiolev info ühte kohta ning panustati lisamaterjali, 
mida saab edaspidistes töödes kasutada. Liikide esinemise osakaalu, üldise asustustiheduse 
ning nende esinemiseks vajalikke tegurite vaheliste seoste täpsemaks uurimiseks peaks jätkama 
proovide võtmist. Lisaks peaks põhjalikumaks uurimiseks kindlasti mõõtma teisigi 
keskkonnafaktoreid, näiteks toidubaasi olemasolu, teiste kiskjate surve, valgusintensiivsus ja 
hapniku sisaldus vees. Uurimistöö autor ise ilmselt selle tööga edasi otseselt enam ei tegele, 
kuid on valmis teisigi huvilisi, kes sooviks seda uurimist jätkata, aitama oma oskuste kohaselt. 
Praktilise töö käigus kogutud proovid annetati Eesti Loodusmuuseumi kogusse.  
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Tšernobõli tuumakatastroofi põhjused, tagajärjed ja eluolu tänapäeval läbi kahe 
kohalviibinu kogemuste 
Uurimistöö 

Kaisa Reinvelt, 9. klass 
Pärnu Raeküla Kool 

 
Juhendaja: Gert Köösel (Pärnu Raeküla Kool) 

 
Valisin oma uurimistöö teemaks Tšernobõli tuumakatastroofi põhjused, tagajärjed ja eluolu 
tänapäeval läbi kahe kohalviibinu kogemuste. Tšernobõli tuumakatastroof toimus 26. aprillil 
1986. aastal Ukrainas Kiievi oblastis Tšernobõli rajoonis Pripjati linnast 3 km kaugusel. Plaanis 
oli teha katse tuumaelektrijaama 4. reaktori kaitsesüsteemidega, kuid see ei läinud kavandatult 
ning lõppes fiaskoga. Valisin selle teema, sest mulle pakuvad huvi ajaloosündmused, mis on 
puudutanud Eestit ning see tundus selline teema, mida on põnev uurida. Tahtsin rohkem teada 
saada just Tšernobõlist ja seal juhtunud tuumakatastroofist. Kuna tegemist on ka ajaloo 
rängima tuumaõnnetusega, siis soovisin ennast selle teemaga rohkem kurssi viia, sest see on 
kindlasti üks sündmus, millest võiks rohkem teada. Uurimistöö kirjutamise ajal puhkes Ukrainas 
sõda ning kuna teema aktuaalsus üha kasvas, otsustasin ka oma töösse lisada peatüki Ukraina-
Vene sõja tagajärgedest Tšernobõlile.  

Minu töö eesmärk oli teha intervjuu inimestega, kes on viibinud pärast tuumaõnnetust 
Tšernobõlis, ning selgitada välja katastroofi põhjused ning tagajärjed nii Eestile kui Tšernobõli 
piirkonnale. Uurimismeetodiks valisin intervjuu. Viisin läbi kaks intervjuud: ühe inimesega, kes 
käis Tšernobõlis koristustöödel vahetult pärast katastroofi, ning teise inimesega, kes viibis 2019. 
aastal Tšernobõlis turistina. Oma teoreetilisest osast ja intervjuudest sain järeldada, et 
Tšernobõli katastroof juhtus halbade kokkusattumuste tagajärjel. Tšernobõli keskkond ning 
ülejäänud Euroopa sai radioaktiivse kiirguse tõttu kõvasti kahjustada. Katastroof oli üks 
laastavamaid nii kulude kui ka inimohvrite poolest. Nüüdseks ei ole Pripjatist ega Tšernobõlist 
midagi alles jäänud.  

Kindlasti saaks minu tööd veel edasi uurida. Näiteks tuleks leida inimesi, kes käisid Tšernobõlis 
koristustöödel, ning võrrelda nende kogemusi sellega, mida on internetis kirjeldatud või hoopis 
teha eraldi uurimus nende inimeste tervise kohta, kes selles piirkonnas tol ajal viibisid. 
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Aadlike kaitseturvised keskaegses Euroopas 
Praktiline töö 

Richard Reisenbuk, 12. klass 
Tallinna 32. Keskkool 

 
Juhendaja: Triin Viiron (Tallinna 32. Keskkool) 

 
See teema sai valitud, sest töö autor on väga huvitatud ajaloost ja eriti keskajast. Ta usub, et 
ajaloo tundmisel on väga tähtis roll ka tänapäeva mõistmisel. Töö eesmärgid olid müütide 
ümberlükkamine, autori koolikaaslaste harimine ja selle kaudu keskaja inimeste 
inimlikustamine. Autor usub, et kui tema koolikaaslased näevad, kuidas keskaja inimesed 
igapäevaseid probleeme lahendasid, on neil kergem inimesi ja ajastut üleüldiselt mõista. 

 Eesmärgi saavutamiseks valmistati kuus plakatit, mis näitasid raudrüüde arengut ja kirjeldasid 
detailide tähtsust. Lisaks pidas autor klassi ees loengu, kus tutvustas, kuidas ja miks arenesid 
kaitseturvised läbi keskaja.  

Autor usub, et klassikaaslaste teadlikkus keskaegsetest kaitseturvistest on tänu plakatitele ja 
loengule tõesti palju parem, kuid kuna loeng, mis oli mõeldud kõikidele huvilistele, jäi ära, siis 
jäi teistele koolikaaslastele suur osa infost jagamata. Kahjuks pole autoril ühtegi praktilist testi, 
millega kontrollida, kas klassikaaslased on hakanud keskaja inimesi nägema rohkem kui inimesi, 
mitte mingeid muinasjututegelasi.  

Töö tegemise käigus õppis autor, kuidas Photoshopi kasutada. Samuti koges ta märksõnade 
olulisust loengu pidamisel. Loenguks oli küll välja prinditud terve loengu tekst, kuid kiirel pilgu 
heitmisel sellest eriti kasu ei olnud. Väga suur abi oleks olnud hoopis märksõnadest paberilehel. 
Autor õppis mõistma Photoshopiga plakatite tegemise eripärasusi. Nimelt seda, kui 
aeganõudev protsess see on ja kuidas värvid ekraanil  tunduvad palju heledamad ja loetavamad, 
kui need on välja prindituna. Järgmisel korral muudaks autor ka plakatite jutumullide sõnastust. 
Praegu on need mööda kõndides lugemiseks veidi liiga kohmakad. 
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Pudelirakett 
Uurimistöö 

Tauri Reivelt, 12. klass 
Tartu Tamme Gümnaasium 

 
Juhendajad: Agnes Vask (Tamme Gümnaasium) 

Kaido Reivelt (Eesti Füüsika Selts) 
 
Uurimistöö läbiv teema on raketid ja nendega seotud matemaatilised mudelid. Eesmärk oli 
ehitada katseseade, millega oleks võimalik lihtsalt ja kiirelt mõõta pudeliraketi veojõu ajast 
sõltuvust ning sellega välja selgitada, millise veekogusega lendab pudelirakett kõige kõrgemale. 
Valminud katseseadmega sooritati edukad eksperimendid ning tuginedes matemaatilisele 
mudelile, selgitati välja, et pudelirakett lendab kõige kõrgemale 200-milliliitrilise veekogusega 
(27,9 m). Tulevikus oleks võimalik simulaator välja vahetada pudeliraketi lennukõrgust mõõtva 
katseseadme vastu.  

Töös uuritav on füüsika ja sellepärast kasutati selles töös peamisteks allikateks füüsikaõpikuid. 
Uurimistööd alustati selles kasutatava katseseadme välja töötamisega. See osutus aga töö kõige 
keerulisemaks osaks, mis nõudis kolme prototüüpi. Kolmanda ja lõpliku prototüübiga 
proovikatseid tehes tehti sellele modifikatsioone paremate tulemuste saamiseks. Tööprotsessi 
järgmine etapp oli saadud katseseadmega mõõtmiste sooritamine ning nendega analüüsi 
kirjutamine.  

Autor on valminud tööga rahul. Selle teemat valides ei oodatud nii palju erinevaid ja keerulisi 
väljakutseid, aga nendega saadi hakkama. Tööprotsess koosnes selles töös peamiselt kahest 
osast: katseplatvormi ehitamine ja teooria kirjutamine. Platvormi disainimisega sai autor 
suuremalt jaolt ise hakkama, aga teooriat kirjutades tuli ette küsimusi, millele autor ei olnud 
suuteline ise vastama. Nendele vastamiseks oli enamasti juhendaja abi vaja. Katseplatvorm ise 
tuli väga hästi välja. Platvormi miinuseks on küll näiteks selle konstruktsioon, mis ei võimalda 
liigutamist ilma, et seda ei peaks uuesti kalibreerima, aga sellegipoolest valmis väga hea 
katseseade. 
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Alustava laagrikasvataja väljakutsed 
Uurimistöö 

Laura Maria Rekand, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendaja: Doris Kristina Raave (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

 

Laagrid pakuvad noortele tervistavat ja arendavat puhkust. Nende toimumiseks on vajalikud 
laagrikasvatajad, kelle ülesanne on vastutada noorte tervise ja heaolu eest. Laagrikasvataja töös 
on palju nüansse, mille peale alustav kasvataja ei oska või ole harjunud mõtlema, kuid mis 
võivad viia läbipõlemiseni. Läbipõlemine on tööga seotud lootusetus- ja ebaefektiivsustunne.  

Antud töö uurimisprobleem seisneb selles, et alustava laagrikasvataja läbipõlemisega seotud 
väljakutsetest on vähe infot. Kirjutatud on küll õpetajate läbipõlemisest ja/või töö 
tõhustamisest, kuid laagrikasvatajate läbipõlemist uuritud pole. Töö eesmärk on saada 
uurimuslik ülevaade alustava laagrikasvataja väljakutsetest. Selleks on uuritud alustava 
laagrikasvataja läbipõlemisega seotud dimensioone. Väljakutsete selgitamiseks on püstitatud 
uurimisküsimus: millised on relevantsed läbipõlemisega seotud dimensioonid alustava 
laagrikasvataja töös? Uurimisküsimusele vastamiseks viidi läbi autoetnograafiline uurimus, sest 
sel viisil oli võimalik autoril ise andmeid koguda oma kogemuse kohta ning neid hiljem 
kodeerida ja analüüsida. Töö jaoks pidas autor päevikut, mida hiljem kodeeriti Skaalvik ja 
Skaalvik (2007) jaotuse abil, kus esitatakse kuus peamist dimensiooni õpetajatele enese töö 
tõhustamiseks. Andmete valguses raamistik täpsustus. Dimensioonid, mida kodeerimiseks 
kasutati, olid:  

1. Juhendamine; 
2. Individuaalne kohandamine; 
3. Motiveerimine; 
4. Distsiplineerimine; 
5. Koostöö; 
6. Kasvatajast mitte sõltuv toimetulek; 
7. Kasvatajast sõltuv toimetulek. 

Kõik need dimensioonid tundusid algava laagrikasvataja töös relevantsed, kuid suurim osakaal 
uurimuse järgi oli kasvatajast sõltuval toimetulekul. Kuigi laagrikasvataja töös on palju aspekte, 
on siiski suurim tähtsus kasvatajal endal. Arenguks on alustava laagrikasvatajal vaja pidevat 
enesetäiendust ning oma tegevust analüüsida. Seeläbi on ka kergem ennetada läbipõlemist. 

Edasiseks uurimiseks võiks esmalt valideerida tulemust teistsuguste metoodikate ja suurema 
valimiga ning seejärel välja selgitada, kas nendele dimensioonidele ennetavalt tähelepanu 
pöörates saab läbipõlemist vältida. Töö lisaväärtus seisneb selles, et uurimus tõhustas autori 
isiklikku reflekteerimist oma kasvatajakogemuse üle, lisaks võiks olla abiks teistele, kes soovivad 
sarnast teed läbi teha. 
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Lühifilmi „Sissevaade“ tegemine 
Praktiline töö 

Liis Renser, 11. klass 
Nõo Reaalgümnaasium 

 
Juhendajad: Mari-Liis Renser (Avinurme Gümnaasium) 

Krista Bergmann (Nõo Reaalgümnaasium) 
   

Praktiline töö koostati eesmärgiga avada lühifilmiga ärevushäiretega inimeste elu tagamaid . 
Filmi temaatika valiti, kuna see on teema, millest eriti ei räägita ja tihti ka ei mõisteta. 
Ärevushäired ei pruugi alati välja paista, ent ometi esineb inimestel selliseid vaimse tervise 
probleeme. Kuna ärevushäirete teema vajaks rohkem käsitlemist, sai see lühifilmi fookuseks.  

Kuna autor ei olnud kunagi ühtegi filmi algusest lõpuni teinud, käidi koos juhendajaga 
Improfilmi Malevas, kuhu tulevad kokku inimesed, kes on filmindusest huvitatud ja koos 
tehakse mõne päeva jooksul mitmeid lühifilme. See oli autorile heaks võimaluseks palju õppida 
ja areneda antud valdkonnas.  

Loodud lühifilmi sisu ja selle stsenaarium on kirjutatud erinevate inimeste kogemuste põhjal. 
Lugusid stsenaariumi kirjutamiseks saadi Kogemusnõustajate Kojalt ja internetist. Lühifilmi ei 
tehtud ainult ühe inimese kogemuse põhjal, kuna inimeste kogemused on erinevad ning taheti 
olla mitmekülgsem.  

Pärast stsenaariumi kirjutamist filmiti vajalikud klipid. Näitlejad ja asukoht leiti koostöös 
juhendajaga. Kuna suurem osa näitlejaid olid alaealised, aitas juhendaja teha ka kokkuleppeid 
lapsevanematega. Nädala jooksul salvestati kõik vajaminevad filmi- ja heliklipid. Hiljem pandi 
kõik üheks tervikuks kokku. Tulemuseks valmis lühifilm, milles antakse edasi ühe ärevushäirete 
all kannatava neiu koolipäev.  

Töö eesmärk luua lühifilm, mis avaks ärevushäirete tagamaid, saavutati. Filmi on pärast töö 
koolis kaitsmist näidatud ka põhikooliõpilastele, et tutvustada seda teemat noortele ning panna 
neid sellel teemal mõtlema ja olukordi läbi analüüsima. Seda tehti juhendaja soovitusel ja 
kaitsmiskomisjonist saadud tagasiside põhjal.  

Kuna valminud lühifilm on tehtud eesmärgiga levitada infot teemal, millest palju ei räägita, siis 
saab seda edaspidi näidata näiteks inimeseõpetuse tundides õppematerjalina. 
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Romaani „Serafima ja Bogdan“ ja lavastuse „Serafima + Bogdan“ analüüs 
Uurimistöö 

Triinu Ress, 12. klass 
Viimsi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Külli Täht (Viimsi Gümnaasium) 

 
Käesolev uurimistöö analüüsib Vahur Afanasjevi romaani „Serafima ja Bogdan” ning lvar Põllu 
lavastust „Serafima + Bogdan”. Töös otsitakse vastuseid järgmistele küsimustele:  

1. Mis on romaani ja lavastuse sarnasused ning mis on erinevused?  
2. Missugune on Peipsi vanausuliste kultuur ning kuidas on seda kujutatud teostes „Serafima ja 
Bogdan” ja „Serafima + Bogdan”? 

Uurimistöö tugineb kvalitatiivsele uurimismeetodile, mille peamine rõhk on tekstianalüüsil. Töö 
on oluline, et mõista alusteksti ning lavateose analüüsimise ja võrdlemise lisaväärtust, tutvudes 
seejuures Eesti kirjanduse ning autoritega. Vastuste leidmiseks viib töö autor läbi tekstianalüüsi, 
mida toetavad ka „Serafima + Bogdani” lavastaja Ivar Põllu ja kunstniku Kristiina Põlluga läbi 
viidud intervjuud.  

Analüüsides selgub, et romaanil ja lavastusel on sarnaseid aspekte: loo kõige olulisemate 
sündmuste kajastamine, tähtsamate tegelaste esindamine ning osaliselt ka teoste ülesehitus, 
sest keskendutakse peamiselt ühe perekonna kättemaksuloo jutustamisele. Samas ilmneb ka 
mitmeid erinevusi, sest lavastus läheneb mitmele seigale teisiti, mis muudab vaataja arvamust 
mõnest tegelasest ning annab nende kohta väärtuslikku lisainformatsiooni. Mõlema teose 
keelekasutus on lugejale mõistetav ja rikas, sest hoidutakse liigsest kunstilisusest ja 
metafooride kasutamisest, kuid kuna tegemist on kahe eri autori loominguga, siis sellega 
sarnasused ka piirduvad. Romaanis tutvustatakse lugejale väga palju omapäraseid tegelasi, kes 
moodustavad unikaalse kogukonna, kuid lavastuses kõrvalisi tegelasi ei kaasata, sest 
keskendutakse jutustuse põhiliinile – Serafima ja Bogdani perekonnalugu.  

Peipsi vanausuliste kultuuri kajastatakse romaanis „Serafima ja Bogdan“ väga põhjalikult, sest 
ilukirjandusliku loo taustal kirjeldab autor sealseid kombeid, toidukultuuri, uskumusi ning 
võimukorraldust. Lavastus seevastu käsitleb teemat pealiskaudselt, kuid seda üritatakse 
ühildada kostüümide värvimisega, kasutades sinetamistehnikat.  

Tööd on kindlasti võimalik edasi arendada, spetsialiseerudes erinevatele aspektidele, mida 
autor käesolevas töös põhjalikult läbi ei mõtestanud, näiteks kommunismi ja kapitalismi mõju 
vanausule või võrdlus uuritavate teoste ja nende autorite varasemate kirjutiste vahel. 
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Iseloomutüübid meie koolis 
Uurimistöö 

Mia-Liis Ristal, 9. klass 
Are Kool 

Juhendaja: Leelo Lusik (Are Kool) 
 
Valisin selle uurimistöö teema, kuna olen iseloomutüüpidest huvitatud ning soovin neid 
erinevaid süsteeme ka teistele tutvustada. Usun, et sellest oleks palju kasu õpilaste aitamisel 
õppimisega ning ka üldisema enesearengu ja -arusaamaga.  

Käesolevas töös tutvustatakse kõige laialdasemalt kasutatavat MBTI (Myers-Briggsi 
tüübiindikaator) süsteemi, mis põhineb Carl Jungi isiksusteoorial. MBTI mõõdab inimese 
psühholoogilisi eelistusi neljas valdkonnas: ekstravertsus (E) ja introvertsus (I); realistlikkus (S) 
ja visionäärsus (N); loogilisus (T) ja empaatilisus (F); ning planeerivus (J) ja otsivus (P). Nende 
eelistuste põhjal määratakse vastajale üks kuueteistkümnest iseloomutüübist, näiteks INFP või 
ISTJ. See süsteem põhineb Jungi teoorial, mis väidab, et iga inimene tugineb igapäevaste 
otsuste tegemisel ja käitumisel oma kognitiivsetele protsessidele, mis määravad ka inimese 
iseloomu.  

Töö eesmärk on tutvustada MBTI-d ning selle kaudu selgitada ka mõningaid Jungi isiksusteooria 
põhimõtteid. Praktilise osa peamine eesmärk on uurida MBTI isiksusetüüpide levikut Are Kooli 
5.–9. klassi õpilaste seas.  

Eesmärgi täitmiseks vastasid õpilased autori koostatud küsimustikule. Õpilased pidid 
viiepallisüsteemis hindama, kui nõus nad olid mingi väitega oma iseloomu ja mõtteviisi kohta. 
Tagasisidena said nad oma iseloomutüübi koos selle kirjeldusega ning mõningaid nõuandeid, 
kuidas tüübi järgi vaadates paremini õppida. Kokku täitsid küsimustiku 56 õpilast.  

Uurimustöö annab ülevaate MBTI isiksusetüüpide levikust Are Koolis ning toob esile selle 
süsteemi kasutamise kasust õpilaste enesearengul ja õppimisel. Loodan, et enamikul õpilastel 
oli kasu oma isiksusetüübi teadasaamisest ning saavad seda kasutada oma õppimise 
tõhustamisel. 
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Uku Masingu ajateemaliste ideede kogum kommentaaridega 
Uurimistöö 

Oliver Roio, 12. klass 
Ülenurme Gümnaasium 

Juhendaja: Viive Peiker (Ülenurme Gümnaasium) 
 
Käesoleva töö eesmärk oli koostada „Uku Masingu ajateemaliste ideede kogum 

kommentaaridega“. Eesmärgi täitmiseks valis töö autor Masingu filosoofilistest töödest välja 
ajaga seotud ideed ja olulised seisukohad ning lisas neile oma kommentaarid. Analüüsi aluseks 
valiti järgmised teosed: „Vaatlusi maailmale teoloogi seisukohalt“ (2008), „Pessimismi 
põhjendused“ (1995), „Meil on lootust“ (2009) ja „Keelest ja meelest“ (2004).  

Masing mõtles ajast füüsikalises, bioloogilis-kogemuslikus, keelelises ja filosoofilis-religioosses 
tähenduses. Masingu seisukohad aja olemuse küsimustes on oma ajastu kontekstis terviklikud 
ja uurija hüpoteesiga kooskõlas.  

Masingu seisukohtadele konteksti loomiseks on töös ka ülevaade teiste autorite ajateemalistest 
mõtetest. Uku Masingu arvamused toetuvad Augustinuse vaadetele, kellega jagab seisukohta, 
et aeg on vajalik inimlikuks eksistentsiks ja aega mõistetakse inimlikust ehk subjektiivsest 
seisukohast, öelduga nõustub ka Immanuel Kant. Uku Masing on mõjutatud ka John McTaggart 
Ellis McTaggart seisukohtadest, kes käsitleb aega kui kindlate otspunktide ja järjekorraga 
nähtust. Masingu mõtted seostuvad ka Maurice Merleau-Ponty omadega, kuna mõlemad 
filosoofid suhtuvad aega kui kõige substantsi ja muutuseks hädavajalikku.  

Uku Masing käsitleb aja eestlaslikku perspektiivi, mis põhineb ajaliste tegevuste kirjeldamisele 
ja aegruumi igavikulisuse tajumisele, mida mõistetakse keele kaudu. Uku Masingu mõtted ajast 
täheldavad aegruumi subjektiivset tajumist, mille igavikulisust rõhutab inimese surelikkus. 
Täpsustatakse, et aeg on inimesele igavik ja et aegruum põhjustab ning piiritleb inimkonna 
eksisteeringut ning sellest arusaamist. Uku Masingu jaoks on tegelikkus ja reaalsus erinevad: 
tegelikkus on ajalik. Aja reaalne hõlmavus on inimlikult tajutav, mitte mõjutatav. Aeg on kõige 
isehäviv substants, mis on järjestatud tõenäosuse alusel.  

Masingu ajakontseptsiooni mõistmiseks on oluline tema eristus ajaliku, inimeste poolt keeles 
väljendatava tegelikkuse, ja ajatu kui kõikehõlmava reaalsuse vahel. Samas on vahetegemine 
raskesti tõlgitav, mis demonstreerib Masingu postulaati, et konkreetse keele 
väljendusvõimalused võivad piirata ka meie mõtlemist. Inimtajud toimivad üksnes ajas, 
mistõttu ei saa kõnelda aja sisimast olemusest, vaid üksnes selle piiritletud, raskesti 
mõistetavast avaldumisest inimestele.  

Ehkki Masing käsitleb aega eri kontekstides ja aspektides, võib siiski järeldada, et arusaam ajast 
kui tervikust on autoril kooskõlaline ja püsiv. Kindlasti on teema väärt edasist analüüsi. 
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Põlve trochlea-plastika, tuberositas tibiae transpositsioon ja MPFL rekonstruktsioon 
Uurimistöö 

Angelina Roosimägi, 11. klass 
Tartu Jaan Poska Gümnaasium 

 
Juhendajad: Merike Hein (Tartu Jaan Poska Gümnaasium) 

Reedik Pääsuke (SA Tartu Ülikooli Kliinikum) 
   

Põlveliiges on keha suurim ning üks keerukamaid ja ühtlasi kõige tihedamini vigastatud liigeseid. 
Üks tavalisemaid põlvevigastusi on põlvekedra ebastabiilsus, mis esineb sagedamini 10–20-
aastaste seas ja mille diagnoosimine võib olla küllaltki keerukas. Tuleb arvestada kindlate 
aspektidega ning olla võimalikult tähelepanelik ja probleemist teadlik.  

Töö autoril jäi nooremas eas põlveliigese ebastabiilsus diagnoosimata, mis tõi kaasa 
aastatepikkuseid kannatusi. See lõppes Eestis harva teostatava operatsiooniga, mille 
õnnestumise tõenäosust ei olnud kaasnevate riskide tõttu võimalik ennustada. Operatsioon oli 
edukas ning saadud positiivne kogemus tekitas autoris sügava huvi põlvekedra ebastabiilsuse 
ja põlvekedra stabiliseeriva operatsiooni vastu.  

Töö eesmärk oli koos spetsialiseeritud ortopeediga luua juhis põlvekedra ebastabiilsuse 
tuvastamiseks perearstidele, juhend operatsiooni teostamiseks ortopeedia residentidele ning 
operatsioonijärgne rehabilitatsiooniplaan taastuvatele patsientidele. Samuti soovis töö autor 
suurendada inimeste teadlikkust põlvekedra ebastabiilsusest ja julgustada inimesi 
konsulteerima pädeva arstiabi saamiseks mitme erialaspetsialistiga.  

Eesmärkide saavutamiseks süüvis autor esmalt tööga seotud kirjanduslikesse allikatesse, 
seejärel intervjueeris ja tegi koostööd eduka kirurgi dr Reedik Pääsukesega, kes ühtlasi 
opereeris ka autorit ennast, ning käis vaatamas nimetatud isiku operatsioone, et saada 
ettekujutus ortopeediliste operatsioonide ettevalmistusest, käigust ja arstide vaates 
lähenemisest.  

Uurimis-praktilise töö raames valmisid autoril koostöös dr Pääsukesega juhised 
erialaspetsialistidele põlvekedra ebastabiilsuse tuvastamiseks ja põlvekedra stabiliseeriva 
operatsiooni teostamiseks. Taastusravi plaani koostamisel arvestas autor ka isikliku 
kogemusega, et paranemine on võimalikult tõhus ja probleemivaba. Autor loodab, et valminud 
õpetused on sihtrühmadele arusaadavad ja kasulikud.  

Tööd võiks edasi arendada koostatud juhendite laialdaselt ja adekvaatselt levitades, mille 
tulemusena võiksid need ideaalis arstide seas reaalset kasutust leida. 
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Aja märgid – kangast tikandorderid Tallinna Rüütliordude Muuseumis 
Uurimistöö 

Emma Johanna Rumm, 12. klass 
Tallinna 21. Kool 

 
Juhendaja: Ingrid Paggi (Tallinna 21. Kool) 

Andrus Rumm (Tallinna Rüütliordude Muuseum) 
 
Ordud on oma pika ja värvika ajalooga ning poliitilise mõjuga kujundanud suurel määral meie 
kaasaega. Ordenimärgid ja nende annetamisega kaasnenud rituaalid, millesse on kätketud 
legendid ja kangelaslood, on rikastanud visuaalseid märgisüsteeme ning toonud need 
tänapäeva nii riiklike tseremooniate kui ka autasude kujul. Ordenite tehnilise teostuse ja 
sümbolite mõistmine aitab meil väärtustada kultuuri ning tajuda paremini rahvusvaheliste 
suhete seoseid. Ordenid on kontsentreeritud märgid ajaloost ja nende tähenduse 
mittemõistmise tõttu kaotaks kultuur olulise osa eneseinformatsioonist ühiskonna toimimise ja 
sellega seotud elementide kohta.  

Autori jaoks on teema oluline ja huvitav, sest Eestis pole tikitud ordenimärke kunagi varem 
põhjalikumalt uuritud ega kirjeldatud. Seetõttu puudub eestikeelne teave, mis käsitleks tikitud 
ordenite tehnilisi iseärasusi ja kasutatud materjale.  

Uurimistöö on rajatud eesmärgile kirjeldada ja analüüsida Tallinna Rüütliordude Muuseumi 
kogusse kuuluvaid 20 ajaloolist tikitud ordenimärki. Kitsamalt oli autori eesmärk määrata 
tikandordenite metalldetailide keemiline koostis, tuvastada esinevate valmistamistehnikate ja 
detailide eripärad ning fikseerida ordeni seisukord, et märgid ajaloost säiliksid. Lisaks tehnilisele 
kirjeldusele koostas autor lühikese tutvustava materjali iga ordeni ajaloolisest taustast.  

Töö on jaotatud viide suuremasse ossa. Esimeses osas tutvustatakse lühidalt Tallinna 
Rüütliordude Muuseumi, kus säilitatakse kõiki töös kasutatud ordeneid ning kus leidis aset kogu 
praktiline uurimine. Teises osas kirjeldab autor oma töö protsessi ning selle praktilist 
teostamist. Kolmandas osas on kajastatud lühidalt ordude ajalugu: ordude loomist ja arengut 
ning ordenimärkide kasutuselevõttu. Neljas osa koosneb ordenite kirjeldusest ja lühikesest 
kokkuvõttest iga ordeni päritolu kohta. Selles osas kirjeldab autor ordenite välimust ja 
seisukorda. Samuti on kõik töös esitatud fotod pärit autori erakogust. Viiendas osas paneb autor 
kirja põhilised tähelepanekud ja märkused, mis ordenite uurimisel tehti. 
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Krüptovara tehingute maksukohustusi arvutava tarkvara loomine, kasutades 
programmeerimiskeelt Python 
Praktiline töö 

Kaur-Joosep Ruukel, 12. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

Juhendaja: Marge Oopkaup (Tallinna Prantsuse Lütseum) 
 

Gümnaasiumi lõputöö „Krüptovara tehingute maksukohustusi arvutava tarkvara loomine 
kasutades programmeerimiskeelt Python“ on praktiline töö. 

Töö eesmärk on ühelt poolt areneda arendajana, kuid ka luua programm, mis säästaks aega 
selle programmi kasutajatel. Töö lõpptulemus on programm, mis küsib kasutajalt salasõnu, ja 
neid kasutades leiab kasutaja tehinguajalool põhineva tulumaksukohustuse. Eesmärgist 
lähtusid uurimisküsimused: 1) kuidas maksustatakse Eesti Vabariigis krüptovaradega tehtud 
tehinguid; 2) kuidas kirjutada andmemahtudega tegelev tarkvara. 

Töö esimeses osas antakse ülevaade krüptorahast ja sellega seonduvatest mõistetest. 
Krüptovaluuta on kiiresti arenev valdkond, mis on tihedalt seotud programmeerimise ja 
tehnoloogia arenguga. Seletatakse lahti krüptorahaga kauplemise võimalused ja keskkonnad. 
Samuti kirjeldatakse Eestis kehtivat maksusüsteemi, mis puudutab krüptovarasid, ja selle 
erinevust väärtpaberitehingute puhul, vastates esimesele uurimistöö küsimusele. 
Tutvustatakse kahte maksuameti poolt aktsepteeritavat maksustamismeetodid, need on 
kaalutud keskmine ja first in first out. Töö esimest osa illustreerivad töö autori joonised. 

Töö teine pool kirjeldab programmeerimise protsessi ja põhineb esimeses osas saadud 
teadmistel. Autor kirjeldab kasutatud vahendeid ja põhjendab nende valikut. Praktiline töö 
valmis programmeerimiskeeles Python. Autor kirjeldab programmeerimise käigus tekkivaid 
probleeme ja näitab, kuidas ta neid lahendas. Tarkvaraarenduse protsessi illustreerivad 
ekraanitõmmised autori kirjutatud koodist. 

Praktilise töö tulemusena valmis tarkvara, mis arvutab krüptorahadega kauplemisest tekkinud 
maksukohustuse. Tööd valmistades arendas autor tänu veebikursustele oma 
programmeerimisoskusi. Samuti tutvus andmeanalüüsis kasutatavate teekidega ja õppis neid 
oma programmidesse sisse kirjutama. Töö seadis alguspunkti potentsiaalsele teenusele, mida 
autor saab edasi arendada. 
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Virtuaalreaalsus ja asjade internet 
Praktiline töö 

Henrik Saega, 12. klass 
Valga Gümnaasium 

Juhendaja: Meelis Oja (Valga Gümnaasium) 
 

Virtuaalreaalsuse kasutusvaldkond on tänapäeval lai. Virtuaalreaalsusel põhinevaid mudeleid 
kohtab nii kinnisvaraarenduses kui ka meelelahutuses. Asjade internet ehk IoT (The Internet of 
Things) võimaldab aga distantsilt monitoorida ja reguleerida erinevaid seadmeid. Praktiline 
uurimistöö „Virtuaalreaalsus ja asjade internet“ käsitleb virtuaalreaalsusel põhinevale mängule 
3D-modelleeritud objektide ning asjade interneti andurite lisamist.  

Praktilise uurimistöö eesmärk oli luua virtuaalreaalsuses Valga Gümnaasiumi neljal ruumil 
põhinev põgenemistoalaadne mäng.  

Töö koosneb kahest suuremast peatükist, kus esimeses peatükis antakse ülevaade 
virtuaalreaalsuse kasutusvõimalustest ja põhimõttest. Samuti kirjeldab autor 
andmevahetusprotokolli, mida kasutati töös asjade interneti ja virtuaalreaalsuse vahel 
andmete edastamiseks. Teises peatükis kirjeldatakse virtuaalreaalsusel põhineva mängu 
loomist etappidena. Esiteks modelleeris autor vabavaralise programmi Blender abil ruumid ning 
ruumide sisustuse. Järgmise etapina lisas autor valminud mudelid virtuaalreaalsuse 
mängumootorisse Unity ning programmeeris mudelis liikumise, kasutades C# 
programmeerimiskeelt. Viimase etapina ühendas autor mängumootoriga asjade interneti 
andurid ning lisas mängule nuputamisülesannete küsimused.  

Uurimistöö eesmärk sai täidetud. Praktilise osa edasiarendusena näeb autor virtuaalreaalsusel 
põhineva mängu laiendamist koolihoone ühele korrusele. Selline mänguline koolimaja mudel 
oleks näiteks tulevastele õpilastele heaks kooliga tutvumise võimaluseks. 
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Vaateaken kui tänavareklaami osa. Fotonäitus „Vaateaknad“ 
Praktiline töö 

Laura Marie Samost, 12. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

 
Juhendaja: Liis Reier (Tallinna Prantsuse Lütseum) 

 
Praktilise töö „Vaateaken kui tänavareklaami osa. Fotonäitus „Vaateaknad““ põhieesmärk oli 
koostada Tallinna Prantsuse Lütseumis näitus vaateakendest tehtud fotodest, mis olid 
pildistatud Itaalias, Rootsis, Prantsusmaal, Horvaatias, Poolas ja Eestis; leida nende fotode 
põhjal vaateakende kujundusstiile ning neid stiile analüüsida. Kirjalikus töös otsis autor 
vastuseid veel järgmistele küsimustele: milline peaks olema ligitõmbav vaateaken; milliste 
kriteeriumide alusel vaateakent hinnata; mis on vaateakende kujundamise põhilised vead; 
millised on Tallinna kaupluste vaateaknad võrreldes teiste linnade vaateakendega?  

Vaateaknad liigituvad reklaamivaldkonda. Töö keskendus täpsemalt vaateakna kui reklaami 
kujundusele ehk otsis vastust küsimusele, kuidas kujundada mõjusat vaateakent. Kirjalikus osas 
toetus autor peamiselt Talis Bachmanni raamatule „Reklaamipsühholoogia“ ja Silvia Belli 
raamatule „Visual Merchandising and Display: Best Practices for Window Displays and Store 
Designs“.  

Kahe aasta jooksul kogus autor fotosid Eestist, Itaaliast, Poolast, Rootsist, Horvaatiast ja 
Prantsusmaalt. Autor ei käinud eraldi pilkupüüdvaid vaateaknaid otsimas, vaid pildistas neid, 
mis talle silma jäid, see tähendab neid poeaknaid, mida inimesed pidevalt näevad. Kokku tegi 
autor 437 fotot. Näitusele valis ta neist 13. Töid valides lähtus ta foto kvaliteedist ja pildil oleva 
vaateakna omanäolisusest.  

Praktilise töö kirjalik osa koosneb kahest poolest, millest ühes selgitab autor allikatele tuginedes 
tänavareklaami puudusi ja eeliseid üldisemalt ning vaateakna kujundamise põhimõtteid. Teises 
pooles analüüsib autor viit kujundusstiili, mille ta ise avastas vaateaknaid pildistades. Ühtlasi 
analüüsib ta nende stiilide mõjuvust, toetudes vaateakna kujundamise põhimõtetele.  

Praktilise töö tulemusena valmis fotonäitus „Vaateaknad“, millel olid esindatud Poola, Rootsi, 
Itaalia, Horvaatia ja Eesti vaateaknad. Kirjalikus osas leidis autor vastused ka sissejuhatuses 
esitatud uurimisküsimustele. 
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Pesukaru potentsiaalne levik ja mõju Eestis 
Uurimistöö 

Saara Mia Sarapuu, 12. klass 
Tallinna Saksa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Mae Sutrop 

 
Pesukaru on küll Põhja-Ameerika päritolu loom, kuid viimastel aastakümnetel on ta levinud 
kiiresti Euroopasse, Jaapanisse, Kaukaasiasse ja Kariibi mere saartele. Kaisuloomalikule 
välimusele vaatamata on selle intelligentse ja hästi kohaneva invasiivse võõrliigi puhul tegu 
suure kahjuriga, kes rikub ökoloogilist tasakaalu ja põhjustab suurt majanduslikku kahju.  

Käesoleva uurimistöö eesmärk oli luua ülevaade pesukaru kui võõrliigi levikust ning mõjust 
ümbritsevale keskkonnale, analüüsida pesukaru Eestisse levimise potentsiaali ning teha 
kindlaks, millised mõjud võiksid olla nende Eestis kanna kinnitamisel. Uurimisküsimused, millele 
autor vastust otsis, olid:  
● Kas Eesti on pesukarudele sobiv elukeskkond?  
● Kus oleks neile Eestis kõige soodsamad olud? 
● Millised probleemid pesukarudega kaasneksid?  

Uurimisküsimustele vastamiseks lõi autor teadusartiklite põhjal ülevaate pesukaru mõjust ja 
levikust võõrliigina ning hindas pesukaru Eestisse levimise tõenäosust teadlaste loodud SDM 
mudelite (Species Distribution Modelling) võrdleva analüüsi ning keskkonnafaktorite analüüsi 
abil. Eesti hetkeseisu ja keskkonna sobivuse uurimiseks analüüsis autor sekundaarseid andmeid 
ning kirjutas Tallinna Loomaaia ja Keskkonnaameti asjatundjatele.  

Selgus, et Eesti on pesukarudele sobiv elukeskkond ja nende siia levimine on pikas plaanis väga 
tõenäoline. Lähiaastatel seda siiski tõenäoliselt oodata pole. Sobivaimad elukohad Eestis 
oleksid pesukarule Tallinna ja Kohtla-Järve ümbrus ning eriti Pärnu linna ümbritsevad alad.  

Siia levides mõjuksid pesukarud halvasti Eesti looduse mitmekesisusele, ohustades 
kaitsealuseid liike ja rünnates linde. Lisaks tooksid nad endaga kaasa kahjuliku ümarussi 
Baylisascaris procyonis’e ja levitaksid potentsiaalselt haigusi. Pesukarudega kaasneksid suured 
majanduslikud kulud, sest nende edasileviku, haiguspuhangute ja ökoloogilise kahju 
ennetamine nõuab raha ning nad kahjustaksid oma tegevusega inimeste vara.  

Eestis on riiklik tegevuskava ja seadusandlik raamistik, mis peaksid takistama pesukaru kui 
looduslikku tasakaalu ohustava võõrliigi Eestisse levikut, aga puudus on teabest ja tegevuskava 
ellu rakendamisest praktikas. Pole teada, kui palju pesukarusid Eestis on. Kui peaks leitama 
hulkuv isend, kiirendaks teave omaniku leidmist ja oleks lihtsam tuvastada, kas tegu on võõrsilt 
tulnud isendiga. Kui pesukaru sissetung peaks muutuma päevakajaliseks, on kindlasti vaja ette 
võtta täpsemad uuringud, kuna ilma teabeta on pesukaru levikut keeruline ennetada. Edasistes 
uuringutes võiksid edukama ennetustöö jaoks täpsemalt selgitada, millised ohud pesukaruga 
just Eesti ökosüsteemidele kaasneksid ning millised liigid ja kus potentsiaalselt kaitset vajaks. 
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Järvede reostuse uurimine Tartu ümbruses 
Uurimistöö 

Rasmus Sasi, 9. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Anne Laius (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Uurimuslikus töös uurisin 17 Tartu ümbruses asuva järve veeomadusi. Valisin selle teema, sest 
Tartu lähedal on mõnedki järved mulle südamelähedaseks saanud ning soovisin teada, ega neid 
ähvarda reostusoht.  

Uurimuse teoreetilises osas valisin välja uuritavad järved ja leidsin taustainfot uuritavate ainete 
ehk võimalike reostustekitajate kohta. Samuti püstitasin uurimusküsimused ja hüpoteesid ning 
ka planeerisin andmete kogumist. Praktilises osas viisin uurimuse läbi, tehes kuu aja jooksul kõik 
testid vee kohta, ning leidsin mõningaid huvitavaid tulemusi. Seejärel uurisin tulemusi, püüdes 
luua seoseid ning näha mustreid – kõik, et leida võimalikku ohtu veekogule ning ka selle ohu 
võimalikku allikat.  

Lõpuks tuli välja, et uuritavad järved olid enamasti täiesti puhtad vaid mõne erandiga. Nendest 
eranditest on suure tõenäosusega riskiohus vaid üks järv: Kurepalu paisjärv. Sealses vees leidus 
mitu üle normi olevat ainet, mis on levinud põlluväetisena. Ühe võimalusena sattusid need 
ained sinna ojade ja jõe kaudu, mis paisjärve läbivad. Samuti on seal tekkinud juba teatav 
keskkonnakahju, kus 2022 suvel toimus järves vetikate kiire kasv, mis langetas hapnikusisaldust 
vees ning tegi kahju sealsele ökosüsteemile.  

Kindlate tulemustega jaoks oleks vaja edasisi järjepidevaid uuringuid ehk sellel uurimusel on ka 
arenguruumi. Saadud tulemused tuleksid kasuks ilmselt Tartu linnale kui ka kohalikele 
valdadele, kelle huvides on kindlasti oma veekogusid hea tervise juures hoida. 
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Bernt Notke Pühavaimu kirikus asuv altariretaabel, selle uuringud ja tutvustamine 
Praktiline töö 

Hanna Savolainen, 12. klass 
Tallinna 32. Keskkool 

 
Juhendaja: Triin Viiron (Tallinna 32. Keskkool) 

   
Töö eesmärk oli läbi viia kaks tundi Bernt Notke Pühavaimu kirikus asuva altariretaabli ja selle 
uuringute kohta Tallinna 32. Keskkooli 10.a ja 11.a klassile. Tunni kaudu soovis töö autor 
tutvustada altari ja altariretaabli olemust ning anda ülevaade, kuidas üldse uuritakse sellist 
tüüpi kunstiteoseid. Otsiti vastuseid küsimusele, kui palju olid õpilased varem kuulnud Bernt 
Notkest, altariretaablitest ja nende uurimisest. Praktilise osa läbiviimiseks koostas autor esmalt 
töö teoreetilise osa, mis toetas tunni ettevalmistamist.  

Töö teoreetilises osas uuris autor Bernt Notke elulugu, loomingut ja olulisust. Saadi teada, et 
Bernt Notke (1440–1509) rolli kohta Lübeckis asunud töökojas on teada väga vähe, kuid 
arvatakse, et peamiselt tegutses ta seal kunstniku ja töödejuhatajana ning et Notket sidusid 
Tallinnaga peale loomingu osaliselt ka tema juured. Tehti põhjalik ülevaade Bernt Notke 
Pühavaimu kirikus asuvast kahe suletava tiivapaariga kappaltarist. Altar on kaunistatud kujude 
ja maalidega ning sellel on kujutatud lugusid nelipühadest, Püha Elisabethi elust, kannataja 
Kristusest ja Maarja kroonimisest. Saadi teada ka, et uurimismeetodid, mille abil 
kunstiteadlased uurivad Pühavaimu kiriku altarit, jagunevad kaheks: lõhkuvateks uuringuteks, 
mille alla lähevad proovitükikeste võtmine ja dendrokronoloogia, ning mittelõhkuvateks, mille 
alla lähevad fotogramm-meetria, infrapuna- ja röntgenpildistamine, punkt- ja kohtuuringud. 
Probleeme esines teoreetilise osa koostamisel vähe. Osa küsimuste vastused, mida raamatutest 
ja internetiallikatest ei leitud, saadi intervjuust Hilkka Hiiopiga.  

Töö praktilises osas viidi läbi kaks tundi, mis koosnesid loengust, grupiarutelust ja 
tagasisideküsitlusest, mis omakorda jagunes tunnikontrolliks ja üldisest tagasisidest tunni 
läbiviimise kohta. Tundide eesmärk tutvustada Bernt Notke Pühavaimu kiriku altariretaablit ja 
selle uurimist toetavaid meetodeid sai täidetud ning seda kinnitavad ka tunnis osalejate 
tagasiside. Kõige rohkem valmistas praktilise osa puhul probleeme praegune 
koroonasituatsioon ning autori hirm avaliku esinemise ees. Tagasiside oli valdavalt positiivne, 
murekohtadena toodi välja, et iseseisvaid ülesandeid oleks võinud rohkem olla, loenguosa 
lühem, tunni ülesehitus kaasahaaravam ja aktiivsem ning osa märksõnu oleks võinud paremini 
selgitada. 
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Mesilaste korjetaimede efektiivsuse hindamine 
Uurimistöö 

Katleen Schmeiman, 12. klass 
Põlva Gümnaasium 

 
Juhendaja: Jaan Liira (Tartu Ülikool) 

 
Tolmeldamine on õistaimede paljunemiseks vajalik protsess ning paljud taimed sõltuvad 
putuktolmeldajatest. Mesilased on ühed olulisemad tolmeldajad, sest neid peetakse 
koduloomadena ja nad vajavad õietolmu ja nektarit suurtes kogustes oma pere jaoks. 
Looduslike mesilaste ja ka kodumesilaste arvukus on mõjutatud inimtegevuse tõttu, eelkõige 
keemiliste taimekaitsevahendite kasutamise ning erinevate haiguste ja parasiitide tõttu. 
Mesilaste elukeskkonnale on andnud suure hoobi põllumajandus, kus maastikke kasutatakse 
ära kultuuride kasvatamiseks, mis ei sobi mesilastele korjeks. Mesilaste arvukuse säilitamiseks 
on vaja aga mosaiikset maastikku, kus õitsevad liigid erinevatel aegadel, et tagada piisav pikk 
periood korje tagamiseks, ning üheks selle tulevikumaastiku komponendiks võiks olla erinevad 
kultuurkorjealad.  

Antud uurimistöö eesmärk oli võrrelda mesilaste korjekäitumist erinevate taimeliikide vahel 
ning leida uusi korjetaimi aias ja põllul kasvatamiseks. Katse eesmärk oli leida korjetaimi, mis 
pakuksid korjet võimalikult pika perioodi jooksul ning pakuksid mesilastele piisavalt suurt huvi. 
Katsed tegin kahel aastal Viiari talu põllul, kus kasvatasin 15 liiki korjetaimi. Kogu suve jooksul 
jälgisin korjetaimede õitsemise aktiivsust ja mesilaste korjekäitumist.  

Taimekasvule avaldasid mõju ilmaolud. 2021. aastal oli keskmine õhutemperatuur varasemate 
aastatega võrreldes madalam, aga just korjeperioodil tõusis temperatuur keskmisest 
kõrgemaks. Sademete hulk kasvuperioodil oli keskmiselt 3–4 mm/päevas, kuid katse lõpetasid 
tugevad vihmahood. 2022. aastal jäi õhutemperatuur samuti keskmisest madalamaks ning 
sademete summa jäi 4 mm/päevas juurde.  

Katse tulemustes põhjal olid mesilaste meeliskorjeliigid rukkilill, ussikeel, keerispea ja kurgirohi. 
Neil taimedel on pikk õitsemisperiood ning nad suudavad püsida konkurentsis umbrohuga. 
Korjeperioodi pikendavad mets-kassinaeris, moldaavia tondipea ja päevalill. Mesilased ei 
näidanud erilist huvi espersatti, pärsia ristiku, valge sinepi ning põldvaresjala vastu.  

Käesolev uurimistöö teadvustab rohkem erinevate korjetaimede kasvatamise vajalikkust, et 
tagada mesilastele pideva korje võimalus. Meeles tuleb pidada, et kõik katses olnud liigid ei 
pruugi teistel muldadel ja piirkondades kasvatades päris sama tulemust anda. Järgmistel  
aastatel on võimalik katseid jätkata ning laiendada katseid suuremal maa-alal, et saada 
tööstuslikumalt efektiivseimaid tulemusi. Samuti saab tuua katsesse juurde uusi liike ning 
kombineerida erinevaid korjekonveiereid. 



173 
 

pH-mõõturi hoidiku ehitamine projektis „Venus Life Finder“  
Praktiline töö 

Riika Seeba, 12. klass 
Tartu Tamme Gümnaasium 

 
Juhendajad: Agnes Vask (Tartu Tamme Gümnaasium) 

Mihkel Pajusalu (Tartu Observatoorium) 
 
Käesoleva praktilise töö eesmärk oli aidata kaasa VLF projekti valmimisele. Tegemist on 
projektiga, mille eesmärk on aastal 2026 saata teises missioonis Veenuse atmosfääri Eestis 
arendatav happelisuse sensor.  

Töö esimeses peatükis andsin ülevaate projekti „Venus Life Finder“ eesmärkidest ning sellest, 
kuidas projekti ellu viiakse. Teises peatükis leiab infot spektraalanalüüsi vajalikkusest, 
keskkonna pH mõju fluoresentsspetroskoopiale ja tutvustatakse ka füüsikalise töö tausta.  

Oma õpilastöö praktilise osaga tegelesin suvel Tartu Ülikooli keemia instituudis. Koos oma 
juhendajate abiga saime laboris mõne kuuga valmis seadme, mis püüab kilele vastava aine ning 
fiiberoptilise spektromeetri kaamera abil oskab koostada vastava spektraalanalüüsi.  

Kavandatud prototüüp koosnes LED-ide ja kile hoidikust, kaamerast ning vaakumkambrist. Mina 
tegelesin rohkem LED-i hoidiku kavandamise, ehitamise ja katsetamistega.  

2021. aasta suvel valminud seadmega suudeti testida ära kaks happesuse taset, mille välja 
lugemine ei tekitanud kaamerale suuri probleeme. Seadistust sai 2021. aasta sügisel 
üksikasjalikumalt demonstreeritud, seega saab projekt liikuda edasi järgmiste etappide juurde.  

Praktiline töö kulges igati plaanipäraselt. Töö laborikaaslastega sujus hästi. Raskusi tekkis 
teoreetilise osaga, kuna aktsepteeritavaid allikaid oli raske leida, neis osa olid ka võõrkeelsed, 
aga ma sain hakkama. Vaatamata keerulise taustaga tööle olen oma praktilise tööga rahul.  
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Mikroplast Peipsi järve rääbise (Coregonus albula) ja samasuvise koha (Sander 
lucioperca) seedekulglas 
Uurimistöö 

Janely Semilarski, 12. klass 
Tartu Jaan Poska Gümnaasium 

 
Juhendaja: Lauri Mällo (Tartu Jaan Poska Gümnaasium) 

 
Uurimistöös analüüsitakse mikroplasti Peipsi järve rääbise (Coregonus albula) seedekulglas ning 
tulemusi võrreldakse 2021. aastal valminud Aliise Helena Pisartšiku uurimistöö „Mikroplast 
Peipsi järve samasuviste kohade (Sander lucioperca) seedekulglas“ tulemustega. Teema on 
aktuaalne, sest plasti jõuab üha enam loodusesse ning järjest enam seal elavatesse 
organismidesse ja võib mõjutada nende elutegevust. Probleemi on vähe uuritud, teadaolevalt 
on varem mikroplasti uuritud Eesti mageveekogude kalade seedekulglast Pepsi samasuvistes 
kohades. Uurimistöö valikule aitas kaasa ka autori enda huvi keskkonnaprobleemide vastu. 

Töö eesmärk oli saada teada, kas ja kui suurel hulgal Peipsi järve rääbise seedekulglas leidub 
mikroplasti, analüüsida seda tüübi alusel ning võrrelda saadud tulemusi varem uuritud Peipsi 
järve samasuviste kohade seedetrakti mikroplasti leidudega. Uurimistöös püütakse saada 
vastused järgmistele küsimustele: 

1) Kas ja kui suurel hulgal kolmekümnest Peipsi järve rääbise seedekulglast leidub 
mikroplasti? 

2) Millist tüüpi mikroplasti leidub proovidest kõige rohkem? 
3) Kas ja kui palju erinevad mikroplasti leiud Peipsi rääbises võrreldes eelnevalt uuritud 

Peipsi samasuviste kohadega? 

Vaatlus viidi läbi 2021. aasta oktoobris toimunud Tartu Ülikooli teaduspüügilt saadud 30 
rääbisega. Tuvastamaks mikroplasti kaladest, lahustati kala seedetraktid 10% KOH lahuses, 
filtreeriti lahused vaakumfiltriga ning vaadeldi filtrile jäänud osakesi mikroskoobi all. 

Selgus, et uuritud 30 kalast leidus mikroplasti 21-s (70%), kokku leiti proovidest 41 mikroplasti. 
Enim oli rääbises erineva kujuga tükke, 56% koguarvust, järgnesid kiud (39%), „täpid“ (7%). 
Värvidest olid populaarseimad must (36,6%), hall (26,8%) ja sinine (14,6%). Valdav rääbisest 
leitud mikroplasti tüüp oli must ebaregulaarse kujuga tükk, mida esines kokku 10 korral. 

Võrreldes Peipsi samasuviste kohadega, kus leiti uuritud 50 kalast 26-s (52%) mikroplasti 
osakest (kokku 81 tükki), on rääbisest leitud mikroplasti osakeste arv küll väiksem, kuid 
protsentuaalselt kalade koguarvust oli leidusid siiski rohkem. Peipsi samasuvistes kohades oli 
enim musti kiude, mida leiti kokku 23 tükki. Mõlema liigi proovides domineeris mikroplasti 
värvus must, järgnesid hall, sinine ja läbipaistev, tüübilt olid enamlevinud erinevad kiud.  

Tööd on võimalik edasi arendada, tehes kordusuuringuid sama liigiga, et saada täpsem 
ülevaade mikroplasti levikust Peipsi järve rääbises. Samuti on võimalik valida mõni muu liik või 
veekogu, millest mikroplasti uurida. 
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Lavastuse „Mefisto“ dramatiseering ja lavastamine Eesti Draamateatris 
Uurimistöö 

Carmel Sengbusch, 12. klass 
Keila Kool 

 
Juhendaja: Hurmi Väljamäe (Keila Kool) 

 
Antud uurimus kirjutati teemal „Lavastuse „Mefisto“ dramatiseering ja lavastamine Eesti 
Draamateatris“. Töö autor tahtis sügavamalt uurida lavastuse „Mefisto“ jõudmist Eesti 
Draamateatri repertuaari ning sellega kaasnevaid ajaloolisi ja sisulisi külgi, juhtida tähelepanu 
ka sarnastele adaptsioonidele.  

Autori valitud uurimisküsimused olid: kuidas on seotud romaan, film ja Eesti Draamateatri 
„Mefisto“ lavastus; kes on seotud Eesti Draamateatri lavastusega „Mefisto“ ja milline on olnud 
lavastuse tagasiside; millest on lähtutud dramatiseerides ja lavastades; mida peavad lavastuses 
oluliseks „Mefisto“ lavastuse lavastaja, peaosatäitja ja teatrikriitik? 

Selleks, et sügavamalt mõista Eesti Draamateatri lavastust „Mefisto“, on vaja teada Klaus Manni 
romaani „Mefisto“ ja autori perekonna lugu ning ajaloolist tausta. Mann on kirjutanud romaani 
oma elus kahe maailmasõja vahelisel ajal juhtunud sündmuste alusel. Referaadi esimene osa 
tutvustab romaani „Mefisto“ sisu, ajastut, filmi ja erinevaid lavastusi välismaal. Referaadi teine 
osa räägib lähemalt Eesti Draamateatri meeskonnast, kes lavastuse lavale seadis, ning esitab 
ülevaate meediakajastustest ja pälvitud kolleegi- ja ametipreemiatest ning riiklikest 
preemiatest ja tunnustustest.  

Autor valis empiiriliseks osaks „Mefisto“ lavastaja Kertu Moppeli, peaosatäitja Juhan Ulfsaki ja 
teatrikriitik Madis Kolgi intervjuude analüüsimise. Autor valis küsimused, toetudes lavastusele, 
referatiivsele osale ning detailidele, mis puudutasid dramatiseerimist, lavastamist ja 
retseptsiooni. Intervjueeritavatele esitatud küsimustest kuus olid esitatud kõigile, kaksteist 
esitatud kahele kolmest ning lisaks küsis autor täpsustavaid küsimusi igalt intervjueeritavalt 
eraldi.  

Lisaks referatiivses osas püstitatud küsimustele said ka empiirlises osas püstitatud 
uurimisküsimused vastused. Töö autor suutis esitada lavastajale, peaosatäitjale ja 
teatrikriitikule sisutihedaid ja lavastuslikke detaile avardavaid küsimusi nii, et analüüsi käigus 
selgusid dramatiseeringu ja lavastamise lähtepunktid ning intervjueeritavate arvamused ja 
vaatepunktid lavastuse sisust ja nüanssidest. Uurimistöö referatiivne ja empiiriline osa 
täiendasid teineteist.  

Kui uurimust tahta laiendada, siis saaks rääkida ka lavastuse prooviprotsessist ja lavale 
seadmisest täpsemalt. 
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Reklaami mõju ja meediapädevus Pärnu Vabakooli 3. kooliastme näitel 
Uurimistöö 

Elis Severin, 8. klass 
Pärnu Vabakool 

 
Juhendaja: Ilona Must (Pärnu Vabakool) 

 
Minu töö eesmärk oli uurida, kui palju Pärnu Vabakooli 3. kooliastme noored teadvustavad 
reklaami mõju, milliseid võtteid kasutab reklaamitööstus noorte mõjutamiseks ja milliseks 
hindavad noored oma meediapädevust.  

Uurimisprobleemi lahendamiseks koostasin teemast ülevaate, kasutasin artikleid, teadustöid ja 
raamatuid. Töös keskendusin reklaami olemusele ja liikidele, lapse elumaailma 
meediastumisele, mõjutamisvahenditele reklaamis ja Z-põlvkonnale kui reklaamitarbijale. 
Samuti viisin läbi küsitluse Pärnu Vabakooli 7.–9. klassi õpilaste seas.  

Töös selgus, et reklaamitööstus kasutab mõjutamisvahenditena näiteks kuulsaid ja mõjukaid 
inimesi, keelelisi mõjutamisevahendeid ja ka tasuta tootenäidiseid. Sain teada, et Pärnu 
Vabakooli 3. kooliastme õpilaste arvates ei mõjuta reklaam oluliselt nende ostuotsuseid. 
Samuti, et oma meediapädevust hinnatakse heaks.  

Töös püstitatud eesmärgid said täidetud ning tulemuste alusel võib öelda, et noored märkavad 
reklaamides peamiselt kuulsusi ja keelelisi mõjutamisvahendeid. Uurimistöö hüpotees oli, et 
meediapädevus kasvab võrdeliselt vanuse kasvuga. Töös püstitatud hüpotees pidas paika.  

Kuna töös selgus, et vastajad ei tea Eesti reklaamiseaduses olevatest piirangutest lastele 
suunatud reklaami kohta, arvan, et koolis võiks antud teemat teadlikumalt käsitleda.  

Uurimus tehti Pärnu Vabakooli 3. kooliastme näitel. Edaspidi võiks sarnase uurimuse läbi viia 
suurema valimiga, uurides reklaami mõjutusvahendeid sügavamalt, et saadud tulemuste põhjal 
uuendada koolides õppekavasid ja töötada välja paremaid meediakursuse tunnimaterjale. 
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Sotsiaalmeedia kasutamine Pärnu Raeküla 7. klassi näitel 2021/22 õppeaastal 
Uurimistöö 

Hanna-Mirell Sinivee, 9. klass 
Pärnu Raeküla Kool 

 
Juhendaja: Pille Nurk (Pärnu Raeküla Kool) 

 
Valisin oma uurimistöö valdkonnaks meedia ning teemaks sotsiaalmeedia. See teema tundus 
mulle huvitav just sellepärast, et kasutan ka ise sotsiaalmeediat ning soovin saada teada, kuidas 
kasutavad seda Pärnu Raeküla Kooli 7. klassi õpilased. Sotsiaalmeedia on ühismeedia, kus 
inimesed saavad omavahel nii suhelda, jagada teavet, luua sisu, jagada ideid jne. Sotsiaalmeedia 
on muutunud viimasel ajal populaarseimaks suhtlemisvahendiks nii eakamate kui ka nooremate 
seas. Võiks isegi öelda, et sotsiaalmeedia kasutusest on välja kujunenud sõltuvus.  

Uurimistöö eesmärk oli uurida sotsiaalmeedia kasutuse kohta Pärnu Raeküla Kooli 7. klassi 
õpilaste hulgas ning vastata võimalikult täpselt uurimisküsimustele. Koostasin küsimustiku, 
mille abil selgitasin välja sotsiaalmeedia kasutuse eelistused ja teadlikkuse Pärnu Raeküla Kooli 
7. klassi õpilaste hulgas. Küsimustik aitas mul luua parema arusaamise meie kooli 7. klassi 
õpilaste sotsiaalmeedia kasutamise kohta. Küsitluse kaudu sain vastused uurimisküsimustele 
ning ka ühtlasi tulemused uurimistööle.  

Kokkuvõtteks sain teada, et Pärnu Raeküla Kooli 7. klassi hulgas on kolm populaarseimat 
sotsiaalmeedia platvormi Snapchat, TikTok ja YouTube. Õpilastel oli konto kõikidel neil 
platvormidel ning varianti „ei oma üheski“ ei valinud mitte ükski õpilane. Õpilased kasutavad 
maksimaalselt ära võimalusi, mida sotsiaalmeedia neile pakub. Õpilased kasutavad 
sotsiaalmeediat mitmel eesmärgil, kuid enamasti need kattuvad. Vastajate endi arvates on nad 
väga hästi teadlikud sotsiaalmeedia ohtudest ning nad on kuulnud ka viiest levinuimast ohust. 
Õpilased kasutavad nutivahendit neli-viis tundi ööpäevas. Oli ka õpilasi, kes veedavad 
sotsiaalmeedias vähem aega, ja neid, kes veedavad sotsiaalmeedias päevas keskmiselt üle 
seitsme tunni, mis võib tervisele olla juba kahjulik. Kui küsitlusele vastanud õpilased ei kasutaks 
sotsiaalmeediat, tegeleksid nad palju muuga, näiteks veedaksid aega pere ja sõpradega. Oli ka 
õpilasi, kes sooviks õppida rohkem ning oma õpitulemusi parandada. Kõige populaarsem 
nutivahend, millega Pärnu Raeküla Kooli 7. klassi õpilased sotsiaalmeediat kasutavad, oli 
nutitelefon. Kui vaadata vastuseid küsimusele, milleks kasutavad õpilased sotsiaalmeediat, on 
näha, et õpilased on hästi kursis sotsiaalmeedia võimalustega.  

Järeldan, et meie kooli õpilased on teadlikud sotsiaalmeedia kasutajad ning kasutavad 
sotsiaalmeediat erinevate eesmärkidega. Nad oskavad ära kasutada kõikide erivaldkondade 
võimalusi, mis on sotsiaalmeedias neile pakutud ning proovivad olla võimalikult turvalised.  

Kindlasti on palju teemasid, mida võiks edasi uurida, kuid mulle endale pakuksid kõige rohkem 
huvi sotsiaalmeedias olevad ohud, sotsiaalmeedias olevate isiklike andmete turvalisus ning 
kuidas muuta neid veel turvalisemaks, nutivahendid sotsiaalmeedia kasutamiseks. 



178 
 

Eesti kimalaste plakatite koostamine 
Praktiline töö 

Miina Soon, 9. klass 
Tartu Raatuse Kool 

 
Juhendajad: Villu Soon (Tartu Ülikool) 

Aigrid Kõõra (Tartu Raatuse Kool) 
 
Töö eesmärk oli koostada plakatid Eestis elavate kimalaseliikide värvikoodidest. Teema on  
valitud põhjusel, et kimalased on väga olulised looduslikud tolmeldajad ning nende käekäik on 
väga aktuaalne. Plakateid saab kasutada Eesti kimalaste tundmaõppimiseks ning mingil määral 
ka määramiseks.  

Töö teoreetilises osas antakse ülevaade kimalastest, nende eluviisist ja määramisest. Töö 
praktiline osa on kimalaste värviskeemide värvimine ja neist plakatite koostamine. 

Selged ja äratuntavad värvusmustrid on suureks abiks kimalaste liikide eristamiseks, kuigi mõne 
liigi määramisel ei saa vaid sellele toetuda. Antud töös kasutati skeemi, mis jagab kimalase keha 
24 sektsiooniks. See süsteem on küll lihtsustus, aga samal ajal võimaldab kimalase välimust siiski 
piisavalt detailselt kirjeldada.  

Eestist on kimalasi leitud 28 liiki, kellest kaks on meie loodusest välja hävinud ja jäeti seetõttu 
antud tööst välja. Praktilise töö jaoks ehk värviskeemide koostamiseks valiti Tartu Ülikooli 
loodusmuuseumi kollektsioonist igast liigist üks emane ja üks isane eksemplar, aga varieeruva 
liigi puhul kaasati lisaeksemplare. Kimalast uuriti mikroskoobi abil ja valiti töö käigus loodud 
värvikomplektist värv, mis vastas kõige paremini kimalasel oleva värviga kimalase kindlas 
sektsioonis. Skeemide koostamiseks kasutati programmi Adobe Illustrator. 

Programmi Microsoft Powerpoint  abil koostati kaks plakatit, millest ühel on emased ja teisel 
isased isendid. Plakatid on kõigile kättesaadavad ka Vikipeediast teemalehe „Kimalane“ 
välislinkide alt.  
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Tallinna Mustamäe Gümnaasiumi 10.–12. klassi õpilaste teadlikkus veredoonorlusest ja 
selle populaarsusest vastanute seas 
Uurimistöö 

Roos Marii Soosalu, 12. klass 
Tallinna Mustamäe Gümnaasium 

 
Juhendaja: Maarja Rips (Tallinna Mustamäe Gümnaasium) 

 
Käesoleva uurimistöö teema on „Tallinna Mustamäe Gümnaasiumi 10.–12. klassi õpilaste 
teadlikkus veredoonorlusest ja selle populaarsusest vastanute seas“. Teemavalikul lähtuti 
huvist veredoonorluse, ise doonoriks hakkamise ja doonori vere loovutamise põhjuste vastu. 
Kuna veri on eluskude, mida ei saa tööstuslikult toota, vaid seda peavad annetama inimesed 
vabal tahtel, ilma sotsiaalse surve ja materiaalse motiveerituseta, on veredoonorlus meie 
igapäevaelus vägagi oluline ja aktuaalne teema. 

Töö eesmärk oli välja selgitada, mida ja kui palju teavad Tallinna Mustamäe Gümnaasiumi 10.–
12. klassi õpilased veredoonorlusest Eestis; kui suurel määral on vastanud ja vastanute 
perekonnaring veredoonorlusega seotud ja mis ajendab õpilastest veredoonoreid verd 
annetama. Autori kaudne eesmärk oli tekitada õpilastes huvi vereannetamise kui toimingu 
vastu ja panna neid mõtlema veredoonorluse tähtsusele ühiskonnas. 

Töö koosneb teoreetilisest ja praktilisest osast. Teoreetilises osas räägitakse, kes on doonor ja 
mis toiming on veredoonorlus ning mis tähtsust see mängib meie kõigi elus. Samuti 
selgitatakse, millest koosneb veri, mis on veregrupid ning mida tehakse annetatud verega edasi. 

Uurimistöö läbiviimiseks kasutati ankeetküsitlust, mis viidi läbi Tallinna Mustamäe 
Gümnaasiumi 10.–12. klassi õpilaste seas. Küsitlusele vastas 99 õpilast. Eesmärkidest lähtuvalt 
püstitati kolm uurimisküsimust ja kolm neile vastavat hüpoteesi. 

Esimene hüpotees, et Tallinna Mustamäe Gümnaasiumi 12. klassi õpilased on üldiselt 
teadlikumad vereülekannete ajalugu ja Eesti veredoonorluse arengut puudutavates teemades 
kui 10. ja 11. klassi õpilased, osutus osaliselt tõeseks – käesoleva aja veredoonorlusega on 
paremini kursis 11. klass, see-eest selle ajalooga 12. klass. 

Teine hüpotees, mis väitis, et vähemalt 50% vastanud õpilastest endil või nende perekonna 
liikmetel on olnud isiklik kogemus veredoonorlusega või käiakse verd annetamas regulaarselt 
ehk vähemalt kaks korda aastas, pidas napilt paika – veredoonoreid valimi õpilaste ja nende 
perekonna liikmete seas kokku on 50,5%. 

Kolmandale küsimusele vastav hüpotees, et valimi näitel käiakse peamiselt verd annetamas 
lihtsast tahtest teisi inimesi aidata, leidis valimi kolme veredoonori kujul täieliku kinnituse. 

Õpilaste teadlikkus veredoonorlusest on pigem hea, kuid veredoonorluse populaarsus valimi 
õpilaste endi seas on pigem madal. Positiivne on aga see, et on suur hulk õpilasi, kes avaldasid 
huvi lähitulevikus veredoonoriks saada. 
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Inimese papilloomiviiruse vastase vaktsineerituse tase ja sellest keeldumise põhjused 
kolme Eesti gümnaasiumi näitel 
Uurimistöö 

Mia Marie Sukles, 11. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Tiina Talvi (Tallinna Reaalkool) 

Elen Vettus (Ida-Tallinna Keskhaigla) 
 
Eestis diagnoositakse igal aastal hinnanguliselt 160 emakakaelavähi esmasjuhtu, millest 
ligikaudu 95% on põhjustanud inimese papilloomiviirus. Kuigi riiklikus immuniseerimiskavas on 
inimese papilloomiviiruse vastane vaktsiin alates 2018. aastast 12–14-aastastele tüdrukutele 
tasuta kättesaadav, on vaktsineerituse tase noorte seas siiski madal. 

Käesoleva töö eesmärk oli hinnata inimese papilloomiviiruse vastase vaktsineerituse taset 
erinevate Eesti gümnaasiumite näitel ning analüüsida vaktsineerimisest keeldumise põhjuseid.  

Uurimistöö koosneb kahest osast. Esimeses, uurimuslikus osas antakse ülevaade inimese 
papilloomiviirusest, sellega kaasnevatest riskidest, vaktsineerimisest ning üldlevinud 
vaktsineerimisest keeldumise põhjustest. Praktilises osas analüüsiti 230 kooliõpilase vastuseid 
Tallinna Reaalkoolis, Läänemaa Ühisgümnaasiumi ja Kohtla-Järve Gümnaasiumi 
gümnaasiumiosas läbi viidud küsitlusele. 

Analüüsi käigus leiti, et kolme uuritud kooli võrdluses on kõrgeim inimese papilloomiviiruse 
vastase vaktsineerituse määr Tallinna Reaalkoolis (53%), järgneb Kohtla-Järve Gümnaasium 
(37%) ning kõige vähem on vaktsineerituid Läänemaa Ühisgümnaasiumis (29%). 
Mittevaktsineerimise või vaktsineerimisest keeldumise põhjuste seas tulid enim esile põhjused 
„ei teadnud, et see võimalik on“ (23,3% neist, kes ei ole vaktsineeritud) ning „vanemad ei luba“ 
(20% neist, kes ei ole vaktsineeritud). Vastustest selgus, et nii Läänemaa Ühisgümnaasiumis kui 
ka Kohtla-Järve Gümnaasiumis oli peamine vaktsineerimisest keeldumise põhjus „ei teadnud, 
et see on võimalik“ ning Tallinna Reaalkoolis oli peamiseks vaktsineerimisest keeldumise 
põhjuseks „vanemad ei luba“. 

Käesolev uurimistöö andis kinnituse, et HPV-vastase vaktsineerituse tase on Eestis soovitatust 
mitu korda madalam ning see on peamiselt põhjustatud madalast ühiskondlikust teadlikkusest. 
See probleem vajab intensiivset tähelepanu ning ühiskondliku teadlikkuse parandamist. 
Teadlikkuse kasvuga paraneb ka HPV-vastase vaktsineerituse tase ning suurem HPV-vastase 
vaktsineerituse tase hoiab ära suurel hulgal vähki haigestumisi ning seeläbi vähisurmasid. 

Püstitatud eesmärgid said töö käigus täidetud ning uuringut võiks korrata suurema valimiga. 
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Kontrolltöö kui stressori füsioloogilise mõju hindamine kortisooli taseme analüüsi alusel 
Tallinna Reaalkooli õpilaspopulatsioonis (n = 66) 
Uurimistöö 

Kristjan Suuder, 12. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Martin Saar (Tallinna Reaalkool) 

Inga Sarand (Tallinna Tehnikaülikool) 
Viiu Paalme (Tallinna Tehnikaülikool) 
Pirjo Spuul (Tallinna Tehnikaülikool) 

 
Hariduskeskkond nõuab seda kandvailt inimestelt pingutusi, kohanemist ja töövõimet. 
Pingeseisundiga kaasnev stress on vastavates ringkondades sageli kajastust leidev teema. 
Inimorganismis on üks stressivaste tunnuseid kortisooli eritumine, mis on loodusliku 
kohanemisreaktsiooni oluline komponent. Kontrolltöö kui stressori mõju seisneb sellest 
tingitud kestvast vaimsest väljakutsest, mis aktiveerib inimorganismis kohanemisreaktsiooni – 
stressivaste. Uurimistöö eesmärk oli kvantifitseerida kontrolltöödest tingitud stressivastet 
kortisooli alusel, uurida kortisoolivaste seost subjektiivse emotsionaalse enesehinnanguga ja 
anda hinnang ebanormaalsete kortisoolivastete esinemissagedusele õpilaspopulatsioonis. See 
hõlmas õpilastelt kontrolltöö järel süljeproovide ja andmete kogumist, mida teostati vastavalt 
testtuubide ja samal ajal täidetava ankeedi abil. Süljeproove analüüsiti laboris ELISA-meetodil. 
Uurimistöö valim moodustus 66 Tallinna Reaalkooli gümnaasiumiõpilaste antud proovist.  

Koolistressi mõiste on projekti kaudu leidnud kvantitatiivse aluse, millest on võimalik järgmiste 
uurimistööde tegemisel lähtuda. Keskmine protsentuaalne kortisoolitaseme tõus vastena 
kontrolltööle oli käesoleva uurimistöö andmete kohaselt 125%. Kuni 15 minutit pärast stressori 

möödumist oli huvialuste kortisooli kontsentratsioon süljes keskmiselt 9,9 𝑛𝑛𝑛𝑛𝑛𝑛𝑛𝑛
𝐿𝐿

 . Indiviidide 

isikliku negatiivse afekti hinnangu ja nende kortisoolivaste ning kortisoolitaseme vahel oluline 
korrelatsioon puudus (𝑟𝑟 = 0,16). Vähemalt neljas proovis esineva kortisooli kontsentratsioon oli 
normaalist madalam ja kümne proovi tulemusi võis uurimistöö käigus püstitatud kriteeriumi 
järgi pidada ebaadekvaatseks. Esialgsete andmete alusel võib seega hinnata kortisoolivaste 
tömbistumise all kannatavate õpilaste määra umbes 15%-le. Uurimistöö teisejärgulise 
tulemusena avastati andmeline demonstratsioon Yerkes-Dodsoni seaduspärale.  

Uurimistöö tulemusel selgunud hinnangud vajavad tulevikus täpsemat uurimist. Edasiste 
probleemide hulka kuuluvad kindlasti huvialuste isiklike eripärade elimineerimine ja valimi 
ulatuslik arvuline laiendamine ning mitmekesistamine. Stressivaste on mitmekesine ja 
kompleksne reaktsioon, mille puhul on oluline jätkata ka teiste selles osalevate hormoonide 
esinemismustreid ja mõju. Hariduskeskkonna kui stressori intensiivsus on antud töö 
tulemusena kajastust leidnud, kuid seda intensiivsust määravad tegurid vajavad edasist 
käsitlust. 
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Potikedraga esemete valmistamine 
Praktiline töö 

Reiko Suur, 9. klass 
Parksepa Keskkool 

 
Juhendaja: Anneli Arike (Parksepa Keskkool) 

   
Mulle meeldib teha praktilist tööd ja näha asjade valmimist. Olen varemgi käsitsi savi voolinud, 
aga potikedraga töötamise kogemus mul puudus. Tundus huvitav väljakutse proovida 
potikedraga savi voolimist. See on igati praktiline kogemus, mida saab ka tulevikus rakendada. 
Keraamikaga tegelemiseks ei pea olema professionaal. Savi leidub maapõues üle kogu maailma 
ning sellest voolimine on kõigile jõukohane. Savi on üks esimestest maavaradest, mida meie 
esivanemad hakkasid kasutama juba 35 000 aastat tagasi.  

Loovtöö eesmärk on avardada oma teadmisi savist ning keraamikast ja õppida potikedraga savi 
voolimist ning keraamilise eseme valmistamist. Oleks tore köögilaual näha enda tehtud savist 
esemeid. Plaanis on potikedraga valmis saada 10 eset. Tänapäeval ei ole potikeder koolides 
tavapärane ning seega pole enamik õpilasi sellega töötanud ega näinud ise esemete valmimist. 

Enne saviga tööle asumist tutvusin põhjalikult Leo Rohlini „Keraamika käsiraamatuga“. 
Potikedra kasutamist õpetas juhendaja Anneli Arike, kes andis ka kõik muud tööks vajalikud 
materjalid, nagu savi, lõikamistraat, glasuur. 

Algne mõte oli teha potikedra peal 10 eset. Lõpuks jõudsin teha seitse asja, kuid nendest kaks 
läksid töö käigus katki. Sain alles töö käigus selgeks, et savist esemete lagunemine on täiesti 
tavaline. Kuna ma ei olnud varem sellega tegelenud ning kõrvalt vaadates tundus potikedra 
kasutamine lihtne. Vaja on osata kasutada õiget tehnikat. Savitükk tuleb potikedral asetada 
õigesse kohta. Lisaks peab savi olema õige niiskusega. Tähtis on ka käte omavaheline koostöö. 
Potikedral valminud esemetele andis palju juurde see, et neid oli võimalik katta glasuuriga ning 
põletusahjus põletada. 

Mulle väga meeldis see teema ja eriti meeldis töö praktiline osa, kus sain savi peal käsi libistada. 
Saviga tegelemine rahustab ja sunnib keskenduma tehtavale. Oma kogemusele tuginedes 
arvan, et igas koolis võiks olla potikeder õpilaste keskendumisoskuse õpetamiseks. Me õpime 
järjest rohkem kasutama nutivahendeid, aga ehk on aeg proovida ka ammu kasutuses olnud 
vahendeid. 
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Mutatsiooni tuvastamine ja iseloomustamine äädikakärbse Schnurri geenis 
Praktiline töö 

Maria Säkki, 12. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Laura Tamberg (Tallinna Tehnikaülikool) 

Sirle Oja (Gustav Adolfi Gümnaasium) 
 
Käesolevas töös uuriti ja tuvastati äädikakärbse Schnurri geenis toimunud mutatsiooni. Schnurri 
(Shn) on äädikakärbse tsink-sõrm transkriptsioonifaktor, mille funktsiooni on uuritud 
morfogeeni Decapentaplegic (Dpp) signaalrajas. Shn-l on oluline roll paljudes äädikakärbse 
arengulistes protsessides, nagu näiteks tiiva areng, aksonite ja sünapsite areng, jala areng ning 
perifeerse närvisüsteemi areng. Shn-i üheks kolmest ortoloogiks imetajates on HIVEP2 (Human 
immunodeficiency virus enhancer-binding protein 2), mis reguleerib muu hulgas imetajate aju 
arenguga seotud geenide ekspressiooni. Mutatsioonid HIVEP2 geenis põhjustavad rasket 
vaimse alaarengu sündroomi. Lisaks seostatakse HIVEP2 geeni ka skisofreeniaga. Seega, kuna 
Shn on HIVEP2-e ortoloog, annab Shn-i uurimine väärtuslikke teadmisi HIVEP2 ja sellega seotud 
haiguste kohta. 

Kirjanduse ülevaates tuuakse välja äädikakärbse kasutamise eelised teadustöös, tutvustatakse 
HIVEP valkude perekonda ning sellesse kuuluvat HIVEP2 valku ja selle ortoloogi äädikakärbses 
ehk äädikakärbse Shn valku. Samuti tutvustatakse HIVEP2 geeni mutatsioonidest põhjustatud 
haigusi. Lisaks antakse ülevaade uurimistöös kasutatavatest meetoditest ja tehnoloogiatest, 
nagu CRISPR-Cas9 tehnoloogia, PCR-i meetod ja Sangeri sekveneerimine.  

Töö eksperimentaalses osas amplifitseeritakse Shn geeni regiooni, mis arvatavasti on 
muteerunud, ja sekveneeritakse see. Saadud sekveneerimistulemused joondatakse teada oleva 
Shn-i järjestusele mutatsiooni tuvastamiseks. 

Uurimistöö eesmärk oli saada teada, millised mutatsioonid on äädikakärbse Schnurri geenis 
toimunud, amplifitseerides Shn geeni regiooni, mis arvatavasti on muteerunud, ja seda 
sekveneerides.  Andmete saamiseks viidi läbi katse,  kus kõigepealt kasvatati äädikakärbeste liin 
(vaglad). Seejärel läbiti protsessid, nagu DNA eraldamine, PCR, geelelektroforees ja 
sekveneerimine. Õnnestus ampifitseerida 476 aluspaari pikkune amplikon, mis tähendab, et 
geelelektrofroees õnnestus. Sekveneerimistulemustest selgus, et mutatsioon äädikakärbse 
schnurri geenis oli põhjustanud valgujärjestuses nelja aminohappejäägi deletsiooni. Samuti 
selgus, et uuritav Shn mutatsioon põhjustab homosügootsena letaalsust peale teist vagla 
staadiumi, kuna ei leitud ühtegi mitte-fluorestseeruvat kolmanda astme vakla. 

Kokkuvõttes andis äädikakärbse Schnurri geenis toimunud mutatsiooni uurimine palju uusi 
teadmisi HIVEP2-seotud haigustest ja antud liini saab kasutada HIVEP2 geeni põhjustatud 
haiguse uurimiseks.   
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Algteadmised õigusest mittejuristile 
Praktiline töö 

Marielle Särel, 12. klass 
Ülenurme Gümnaasium 

 
Juhendajad: Tõnis Märtson (Ülenurme Gümnaasium) 

Viive Peiker (Ülenurme Gümnaasium) 
 

Käesoleva praktilise töö „Algteadmised õigusest mittejuristile“ eesmärk oli töötada läbi olulised 
seadused (riigiõigus, lepinguseadus, perekonnaõigus, tööõigus, õigusrikkumine) ning kirjeldada 
ja põhjendada neid seadusi, mida peaks tundma iga mittejurist. Lisaeesmärgiks oli korraldada 
õpilastele seminar teemal „Algteadmised õigusest mittejuristile“ ja saada ka vajalikku 
tagasisidet seminari kasulikkusest.  

Seminari edukaks läbiviimiseks koostas töö autor seminari kava, slaidiesitluse, 
tagasisideküsitluse ja hilisemaks teadmiste kinnitamiseks ka infolehe, mille tõttu olid 
tagasisideküsitluse vastused põhjalikumad.  

Seminarid viidi läbi 24. jaanuaril 2022 kell 11:40 ja 12:55 ning 7. veebruaril 2023 kell 13:50, 
need kestsid ühe akadeemilise tunni. Peale seminaride toimumist tehti tagasisideküsitlus, 
milles kajastus hinnang toimunule.  

Töö esimese peatükis anti ülevaade olulistest seadusandlikest aktidest ning riigi kodanike 
õigustest ja kohustustest. Teises peatükis kirjeldati lepinguid, lepingute sõlmimist ja lepingute 
liike. Kolmandas peatükis räägiti lähemalt perekonnaõigusest, mille alla kuulusid 
perekonnaseadus, hooldusõigus, kooseluvormid ja ülalpidamine. Neljandas peatükis räägiti 
tööõigusest, töölepingu sõlmimisest ja lõpetamisest ning töö- ja puhkeaegadest. Töö praktilises 
osas viidi läbi seminar.  

Töö täitis püstitatud eesmärgid ja õpilaste tagasiside oli positiivne. Töö kaitsti hindele „väga 
hea“, positiivse hinnangu tööle andis ka retsensent, Kambja valla jurist Kaupo Piirsalu. 
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Glüfosaadi mõju äädikakärbse sigivusele ja arengukiirusele 
Uurimistöö 

Sanne Säär, 12. klass 
Kuusalu Keskkool 

 
Juhendajad: Mall Koppel (Kuusalu Keskkool) 

Hanna Antson (Tartu Ülikool) 
Priit Jõers (Tartu Ülikool) 

 
Antud uurimistöö eesmärk oli uurida puhta glüfosaadi ja erinevate glüfosaati sisaldavate 
herbitsiidide (Roundup® G ja Taifun B) mõju äädikakärbeste viljakusele ja arengukiirusele. 
Samuti uuriti Roundup G söötmel üles kasvanud Drosophila viljakuse ja arengukiiruse erinevusi. 
Töös antakse ülevaade uurimise vajalikkusest, äädikakärbsest kui mudelorganismist ja 
eelnevatest uuringutest, kus uuriti glüfosaadi mõju mittesihtorganismidele. Tolmeldajate 
olulisusest ja glüfosaadi kui herbitsiidi populaarsusest lähtuvalt on oluline olla kindel, et 
herbitsiidil ei oleks äädikakärbestele toksilist mõju.  

Katsed viidi läbi Tartu Ülikooli molekulaar- ja rakubioloogia instituudi laborites. Äädikakärbeste 
söötmele lisati kas puhast glüfosaati, Roundup G või Taifun B vesilahust. Loeti ära embrüod, 
nukud ja täiskasvanud kärbsed ning tulemuste põhjal arvutati keskmine, standardhälve ning 
ajapunktide statistilist relevantsust hinnati Studenti t-testiga. Nukkude ja täiskasvanud kärbeste 
arvud anti ka protsentuaalselt, et väljendada paremini, mitmendal päeval arenevad embrüod 
nukkudeks ja nukud kärbesteks.  

Töö tulemusena leiti glüfosaati sisaldavate herbitsiidide selge negatiivne mõju äädikakärbse 
sigivusele ja arengukiirusele. Roundup G söötmel üles kasvanud kärbestel viljakus vähenes, 
areng aeglustus, nukkude ja täiskasvanud kärbeste valmimine lükkus edasi. Siiski negatiivne 
mõju oli pöörduv ja järgmisele põlvkonnale edasi ei kandunud. Taifun B oli letaalne vastsete 
esimeses kahes arengustaadiumis ja nukke ega täiskasvanud kärbseid seega ei valminud. Puhta 
glüfosaadi mõju oli kõikuv ja ei näidanud aine otsest toksilisust. 
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Galaktikagruppide algoritmi analüüs 
Uurimistöö 

Kaisa Talts, 12. klass 
Pärnu Sütevaka Humanitaargümnaasium 

 
Juhendajad: Erkki Tempel (Pärnu Sütevaka Humanitaargümnaasium) 

Elmo Tempel (Tõravere observatoorium) 
 
Universumis koondub mass gravitatsiooni tõttu sfääriliselt. „Tavalise“ ehk käegakatsutava aine 
kõrval koondub samadesse sfäärilistesse ruumipiirkondadesse ka tumeaine, mis reageeribki 
tavalise ainega vaid gravitatsiooni kaudu. Teades galaktikagruppide asukohta 
kolmemõõtmelises taevaruumis, on võimalik määrata erineva massiga tumeaine halode 
esinemissagedus ruumalaühiku kohta ehk halo massifunktsioon.  

Kui simuleeritud universum, kuhu on sisendiks antud teatud konstandid, kattuks päris elu 
universumiga, siis kattuksid ka halo massifunktsioonid. Teoreetilise ja vaatlustega kaardistatud 
halo massifunktsiooni võrdlemisel saab seega teada, kas eeldatav universumi mudel ja 
konstandid kehtivad ka päris universumis. Et eksisteeriks võimalikult täpne võrdluspunkt 
reaalsusega, tuleb mõõta võimalikult täpne halo massifunktsioon. Mida täpsemini kaardistada 
galaktikagruppe, seda täpsemini on võimalik hinnata iga grupi massi ehk ka tumeaine massi 
ning seeläbi leida täpsem halo massifunktsioon.  

Antud töös uuriti algoritmi, mis grupeerib galaktikaid gruppidesse, ja analüüsiti, kas algoritmis 
leidub süstemaatilisi vigu ning kas nendest on võimalik vabaneda. Töö käigus uuriti algoritmi 
muutmise käigus kokku umbes 400 galaktikagruppi. Algoritmis leiti mõned probleemid, millele 
lahendust ei leitud. Samas aga leiti algoritmist mitu laia ulatusega probleemi, mida oli võimalik 
lahendada, ning probleemide lahenemisel muutus algoritm virialiseerunud (ehk sfääriliste) 
galaktikagruppide koostamisel täpsemaks. 
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Tööstusliku robotkäe ehitamine 
Praktiline töö 

Markus Tamm, 12. klass 
Tartu Tamme Gümnaasium 

Robin Otter, 12. klass 
Tartu Tamme Gümnaasium 

 
Juhendaja: Mathias Mõttus (Tartu Tamme Gümnaasium) 

 
Meie praktilise töö eesmärk oli disainida ja ehitada kuue vabadusastmega robotkäsi.  

Töö eesmärgid ja ajakava olid tehtud liiga ambitsioonikalt, lisaks esines tööd tehes tagasilööke, 
mis aeglustasid projekti valmimist. Töö jaoks materjale otsides võtsime ühendust robootika 
spetsialistidega Tartu Ülikoolist ning õppisime palju käigukastide tööpõhimõtete kohta. 
Tööprotsessi käigus ehitasime valmis töötava robotkäe ja programmeerisime selle lihtsamaid 
liigutusi tegema. Valminud robotkäsi on võimeline 25 cm ulatuses ringi tõstma kuni 
mõnesajagrammiseid kehasid. Robotkäe käigukastide disainimiseks ja katsetamiseks kulus 
oodatust rohkem aega. Olime sunnitud samal ajal uurima käigukastide tüüpide kohta ja 
probleeme tekitasid 3D-printimisel kasutatud tehnikate ja materjalide omadused.  

Tulevikus võiks arendada seda tööd edasi, lisades robotkäele rohkem funktsionaalsust ja 
kasutajamugavust. Üks algul ambitsioonikaid ideid on lisada robotkäele masinnägemisega 
objektituvastus, et robot suudaks ise töökeskkonnast objekte ära tunda ja nendega vastavaid 
ette seatud ülesandeid teha. Kasutajamugavust tahtsime lahendada mobiilse rakenduse 
loomisega, mille abil saaks lihtsa vaevaga robotit liigutada. Nende funktsionaalsusteni me ei 
jõudnud, sest roboti disainimine ja jõuülekannete katsetamine võttis oodatust kauem aega.  

Praktiline töö oli õpetlik ja pigem edukas, sest põhieesmärk – enda disainitud robotkäe 
ehitamine – sai täidetud.  
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Ajalooline dokumentaalfilm Theodor Lutsust 
Praktiline töö 

Hans Joosep Tamme, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Kaarel Viljaste (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Minu praktiline töö on koostatud teemal „Ajalooline dokumentaalfilm Theodor Lutsust“. Valisin 
selle teema, sest tunnen huvi ajaloo ja filminduse vastu. Lisaks sellele tahtsin õppida 
dokumentaalfilmide tegemist.  

Theodor Lutsust sai minu töö põhifookus, kuna avastasin, et temast pole ühtegi korraliku 
elulooraamatut või dokumentaalfilmi tehtud. Tahtsin luua informatiivse filmi, mis oleks 
kättesaadav ka noortele, et noorem generatsioon tunneks ära Theodor Lutsu nime. Nii saaks 
rohkem inimesi tuttavamaks meie riigi filmiajalooga.  

Minu praktilise töö eesmärk oli luua lühike, kokkuvõtlik eestikeelne dokumentaalfilm, mis 
tutvustaks Theodor Lutsu elulugu ja karjääri. Tähtis oli ka dokumentaalfilmi monteerimisstiil, 
mis pidi hoidma vaataja tähelepanu, seda hea tempo ja huvitava visuaalse materjaliga.  

Dokumentaalfilmi tegemiseks vajalikud teoreetilised teadmised omandasin peamiselt 
internetist, kuid kasutasin oma allikateks ka raamatuid ja seminare. Inspiratsiooni dokfilmi stiili 
jaoks kogusin veebiportaalist Youtube, kus leidsin sisuloojaid, kes teevad videoessesid 
filmiajaloo teemal. Stsenaariumi, montaaži ja pealelugemise tegin kõik ise.  

Töö täidab minu püstitatud eesmärke, sest see võtab kokku Theodor Lutsu eluloo ja tutvustab 
vaatajale Eesti filmi ajalugu. Film on eestikeelne ja seda saab kasutada õppetöös. Filmi 
kogupikkus on 17 minutit ja 39 sekundit ja on läbinisti informatiivne. Minu dokumentaalfilmi 
visuaalne pool sisaldab pilte inimestest, kes mängisid Theodor Lutsu elus suurt rolli, filmiklippe 
Lutsu filmograafiast, pilte tolleaegsetest ajalehtede artiklitest, tähtsatest hoonetest ja 
sündmustest ning klippe dokumentaalfilmidest, mis näitavad 20. sajandi esimese poole Eestit.  

Praktiline töö „Ajalooline dokumentaalfilm Theodor Lutsust“ on väärtuslik kõikidele, kes 
tunnevad huvi Eesti ajaloo ja filmi vastu või kes tahavad seda kasutada õppetöös. 
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1890-ndate stiilis naiste rõivakomplekti valmistamine 
Praktiline töö 

Mia Lisette Tamme, 12. klass 
Tallinna Saksa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Vilja Konovalov (Tallinna Saksa Gümnaasium) 

 
Oma praktiliseks tööks valisin sellise teema, kuna rõivad on osa meie igapäevaelust. Vajadus 
millestki nii tavalisest nagu iga päev selga pandavad riided midagi erilist teha on olnud inimeste 
jaoks tähtis juba tsivilisatsiooni algusest peale. Tänapäeva moega oleme me kõik tahes-
tahtmata kursis, sest see ümbritseb meid iga päev. Möödunud aegade moega pole aga sama 
lugu. Mõned inimesed võivad 19. sajandi rõivaid ekslikult pidada keskaegseteks, kuid tegelikult 
on 19. sajand lähemal tänapäevale kui keskajale. Parem oleks neil vahet teha, kuna ka riided on 
osa meie kultuurist ja ajaloost. Kui jätta tähelepanuta üks detail, ei saa vaadelda tervet pilti. 

Selle töö eesmärk on ühe 1890-ndate stiilis naiste rõivakomplekti valmistamine, mille jaoks on 
arvesse võetud nii 1890-ndatel ilmunud juhendeid, säilinud rõivaid kui ka tänapäevaseid 
uurimusi. Selle töö kogemuslik eesmärk on arendada oma õmblusoskust, õpetada, kuidas 
joonistada oma mõõtude järgi lõikeid, ja täiendada teadmisi 19. sajandi lõpu naistemoest. 

Selleks kogusin esmalt andmeid selle kohta, milliseid riideid tolle aja naised kandsid, mis olid 
tänapäeva inimestele vähem tuntud esemete funktsioonid ning millised olid rõivaste värvid. 
Seejärel uurisin tegurite kohta, mis tol ajal moodi mõjutasid. Tähtsamad neist olid näiteks 
spordikultuuri arenemine, tervis ja tööstuse areng. Tegin endale selgeks, mismoodi 1890-ndatel 
valmistati kauplustes müüdavaid rõivaid ning kuidas valmisid kodudes riided. Viimaks viisin 
ennast lähemalt kurssi meetodiga, mida kavatsesin oma rõivakomplekti lõigete joonistamisel 
kasutada. Seejärel tegin saadud informatsiooni põhjal otsused, millised riided ma endale 
õmblen ja milliseid materjale mul selle jaoks vaja on. Joonistasin lõiked ja õmblesin rõivad 
valmis. 

Tulemuseks sain ma rõivakomplekti, mis meenutab 1890-ndatel kantud riideid. Selle juurde 
kuuluvad valge pikkade varrukate ja kõrge kraega särk, maani seelik, jakk (inglise keeles Eton 
jacket) ja vöö. Komplekti juures on mõned asjad, nagu näiteks materjal, mis ajastusse ei sobi, 
kuid üldmulje on veenev. 
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Gümnaasiuminoorte karjäärivalikud pärast kooli lõpetamist ja neid mõjutavad tegurid 
kolme Tartu gümnaasiumi näitel 
Uurimistöö 

Eva Kristine Tammine, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Janika Kaljula (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Uurimistöö teema on Tartu gümnasistide karjäärivalikud, neid mõjutavad tegurid ja noorte 
ettekujutus karjääritee kujunemisest. Valisin selle teema seetõttu, et ma pole veel täiesti kindel, 
millise erialaga sooviksin oma tulevikku siduda, ning soovisin saada suuremat pilti sellest, kui 
palju leidub minuga sarnaseid gümnaasiuminoori. Karjääriteema kohta infot uurides arenes 
edasi huvi tutvuda ka karjääriteekonna üldise olemusega ning analüüsida karjääriteenuste 
efektiivsust. Õppimine, töötamine ja karjäär on elu osad ning puudutavad kõiki inimesi, 
sealhulgas noori, ja seetõttu on vastava valdkonna uurimine igati aktuaalne.  

Uurimistöö eesmärk oli uurida, millised tegurid mõjutavad noorte erialavalikuid, kuidas 
panustavad gümnaasiuminoored oma karjääri planeerimisse ning millised on gümnasistide 
karjäärialased plaanid kooli lõpetamise järel.  

Eesmärgist lähtudes püstitasin kolm uurimisküsimust: kuidas mõjutavad gümnasisti 
erialavalikut lapsevanemad, hobid, töökogemus ja tudengivarjuks olemise kogemus, ,kuidas 
gümnaasiuminoored panustavad oma karjääri kujundamisse ja millised on 
gümnaasiumiõpilaste plaanid pärast gümnaasiumi lõpetamist?  

Uurimistöö küsimustele vastuste leidmiseks uurisin infot erinevatest internetiallikatest ja 
raamatutest ning koostasin ka anonüümse küsimustiku internetikeskkonnas Google Forms. 
Kasutasin kvantitatiivset uurimismeetodit ning mugavusvalimit. Küsimustikule vastasid Miina 
Härma Gümnaasiumi, Tartu Tamme Gümnaasiumi ning Jaan Poska Gümnaasiumi 10. ja 12. 
klassi õpilased.  

Uurimistööst tuleb välja, et töökogemusel on noorte erialavalikule suur mõju, samas kui 
lapsevanemate, hobide ja tudengivarjuks käimise kogemust noored vastava otsuse tegemisel 
kuigi mõjukaks ei pea. Gümnaasiuminoored on motiveeritud kasutama erinevaid teenuseid, mis 
toetavad nende karjääri arengut. Suuremal osal noortest on olemas ettekujutus, mida nad 
sooviksid pärast gümnaasiumi lõpetamist edasi teha. Tööst selgub ka, et koolinoored 
väärtustavad Eesti haridus- ja töömaastikku.  

Uurimistööd saaks edasi arendada, analüüsides karjääriteenuste efektiivsust ning töötades 
välja lahendusi, kuidas saaks karjääriõpet koolides õppekavaga paremini integreerida. 
Kahtlemata pole minu esiletõstetud karjäärivalikuid mõjutavate tegurite loetelu ammendav 
ning seetõttu on võimalik vaatluse alla võtta veel mitmeid teisi samalaadseid tegureid. 
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Eri päritolu meesortide antibakteriaalsete omaduste võrdlus antibiootikumidega 
bakterikultuuri Escherichia coli puhul 
Uurimistöö 

Helena Tammsaar, 12. klass 
Tallinna Inglise Kolledž 

 
Juhendajad: Lenne Nigul (Tallinna Tehnikaülikool) 

Kaisa-Helena Luht (Tallinna Inglise Kolledž) 
 
Üks olulisemaid ravimeid bakteriaalsete haiguste vastu on antibiootikumid, kuid ravimite 
massilise kasutamisega meditsiinis kaasneb ravimiresistentsuse globaalne kriis. Seepärast 
otsitakse antibiootikumidele pidevalt uusi alternatiive. Uute ravimite otsingul jõutakse tagasi ka 
rahvameditsiini. Üks ajalooliselt laialdast meditsiinilist kasutust leidnud rahvameditsiini ravim, 
mis sisaldab ka olulisi antibakteriaalseid omadusi, on mesi. Selle uurimistöö eesmärk oli uurida, 
kas meel on antibakteriaalne toime, ning hinnata, kui suur on mee antibakteriaalne toime 
võrreldes antibiootikumidega, ja analüüsida, kas see toime võiks tulevikus leida kasutust 
meditsiinis antibiootikumiresistentsuse probleemi lahendusena.  

Töö eesmärgi täitmiseks püstitati järgmised hüpoteesid:  

● Meel on olemas antibakteriaalne toime tänu kindlatele omadustele, näiteks kindel 
keemiline koostis ja füüsikalised omadused, mis pakuvad antibakteriaalset toimet ka 
bakterikultuuri E.coli puhul. 
● Erineva päritoluga meesortidel on erineva suurusega antibakteriaalne toime, sest mee 
omadused, mis mõjutavad mee antibakteriaalse toime suurust, sõltuvad mee geograafilisest 
päritolust.  
● Mee antibakteriaalne toime pole võrreldes antibiootikumi toimega sama suur, kuid piisavalt 
efektiivse toimega, tekitades nii inhibitsiooni ala kui pärsitud kasvu ala, et olla sobiv asendus 
antibiootikumidele antibiootikumi resistentsuse kriisile lahenduse pakkumiseks.  

Hüpoteeside tõestamiseks kasutatakse meetodit disc diffusion, mis võimaldab võrrelda 
antibiootikumide kanamütsiin, ampitsilliin ja ka erinevate meesortide antibakteriaalset toimet 
bakterikultuuri E. coli puhul. Uurimistöös esitatud hüpoteesid said kinnitust ja seega olid 
uurimistulemused järgmised. Meel on antibakteriaalne toime bakterikultuuri E. coli puhul, mis 
on erinevatel meesortidel eri suurusega. See toime on väiksem kui antibiootikumidel, kuid 
piisavalt efektiivne, et pakkuda tulevikus potentsiaalselt kasutust antibiootikumiresistentsuse 
probleemi lahendusena meditsiinis.  

Uurimistöö suutis tõestada mee antibakteriaalset toimet ning seda, et see eksisteerib ka Eesti 
päritolu meesortidel. See tähendab, et tulevikus on võimalik ka Eesti mett rakendada 
antibiootikumiresistentsuse kriisi lahendamisel uue potentsiaalse ravimina. Edasi tuleks 
täpsemalt uurida, kuidas saab erilise füüsilise olemusega mett kasutada efektiivselt meditsiinis 
ja kuidas rakendada mee täielikku potentsiaalset antibakteriaalset toimet. 
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Arstiabi ja apteek Tamsalus 1920.–1990. aastatel 
Uurimistöö 

Sandra Tinnuri, 12. klass 
Tamsalu Gümnaasium 

 
Juhendaja: Maie Nõmmik (Tapa Gümnaasium) 

 
Uurimistöö teemal „Arstiabi ja apteek Tamsalus 1920.–1990. aastatel“ eesmärk oli välja 
selgitada, kuidas ja milliseid tervishoiuteenuseid Tamsalu elanikel oli võimalik sel perioodil 
saada.  

Materjali uurimistöö koostamiseks leidus Tamsalu muuseumis (fotod, mälestused), raamatus 
Tamsalu kohta, samuti internetis. Lisaks sellele tegi autor kolm intervjuud.  

Töö koosneb kolmest peatükist, milles antakse ülevaade Tamsalu esimesest jaoskonnaarstist, 
haigla ja ambulatooriumi töötajatest ja tegevusest, samuti Tamsalu apteegist. Teine peatükk on 
jagatud omakorda neljaks alapeatükiks, milles iseloomustatakse täpsemalt Tamsalu haigla 
ruume ja olmet, inimesi, kes haiglas ja ambulatooriumis töötasid ning seda, milliseid 
tervishoiuteenuseid nad osutasid.  

Selgus, et esimene arst V. Tiltin alustas Tamsalus tööd 1925. aastal. 1944.–1977. aastani oli 
Tamsalus haigla, seejärel said Tamsalu inimesed abi ambulatooriumist ja Vajangul ning 
ettevõtetes loodud velskripunktidest. Apteek alustas tööd 1924. aastal. Nii apteek kui ka 
esimene arst, haigla, hiljem ambulatoorium, asusid Tamsalus Meritsa majas Kesk tänaval kuni 
1998. aastani. Kõige raskem aeg oli 1960.–1970. aastatel, kui Tamsalust sai endeemilise 
kõhutüüfuse keskus ning tuli võidelda ka teiste nakkushaiguste ja tavaliste tervisemuredega, 
aga arstid ja meditsiinipersonal vahetus tihti – Tamsalusse ei tahetud pikemaks ajaks tööle 
jääda. Samas oli apteegi ja haigla kollektiiv ühtehoidev ja sõbralik. Arstid R. Liivak ja A.-L. 
Normann, velsker R. Abel ämmaemand J. Kallonen ja teisedki hoolitsesid Tamsalu elanike 
tervise eest pea terve oma tööelu kuni pensionile minekuni. Apteeki juhatasid pikemat aega 
Mihkel Õunmann ja Virve Nurm.  

Arstiabi ja apteegi ajalugu Tamsalus ei ole varem põhjalikumalt uuritud. Selleski uurimistöös 
kirjapandut tuleks edaspidi täiendada. 
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Kui palju rakendavad 10 kõige räägitumat keelt ning nendega võrreldes eesti keel heli 
kõrguste muutust? 
Uurimistöö 

Joosep Toom, 12. klass 
Miina Härma Gümnaasium 

 
Juhendaja: Hendrik Vija (Miina Härma Gümnaasium) 

 
Selle uurimistöö üldine temaatika, heli, tuleneb minu enda kogemusest muusikaga. Üles 
kasvades õppisin muusikakoolis klaverit ja viiulit kokku 10 aastat. Peale Tartusse kolimist 
lõpetasin ma kahjuks mõlema tõsisemalt harjutamise, kuid huvi heli kui füüsikalise nähtuse 
vastu säilis. Samuti oli mind alati väga huvitanud kõne ja see, kuidas helilained propageeruvad, 
kuid mul oli millegipärast seda endale väga raske ette kujutada. Niimoodi komistasin ma 
perfektse uurimisküsimuse otsa: „Kui palju rakendavad 10 kõige räägitumat keelt ning nendega 
võrreldes eesti keel heli kõrguste muutust?“ See seob endasse vajaduse aru saada 
helikõrgustest igapäeva kõnes ning ülesande leida viis selle visualiseerimiseks, et paremini 
mõista teooriat helilainete taga.  

Esiteks, uurimistöö seletab lahti Fourier’ transformatsiooni tagamaad ning räägib selle ajaloost. 
Peale seda viib lugeja kurssi selle olulisusega igapäevaelus ja kuidas see siin rakendust leiab. 
Tööd saadavad ka joonised, et muidu rasket teooriat natuke intuitiivsemaks teha. Need on 
genereeritud Seaborniga, mis kujutab endast Pythoni raamatukogu, kõige tihedamini 
kasutatakse seda erinevate statistika visualiseeringute loomiseks. Tihtipeale leiab see ka 
rakendust Manimi kõrval, mida kõige tuntumalt kasutab YouTuber 3Blue1Brown.  

Peale seda jõuab põhifookus andmete kogumisele. Keeled valiti vastavalt ülemaailmsete 
rääkijate arvu järgi ning lisaks valiti eesti keel, kuna räägin seda emakeelena. Sõnad valiti 
suhtelise esinemissageduse põhjal internetiartiklites ning et võrdlust võimalikult võrdseks teha, 
kasutasin kõigi keelte kõnede genereerimiseks Google Cloud API Text-To-Speechi funktsiooni 
(erandiks oli eesti keel, mille pidin eraldi sünteesima). API väljundiks on .wav-fail, mis andis 
helifailidele võimalikult kõrge kvaliteedi, edasi saatsin helifailid AudaCity helitöötlusprogrammi, 
mis kasutas ennemainitud transformatsiooni, et määrata kindlaks erinevate helikõrguste 
esinemissagedust.  

Lõpuks, kui kõik vajalikud andmed olid töödeldud, tegin keeltest paremusjärjestuse ning lisasin 
helikõrguste profiilide lühianalüüsid. Kuid see uurimistöö pole kaugeltki ideaalne ning seepärast 
mainin ka kokkuvõttes ära, kuidas suurendada täpsust ning kuidas edaspidi uurimistööd jätkata. 
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Helikassettide ja kasettmakkide ajalugu Elva valla õpetajate ja lapsevanemate näitel 
Uurimistöö 

Karl-Gustav Toom, 9. klass 
Elva Gümnaasium 

 
Juhendaja: Evelin Toom (Elva Gümnaasium) 

 
Käesolev loovtöö on praktilise ja ajaloolise väärtusega, mille eesmärk oli uurida kassettide ja 
kassettmakkide ajalugu. Sooviti uurida ka Elva valla õpetajate ja lapsevanemate arvamusi ja 
mälestusi kassettmakkidest, kassettidest ning mis muusikat nad kuulasid. Uuringus osales 46 
Elva valla õpetajat ja 133 Elva valla lapsevanemat. Andmeid koguti Google Drive’i keskkonnas 
Google’i vormides. Juhendaja aitas küsimustikud edastada Elva Gümnaasiumi õpetajatele ja 
lapsevanematele. Teistele valla koolidele saadeti küsimustikud koolijuhtidele e-posti teel ja 
paluti need edastada oma kooli õpetajatele ja lapsevanematele.  

Loovtöö koosneb sissejuhatusest, töö teoreetilisest osast, andmeanalüüsist, 14 joonisest, 
kokkuvõttest ja neljast lisast. Töö teoreetilises osas antakse ülevaade kassettide ja 
kassettmakkide ajaloost. Töö põhiosa koosneb kirjalikest intervjuude analüüsist Elva valla 
õpetajate ja lapsevanematega.  

Suur üllatus oli saada küsimustikule nii palju vastuseid. Kulus väga palju aega, et kõik huvitavad 
vastused läbi lugeda ja analüüsida. Saadi teada, et Elva valla õpetajatel ja lapsevanematel olid 
peaaegu samasugused arvamused ja mälestused oma lapsepõlvest ja noorusest. Põnevamad 
mälestused olid Elva valla lapsevanematel nii kassettmakkidest kui ka kassettidega juhtunud 
probleemidest ja muusika salvestamisest. Nii õpetajate kui ka lapsevanemate lemmikmuusika 
pop-, metal- ja eestimaine muusika; lemmikansamblid Depeche Mode, Modern Talking, 
Terminaator. 
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Eesti koolide raadioruumide funktsionaalsus ja võrdlus Elva Gümnaasiumi 
raadioruumiga 
Uurimistöö 

Krister Toom, 12. klass 
Elva Gümnaasium 

 
Juhendaja: Evelin Toom (Elva Gümnaasium) 

 
Käesoleva uurimistöö eesmärk oli kaardistada Eesti üldhariduskoolides olevad raadioruumid. 
Lisaks uurida, missugune roll meediakanalina on raadioruumidel koolikeskkonnas ja 
traditsiooni, kes raadiomeeskonnas toimetavad. Töö valimiks oli kõikne valim, mille 
moodustasid Eesti 125 üldhariduskooli. Uurimistöös kasutati kvalitatiivset ja kvantitatiivset 
analüüsimeetodit.  

Küsimustiku koostamise käigus sooviti leida vastused küsimustele, missugune roll on Eesti 
üldhariduskoolide raadioruumidel koolikeskkonnas ja missugune on Eesti üldhariduskoolide 
helitehniline valmidus kooliüritusteks.  

Uurimistulemustest saadi teada, et kõige rohkem raadioruume asub Viljandimaa 
üldhariduskoolides. Kõige sagedasemalt moodustavad raadioruumi meeskonna õpilased, kelle 
valivad välja eelmised meeskonna liikmed. Kõikide raadioruumide populaarseim eesmärk kooli 
meediakanalina on mängida vahetundidel meeleolumuusikat ja reklaamida kooliüritusi. 
Raadiosaadetele kirjutavad tekstid üldjuhul õpilased, kuid enamik teeb tihedalt koostööd 
õpetajatega. Raadioruumis kasutavad õpetajad (enamasti muusikaõpetaja või huvijuht) pigem 
salvestusvõimalust. Suuremal osal uuringus osalenud Eesti üldhariduskoolidest on olemas isiklik 
helitehnika, mida kasutatakse kooliüritustel.  

Elva Gümnaasiumi raadioruumi peamine eesmärk on mängida vahetundidel fuajeealal 
meeleolumuusikat, kuid puudub võimalus minna eetrisse üle koolimaja. Elva Gümnaasiumil 
oleks vaja ülekoolilist raadiosüsteemi, mis annab võimaluse edastada raadiosaateid ja 
paroollauset erinevates kriisiolukordades. Loodetavasti tuleb rekonstrueeritud Elva 
Gümnaasiumisse ülekooliline raadiosüsteem, millega annab praegu esinevad kitsaskohad 
lahendada.  

Uurimistöö piiranguteks olid, et internetikeskkonnast Eesti.ee leitavad koolide kontaktandmed 
olid ebatäpsed ja paljud koolid ei vastanud uuringu küsimustikule õigel ajal. 
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Kuuseistikute istutamine ja hooldamine 
Praktiline töö 

Eveli Toomel, 8. klass 
Iisaku Gümnaasium 

 
Juhendaja: Liina Sutt (Iisaku Gümnaasium) 

 
Minu loovöö teema on aktuaalne, kuna Eestis tegeletakse metsatöödega suures mahus. Väga 
palju on kriitikat metsade raiumise, eriti lageraie kohta. Oma tööd tehes nägin, et metsaga tuleb 
tegeleda nii riigil kui eraisikutel. Vastasel juhul puud võivad kasvada üle, tagajärjeks on mädanik 
ja kahjurite levik metsas. Mets, kus istutasime kuuseistikuid, asub RMK metsa kõrval. Sealses 
metsas oli varem lageraiet tehtud ja uued kuusetaimed istutatud ning nägi kena välja.  

Lisaks puude istutamisele sain teada, mida tähendab lageraie ja mis on hooldusraie. Õppisin 
kasutama taimede istutamise töövahendeid. Kuna langid olid eraldi, tuli mul arvestada, kui palju 
läheb vaja taimi antud platsile. Metsas oli veidi looduslikku kuuskede juurdekasvu, seega 
arvestasin ka sellega.  

Hiljem tuli taimi käia metsas ka hooldamas. Hooldamine seisnes taime ümber umbrohu 
tallamises. Võimalik, et järgmisel suvel tuleb taimede ümbert ka niita. 

Suve lõpus oli juba näha, kui palju taimi läks kasvama ja kui palju tuleb hiljem uutega asendada.  

Mul tekkis huvi oma töö tulemust kevadel uuesti vaadata. Kuna lankidel oli maapind veidi 
erineva niiskusega, on huvitava vaadata, kas ja kuidas taimede kasv seal erineb. Suvel metsas 
käies nägin mõnda pruuniks kuivanud taime, kuid loodan siiski, et enamik läheb kasvama. 

Sain seda tööd tehes uue ja huvitava kogemuse. Töö metsas oli rahustav ja nõudis piisavalt 
pingutust. 
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Rühmvõimlemisest tingitud vigastuste taastusravi 
Praktiline töö 

Inger Toomingas, 12. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

 
Juhendaja: Kristiina Heinoja (Tallinna Prantsuse Lütseum) 

 
Minu praktiline uurimistöö kannab pealkirja „Rühmvõimlemisest tingitud vigastuste 
taastusravi“. Valisin sellise teema, sest tegelesin 12 aastat võimlemisega ja selle aja jooksul oli 
mul mitmeid vigastusi. Puutusin palju kokku füsioterapeutidega, kes aitasid mul vigastustest 
taastuda, ning sealt tekkis mul selle valdkonna vastu suurem huvi. Vigastused on 
võistlussportlasele tõsine probleem, millega tuleb kindlasti tegeleda.  

Minu töö eesmärk oli uurida kolme enda tõsisemat vigastust: hamstringlihase rebendit, 
lülisamba väsimusmurdu ja puusa labrumi rebendit. Eesmärk oli saada ülevaade vigastatud 
kehapiirkonna anatoomiast, vigastuse tekkepõhjustest ja selle taastusravist. Praktilise osana 
plaanisin koostada füsioterapeudi abiga kokkuvõtliku harjutuskava, mis aitaks neid vigastusi 
ennetada või neist taastuda.  

Teoreetilise osa kirjutamiseks kasutasin internetiallikaid ja Meeli Roosalu raamatutut „Inimese 
anatoomia“. Füsioterapeudi elukutse paremaks mõistmiseks ja töö kirjutamise käigus tekkinud 
küsimustele vastuse saamiseks intervjueerisin füsioterapute Maarja Tiiratsit Steliise 
erakliinikust ja Kirsti Pedakut, Tallinna Ülikooli lektorit kehakultuuri alal. Harjutuskava aitas 
koostada Maarja Tiirats.  

Töö tulemusena valmisid kolm lühivideot harjutustega, mis aitavad puusa, reisi ja keret 
tugevdada. Harjutusi näitavad ette minu trennikaaslased Grettel Merelaid, Elle Suuroja ja Riin-
Rosanna Uusen. Filmitud klipid monteerisin iMovie rakenduses ning lisasin helisalvestised 
harjutuste õige tehnika kirjeldustega.  

Edasi saaks uurida, kuidas mõjutab nende harjutuste pidev tegemine vigastustest taastumist. 
Saab uurida teisi võimlejate sagedasi vigastusi, näiteks hüppeliigese või põlvevigastusi. 
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Mida Tallinna Prantsuse Lütseumi 7. klassi õpilased ootavad maalikunstist? Vitali Komari 
ja Aleksandr Melamidi projektist „Rahva valik“ inspireeritud uuring ja maalid 
Praktiline töö 

Teele Toompark, Ksenia Karuntu; 8. klass 
Tallinna Prantsuse Lütseum 

 
Juhendaja: Liis Reier (Tallinna Prantsuse Lütseum) 

 
Loovtöö käsitleb vene päritolu Ameerika kunstniketandemi idee põhjal läbi viidud uuringut 
Tallinna Prantsuse Lütseumi 7. klassis ja selle uuringu põhjal valminud maalide loomist. Idee 
aluseks oli Vitali Komari ja Aleksandr Melamidi projekt „Rahva valik“, mille käigus nad uurisid 
14 riigi elanike kunstieelistusi ning lõid vastavalt uuringu tulemustele iga riigi elanikele kõige 
enam ja kõige vähem meeldiva maali.  

Meie loovtöö eesmärk oli viia läbi sarnane uuring oma kooli 7. klassis (oma klass ja 
paralleelklass) ning maalida kummagi klassi eelistuste põhjal kaks maali: kummagi klassi 
õpilastele kõige enam ja kõige vähem meeldiv maal. Oma töös kasutasime põhiallikatena 
Dennis Dutton raamatut „The Art Instinct: Beauty, Pleasure, and Human Evolution“ (2009) ja 
Melamidi ja Komari raamatut „Painting by Numbers: Komar and Melamid's Scientific Guide to 
Art“ (1997).  

Ksenia töötas läbi vastused ja maalis maalid 7.a klassi vastuste põhjal. 7.a klassi meeldivamaks 
tööks oli keskmise suurusega, külma koloriidiga, impressionistlikus stiilis ja akrüülmaal, sellel 
sooviti näha maastikku ja inimesi. Vähem meeldivaks tööks oli samuti keskmise suurusega, 
soojas koloriidis, abstraktses stiilis ja sellel sooviti näha inimesi. Teele töötas läbi vastused ja 
maalis maalid 7.b klassi vastuste põhjal. 7.b klassi enam meeldivamaks tööks oli keskmise 
suurusega, sooja koloriidiga impressionistlikus stiilis õlimaal. 7.b klassi vähem meeldivaks tööks 
oli väike mustvalge guaššidega kubistlik-geomeetriline maal.  

Loovtöö käigus õppisime koostama küsimustikku ja küsitlust läbi viima, arendasime oma 
maalimis- ja keeleoskust ning saime teada palju huvitavat Komari ja Melamidi eluloost ja 
projektist „Rahva valik“. Kontrollisime, kas nende teooria peab paika meie kooli õpilaste puhul, 
ning süvenesime inimeste kunstieelistusesse .  

Õpilaste vastuseid võrreldes Komari ja Melamidi projekti tulemustega olid peamised 
erinevused, et 7.b klass valis oma lemmikkoloriidiks sooja, ülejäänud maalidest sarnanesid 
õpilaste eelistused Komari ja Melamidi teooriaga. Küsimustiku kohta võib välja tuua väikse 
probleemi, et mõned näidisena etteantud vastused võisid mõjutada õpilaste antud 34 vastust, 
aga see omakorda tõestab, et inimesed ei soovi konstrueerida oma eelistusi, vaid sageli 
väljendavad etteantud või teistega sarnast arvamust.  

Jäime oma töö tulemustega rahule, kuid see ei tähenda, et pole arenemisruumi nii küsitluse 
koostamises kui maalimises.  
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Noorte argikeele erijooned meie igapäevaelus 
Uurimistöö 

Eeva Trellmann, 11. klass 
Vändra Gümnaasium 

 
Juhendaja: Heli Buht (Vändra Gümnaasium) 

 
Uurimistöös „Noorte argikeele erijooned meie igapäevaelus“ vaadeldi suulise keele erijooni 
argisuhtluses. Töö eesmärk oli teada saada noorte vestlustes enim kasutatavaid sõnu ja 
väljendeid ning uurida vanemate inimeste keelekasutust noortega suhtlemisel. Noorte 
keelekasutuse kohta saadi infot nende vestlusi kuulates ning vanemate inimeste suhtluskeele 
uurimiseks loodi küsimustik. Küsimustiku vastustest taheti teada saada, kas vanema põlvkonna 
kõne muutub noortepärasemaks noortega suhtlemisel, milliseid noortepäraseid sõnu ja 
väljendeid kasutavad vanemad inimesed juhul, kui nende kõnet on mõjutanud noortega 
suhtlemine ning kas noortekeelt kasutatakse ka edaspidi või ainult noortega suhtlemisel.  

Töös leiti vastused püstitatud uurimisküsimustele. Jõuti järeldusele, et noored kasutavad 
omavahelistes vestlustes palju slängi, lühendeid ja ingliskeelseid sõnu ja väljendeid ning ei 
pöörata tähelepanu korrektsele keelekasutusele ega õigekeelsusreeglitele. Noorte vestlustes 
sagedasti kasutatavad väljendid olid näiteks puid alla panema, kruvib ja kettasse minema.  

Küsimustiku vastustest selgus, et suuremat osa vanematest inimestest on mõjutanud noortega 
suhtlemine ning nende keelekasutus on muutunud noortepärasemaks. Kõige rohkem 
kasutatakse sõnu sorry ja üli-cool ning lühenenud sõnavormi läind. Noortepäraseid väljendeid 
puid alla panema, kruvib ja kettasse minema kasutavad ainult mõned küsitlusele vastanutest. 
Enamik vanematest inimestest, keda noorte poolt kasutatav argikeel on mõjutanud, jääb 
noortepärast eneseväljendusviisi kasutama ka edaspidi. Väiksem osa vastanutest kasutab 
noortepärast eneseväljendust ainult noortega suheldes ning edaspidi sellist kõnestiili ei kasuta. 
Vanemaid inimesi, keda noortekeel ei ole mõjutanud, oli vähem. Kõige levinum põhjus kõne 
mittemõjutatavuse kohta oli teadlik kirjakeelne rääkimine, põhimõtte pärast ei taheta kasutada 
noortekeelt.  

Edaspidi saaks uurida noorte keelekasutuse muutumist vanemate inimestega suheldes ja 
analüüsida, kuidas nende kõne muutub vanemate inimeste juuresolekul ning milliseid 
slängisõnu siis kasutatakse ja mis ära jäetakse. Ma loodan, et minu töö innustab inimesi rääkima 
korrektses eesti keeles. 
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Toorpiima mikrobioloogilised näitajad kahe eesti toorpiima näitel 
Uurimistöö 

Sandra Treu, 12. klass 
Rocca al Mare Kool 

 
Juhendajad: Kristel Mäekask (Rocca al Mare Kool) 

Signe Adamberg (Tallinna Tehnikaülikool) 
 
Käesolev uurimistöö uurib kahe piima näitel Eesti toorpiima mikrobioloogilist kvaliteeti. 21. 
sajandi maailmas, kus keskkonnateadlikkusest on saanud aktuaalne teema, on sellisel teemal 
tööd ühiskonna arengu perspektiivist väga kasulikud. Selleks, et teha oma igapäevaelus 
läbimõeldud otsuseid, on vaja olla teadlik tarbitavate toodete eelistest ja riskidest. Antud teema 
sai valituks, kuna Eesti toorpiima kvaliteet on leidnud läbi aastate vähe uurimist.  

Uurimistöö eesmärk oli uurida kahe piima näitel Eesti toorpiima mikrobioloogilist kvaliteeti ning 
seda, mis toimub toorpiimaga hapnemisel. Uuritavateks toorpiimadeks olid Nopri Talumeierei 
ja Pakari farmi piim. Viidi läbi katse, mis koosnes kahest väljakülvist. Külvide põhjal analüüsiti 
toorpiima kvaliteeti, lähtudes piimas leiduvate psührotroofsete, sporogeensete ja 
piimhappebakterite arvust ning bakterite üldarvust. 

Käesoleva uurimuse tulemused vihjavad, et pärast 2015. aasta uuringut on toorpiima kvaliteet 
paranenud. Toorpiima mikrobioloogiline kvaliteet (kahe farmi näitel) siiski varieerub hea ja 
mitterahuldava vahel ehk kõrgema ja teise kvaliteediklassi vahel. Tuleb meeles pidada, et 
tegemist oli autori esimese mikrobioloogilise analüüsiga ning proovi võtmist ja transporti ei 
olnud võimalik korraldada standarditele vastavalt. 

Katse tulemuste põhjal sai järeldada, et kümne päevaga ei toimu olulist sporogeensete 
bakterite kasvu piimas või kasv ei sõltu temperatuurist. Nopri Talumeierei kui ka Pakari farmi 
4 °C juures hoitud piimast ei saadud head hapupiima. Nopri Talumeierei piim hapnes 20 °C 
juures heaks hapupiimaks. Pakari farmi 20 °C juures hoitud piim ei hapnenud heaks 
hapupiimaks. 

Saadud tulemused näitavad kahe Eesti piimatootja toorpiima kvaliteeti 2021. aastal. Mõlemas 
uuritud farmis toodetud piim on kvaliteetne. Piimhappebakterid on koosluses valdavad, mis 
viitab sellele, et nendest piimadest saab toota kvaliteetseid piimatooteid. Psührotroofsete ja 
sporogeensete bakterite arv võiks olla madalam. Piima kõrge toiteväärtus muudab selle 
bakteritele ideaalseks keskkonnaks, kus paljuneda. Seda eriti ebahügieenilise tootmise ja 
ebasobival temperatuuril ladustamise puhul.  

Saadud psührotroofsete ja sporogeensete bakterite arvu tulemused viitavad, et Eesti 
piimatootmises rakendatavaid meetodeid on võimalik parandada, tagamaks klientidele veelgi 
kvaliteetsem toorpiim. Kuna analüüsiti vaid ühe päeva piima kummaltki tootjalt, siis laiemate 
järelduste tegemiseks tuleks suurendada valimit ja katset korrata. 
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Investeerimisstrateegia pensioniks modernset portfelliteooriat rakendades 
Uurimistöö 

Martin Tsanev, 12. klass 
Viimsi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Ingrid Rõigas (Viimsi Gümnaasium) 

Peeter Luikmel (Eesti Pank) 
 
Käesoleva töö põhiprobleem on elukvaliteedi finantsiline langus pensionile minnes. See on 
tänapäeva vananevas ühiskonnas aina suurem probleem. Uurimistöö eesmärk on selle 
probleemi lahendamine, uurides, kuidas koostada pensioniplaan, kus pensionipõlves 
sissetulekud ei vähene ning oleks võimalik jätkata pensionile mineku eelset elukvaliteeti.  

Uuringu alla on võetud pensionistrateegia koostamine, kus pensionile minemisel jäävad 
sissetulekud vähemalt 90% suuruseks enne pensionit teenitud palgast. Selleks prognoositi 
autori valitud eriala palgakasvu, pensioni ja eluea pikkust ning koostati portfell, kuhu sääste 
investeerida vastavalt säästumäärale.  

Uurimistöö on kvalitatiivne ning tehtud autori näitel. Peamised uurimismeetodid on 
andmetöötlemine ja prognoosimine modernse portfelliteooria baasil. Töö tulemusteks on viie 
varaga teoreetiline portfell ning selle abil on leitud säästumäär, mida tuleks palgast säästa 
eesmärgi täitmiseks. Portfelle saadi kokku neli, kuna ajas vähendati riski ja varade kooslust pidi 
muutma. Säästumääraks saadi 9,9%, mida iga kuu portfelli investeerida. Autori oodatav eluiga 
on prognoosi kohaselt 88 aastat ning pensionile minemise vanus 69 aastat.  

Töö peamiseks järelduseks võib lugeda seda, et kui olla järjepidev ning investeerida pikaajaliselt, 
on võimalik ära hoida elukvaliteedi langust pensioniajal. 
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Prügi ning selle mõju keskkonnale 
Praktiline töö 

Lilli Tulp, 9. klass 
Kallavere Keskkool 

 
Juhendaja: Jaan Kaupmees (Kallavere Keskkool) 

 
Minu loovtöö teema on „Prügi ning selle mõju keskkonnale“. Valisin selle teema, kuna see on 
tänapäeval väga tähtis ja globaalne ning puudutab igaüht meist. Halva jäätmekäitluse mõju 
keskkonnale on väga aktuaalne, kuna see soodustab kliimamuutusi ja õhusaastet. Töö eesmärk 
oli uurida, kui palju inimene endast prügi maha jätab. Praktilisi vaatlusi käisin tegemas Maardu 
pargis ja Tallinnas Sütiste metsapargis, korjates mõlemas pargis kindlalt maa-alalt prügi. Tegin 
ka küsitluse Kallavere Keskkooli kooli 6.–9. klassi õpilastele, milles uurisin nende teadlikkust 
prügi sorteerimise kohta.  

Töö praktiline osa hõlmas parkides prügi uurimist. Mõlemas pargis korjasin kokku kõik nähtava 
prügi ning hiljem koostasin antud andmete põhjal diagrammi, kus võrdlesin ja analüüsisin 
mõlemast pargist leitud heitmeid. Leidsin, et kõige rohkem leidus korjekohtades tubakatooteid: 
suitsukonisid ja nikotiinivabasid tubakatooteid. Kaaluliselt domineerisid metallist ja klaasist 
jäätmed. Oma üllatuseks võin öelda, et mõlemad pargid olid puhtamad, kui ma enne arvasin, 
kuid see iseenesest ei elimineeri kasvavat prügiprobleemi.  

Praeguse aja suurimaks prügiprobleemiks peetakse suitsukonisid, mis lisaks tekkivale prügile 
reostavad oma mürgiste ainete sisalduse tõttu ka keskkonda. Tähelepanu vääris see, et 
mõlemas pargis ei olnud piisavalt prügikaste, kuhu prügi panna või ideaalis sorteerida. Viisin 
läbi ka küsitluse, mille tulemusena selgus, et õpilased on prügiteemadest teadlikud, kuid teema 
vajab rohkem tähelepanu. 70% õpilastest sorteerib prügi ning ülejäänud 30% ei sorteeri. Sellele 
tuginedes võib väita, et koolides peaks rohkem seda teemat kajastama.  

Minu arvates tuleks inimeste teadlikkust parandada kampaaniate abil. Väga hea näide on 
kampaania „Meri algab siit“, mis keskendub suitsukonide koristamisele ja kliimasoojenemisele 
tähelepanu juhtimisele. Lisaks kampaaniatele võiks probleemile läheneda praktiliste 
tegevustega, mis tõstaks inimeste teadlikkust. Näiteks tuleks parkidesse ja linnaruumi 
paigutada rohkem prügikaste just suitsukonide jaoks. Hea näide on Ballot Bini prügikastid, mis 
on humoorikad, aga samas aitavad vähendada prügi.  

Loovtöö „Prügi ning selle mõju keskkonnale“ tegemise käigus lugesin palju teemaga seotud 
materjale ning sain uusi teadmisi. Suurenes huvi saada rohkem teada keskkonnaprobleemide 
ja nende lahendamise võimaluste kohta. Põnev oli parkides vaatlusi teha ja hiljem analüüsida 
saadud andmeid. Loodan, et gümnaasiumi uurimistööd tehes on mul võimalus sama teemaga 
jätkata. Seni aga suhtun keskkonnaprobleemidesse tõsiselt, kogun uut infot ja püüan tõsta ka 
oma sugulaste ja sõprade teadlikkust keskkonnaprobleemidest. 
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Seto naise villasärgi õmblemine 
Praktiline töö 

Bianca Tuul, 12. klass 
Räpina Ühisgümnaasium 

 
Juhendajad: Karin Tuul (Räpina Ühisgümnaasium) 

Merle Randla (Räpina Aianduskool) 
 
Olen Mikitamäe külas tegutseva leelokoori Helmis liige ja käin koos kooriga tihti esinemas. 
Kannan uhkusega seto rahvarõivaid. Kui varem kandsid seto naised pigem vanaemade 
pärandatud riideid, siis iga aastaga on järjest rohkem neid, kes on endale uued rahvariided 
ostnud või mis veelgi toredam, ise teinud. Ka minu rahvariided on uued. Need õmblesid minu 
ema ja vanaema. Nii tekkis mul huvi ise õmmelda seto naise villasärk. Villasärki meie pere naistel 
ei ole.  

Püstitasin oma uurimistöös kaks eesmärki. Esiteks villasärgi kohta rohkem teada saada. Uurisin 
infot internetist ja raamatutest. Juhendajal õnnestus ka ära käia Värskas Seto Talomuuseumis. 
Seal sai ta vaadelda ja pildistada paari räbikut. Kahjuks siis algas koroonaepideemia tõttu 
keeluaeg ja mind enam Seto Talumuuseumisse ei lubatud. Õnneks tegi juhendaja fotosid ja 
märkmeid, mida saime uurimistöö tegemisel kasutada. 

Uurimistöö teine eesmärk oli ise villasärk algusest lõpuni valmis õmmelda. Epideemia tõttu 
pidime mitu kokkusaamist juhendajaga ära jätma, töö tegemine venis päris pikaks. Villasärgi 
õmblemine oli päris keeruline. Esimene tõsine töö oli õigete materjalide leidmine. Vanade 
näidiste ja juhendaja märkmete järgi tegime lõiked. Kõik õmblused kinnitasime algul 
nööpnõeltega, siis traageldasime ning lõpuks õmblesime. Kõik ääred tegin üle käsitsi. Õppisin 
kasutama kaarusharki ja tegema kaaruspaela ning näpunööri. Mind aitas kogu töö tegemisel 
minu juhendaja Merle Randla, kes leidis lahenduse kõikidele probleemidele. 

Minu töö koosneb teoreetilisest osast ja praktilise töö kirjeldusest. Teoreetilises osas kirjutasin 
seto naise riietest. Teine osa tööst on praktilise osa kirjeldus. Panin detailselt kirja kõik töö 
etapid ja tegin fotod, et oleks näha villasärgi tegemise protsess.  

Olen oma tööga väga rahul. Valmis villasärk, mis on õmmeldud nii, nagu peakski olema tehtud 
seto naise pidulik ülerõivas.  
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Rick Riordani pentaloogia „Percy Jackson ja olümplased“ analüüs 
Uurimistöö 

Chrismar Tõnissaar, 12. klass 
Ülenurme Gümnaasium 

 
Juhendaja: Viive Peiker (Ülenurme Gümnaasium) 

 
Käesoleva töö eesmärk oli Rick Riordani pentaloogia „Percy Jackson ja olümplased“ uurimine 
ning müüdi olemuse ja tõlgenduste väljaselgitamine, tuues esile ka müüdilise ulmepõneviku 
väärtused. Lisaeesmärk oli vormistada töö nii, et see oleks kasutatav ka õppevahendina. 
Uurimus viidi läbi kvalitatiivse võrdleva tekstiuurimusena, kus uurimisinstrumendina eelistati 
eriliigilisi tekste neid võrreldes ja analüüsides.  

Rick Riordan on sündinud 5. juunil 1964 San Antonios. Ta abiellus 1985. aastal Rebecca 
Riordaniga, nende peres on kaks poega: Patrick ja Haley Riordan. Riordan on hinnatud ja viljakas 
noorsookirjanik, kes kirjutab ühtlasi teoseid ka täiskasvanutele. Ta töötab õpetajana Californias 
ja San Antonios, kus autor sai ideid oma teose tegelaste karakterite kujundamiseks.  

Uurimus selgitab müüdi olemust ja tõlgendusi ning annab lühiülevaate Antiik-Kreeka 
mütoloogiast ja Ameerika 21. sajandi ulmekirjanduse eripäradest. Müütiline on muinasjutuline, 
kuid müüdiline on seotud müüdiga. Müüt on mõiste ja nähtus, mis on lõpuni defineerimata, 
kuid ajas püsiv. Igapäevases kasutuses on müüt teadmine millestki, mida peame tõeseks, kuid 
mis pole teaduslikult tõestatud ehk müüt on soovitud illusioonide tõde.  

Pentaloogia puhul on kasutatud imeulmet, mis eraldab inimeste maailma jumalate omast 
võluuduga, luues ühest ruumist kaks ruumi. Imeulme puhul kujutatakse maailmast eripärasusi, 
milleks on maagia ja müüdilised olendid nagu antiikkreeka jumalad, pooljumalad, koletised ning 
muud olendeid. Lugeja saab ülevaate vanakreeka jumalatest ja teistest müüdilistest olenditest 
rikkaliku täpsustava lisa kaudu, mistõttu töö on kasutatav õppevahendina.  

Teos „Percy Jackson ja olümplased“ koosneb viiest osast, millest igas raamatus on oma idee ja 
kompositsioon. Osi ühendavad peategelane Percy Jackson ja olulised kõrvaltegelased Annabeth 
Chase ning Grover Underwood.  

Pentaloogia on pedagoogilise suunitlusega ja selles on väärtuskasvatuslik sisu. Rõhutatakse 
koostöö, sallivuse ja sõpruse tähtsust probleemide lahendamisel. Teos näitab põhitegelaste 
arengut ja muutusi nende käitumismallides. 
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Kahe religioosse naisfiguuri Lilithi ja püha Lucia ajalooline taust ja võrdlus 
Uurimistöö 

Iti Ulmand, 11. klass 
Tartu Herbert Masingu Kool 

 
Juhendaja: Siret Kesas (Tartu Herbert Masingu Kool) 

 
Luutsinapäev on tähtpäev, mida tähistatakse 13. detsembril. Eesti luutsinapäeva kombestik on 
suuresti eeskuju saanud Rootsilt. Rootsi on üks vähestest riikidest maailmas, kus seda püha 
üleriigiliselt ja järjepidevalt tähistatakse. Luutsinapäev kujutab endast kolmanda sajandi lõpus 
Itaalias sündinud ja hiljem pühakuks tituleeritud püha Lucia mälestuspäeva.  

Usundiõpetuse tunnis tehtud esitlus luutsinapäevast ja sellega seostuva uuritava materjaliga 
leidsin seose püha Lucia ja Mesopotaamia päritolu deemoni Lilithiga. Minu varasemad 
teadmised Lilithist olid täielikus vastuolus Lucia kuvandiga ja see tekitas minus huvi. Valisin 
nende kahe figuuri võrdluse ja ajaloolise tausta uurimistöö teemaks, sooviga leida võimalik seos 
nende vahel. Samuti uurisin, kas Lilith on mõjutanud Lucia kujunemist kristlikuks pühakuks.  

Luutsinapäeva tähistamisega, mis on populaarne tähtpäev ka Eestis, on püha Lucia kuju tuttav 
paljudele. Selle ajaloolise tausta uurimise tähtsus seisneb valguse heitmises igapäevaselt 
levinud sündmustele. Lilith on tänapäeval populaarne kitsamates ringkondades ning levinud 
tegelane fantaasiažanris, kuid ka tema ajalooline taust väärib uurimist oma rolli tõttu ajaloos ja 
varjatumal kujul nüüdiskultuuris. Lilithi ja püha Lucia võrdlus ja analüüs toob välja kahe 
vastandliku naise rollid ajaloos ja heidab nende kirjeldamisega valgust, milline on õige naine ja 
kuidas see kujutlus on ajaloo jooksul muutunud.  

Uurimistöös kasutasin intellektuaalajaloolist käsitlust, kasutades eksegeetilis-hermeneutilist 
meetodit, s.t teksti uurisin kultuurilis-ajaloolisel taustal. Tööst võib leida ülevaate Lilithi ja püha 
Lucia ajaloolisest taustast ning nende rollist nüüdisajal. Analüüsisin nendevahelisi erinevusi ja 
sarnasusi ning tegin järelduse, et Lilithi ja Lucia vahel on küll uurimist väärt seos, kuid pole 
võimalik väita, et Lucia oleks otseselt välja arenenud Lilithist. 
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Stalingradi lahingu kajastus Saksa okupatsiooni aegses ajalehes Postimees 
Uurimistöö 

Morten Ulp, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendaja: Indrek Pajur (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

 
Maailmas on riike, kus meedia on valitsuse kontrolli all ja rahvale edastatakse vaid võimudele 
sobivat infot. Selline olukord valitses ka teise maailmasõja ajal, kui Ida-Euroopas pidasid veriseid 
lahinguid totalitaarsete režiimide juhitud Saksamaa ja Nõukogude Liit. Uurimistöö eesmärk oli 
analüüsida, kuidas kajastas oma sõjalist kaotust ajakirjanduses Saksamaa režiim. Sellise 
infoedastuse uurimisobjektiks valisin Stalingradi lahingu selle tähtsuse, mastaabi ja tulemuse 
tõttu. Uurimuse viisin läbi 24.04.1942–19.02.1943 ilmunud 214 teemakohase artikli põhjal. 
Kõik artiklid on saadaval DIGAR-i veebikeskkonnas.  

Esimene uurimisküsimus: kas sündmusi kajastati tõetruult? Kajastuse korrektsus sõltus 
Saksamaa edukusest. Lahingu alguses augustis olid artiklid põhjalikud ja tõesed. Septembri 
keskpaigas väideti, et lahing olevat jõudnud lõpule, edasine olevat vaid „puhastusaktsioonid“. 
Artiklite arv vähenes. Ei kirjutatud raskustest, mida Saksa sõdurid Stalingradis taluma pidid, ei 
nimetatud objekte, mille pärast võitlus käis. 19. novembril alanud Nõukogude vägede 
suurpealetungi mainiti napisõnaliselt, Saksa vägede sissepiiramisest ei räägitud. Kirjutati 
operatsiooni Wintergewitter algusest, ent mitte selle eesmärgist piiramisrõngas murda, ka 
vaikiti maha selle ebaõnnestumine. Juhiti tähelepanu vastaspoole kaotustele ning Saksa vägede 
edukatele kaitse- ja ründeaktsioonidele.  

Teine uurimisküsimusi: kas ja kuidas tunnistati lahingu kaotust? Vägede sissepiiramist tunnistati 
alles 18. jaanuaril ning lahingu lõpp-perioodi iseloomustas Saksa vägede märterlikkuse 
ülistamine. Saksa sõdur toodi esile kangelaslikkuse näitena, millest kogu rahvas peaks eeskuju 
võtma sõjapiirangutega päri olemisega. Lahingu kaotamist veebruaris kujutati kui vastasele 
võitluses alla jäämist, tegelikult 6. armee alistus.  

Kolmas uurimisküsimus: kuidas rõhutati Stalingradi linna ja lahingu tähtsust? Algul keskendus 
Postimees seosele, et Stalingradi vallutamine tooks kaasa võidu Kaukaasias. Septembris 
omistati Stalingradile sõja otsustava lahingu staatus, selgitati, et Saksamaa jaoks on linn sõjalise, 
vastaspoolele aga moraalse tähtsusega. Tähtsuse rõhutamine lakkas, kui Saksa edu vaibus. 
Stalingrad lakkas olemast eesmärk, sest lahing olevat juba võidetud. Lahingu lõpus kirjutati selle 
moraalsest tähendusest ehk kangelaslikkuse näitest Saksa rahvale ja riigile.  

Selgus, et totalitaarne režiim on enda kontrollitava infoedastuse sisus väga valiv. Nopitakse välja 
soodsad sündmused ja keskendutakse nende rõhutamisele. Negatiivsed sündmused kas 
vaikitakse maha, pisendatakse nende mõju või luuakse neile kunstlikult uus tähendus. 
Paralleele saab luua Vene-Ukraina sõja ja Stalingradi lahingu vahel. Nagu Saksamaa ülehindas 
oma võimekust Stalingradis, nii on ka Venemaa sattunud Ukrainas ootamatusse kurnamissõtta. 
Oleks võimalik uurida, milliseid ühiseid jooni leidub nende riikide meediakajastuses.  
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Kimalaste seire 
Uurimistöö 

Regina Univer, 12. klass 
Viljandi Gümnaasium 

 
Juhendajad: Ave Vitsut (Viljandi Gümnaasium) 

Triin Sellis (Keskkonnaministeerium) 
 
Uurimistöö „Kimalaste seire“ keskendub kimalaste mitmekesisuse uurimisele kodumesilastele 
loodud korjepõldudel 2021. aasta suvel. Töö eesmärk oli loendada ja määrata kimalaseliigid, 
kes põldudel käivad, ning leida taimeliigid, mida kindlad kimalaseliigid eelistavad. Samuti sooviti 
välja selgitada, millist taimeliiki oleks kõige mõttekam tolmeldajate mitmekesisuse 
suurendamiseks kasvatada.  

Andmed koguti vaatluse teel ja määramislehe abiga, mille autorid on M. Mänd ja E. Viik. 
Vaatlused toimusid viiel Viljandimaa põllul, kus kasvasid vaatlusajal kuus kultuuri: harilik 
keerispea, roosa ristik, punane ristik, inkarnaatristik, pärsia ristik ja valge mesikas, mis on kõik 
tuntud heade meekorjetaimedena. Andmete kogumine toimus 3 m laiusel transektil ühel põllu 
küljel, mis oli vaatlusteks kõige paremini ligipääsetav. Vaatlused tehti hommikuti ja õhtuti 
päevadel, mis olid kimalaste lennuks kõige sobivamad.  

Analüüsi osas olid välja toodud kolm taimeliiki (harilik keerispea, roosa ristik ja punane ristik) 
nendel põldudel tehtud võrdsete vaatluskordade pärast ning kümme kimalaseliiki, keda 
vaatluste ajal nähti. Kimalaseliikide eelistuste väljaselgitamiseks analüüsiti nii liikide suiste 
pikkusi kui ka põldude asukohti ja ümbrust.  

Uurimistöö käigus saadi teada, et kõige rohkem kimalaseliike eelistab vaadeldud 
kultuurtaimedest punast ristikut, mis oli sobilik põldude asukohtade poolest, kuid paljudele 
liikidele ebasobilik suiste pikkuste poolest. Kuna sellel taimel on pikad õiekarikad, kust nektarit 
saavad kätte vaid kimalaseliigid, kellel on selleks sobiva pikkusega suised, siis ei ole seda taime 
mõttekas tolmeldajate mitmekesisuse seisukohalt kasvatada. Peaaegu sama paljud 
kimalaseliigid külastasid ka harilikku keerispead, mis tolmeldajatele nii põllu asukoha kui ka vaja 
minevate suiste pikkuste poolest väga hästi sobis. Roosa ristik oli küll kimalaseliikidele sobiv 
vajaminevate suiste pikkuste poolest, kuid selle taimega põllul ei nähtud nii palju kimalaseliike 
kui teiste kultuurtaimedega põldudel. 
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Millest räägib Tallinna 53. Keskkooli 3.b ja 11.b klassi õpilaste käekiri? 
Uurimistöö 

Viktoria Utjuganova, 12. klass 
Tallinna 53. Keskkool 

 
Juhendaja: Tatjana Golenko (Tallinna 53. Keskkool) 

 
Autor püstitas küsimuse: miks on käekirjad erinevad ning millega on see seotud? Arvatakse, et 
see on seotud individuaalsete isikuomadustega. Autor soovis uurida, kas inimese käekiri ja 
iseloom on tõepoolest teineteisega seotud. Seetõttu osutus valituks uurimistöö teema „Millest 
räägib Tallinna 53. Keskkooli 3.b ja 11.b klassi õpilaste käekiri?“. Teema on aktuaalne praegu 
ning jääb aktuaalseks seni, kuni inimesed hoiavad käes kirjutusvahendit.  

Käesoleva töö eesmärk on käekirja analüüsile tuginedes koostada Tallinna 53. Keskkooli 3.b ja 
11.b klassi õpilaste iseloomustus, võrrelda saadud tulemusi klassijuhatajate antud 
iseloomustusega ning teha kindlaks tulemuste usaldusväärsuse protsent. Uurimistöö alguses 
püstitatud eesmärk sai täidetud.  

Eesmärkide saavutamiseks olid autoril järgmised ülesanded:  

1) tutvuda grafoloogia teadusega ja põhiliste kriteeriumitega, mille alusel hinnatakse käekirja;  
2) analüüsida 3.b ja 11.b klassi õpilaste käekirja ja pärast käekirjaanalüüsi ning klassijuhatajate 
antud iseloomustuste alusel teha kindlaks tulemuste usaldusväärsuse protsent;  
3) viia läbi küsitlus uurimuses osalevate õpilaste seas, koostada saadud tulemuste põhjal tabelid 
ja diagrammid. Iseloomustuste koostamine nendele õpilastele, kes olid uuringu tulemustest 
huvitatud;  
4) viia läbi vestlus, et tutvustada õpilastele grafoloogia teadust;  
5) järelduste põhjal selgitada välja põhjused, miks on klassikaaslastel erinevad käekirjad.  

Ülesanded  täideti.  

Autor püstitas uurimistöö hüpoteesiks, et inimese iseloomu saab kirjeldada tema käekirja 
alusel, esitatud hüpotees leidis osaliselt kinnitust. Uurimismeetoditeks olid analüüs, küsitlus 
ning võrdlus. 

Tulevikus saavad õpetajad ja kasvatajad seda tööd kasutada klassijuhatajatundide ja 
klassiväliste tegevuste, ringide, meistriklasside ja valikainete läbiviimiseks. Eesti 
haridusasutustes võib 23. jaanuaril hakata tähistama rahvusvahelist käekirjapäeva. Seda tööd 
saavad kasutada ka inimesed, kes soovivad iseseisvalt oma käekirja analüüsida, kuna töö 
sisaldab kõiki analüüsiks vajalikke kriteeriume 
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Tänapäeva õpilaste keele-eelistused lugemisel 
Uurimistöö 

Eva Lota Vain, 12. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Anu Kell (Gustav Adolfi Gümnaasium) 

 
Uurimistöö käsitleb lugemise tähtsust ning noorte eelistusi lugemisel. Lugemine on oluline, 
kuna loob ligipääsu suurele hulgale teadmistele ning noortel mõjutab lugemine tugevalt ka 
kujutlusvõimet, sõnavara ja mängib rolli suhete kujunemisel. Teatud teoste lugemine on seotud 
rahvusliku identiteedi ja pärinemisega. Lugemisel on oma mõju õigekirjaoskusele ja tekstist 
arusaamisele funktsionaalselt lugedes.  

Tänapäeval on tihti arutluse teemaks noorte lugemine ja peamiselt arusaam, et lugemus on 
vähenenud ja puudulik. Teemakohane on ka tänapäeval igas eluvaldkonnas aina süvenev 
anglitsism. Selle mõjusid seostatakse tihti vähe lugemisega ning emakeelse kirjanduse vähese 
tarbimisega. Selles uurimistöös soovis autor uurida lugemise üldist kasulikkust ja erinevaid 
potentsiaalseid mõjureid, miks gümnaasiuminoored loevad võõr- või emakeelseid raamatuid.  

2022. aasta kevadel kaitstud uurimistöös uuris autor Eesti gümnaasiumi noorte 
lugemisharjumusi, täpsemalt keelelisi eelistusi. Küsimustikule vastas 229 11. ja 12. klassi õpilast 
kaheksast eestikeelsest koolist. Varem pole autorile teadaolevalt sellisel teemal avalikke 
küsimustikke tehtud ning noorte praegusi lugemisharjumusi suuresti ei teata. Küsimustiku 
eesmärk oli selgitada välja, mis keelt noored lugemisel eelistavad ja kui palju nad üldse loevad.  

Vastanud noortest loeb 65,9% esimese eelistusena eesti keeles. Niisiis ei pea paika hüpotees, 
mille autor püstitas, et Eesti noored loevad ilukirjandust rohkem inglise keeles. Inglise keele 
saab siiski välja tuua kui peamise võõrkeele, milles Eesti noored loevad. 86,4% vastanutest 
eelistab võõrkeeles lugemisel inglise keelt. Vene keel ja teised keeled on väga väikese 
osakaaluga. Selline järeldus pole üllatav, vaid pigem kinnitab, et inimesi iga päev ümbritsevatel 
keeltel on suur mõju nende eelistustele.  

Inglise keele üldine tase on koolides erinev ning mõjutab lugemust. Näiteks koolis, kus kõige 
vähem esineb võõrkeelse kirjanduse mittelugemist, on vähe ka neid, kellel oleks võõrkeeles 
lugemise takistuseks vähene keeleoskus. Eesti keeles lugemise põhjused on teised, 
keeletasemest mitte sõltuvad. Võõrkeeles lugemise põhjuseks nimetas 61,7% vastanutest 
eestikeelse tõlke puudumist või lihtsalt võõrkeelse raamatu eelistamist. See tekitab küsimuse, 
kas noortekirjandust tõlgitakse Eestis liiga vähe. Need, kes inglise keeles või võõrkeeltes üldse 
ei loe, teevad seda piisava keeletaseme puudumise tõttu või leiavad, et eestikeelset kirjandust 
on piisavalt. 16% vastanutest ei loeks eesti keele riigieksami puudumisel üldse ilukirjandust. 
Niisiis enamik loeb, kuid on ka neid, kes kooli tõuketa ilukirjandusteoste poole üldse ei vaataks.  
Uurimistööd saaks edasi arendada suuremahulisema uurimusega, et saada täielik pilt lugemise 
seisust eesti noorte seas. Töö tulemusi tutvustavad artiklid on ilmunud ajalehtedes Õpetajate 
Leht ja Sirp. 
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Aegruumis rändamine ussiaukude ja teleportatsiooni abil 
Uurimistöö 

Grete Valtin, 12. klass 
Jakob Westholmi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Airi Ruus (Jakob Westholmi Gümnaasium) 

 
Muutuv maailm on pannud inimesi kastist välja mõtlema ning leidma lahendusi kasvavatele 
probleemidele, milleks on näiteks globaalne soojenemine, ressursside nappus ja 
ülepopulatsioon. Selle uurimusega soovib autor innustada inimesi ja eelkõige noori mõtlema 
uutele ja pealtnäha rasketele lahendustele. Tuleb julgeda ja osata unistada suurelt. Uurimistöö 
eesmärk on uurida sügavamalt aegruumis rändamise olemust ja võimalusi. Töös defineeritakse 
aegruumis rändamist kui keha asukoha vahetamist aegruumis valgusekiirust ületava kiirusega. 
Töös uuritakse lähemalt ussiauke, kvant- ja klassikalist teleportatsiooni.  

Uurimustöö põhineb tuntud füüsikute Michio Kaku, Brian Greene ja Jim Al-Khalili teostel. 
Kvantteleportatsioon põhineb põimunud osakeste kasutamises ning nende vahelise 
ühisfunktsiooni leidmises. Selle miinused esinevad osakeste põimimise ja ühisfunktsiooni 
leidmise keerukuses. Kvantteleportatsiooni on suudetud läbi viia väikeste osakestega, kuid 
praeguse tehnoloogia juures on makroobjektide kvantteleporteerimine mõeldamatu. 
Valdkonna positiivne külg on katsetuste ja uuringute jooksul saadud teadmised põimitud 
osakestest.  

Klassikalise teleportatsiooni muudab võimalikuks üks külmemaid aine seisundeid universumis, 
mis kannab nime Bose-Einstein condensate ehk BEC. BEC sunnib aine aatomeid koherentsesse 
seisundisse, kus nad moodustavad nii-öelda superaatomi, kus osakeste lainefunktsioonid 
kattuvad. Klassikalise teleportatsiooni miinuseks on see, et sellist aine seisundit on raske 
saavutada.  

Esimese ületatava ussiaugu kavandi tegi teadlane Kip Thorne, kes koos oma kolleegidega 
Caltechist kujundas ussiaugule kuju, lähtudes vajaminevatest kriitilistest parameetritest. 
Sellega avastati, et disainitud ussiauk on matemaatiliselt teostatav. Üks võimalustest kunstlik 
ussiauk moodustada on suurendada kvantussiauku Plancki skaalal. Thorne vastas ka 
küsimusele, kuidas säilitada avatud ussiauk stabiilne. Selleks, et ussiauk gravitatsiooni poolt 
kinni ei suruta, tuleb selle suu siduda kokku negatiivset massi omava ainega.  

Uuritud valdkondadest näitab edasiseks uurimiseks suurimat potentsiaali klassikaline 
teleportatsioon. Selle teostamine on palju kergem ja teostatavam võrreldes 
kvantteleportatsiooniga. Ussiaukude rakendamine ja kasutamine on inimkonna jaoks pikemas 
perspektiivis kriitilise tähtsusega, kuid enne kõike seda tuleb ussiaugud muuta teoreetilistest 
anomaaliatest reaalseteks nähtusteks. 
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Maski kandmise mõju arteriaalse vere hapnikusisaldusele Rakvere Gümnaasiumi 
2020/2021 10.r klassi näitel 
Uurimistöö 

Triinu Vasiljeva, 12. klass 
Rakvere Riigigümnaasium 

 
Juhendaja: Liisa Turban (Rakvere Riigigümnaasium) 

 
Mõned aastad kestnud Covid-19 pandeemia on sundinud inimesi pidevalt maski kandma 
hakkama. See nõue on jaganud inimesed kahte leeri: ühed pooldavad maski kandmist ja teised 
mitte. Maskivastased toovad üheks argumendiks maski väidetava hingamisraskuste tekitamise. 
Nimetatud hingamisraskusi paljud inimesed siiski ei taju.   

Lähtudes ühiskonnas tekkinud vastuolulistest arvamustest, soovitakse uurida, kuidas mõjutab 
maski kandmine arteriaalse vere hapnikusisaldust ning kas ja millised erinevused esinevad 
riidest ja meditsiinilise maski kandmisel. Tulemusi võivad mõjutada ka sugu, treenitus ja 
energiatase. Seetõttu analüüsiti ka nende faktorite mõju arteriaalsele vere hapnikusisaldusele. 

Töö eesmärgi täitmiseks korraldati igapäevaseid mõõtmisi pulssoksümeetriga. 
Pulssoksümeeter valiti, sest see võimaldab mitteinvasiivsel viisil mõõta kiiresti ja hõlpsalt 
paljude inimeste arteriaalse vere hapnikusisaldust. Mõõtmised toimusid kaks korda päevas, 
esimesel korral enne esimest tundi, teisel korral pärast viimase tunni lõppu.   

Tulemusi mõjutasid paljud tegurid, mida ei olnud töö autoril võimalik eemaldada. Näiteks võis 
tulemusi mõjutada päevane temperatuuri muutumine, küünelaki kandmine ning ka see, kui 
rahulik õpilane mõõtmise toimumise hetkel oli. Samuti võis tulemusi mõjutada see, millal 
õpilane viimati füüsiliselt aktiivne oli. 

Töö tulemustest saab teha järgmised järeldused: maski kandmine avaldab inimese arteriaalse 
vere hapnikusisaldusele väga vähest mõju; riidest maski kandmine avaldab inimese arteriaalse 
vere hapnikusisaldusele keskmiselt veidi suuremat mõju kui meditsiiniline mask; meessoost 
inimestel oli arteriaalse vere hapnikusisaldus keskmiselt madalam kui naistel. Treenitud isikutel 
oli arteriaalse vere hapnikusisalduse langus päeva jooksul märgatavam kui treenimata isikutel; 
tõusva arteriaalse vere hapnikusisaldusega inimestel on ka teistest keskmiselt kõrgemad 
energiatasemed.  
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Toiduvärvi E102 (tartrasiin) sisalduse määramine limonaadides ja pirnimaitselises 
siirupis 
Praktiline töö 

Laura Veerde, 9. klass 
Tartu Luterlik Peetri Kool 

 
Juhendaja: Joana Jõgela (Tartu Luterlik Peetri Kool) 

 
Töö teoreetilises osas käsitlesin teemasid, nagu valguses ja selle omadused, spektroskoopia 
ning neeldumisspektroskoopia. Uurisin ka värvainete olemust, nende mõju inimorganismile 
ning täpsemalt värvainet E102.  

Töö praktilises osas määrasin värvaine E102 sisaldust erinevates jookides. Töö eesmärk oli välja 
selgitada, kui palju sisaldavad kolm magusat jooki värvainet E102. Praktilise osa järel sain teada, 
et Tarhuni limonaadi (tootja Tchernogolovka), mida müüakse meil vabalt ka poelettidel, 
keskmine E102 sisaldus on 111,27 mg/l, mis ületab aga Euroopa Liidus sätestatud lubatud 
normaalpiiri (100 mg/l). Seetõttu on see tervisele kahjulikum kui teised uuritud joogid ning selle 
pikaaegne tarbimine võib põhjustada lastel tähelepanu- ja ärevushäireid.  

Uurimisel tuli ka välja pirnisiirupi (tootja Heliis) ja vaarikamaitselise tarhuni (tootja Aqualine) 
E102 sisaldus, mis on aga palju väiksem kui tavalises tarhunis. Samuti on oluline märkida, et kui 
siirupist morssi teha, on morsis värvaine sisaldus veelgi väiksem. Seetõttu pole E102 nende 
jookide tarbimisel inimestele väga kahjulik. Siiski oleks mõistlik joodavaid koguseid jälgida ja 
jääda selliste jookide tarbimisel normaalsuse piiridesse ehk mitte tarbida neid liigselt.  

Töö käigus õppisin tundma ja kasutama erinevaid laborivahendeid, näiteks küvetid, 
automaatpipett ja mõõtekolvid. Kõige põnevamaks laborivahendiks osutus spektromeeter, 
mille nimest ja olemusest ma ei olnud varem kuulnudki. Samuti tutvusin ma spektroskoopiaga, 
mis mängis mu töös olulist rolli. Õppisin tegema erinevaid graafikuid ja tabeleid. Tutvusin veel 
värvainete maailmaga, mis tekitas minus suuremat huvi selle teema vastu. 
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Rhodotorula toruloides pärmi bioprojekteerimine lipiidide tootlikkuse suurendamiseks 
Uurimistöö 

Hendrik Veltri, 11. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Martin Saar (Tallinna Reaalkool) 

Petri-Jaan Lahtvee (Tallinna Tehnikaülikool) 
Gabriel Luz Chaves (Tallinna Tehnikaülikool) 

 
Rakuvabrikuid on kasutatud inimkonna hüvanguks alates möödunud sajandi lõpust. Taoliste 
organismide arendus on eriti aktuaalseks tõusnud viimastel kümnenditel. Keemiatööstuses ja 
meditsiinis on vananeva ning suureneva ühiskonna heaolu säilimiseks kasvav vajadus 
madalamolekulaarsete ühendite rakuvabrikute metaboliitide järele. Standardiseeritud ning 
töökindlate rakuvabrikute arendusega on võimalik edendada tööstuslikku tootmist. Juba pikka 
aega  uuritud Saccharomyces ceresivae pärmseene kõrvale on uue potentsiaalse rakuvabrikuna 
uurimisel pärmseen Rhodotorula toruloides. Nimetatud pärmi eeliseks tööstusliku 
rakuvabrikuna võib saada keerukate lipiidide ning karotenoidide sünteesi võime.  

Käesoleva uurimistöö eesmärk oli konstrueerida plasmiid, mis kannaks R. toruloides pärmis 
lipiidide sünteesil osaleva atsetüül-CoA karboksülaasi tootmist reguleerivat geeni ACC1**. 
Konstrueeritud plasmiidi kasutades sooviti läbi viia R. toruloides pärmseene transformatsioon. 
Peale transformatsiooni läbiviimise võimalikkuse väljaselgitamist sooviti õnnestunud 
transformatsiooni korral välja selgitada ACC1** geeni mõju pärmseene kasvule ning 
metaboliitide tootlikkusele.  

Katsete tulemusena saadi teada, et valitud meetodeid kasutades ei ole võimalik konstrueerida 
plasmiidi, mis sisaldaks ACC1** geeni. Selle tagajärjel ei olnud võimalik ka välja selgitada 
pärmseene transformatsiooni võimalikkust või ACC1** geeni mõju pärmseene 
kasvuomadustele. Seega ei saanud uurimistöö eesmärk täidetud ning kõik esitatud küsimused 
ei leidnud vastust. Vaatamata tulemusele on tööl mitu arengusuunda, millest üheks võiks olla 
mitmeastmelisem plasmiidi konstrueerimine. Lisaks võiks proovida ka uusi vektoreid soovitud 
sisendite kandmiseks. 
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Vene agressiooni mõju Euroopa kliimaeesmärkidele energeetikasektoris 2030–2050 
perioodil 24. veebruar – 31. detsember 2022 
Uurimistöö 

Anett Veskimägi, 11. klass 
Tallinna Reaalkool 

 
Juhendajad: Taavi Veskimägi (Elering AS) 

Madis Somelar (Tallinna Reaalkool) 
 
Energeetikapoliitika koosneb tänapäeval kolmest suurest aspektist: energia hind ja 
kättesaadavus tarbija jaoks, varustuskindlus ehk energiasüsteemi töökindlus ja mõju 
keskkonnale. Venemaa Föderatsiooni täismahuline rünnak Ukraina vastu, mis algas 24. 
veebruaril 2022, on mõjutanud kõiki aspekte, kuid avalikud arutelud käivad peamiselt energia 
hinna ja varustuskindluse üle ning jätavad keskkonnamõjud kõrvale. Kuid just sellel on kõige 
kaugemale ulatuv mõju. Enamiku maailma juhtivate kliimateadlaste hinnangul on inimtegevuse 
tõttu õhku paisatud kasvuhoonegaaside heide soodustanud ülemaailmset soojenemist ning 
energeetika on valdkond, mis põhjustab enim süsihappegaasi emissioone.  

Antud töö eesmärk on analüüsida, kuidas 24. veebruaril 2022 alanud Venemaa Föderatsiooni 
agressioon on mõjutanud Euroopa Liidu, sh Eesti kliimaeesmärkide saavutamist 
energeetikasektoris. Kuna Vene agressioon on veel kestab ja selle lõplikke tulemusi ei ole 
võimalik ette hinnata, keskendub antud töö Vene agressiooni mõjule 2022. aasta jooksul ehk 
perioodil 24. veebruar kuni 31. detsember 2022.  

Uurimistöö võimaldab jõuda järeldusele, et energeetikasektori dekarboniseerimise 
lühiajalisteks tagasilöökideks, mis on tingitud Vene agressioonist, on Euroopa Liidu siseste kõige 
saastavamate fossiilkütuse elektrijaamade kasutamine. Siiski viivad kallid hinnad ja Euroopa 
Liidu suurenenud kliimaambitsioonid läbi kava „REPowerEU” pikas perspektiivis kiirema 
dekarboniseerimiseni. Euroopa Liidu fossiilkütuste varud on ammendumas, mis samuti 
motiveerib Euroopa Liidu liikmesriike dekarboniseerimist kiirendama.  

Lühiperioodi vaates CO2 reoste tõenäoliselt suureneb ning seega on kliimaeesmärkide 
saavutamine tõenäoliselt keerulisem. Peamiseks põhjuseks on Euroopa Liidu puudulik võime 
toetada oma energiaturgu taastuvenergiaga ning vajadus toota energiat fossiilkütustest. Kuna 
varustuskindluse tagamine ja kliimaeesmärkide täitmine on võimalik vaid suurema 
taastuvenergia kasutuselevõtuga, siis pikaajalises vaates taastuvenergia mahud tõusevad. Seda 
toetavad ka uued suured investeeringud taastuvenergiasse. 
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Jakob Westholmi Gümnaasiumi sümboolika aastatel 1919–1976 
Uurimistöö 

Jan Enriko Viidermets, 12. klass 
Jakob Westholmi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Mikk Maasikrand (Jakob Westholmi Gümnaasium) 

 
Kooliga seotud erinevate sümbolite teemat on Eestis vähe uuritud. Samas on ükskõik millise 
kooli sümbolite teema alati aktuaalne ja oluline nii endistele, olemasolevatele kui ka tulevastele 
õpilastele.  

Käesoleva uurimistöö laiemaks uurimisvaldkonnaks oli Jakob Westholmi Gümnaasiumi 
(edaspidi JWG) need sümbolid, mida kasutati aastatel 1920 kuni 1976 – koolimüts, lipp ja 
lõpumärgid. Samuti anti uurimustöös ülevaade ka Jakob Westholmi Gümnaasiumi ajaloost. Töö 
koostamisel tugineti arhiiviallikatele, artiklitele, JWG vilistlaskogu välja antud raamatutele ja 
mälestustele ning härra Tõnu Laugu ja JWG märgikogule.  

Uurimistöö eesmärk oli olemasolevate ja otsitud allikate põhjal koondada kokku ülevaade Jakob 
Westholmi Gümnaasiumi sümbolid ning uurida, kas ja kuidas on JWG sümbolid ajas muutunud, 
ning süstematiseerida JWG lõpetajate rinnamärgid. Eespool nimetatud allikate põhjal uuris 
autori välja JWG sümbolite kujunemisloo aastatel 1920–1976 ja süstematiseeris 
koolilõpumärgid.  

Kooli sümbolite uurimine ei ole siinkohal kindlasti ammendav, jääb veel uurida üks oluline JWG 
sümbol – lõpusõrmus. Mõningate allikate väitel on teada W kujutisega sõrmus, millel oli 
graveering aastast 1946. Seega koolisümbolite uurimise jätkamine on kindlasti vajalik, sest 
Jakob Westholmi Gümnaasiumi pikk ja väärikas ajalugu on seda väärt.  

Töö jaguneb kolme suuremasse peatükki. Esimene peatükk annab lühiülevaate Eesti dekoratiiv 
metallitöö ajaloost, ehtekunstnik Roman Tavastist ja lõpuks ülevaade ka teistest koolides 
kasutatavatest sümbolitest, sh lõpumärkidest.  

Teises peatükis antakse näidetega lühiülevaade Jakob Westholmi Gümnaasiumi ajaloos 
kasutatud koolisümbolitest, nagu õpilasmüts ja koolilipp.  

Viimane, kolmas peatükk koosneb Jakob Westholmi Gümnaasiumi lõpumärkide analüüsist. 
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„Aktuaalse kaamera“ keelekasutus 
Uurimistöö 

Markus Vilmre, 12. klass 
Türi Ühisgümnaasium 

 
Juhendaja: Averonika Beekmann (Türi Ühisgümnaasium) 

 
Uurimistöö teema oli Eesti Televisooni uudistesaate „Aktuaalne kaamera“ suulise ning kirjaliku 
keelekasutuse uurimine. Täpsemalt uuriti ja analüüsiti uudisteankrute ja reporterite suulist 
keelekasutust ning saate uudisribade, graafilise materjali ja tabelite kirjakeele vastavust 
õigekeelsusnormidele. Eesmärgi saavutamiseks tehti vaatlus ning analüüs, et teada saada, kui 
palju esines saates keelevigu ja milline oli üldine keelekasutus, sest näiteks metafoore ei loeta 
veaks. Peale selle sooviti leida kõige sagedamini esinevad veatüübid.  

Uurimistöös on kaks peatükki: sõnavalik ja õigekeelsus. Sõnavaliku peatükk koosneb neljast 
alapeatükist, mis kirjeldavad suulist keelekasutust, ning õigekeelsuse osa viiest alapeatükist, mis 
on kirjakeele lahti sõnastamiseks. Kuna metafoorid esinevad nii suulises kui ka kirjalikus keeles, 
siis on need välja toodud ainult sõnavaliku peatükis. Analüüs on samuti jaotatud kaheks 
peatükiks, et oleks kirjalikku ja suulist keelekasutust hea võrrelda.  

Kokkuvõtteks töö eesmärk täideti: saadi ülevaade „Aktuaalse kaamera“ keelekasutusest ning 
analüüsiti seda. Selgus, et saates rikuti mitmeid keelereegleid ning keelekasutus polnud riikliku 
telekanali uudistesaate kohta piisavalt hea. Kõige rohkem tehti kirjalikke vigu, kuid suulises ja 
kirjalikus keelekasutuses oli enim sõnastuse vigu.  

Töö kirjutamine aitas oma keelekasutusest parema ülevaate saada ning seda arendada ja 
analüüsida. 
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Ravimtaimed – kas inimese sõbrad? 
Uurimistöö 

Kirke Katrin Vingisaar, 10. klass 
Viljandi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Aili Kiin (Viljandi Gümnaasium) 

   
Uurimistöö „Ravimtaimed – kas inimese sõbrad?“ keskendub ravimtaimede rolli uurimisele 
tänapäeva inimeste elus. Tegu on ühe selleaastasel rahvaluuleolümpiaadil välja pakutud 
uurimisteemaga. Siinse töö eesmärk oli välja selgitada, miks ravimtaimed on / ei ole inimesele 
väärtuslikud ning kuidas nendesse suhtuvad eri põlvkondade esindajad.  

Kõike ravimtaimede tarvitamisega seotut uurib etnobotaanika, mida kasutati siinses töös 
teoreetilise lähtekohana. Uurimistöö oli kvalitatiivne ning põhiliste meetoditena kasutati 
intervjuusid ja küsitlust. Intervjueeriti nelja keskealist naist, kes jagasid oma kogemusi, arvamusi 
ja olulisi hoiakuid. Kaks intervjuud tehti 2022. aasta novembris intervjueeritute juures kodus ja 
kaks intervjuud detsembri alguses veebikeskkonnas. Õpilastega intervjuusid ei tehtud, nende 
teadmistest ülevaate saamiseks koostati kuue küsimusega veebiküsitlus. Küsitlusele vastas 
kuusteist 10. klassi loodus- ja reaalainete haru õpilast. 

Selgus, et rahvameditsiin on igapäevaelus kasutusel nii ravimeetodina kui ka lihtsalt tervisliku 
eluviisina. Ravimtaimede kasutamine annab meile tervema ühiskonna ning seob meid oma 
juurtega. Sõprus ravimtaimedega tähendab usku ravimtaimede tervendavasse toimesse, 
samuti ühise kultuuriruumi ja rahvuslike väärtuste jagamist. Intervjuude ja küsitluste vastuste 
põhjal otsustades tarvitatakse ravimtaimedest kõige rohkem pärnaõisi, piparmünti, kummelit, 
põdrakanepit, saialille, nurmenukke, nõgest, nõmm-liivateed, naistepuna, palderjani, 
kuusevõrseid ja salveid. Vanem põlvkond on oma taimeteadmisi saanud lapsepõlvest, koolist ja 
raamatutest. Noorem põlvkond on esmateadmisi kuulnud pereliikmetelt ja vanematelt 
inimestelt. Õpilased väärtustavad ravimtaimi vähem ega pea neid niisama oluliseks kui vanem 
põlvkond. Ravimtaimede ühiskondlikku ja meditsiinilist vajalikkust ning alternatiivravi võimalust 
pooldavad võrdselt mõlemad põlvkonnad, kuigi ravimtaimed ei pruugi olla päris efektiivsed. 
Uurimistöö käigus selgus ka see, et alati ei pruugi ravimtaimed tervisele head teha.  

Rahvameditsiin ja etnobotaanika on aluseks tänapäevasele teaduslikule meditsiinile. 
Teadusharuna on etnobotaanika andnud palju informatsiooni taimede ravitoimetest ning 
nende kasutamisest. Rahvameditsiinist on seetõttu jõudnud palju teadmisi teadusliku 
tõestamise etappi.  

Ravimtaimedega seotud on lai valdkond, mida saab mitmesuunaliselt süvitsi uurida. Siinsest 
tööst lähtuvad edasised uurimis- ja arendamissuunad võiksid olla näiteks konkreetsed 
ravimtaimekasutuse uuringud. Huvitav oleks ka välja selgitada, kuidas mõjutavad ravimtaimede 
kasutust linnastumine ja tänapäeval üha laienev sotsiaalmeedia. Samuti saab uurida, kui palju 
pööratakse koolides tähelepanu ravimtaimedele ja nende tundmisele, sest koolist pärineb suur 
osa inimese baasteadmistest. 
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Kalakajakate ja kühmnokk-luikede kommensaalne suhe pesitsuskoloonias 
Uurimistöö 

Anni Hipp Visla, 11. klass 
Läänemaa Ühisgümnaasium 

 
Juhendajad: Tuul Sepp (Tartu Ülikool) 

Johan Boeijkens (Tartu Ülikool) 
Imbi Raudkivi (Läänemaa Ühisgümnaasium) 

 
Minu uurimistöö teemaks oli kalakajakate ja kühmnokk-luikede kommensaalne suhe 
pesitsuskoloonias. Seadsin endale kolm eesmärki. Nendeks olid: (1) kaardistada kajaka- ja 
luigepesade asukohad kogu laiu ulatuses ning fikseerida munade arv igas pesas; (2) 
registreerida pesarüüste episoodid ning märkida üles koorunud poegade arv; (3) analüüsida, 
kas koorumisedukus ja rüüste tõenäosus sõltub kajakapesa kaugusest luigepesast ja läheduses 
olevate kajakapesade arvust.  

Selleks, et uurida luigepesa võimaliku positiivset mõju kajakapesadele, käisin Kakrarahu laiul 
kaks päeva välitöödel. Seal sain vajalikke andmeid, nagu munade arv pesas, muna staatus, 
koorunud poegade arv pesas jne edasiseks analüüsiks. Kokku oli uuritavaid kajakapesi 1205 ning 
munasid oli kokku 3132. Kõik need andmed on kogutud Kakrarahu rakendusse.  

Analüüsides selgus, et luigepesa lähedal pesitsemine kaitseb kalakajaka pesi rüüstamise eest. 
Luige lähedal pesitsemine suurendas koorunud poegade koguarvu. Positiivne mõju avaldus vaid 
siis, kui kajakapesa oli luigepesale väga lähedal (kaugus kuni kolm meetrit). Lisaks selgus 
analüüsides ka positiivne mõju pesitseda kohas, kus ümbruses (15 m raadiuses) pesitseb palju 
teisi kajakaid. Tihedamini liigikaaslastega asustatud kohas pesitsemine suurendas nii kokku 
koorunud poegade arvu kui ka esimese muna koorumise tõenäosust. Luige lähedal pesitsemine 
kaitseb eelkõige kajakaid pesa rüüste ohu eest, samas kui teiste kajakate läheduses pesitsemine 
näitab pesitsusala üldist kvaliteeti (on olemas pesitsuseks vajalikud ressursid, näiteks 
varjekohad, pesamaterjal või isegi mõni maismaaselgrootu toiduks).  

Minu uurimistöö hüpotees oli, et luigepesa lähedal pesitsemine kaitseb kajakapesi rüüstamise 
eest. Hüpotees osutus tõeseks, kuid nii-öelda kaitseefekt rakendus vaid juhul, kui kajakapesa 
kaugus luigepesast oli kuni kolme meetrit. Samas kauguses kajakapesad kaitseefekti ei andnud, 
sest kajakad on omavahel konkurendid ja võivad üksteise pesi rüüstata, kuid siiski on kasulik 
pesitseda kohas, kus laiemas raadiuses on rohkem liigikaaslasi.  

Minu uurimistööst võib tulevikus kasu olla, et mõista, mis tegurid mõjutavad kalakajakate 
pesitsusedukust. Lisaks saab ette prognoosida kalakajakate populatsiooni muutusi nende 
tegurite mõjul järgnevatel aastatel. Kuna kliimamuutuste ja elupaikade kao kontekstis suureneb 
ilmselt nii asustustihedus kui ka pesitsevate liikide arv sobilikes pesitsuskolooniates, on oluline 
mõista nende tegurite mõju pesitsusedukusele nii kalakajakal kui ka teistel merelindudel. 
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Tehnoloogiasektori idufirmade areng maailmas aastatel 2015–2020: edu ja trendid 
Uurimistöö 

Raimond Vladimirov, 11. klass 
Tartu Annelinna Gümnaasium 

 
Juhendaja: Maria Kukina (Tartu Annelinna Gümnaasium) 

 
Käesoleva uurimistöö eesmärk oli teada saada, millised tehnoloogiasektori idufirmad on kõige 
edukamad investorite seisukohalt. 

Töömeetodina kasutati statistilist analüüsi. Idufirmade andmete kogumiseks kasutati 
andmebaase cbinsights.com ja crunchbase.com ning ühel juhul ka ettevõtte enda veebisaiti. 
Kogutud andmete põhjal koostati koondtabelid, joonised ning arvutati välja edukuse ja pankroti 
protsendid. Tabelite põhjal leiti viis kõige edukamat ehk kõige kiiremini kasvavat idufirmat. 

Uuringu tulemuste põhjal selgusid edukamate tehnoloogiasektori idufirmade kriteeriumid 
investorite seisukohalt aastatel 2015–2020. Tehti järeldus, et investorite seisukohalt olid kõige 
edukamad idufirmad, mis: 

• tegutsevad finantstehnoloogia (fintech), tervishoiu (health) või infotehnoloogia 
(information technology) harus; 
• asuvad Ameerika Ühendriikides, Ühendkuningriigis, Iisraelis või Hongkongis; 
• on asutatud aastatel 2017–2018; 
• suudavad kohaneda erinevate olukordadega ning kasutada seda enda heaks. 

Tänan oma juhendajat Maria Kukinat uurimistöö kirjutamise juhendamise eest. 
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Tetris LED-paneelil 
Uurimistöö 

Lauri Vosmi, 8. klass 
Tartu Forseliuse Kool 

 
Juhendajad: Peeter Jõeloo (Tartu Forseliuse Kool) 

Viljar Vosmi (Assor Automobiil OÜ) 
 
Tetrise mäng sai valitud seetõttu, et tahan õppida programmeerimist ja olen 
arvutimänguhuviline. See on minu teine loovtöö LED-paneeliga ja Arduino Nanoga. Uurimistöö 
tähtsus ja aktuaalsus tuleneb arvutimängude laiast levikust ja nende programmeerimisest 
arvuti, telefoni, tahvelarvuti jne jaoks, mis on igal pool meie ümber.  

Uurimistöö alguses tutvustan Tetrise mängu ajalugu ja mängu põhimõtet. Edasi läheb kirjeldus 
tehnilisemaks. Hakkasin LED-paneeli, Arduino Nanot ja Nintendo Wii Nunchuck pulti omavahel 
ühendama. Nende ühendamiseks oli vaja elektroonikaskeeme. Seejärel hakkasin tegelema 
Tetrise programmiga. Olin arvestanud, et pean tegema programmis muudatusi. Aga seda, et 
ma programmist jagu ei saa, ei osanud ma ette näha. Ma ei saanud Tetrise mängu tööle ja 
alustasin otsast peale. Ei täitnud esialgset eesmärki Tetrise mäng tööle saada ja mängida seda 
16 × 16 LED paneelil. Seadsin uue eesmärgi ning alustasin loovtööga otsast peale. Otsisin 
internetist uue Tetrise programmi ja lisajuhised, kuidas Tetrise mäng tööle saada 16 × 16 LED-
ekraanil koos Arduino Nanoga. Kirjeldan, milliste elektrooniliste probleemidega pidin tegelema, 
enne kui uued komponendid omavahel sujuvalt koostööd tegema hakkasid. See oli korralik 
teadmiste ja vajaliku informatsiooni leidmise proovilepanek.  

Edasi läksin Tetrise programmi kallale. Algus tundus kohe paljulubav, et Tetrise mäng läheb 
tööle. Toon uurimistöös välja kõik punktid muudatustest, mis tegid Tetrise mängu kasutamise 
paremaks. Ainus, mida ma täielikult muuta ei saanud, oli Arduino Nano väike operatiivmälu 
mahutavus, mistõttu 16 × 16 LED paneeli täisekraani kasutada ei saanud. Aga alla ma ka ei 
andnud, kasutasin ekraani 16 × 9 formaadis. Nano võimaldab ka teisi mänge paigaldada, nagu 
Ussimäng, mida saan õppida ise programmeerima ja õnnestumise korral seda mängida. Saan 
näiteks Arduino tarkvaraga luua programme arvutis teksti esitamiseks või teha piltesitlusi LED-
ekraanil. Mängukonsool on hea õppevahend programmeerimise õppimiseks.  

Edasiarendusena tuli mõte teha mängukonsool, sest seda on mugavam kasutada, kui on korpus 
ümber. Korpuse loomiseks tuli teha vastavad joonised, siis spetsialist sisestas andmed ja ta tegi 
3D-mudeli sellest. Lõpuks 3D-printer printis korpuse ja see tuli enda komponentidega ise kokku 
panna. 

Kui arendada seda ideed veelgi, tuleks mängukonsooli võimekust suurendada ja uurida, kas 
seda saab programmeerimise õppevahendina tootma hakata. Arendus- ja uurimistöö Tetrise 
mängu ja konsooli koostamisest osutus palju keerulisemaks kui alguses arvasin. Lõpetuseks võib 
sõnastada seda tööd selliselt: see oli ajamahukas töö, milles oli palju tagasilööke, aga 
lõpptulemus on ilus. 
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Euroopast pärinevate keskaegsete eriliiki ammunoolteotste peamiste lennuomaduste 
kvantitatiivne analüüs eksperimentaalarheoloogilise katse käigus valmistatud 
kõrgkeskaegse ammuga 
Uurimistöö 

Kerdo Vähk, 12. klass 
Tapa Gümnaasium 

Tormi Viirg, 12. klass 
Tapa Gümnaasium 

 
Juhendaja: Indrek Niibo (Tapa Gümnaasium) 

 
Töö autorid valisid teema, kuna olid huvitatud arheoloogiast ja eksperimentaalarheoloogiast. 
Uurimistöö aktuaalsus seisneb keskaegse ammu valmistusprotsessi dokumenteerimises ja 
kogutud andmete põhjal tehtud järelduste kasulikkuses allikana ajastutruude rekvisiitide 
valmistamisel. Tegemist on ka kasuliku eestikeelse juhendiga keskaegse ammu valmistamiseks 
ja abivahendina arheoloogiliste leidude tõlgendamisel.  

Uurimistöö keskendus kerge tõmbetugevusega puust ammukaarega ammu valmistamisele ja 
sellega lastud ammunoolte kiiruse ja tabamisjõu mõõtmisele. Ammunoolte välisballistika 
uurimiseks valmistasime ambu simuleeriva eksperimendikambri. Sellest eraldamatu ammuosa 
ja -nooled valmistasime eksperimentaalarheoloogilise katse käigus võimalikult ajastutruult. 
Lõime hüpoteesi, et suuremad ja raskemad ammunooled vähendavad noole kiirust ja 
stabiilsust, nähes minimaalset muutust tabamisjõule kergema tõmbetugevuse tõttu, kuna 
raskem nooleots kompenseeriks kaotatud kiiruse eest massi abil.  

Kõrgkeskaegsete ambude kohta on säilinud vähe arheoloogilist materjali. Seetõttu toetusime 
piltidele ja dokumentidele või isegi hilisematele leidudele. Kasutasime võimalikult ajastutruusid 
tööriistu-materjale ja järgisime eksperimentaalarheoloogia printsiipe ja. Noolte välisballistika 
uurimiseks valmistasime ambu simuleeriva eksperimendikambri. Mõõdetud noolte kiirus 
võimaldas leida kineetilise energia ja impulsi. Nooled olid võimalikult sarnased, vaid otsad 
erinesid, et luua üldisem pilt ammu võimete kohta.  

Kamber võimaldas meil ohutult mõõta ammunoolte kiirust ~0,92 m/s täpsusega keskmise 
ammunoole kiiruse puhul. Optimaalne noole kaal valmistatud ammu jaoks oli 30–34 g. 
Püstitatud hüpotees otsustus valeks: ammunooled püsisid olenemata selle otsast lennuajal 
stabiilsed ja nägid eeldatud minimaalse tabamisjõu suurenemise asemel hoopis märgatavat 
langust. Kogutud andmete põhjal järeldasime, et sellist kerge tõmbetugevusega ambu oleks 
võidud kasutada märki laskmiseks, jahil ja võibolla varakeskaegses sõjategevuses.  

Edasises uurimises saaks edasi liikuda ammukaare arvutamisega, mida me polnud vedrukaalu 
ebatäpsusest tingituna võimelised tegema. Mõõta võiks ka ammunoolte maksimaalset 
lennukaugust, millest me ohutuse tagamiseks loobusime. Tulevikus võiks kasutada katses teisi 
ammukaare tüüpe, lisaks mõõta läbistamist erinevast materjalist sihtmärkide puhul. 
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Hobune Doora ja tema ratsastamine 
Praktiline töö 

Noora-Mia Värbu, 9. klass 
Pärnu Raeküla Kool 

 
Juhendaja: Marjaliisa Umb (Pärnu Raeküla Kool) 

 
Valisin oma uurimistöö teemaks noore hobuse ja tema ratsastamise, sest minu elus on väga 
palju kokkupuuteid hobustega. Käin ratsutamas ja mulle väga meeldivad need loomad. 
Seepärast tahtsingi nende kohta rohkem uurida ja oma uurimistöö teema nendega siduda.  

Minu eesmärk oli uurida hobust ja tema ratsastamisprotsessi. Küsida ja uurida hobuste 
ratsastajalt, kes on pärit Eestist, kuidas tema ratsastamist läbi viib. Ratsastamisprotsessi viisin 
läbi ka ise.  

Töös esitatud uurimisküsimused olid:  

• Millised on olulised etapid, mis on olulised ratsastamisprotsessi õnnestumise jaoks?  
• Kui palju aega kulub noore hobuse ratsastamiseks?  
• Kui kerge või raske on mul ise noore hobuse ratsastamist läbi viia?  

Minu uurimistöö koosnes kolmest osast. Esimeses osas andsin teoreetilise ülevaate, teises osas 
kirjeldasin oma kogemusi ratsastamisprotsessist ning kolmandas töö osas esitasin intervjuu 
tulemused, analüüsisin neid ning leidsin vastused uurimisküsimustele. Uuringu läbiviimiseks 
tegin intervjuu hobuste ratsastajaga. Teoreetilise osa kirjutamiseks kasutasin erinevaid allikaid, 
sealhulgas internetilehekülgi.  

Uurimistöös jõudsin järeldusele, et ratsastamise õnnestumiseks on kõige olulisem jääda alati 
ise nii rahulikuks kui võimalik, sest see aitab ka hobusel rahuneda ning saadab talle signaali, et 
kõik, mis tema ümber toimub, on normaalne. Noore hobuse ratsastamiseks kuluv aeg oleneb 
hobusest, aga algratsastus on enamasti kuu aja jooksul ikka hobusel olemas. Täieliku 
ratsastusega võib minna kuni aasta või isegi mitu. Mõni hobune on rahulik ja tark, saab asjadest 
kiiresti aru ning on koostööaldis, mõni aga väga närviline. Seetõttu läheb nendega kauem aega. 
Kuna minu hobune on ettearvamatu ja närvilisuse skaalal pigem vahepealne, siis on mul iga 
päev erinev. Mõni päev on tal rohkem tahtmist tööd teha ja mõni päev peame lausa trenni 
pooleli jätma, sest ma ei saa temast jagu ning vältimaks, et asi hullemaks ei muutu. Kahjuks 
peab tema tujudega leppima ning proovima ise rahulikuks jääda.  

Kindlasti saab minu tööd jätkata ning uurida edasi. Hobune saab iga päevaga vanemaks, aga 
samas ka juurde kogemusi, mis võistlushobusele kindlasti kasuks tulevad. Võibolla see olekski 
teema, mida edasi uurida. Minu arvates tuleks kindlasti teha jälgimise ajal pilte ja videoid, sest 
siis on kõige paremini näha hobuse muutumist. 
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Soome-ugri ainestik Tartu Ülikooli eesti murrete ja sugulaskeelte arhiivis 
Uurimistöö 

Johan Värv, 12. klass 
Hugo Treffneri Gümnaasium 

 
Juhendaja: Monika Piirimäe (Hugo Treffneri Gümnaasium) 

Tuuli Tuisk (Tartu Ülikool) 
 
Valisin uurimistööks soome-ugri arhiivimaterjalide uurimise, sest tihtipeale ei teata, kust on 
võimalik soome-ugri kultuuride kohta materjale leida, ja soovin seda probleemi leevendada. 
Uurimisprobleem seisneb selles, et Tartu Ülikooli eesti murrete ja sugulaskeelte arhiivi (TÜ 
EMSA) soome-ugri keeli sisaldavate materjalide kohta pole koostatud põhjalikku ülevaadet. Töö 
eesmärk on anda nendest materjalidest ülevaade, toetudes kahele uurimisküsimusele:  

1. Millisel hulgal ning millistest ajaperioodidest pärinevad arhiivis olevad soome-ugri keeli 
sisaldavad materjalid?  
2. Milliseid materjale arhiivis leidub ning millistes keeltes need on?  

Uurimisküsimuste vastused on koostatud statistiliste andmete põhjal, mis on kogutud arhiivi 
digitaalsest andmebaasist. Uuritavad arhiivimaterjalid saab jaotada nelja kategooriasse: 
videosalvestised, helisalvestised, fotod ja kirjalikud materjalid. Iga materjalitüüpi on uuritud 
kümnendite kaupa, mis annab piisavalt põhjaliku ülevaate sellest, millistest ajaperioodidest 
need materjalid pärinevad. Videosalvestisi, helisalvestisi ja kirjalikke materjale on uuritud lisaks 
ka vastavalt erinevale riigivõimule ja fotosid jäädvustamise kihelkondade kaupa.  

Uurimistöös on kõigepealt esitatud andmed materjalide kohta, seejärel on neid analüüsitud ja 
tehtud järeldused. Andmete paljususe tõttu on ka järeldused väga mitmekülgsed, kuid mõned 
järeldused on teistest mõnevõrra olulisemad. Näiteks on üks oluline tulemus see, et 
helisalvestistes enim esindatud soome-ugri keelte puhul on võimalik esile tuua kindel muster: 
helisalvestistel on peamiselt läänemeresoomekeelne materjal ning mida lähemal on keele 
rääkijaskond Eestile, seda tõenäolisemalt on arhiivis seda keelt sisaldavaid materjale. Teiseks, 
suurem osa fotodest, millel on olemas jäädvustamise kihelkond, on jäädvustatud Lääne-Eestis, 
eriti saartel, või Lõuna-Eestis. Kõige rohkem on fotosid Tõstamaa kihelkonnast (kuhu kuulub ka 
Kihnu saar), Muhu kihelkonnast ning Mulgimaa kihelkondadest.  

Uurimistöö tulemus suutis vastata püstitatud uurimisküsimustele. Töös on esitatud täpsed 
andmed selle kohta, milliseid soome-ugri keeli ning millisel hulgal arhiivimaterjalid sisaldavad, 
ning ülevaade ka sellest, millistest ajaperioodidest erinevad materjalitüübid pärinevad.  

Uurimust saaksid praktiliselt rakendada keeleteadlased arhiivimaterjalide kasutamisel, sest 
selles töös esitatud andmed toetavad arhiivimaterjalide uurimist ja annavad arhiivist ülevaate. 
Kui uurimistööd ka praktiliselt rakendatakse, oleks edasiseks hea, kui saaks koostada sisukama 
ülevaate ka mitte soome-ugri keeli sisaldavatest arhiivimaterjalidest, näiteks sellest, milliseid 
keeli üldse arhiivimaterjalides kasutatakse ja kuidas need materjalid arhiivi sattunud on. 
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Dieetide ja toitumise kujundamise mõju laste tervisele 
Uurimistöö 

Margarita Zahharova, 9. klass 
Gustav Adolfi Gümnaasium 

 
Juhendaja: Helina Reino 

 
Uurimistöö teema „Dieetide ja toitumise kujundamise mõju laste tervisele“ oli valitud seetõttu, 
et autor on palju kokku puutunud erinevate elu- ja toitumisviisidega inimestega. Kuna neil 
inimestel on olnud kokkupuuteid dieetidega, mida on märgata ka nende välimuses, käitumises 
ning tervises, otsustas autor uurida dieetide ja toitumise kujundamise mõju kehale ja 
mentaalsele tervisele. Antud teemast on räägitud ka suhteliselt vähe, mistõttu ei mõisteta ja ei 
nähta dieetide ohtlike külgi, eriti just laste jaoks.  

Oma tööga püüab autor saada ülevaadet nii arstide ja lapsevanemate kui ka õpilaste 
suhtumisest, teadmistest ja arvamustest dieetidest. Selleks viis autor läbi küsitluse, et saada 
vastus hüpoteesile: „Enamik lapsevanematest ja õpilastest pooldavad dieetide järgimist ning ei 
teadvusta nende ohte, samas kui arstid on tugevalt selle vastu.“ Samuti intervjueeris autor 
tuntud lastearsti ja toitumisspetsialisti dr Adik Levinit. Täiskasvanute ja õpilaste ühises 
küsimustikus oli 14 küsimust, millest üheksa olid valikvastustega. Meditsiinitöötajate ja arstide 
küsimustikus oli 13 küsimust, millest kaks olid valikvastustega ning ülejäänud 11-le tuli vastata 
ise.  

Tulemustes selgus, et päris paljud lapsevanemad ja õpilased olid vastu dieetide järgimisele, kui 
tegemist pole arsti määratud dieediga. Arstid, nagu oli ka hüpoteesis nimetatud, olid tugevalt 
vastu alaealistele mõeldud dieetide järgimisele. Dr Adik Levin selgitas intervjuu käigus lahti 
dieetide negatiivse mõju kasvava lapse organismile. Samuti kinnitas doktor, et ilma mõjuva 
põhjuseta toitumise kujundamine varases eas on ohtlik ning fataalse mõjuga lapse organismile.  

Töö käigus selgus veel, kui palju kõrvalmõjusid on dieetidel ja toitumisharjumustel, mida 
järgime. Samuti tuli välja, kui palju on meedias leviv valeinfo tõde väänanud, et varjata ohtusid 
ja riske, mis kaasnevad kasvava organismi häirimisel vale toidu ja elustiiliga.  

Autor loodab, et see uurimus aitab tulevikus mõista, miks hoolimata kuulsuste ja staaride 
räägitust ei tohiks oma igapäevatoidust välja jätta näiteks valke ning kui ohtlik on oma keha 
piinata. Edaspidi tuleks kindlasti tähelepanu pöörata just erinevate toidugruppide väljajätmise 
mõju kehale ning keskenduda detailsemalt toidu mõjule nii vaimsele kui ka füüsilisele tervisele. 
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